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Αθήνα, σήµερα στις 26 Ιουλίου 2022, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.20’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Προέδρου αυτής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΤΑΣΟΥΛΑ

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 25-07-2022
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟΑ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
25 Ιουλίου 2022 σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: ««Αναδυόµενες τεχνολογίες πληροφορικής και επι-
κοινωνιών, ενίσχυση της ψηφιακής διακυβέρνησης και άλλες
διατάξεις»)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, της πρότασης του Προέδρου της
Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της
Βουλής».

Επί της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής, προτείνω να
λάβουν τον λόγο οι εισηγητές, οι ειδικοί αγορητές και οι Κοινο-
βουλευτικοί Εκπρόσωποι, εάν το επιθυµούν, για πέντε λεπτά.
Αυτή είναι η διαδικασία. Είµαστε σύµφωνοι κατ’ αρχήν γι’ αυτό;

Προφανώς, αν χρειαστεί, επειδή εγώ εισηγούµαι, θα πω και
εγώ µερικά λόγια επί της προτάσεως. Είµαστε σύµφωνοι µε τη
γενική περιγραφή της διεξαγωγής;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο αυτό θα συζη-

τήσουµε; Την πρόταση του Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, αυτό δεν είναι
µέσα στην ηµερήσια διάταξη.

Άρα συµφωνούµε στο γενικό περίγραµµα που προείπα, της
διεξαγωγής της συζήτησης. 

Ξεκινάµε µε τους εισηγητές και πρώτος είναι ο κ. Ιωάννης Τρα-
γάκης, εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι µια δια-
σταλτική ερµηνεία. Διότι, καταλαβαίνετε, εµείς σας το είπαµε
χθες ότι θα επαναφέρουµε το θέµα, παρ’ όλο που απορρίφθηκε,
εισηγητικά έχουµε το δικαίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ναι, προφανώς µπο-
ρείτε να µιλήσετε και γι’ αυτό, αλλά όχι σαν να είναι στην ηµερή-
σια διάταξη, αλλά πολιτικά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Σαν να µην είναι θα µιλήσω.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πολιτικά!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ναι, ως εκπρόσωποι του ελ-

ληνικού λαού. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Κανο-

νισµός της Βουλής είναι η κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία.
Διότι, όπως συνηθίζω να λέω κάθε φορά, καθορίζει τα του οίκου
µας. Γι’ αυτό συνήθως, στα τόσα χρόνια που συµµετέχω σε αυτή
την επιτροπή, έχουµε επιτύχει ευρείες συναινέσεις. Είναι µια δια-
δικασία η οποία προϋποθέτει συναίνεση και τις περισσότερες
φορές έχει ακολουθηθεί.

Η συγκεκριµένη τροποποίηση βέβαια, είναι διαδικαστικού χα-
ρακτήρα, διότι αφορά ρυθµίσεις του Β’ Μέρους του Κανονισµού
της Βουλής. Εδώ, κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε να κάνω
µια αναφορά, επειδή έχουν δηµιουργηθεί και έχουν υπάρξει και
προβλήµατα στην κοινοβουλευτική διαδικασία από τη νέα σύ-
νοδο, να φέρουµε για την τροποποίηση και του Α’ Μέρους, του
Κοινοβουλευτικού, σε συνεννόηση βέβαια µε όλα τα άλλα κόµ-
µατα τα οποία θα υποβάλουν τις προτάσεις τους.

Με τα πρώτα άρθρα της σηµερινής τροποποίησης επιχειρείται
η εναρµόνιση των διατάξεων του Κανονισµού µε τη νοµοθεσία
που ισχύει για τις δηµόσιες συµβάσεις, λαµβανοµένων φυσικά
υπ’ όψιν και των ιδιαιτεροτήτων της Βουλής. 

Υπενθυµίζω ότι είχαµε εκτεταµένες τροποποιήσεις του ν.4412
του 2016 µε το νέο σύστηµα προµηθειών και του ν.4782 του
2021. Και σέβοµαι απόλυτα τις απόψεις σας, διότι εσείς είχατε
καταψηφίσει πάντοτε και τις δύο αυτές νοµοθετικές ρυθµίσεις.
Υπήρξαν ορισµένες επιφυλάξεις από τα άλλα κόµµατα.

Ελπίζω ότι µε τις διευκρινίσεις, τις οποίες θα προσπαθήσω να
δώσω, να πείσω και τους συναδέλφους που είχαν κρατήσει επι-
φύλαξη για ορισµένες διατάξεις, να το ξανασκεφτούν, υπό το
πρίσµα πάντοτε αυτού που είπα εξ αρχής, της συναίνεσης.

Με το πρώτο άρθρο θεσπίζεται στη Βουλή η δυνατότητα σύ-
ναψης δηµόσιας σύµβασης χωρίς διαδικασία ανάθεσης για συµ-
βάσεις µικρής αξίας. Δηλαδή από τις 2.000 ευρώ, πήγε στις
2.500 ευρώ. Και γιατί αυτό; Παρουσιάστηκε το φαινόµενο και
λαµπτήρες να θελήσουµε να αλλάξουµε να µην µπορούµε, διότι
έπρεπε να γίνει διαγωνισµός. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αυτό
είναι κάτι το οποίο πρέπει να γίνει. Αυξάνεται το χρηµατικό όριο
της απευθείας ανάθεσης που υπήρχε µέχρι τις 20.000 ευρώ και
πάει µε τις καινούργιες συνθήκες που υπάρχουν στις 30.000
ευρώ και για τις συµβάσεις µέχρι 60.000 ευρώ, όπως ισχύει και
στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα. 

Εδώ θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στην ΥΕΕΠ. Είναι η Υπη-
ρεσία Εφαρµογής Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων. Κύριε Πρόεδρε,
έχει την ευαρέσκειά µας αυτή η επιτροπή, διότι έχει φέρει στη
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Βουλή περίπου 10 εκατοµµύρια µέσω του ΕΣΠΑ και µέσω προ-
γραµµάτων τα οποία έχει υλοποιήσει. Ήδη έχει πρόγραµµα που
υλοποιεί στην Αρµενία. Έχουµε υλοποιήσει πρόγραµµα στη Σερ-
βία και τη Βουλγαρία. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι και αυτή η
υπηρεσία αναρτά ήδη -το προβλέπουµε εµείς τώρα- στο ΚΗΜ-
ΔΗΣ.

Θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 2. Καταργείται ο συνοπτι-
κός διαγωνισµός και στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, αφού
επήλθε η τροποποίηση του ν.4412 του 2016. Κατόπιν αιτιολογη-
µένης -και µε το επιµένω στο αιτιολογηµένης- πρότασης και από-
φασης του Προέδρου της Βουλής, αυξάνεται η διαδικασία από
τις 30.000 ευρώ στις 60.000 ευρώ. 

Θα ήθελα να αναφερθώ στο άρθρο 3, στο Τεχνικό Συµβούλιο
της Βουλής, που ο κύριος Πρόεδρος το αναβαθµίζει µε τον
τρόπο µε τον οποίον δηµιουργεί αυτή τη διάταξη. 

Είχα διατελέσει Πρόεδρος του Τεχνικού Συµβουλίου της Βου-
λής από το 1989 ως το 1993. Θέλω έτσι να τονίσω τη µεγάλη ση-
µασία που έχει το Τεχνικό Συµβούλιο της Βουλής. Αρκεί να σας
πω ότι κατόπιν δικών µας ενεργειών και προσπαθειών, καταφέ-
ραµε και αναµορφώσαµε τον χώρο του Αρσακείου Μεγάρου, το
αναµορφώσαµε, το ανακατασκευάσαµε µε έξοδα της Βουλής,
από τον προϋπολογισµό της Βουλής, αλλά και τον περιβάλλοντα
χώρο. Έτσι καταφέραµε να φύγει το Συµβούλιο της Επικρατείας
από τον δεύτερο όροφο που ήταν µέχρι τότε, διότι τότε η Βουλή
ήταν µόνο µέχρι τον πρώτο όροφο, και να έχουµε και τον δεύ-
τερο όροφο στη Βουλή, κάτι που είχαµε τελείως ανάγκη. Εποµέ-
νως, είναι µεγάλης σηµασίας και θα ήθελα να ευχαριστήσω και
τις τεχνικές υπηρεσίες της Βουλής. 

Κύριε Πρόεδρε, επ’ ευκαιρία θέλω να ευχαριστήσω και εσάς
για τα έργα τα οποία εκτελούνται στη Βουλή, για τον καλλωπισµό
της Βουλής, διότι βλέπουµε, ότι η Βουλή έχει γίνει πια ένα εργο-
τάξιο και αυτό είναι κάτι πολύ θετικό. Πρέπει να το αναγνωρί-
σουµε και να έχουν την ευαρέσκειά µας και οι συµµετέχοντες σε
αυτό τεχνικοί υπάλληλοι της Βουλής, οι οποίοι επιτυγχάνουν
πάρα πολλά έργα.

Αρκεί να σας αναφέρω ένα από αυτά. Το 1993 λάβαµε µια από-
φαση µε τον τότε Πρόεδρο Τσαλδάρη να κάνουµε το υπόγειο
της Βουλής, το γκαράζ δηλαδή, της Βουλής. Εµείς δεν προλά-
βαµε. Ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης όµως κατόρθωσε να επιτύχει
και τις µελέτες και τον προϋπολογισµό και την κατασκευή και να
έχουµε το γκαράζ της Βουλής, που οι τεχνικοί, αν υπάρχουν εδώ,
στη Βουλή θα πουν τι δυσκολίες υπήρξαν. Τεράστιες δυσκολίες.

Σχετικά µε το άρθρο 6, που αναφέρεται στην εναρµόνιση δια-
τάξεων που διέπουν τη λειτουργία των βρεφονηπιακών σταθµών
και των νηπιαγωγείων, είναι πολύ σωστές βέβαια, εναρµονίζονται
και µε τα ισχύοντα στο δηµόσιο. Δεν συζητείται αυτό. Επ’ ευκαι-
ρία µάλιστα, θα ήθελα και εγώ να ευχαριστήσω όλους τους υπη-
ρετούντες και όλες οι οποίες υπηρετούν στο νηπιαγωγείο και
στον βρεφονηπιακό σταθµό της Βουλής για τις υπηρεσίες που
προσφέρουν. Έχω την εµπειρία επτά εγγονών οι οποίοι έχουν
περάσει από εκεί.

Με το άρθρο 7 καθορίζεται η νέα διαδικασία τοποθέτησης του
προϊσταµένου του Γραφείου Τύπου της Κοινοβουλευτικής Πλη-
ροφόρησης. Εδώ υπήρξαν ορισµένες επιφυλάξεις-αντιρρήσεις.
Εγώ θα σας καταθέσω δύο πράγµατα από την εµπειρία µου της
λειτουργίας. 

Κατ’ αρχάς, όπως πολύ σωστά ο κύριος Πρόεδρος ανέφερε,
ο στενότερος συνεργάτης του Προέδρου είναι ο εκπρόσωπος
Τύπου. Εποµένως, αντιλαµβάνεστε ότι είναι ένας άνθρωπος ο
οποίος θα πρέπει να µεταφέρει τις απόψεις του Προέδρου. Είχε
παρουσιαστεί το φαινόµενο, µε τη διαδικασία η οποία έχει επι-
βληθεί από το 2016 επί προεδρίας του κ. Βούτση, να γίνεται εσω-
τερικά από τους υπαλλήλους που υπηρετούσαν η επιλογή του
δηµοσιογράφου. Αυτό έφερε ορισµένα προβλήµατα. Ήταν προ-
βλήµατα διαχωριστικά, διαφόρων άλλων συµµαχιών. 

Εποµένως, νοµίζω ότι είναι µια σωστή διάταξη και πιστεύω ότι
όλοι εκείνοι οι οποίοι είχαν επιφυλάξεις, γιατί έχω εδώ τι ψήφισε
το κάθε κόµµα, να άρουν τις επιφυλάξεις σε ό,τι αφορά αυτό.

Σε ό,τι αφορά το οδοντιατρείο της Βουλής -να αναφερθώ και
σε αυτό το σηµαντικό θέµα- επειδή αναφέρεται στο άρθρο 8, το
«οδοντιατρικό» προστίθεται στη φράση «ιατρικό». 

Όπως µας ενηµέρωσε ο κύριος Πρόεδρος στην επιτροπή,
είναι στη Μητροπόλεως, υπάρχει ο χώρος του οδοντιατρείου και
εκτός του ότι πρέπει να στελεχωθεί και στελεχώνεται µε τον
τρόπο που προβλέπεται στο επόµενο άρθρο, θα πρέπει να
έχουµε και οδοντιατρικά υλικά. Εποµένως, εδώ θα πρέπει να δη-
µιουργηθούν οι προϋποθέσεις να αγοραστούν αυτά. Για να αγο-
ραστούν αυτά, πρέπει να περάσει και αυτή η διάταξη στον
Κανονισµό της Βουλής.

Και επ’ ευκαιρία, πράγµατι, ο προληπτικός έλεγχος στους βρε-
φονηπιακούς και νηπιακούς σταθµούς είναι πάρα πολύ σηµαντι-
κός, όπως, επίσης, είναι πάρα πολύ σηµαντικό το θέµα να
επεκταθεί και στους υπαλλήλους της Βουλής. Πρέπει να επεκτα-
θεί και στους υπαλλήλους της Βουλής και επεκτείνεται µε αυτόν
τον τρόπο. Είπα στον Πρόεδρο να επεκταθεί και στους Βουλευ-
τές, οι Βουλευτές, όµως, είναι µιας άλλης κατηγορίας άνθρωποι,
τελικά, απ’ ό,τι αποδεικνύεται.

Θέλω να σταθώ λίγο και στην προσωπική διαφορά, επειδή δη-
µιουργήθηκαν ερωτηµατικά και από εσάς. Θα ήθελα να πω δύο
πράγµατα για την προσωπική διαφορά. Αυτό εφαρµόστηκε επί
της προεδρίας του Προέδρου κ. Βούτση. 

Δεν αφορά πολλούς αυτό το θέµα, για να ξέρετε, αφορά πε-
ρίπου τέσσερις ή πέντε ανθρώπους. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι
ένας υπάλληλος ο οποίος αναλαµβάνει µια πολιτική θέση αυτή
η προσωπική διαφορά πρέπει να µεταφέρεται. Αυτό προβλέπει
και αυτό εξασφαλίζει αυτή η διάταξη.

Για τους ειδικούς φρουρούς µη νοµίζετε ότι είναι τόσο σηµαν-
τικό το θέµα. Πενταετία, παύει η πενταετία, έχουν περάσει ήδη
τρία χρόνια, ένας χρόνος µένει, διότι µέχρι να κάνουν τα χαρτιά
τους –εάν θέλει κάποιος να µεταταχθεί- είναι δύσκολο. Δεν έχουν
επιδιώξει πολλοί, νοµίζω ότι είναι ένας-δύο, περίπου. Ο κύριος
Πρόεδρος είπε ότι θα έρθουν κι άλλες τροποποιήσεις του Κανο-
νισµού της Βουλής στο Β’ Μέρος, εποµένως θα ληφθεί µία πρό-
νοια και γι’ αυτούς. 

Σε ό,τι αφορά το θέµα το οποίο θέσατε, για την πρόταση του
αξιότιµου Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, δεν συζη-
τείται. Θα πω µόνο δύο λέξεις, γιατί είδα ότι ζητήσατε τον λόγο
-νοµίζω ότι θα πάρει τον λόγο και ο Γενικός Γραµµατέας της Κοι-
νοβουλευτικής µας Οµάδας ο κ. Μπούγας ο οποίος θα αναφερ-
θεί εκτενέστερα στο θέµα-. Αναφερόµενος στον κ. Μπούγα θα
ήθελα να τον ευχαριστήσω, έχουµε ψηφίσει από την αρχή της
περιόδου τριακόσια τριάντα έξι νοµοσχέδια. Στην εµπειρία µου
–είµαι από το 1974, όπως ξέρετε εδώ στο Κοινοβούλιο- ποτέ δεν
είχαν ψηφιστεί τόσα πολλά νοµοσχέδια, σε τέτοιο χρονικό διά-
στηµα. Μερικά από αυτά ήταν πολύ σηµαντικά, ορισµένα όχι. Θα
πρέπει να αναδείξουµε, λοιπόν, τα σηµαντικά για να αποδείξουµε
και το κοινοβουλευτικό έργο που παρήγαγε η ίδια η Βουλή, όλοι
µας, δηλαδή, εµείς.

Θα ήθελα να κάνω και µια αναφορά στους συναδέλφους µου
που συµµετείχαν στην επιτροπή για την προσφορά τους, διότι
πράγµατι κάνατε εποικοδοµητικές συζητήσεις, εποικοδοµητικές
προτάσεις. Στέκοµαι, παραδείγµατος χάριν στην πρόταση για το
περιοδικό της Βουλής. Ο κύριος Πρόεδρος είπε πως θα το λύσει
και αυτό το θέµα –δική σας πρόταση, κύριε Ρήγα-.

Σε ό,τι αφορά τις µισθολογικές διαφορές, να αναφέρω ότι πρέ-
πει να τις κοιτάξουµε λίγο αυτές τις µισθολογικές διαφορές. 

Θέλοντας, λοιπόν, αναφερόµενος στο θέµα της προτάσεως
του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, θα ήθελα να πω
ότι αυτό που προτείνει ο κύριος Πρόεδρος αντιµετωπίζεται από
τις υπάρχουσες επιτροπές της Βουλής, που συµµετέχουν όλα τα
κόµµατα. Αντιµετωπίζεται από τον εσωτερικό κανονισµό της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και κυρίως, στη χώρα µας αντιµετωπίζεται
από τον προσυµβατικό έλεγχο του συµβουλίου του Ελεγκτικού
Συνεδρίου.

Αυτά ήθελα να πω και να σας ευχαριστήσω για την ανοχή σας
και για την προσοχή σας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τραγάκη, ο οποίος, µε την πολύτιµη πείρα του, η οποία ξε-
κινάει από την αξιοζήλευτη εποχή του 1974 -από πλευράς ιστορι-
κής πυκνότητας, αξιοζήλευτη- την οποία έζησε, µας κατατόπισε
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για τις προτεινόµενες αλλαγές στον Κανονισµό και για τη θέση
του κόµµατός του, της Νέας Δηµοκρατίας.

Αµέσως µετά τον κ. Τραγάκη ο οποίος ήταν εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας, τον λόγο θα πάρει ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης,
ως εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα επανα-
λάβω κάποια από αυτά τα οποία είπα χθες και στη συνεδρίαση
της αρµόδιας επιτροπής.

Αναφορικά µε το ζήτηµα του ύψους των απευθείας αναθέσεων
εσείς κάνετε µία εναρµόνιση µε την υπάρχουσα νοµοθεσία, την
οποία εµείς την έχουµε καταψηφίσει στην Ολοµέλεια και µε αυτή
την έννοια θα σταθούµε στο «παρών».

Επαναλαµβάνω σήµερα αυτό το οποίο είπα και χθες. Δεν
υπάρχει από την πλευρά µας κάποια «σκιά» στον τρόπο µε τον
οποίον διαχειρίζεται η Βουλή των Ελλήνων τα οικονοµικά της.
Υπάρχει όµως, από την πλευρά µας, καταγγελία και σκιά για τον
τρόπο µε τον οποίο αυτές οι ρυθµίσεις έχουν αξιοποιηθεί ως άλ-
λοθι για κατασπατάληση δηµοσίου χρήµατος από την κεντρική
Κυβέρνηση και από τµήµα µίας µερίδας των οργανισµών της το-
πικής αυτοδιοίκησης. Με αυτή την έννοια -και επαναλαµβάνω
χωρίς να υπάρχει «σκιά» για τη διαχείριση µέσα στο Κοινοβού-
λιο- θα σταθούµε στο «παρών». 

Το δεύτερο ζήτηµα στο οποίο σταθήκαµε και χθες έχει να
κάνει µε τον τρόπο µε τον οποίον επιλέγεται ο προϊστάµενος στο
γραφείο Τύπου της Βουλής. Βεβαίως, δεν χωρεί αµφιβολία, ότι
είναι ένας στενός συνεργάτης στην ηγεσία της Βουλής. Όµως,
το βήµα το οποίο έγινε από την προηγούµενη διοίκηση ήταν
βήµα δηµοκρατίας και βήµα συνοχής. 

Με αυτήν την έννοια, λοιπόν, και επειδή πιστεύουµε ότι µια τέ-
τοια ρύθµιση θα µπορούσε να φέρει πιο κοντά διοίκηση και ερ-
γαζόµενους. Άλλωστε ξέρουµε πάρα πολύ καλά οι διοικήσεις
αλλάζουν, οι εργαζόµενοι µένουν. Η Βουλή των Ελλήνων έχει µία
θεσµική µνήµη, µια ιστορία και µια συνέχεια. Θα µπορούσε αυτή
η ρύθµιση να λειτουργήσει ως ένα βήµα ωρίµανσης, θεσµικής
και πολιτικής σοβαρότητας και κατάκτησης του Κοινοβουλίου,
σε αντιδιαστολή µε το τι θα θεωρούσαµε εµείς µέσα σε µια κα-
νονικότητα που λειτουργούν τα πράγµατα ότι µπορούν να συµ-
βαίνουν. Άρα και σε αυτό διατηρούµε την επιφύλαξή µας.

Στα επόµενα ζητήµατα έκανα χθες παρατηρήσεις, δεν νοµίζω
ότι είναι οι διαφορές µας αγεφύρωτες σε αυτά τα ζητήµατα.
Χρειάζονται κάποιες διευκρινίσεις µεγαλύτερες από την πλευρά
σας, χθες δόθηκαν κάποιες.

Υπάρχουν δύο µεγάλα ζητήµατα τα οποία πρέπει να αντιµετω-
πιστούν -εδώ συζητάµε για τη Βουλή, αλλά και έξω από τη
Βουλή-. 

Το πρώτο είναι οι µισθολογικές διαφορές µεταξύ παλαιών και
νέων εργαζοµένων. Δεν γίνεται δύο άνθρωποι να κάθονται στο
ίδιο γραφείο, να κάνουν την ίδια δουλειά και να έχουν τόσο µε-
γάλη µισθολογική διαφορά. Είναι άδικο. Είναι έξω από κάθε λο-
γική. Είναι ρυθµίσεις οι οποίες επιβλήθηκαν µέσα στον
παραλογισµό και τις δυσκολίες της προηγούµενης δεκαπενταε-
τίας. Φαίνεται ότι από αυτού του είδους τις περιπέτειες αρχί-
ζουµε να αποµακρυνόµαστε. Αυτά τα πράγµατα πρέπει να
διορθωθούν.

Δεν γίνεται τα εκατοµµύρια και τα δισεκατοµµύρια να γίνονται
«στραγάλια» για άλλους σκοπούς και όταν µιλάµε για τα χρήµατα
που παίρνει ένας εργαζόµενος στη Βουλή, στον δηµόσιο τοµέα,
στον ιδιωτικό τοµέα, ένας συνταξιούχος, εκεί πέρα να «κουµπω-
νόµαστε» δεκαεπτά φορές.

Πρέπει να αναζητήσουµε µέσα σε αυτή την κρίση και σε αυτή
τη δυσκολία την κοινωνική βιωσιµότητα, µε έναν ορίζοντα ρεαλι-
στικό. Κανένας δεν λέει ότι οι αδικίες οι οποίες έχουν ένα χρονικό
ορίζοντα δεκαπέντε ετών πίσω µας θα φτιαχτούν αύριο το πρωί,
αλλά χρειάζεται σε ένα ορατό χρόνο, να πούµε ότι αυτά τα πράγ-
µατα θα αλλάξουν, θα κλείσουν, ότι δεν θα υπάρχουν παλιοί και
νέοι εργαζόµενοι. Δεν µπορεί οι νέοι εργαζόµενοι, ακόµη και στη
Βουλή των Ελλήνων να λειτουργούν µε µισθούς που δεν εξασφα-
λίζουν τη βιωσιµότητά τους -αυτών και των οικογενειών τους-.

Το δεύτερο το είπε προηγουµένως και ο Πρόεδρος ο κ. Τρα-
γάκης. Έχει να κάνει µε την ίση µεταχείριση όλων των υπηρεσιών
που εργάζονται γύρω από την ενηµέρωση των πολιτών. Το ίδιο,

κατά τη γνώµη µας, πρέπει να λειτουργεί το κανάλι, το ίδιο και
το περιοδικό. Δεν µπορούν να υπάρχουν διαφορές σε αυτά.

Εµείς θα επιφυλαχθούµε στα δύο ζητήµατα τα οποία έχουν να
κάνουν, κύριε Πρόεδρε, µε τον χρονικό ορίζοντα που δίνει τη δυ-
νατότητα στα τριάµισι χρόνια κάποιοι υπάλληλοι να αποδεσµευ-
τούν από την υπηρεσία που βρίσκονται και να µεταταχθούν σε
άλλες. 

Θεωρούµε ότι η ρήτρα η οποία είχε µπει από την προηγούµενη
διοίκηση για την πενταετία είναι σωστή και εξασφαλίζει τη συµ-
µετοχή αυτών των εργαζοµένων σε αυτές τις υπηρεσίες για να
µπορούν οι υπηρεσίες αυτές να είναι αποτελεσµατικές. Για αυτό
άλλωστε είχε γίνει και η πρόσληψη εκείνη την περίοδο, όπως επί-
σης και τα άλλα ζητήµατα στα οποία χθες δηλώσαµε την επιφύ-
λαξή µας και το «παρών» µας. 

Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος, η Βουλή των Ελλήνων και
εσείς κύριε Πρόεδρε, αποφασίσατε να το αντιµετωπίσετε διαδι-
καστικά. Το θέµα δεν είναι διαδικαστικό, δεν είναι τυπικό, είναι
πολιτικό. Εµείς ζητάµε η Βουλή των Ελλήνων να παίξει τον πραγ-
µατικό της ρόλο, τον ελεγκτικό της ρόλο, να αναδειχθεί σε έναν
παράγοντα ο οποίος θα µπορεί να ελέγχει τη διαφάνεια και τη
διαχείριση του Ταµείου Ανάκαµψης, του Ταµείου ΕΣΠΑ που
αφορά το παρόν και το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας και της
ελληνικής κοινωνίας.

Και να µε συγχωρείτε πάρα πολύ, επειδή οι περισσότεροι εδώ
πέρα είστε αρκετά παλαιότεροι από εµένα, µη µου λέτε τώρα ότι
η ελληνική πολιτεία έχει θεσµούς και ελέγχει τη διαφάνεια των
πόρων και δεν υπάρχει κανένα θέµα πουθενά! Μην τρελαθούµε
τώρα. Υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα, σοβαρότατα. Και δεν κου-
νάω το δάχτυλο σε κανέναν. Αλλά να λέµε ότι θέλουµε µια τέτοια
αρµοδιότητα για το Κοινοβούλιο, είναι σηµαντικό. Δεν φτάνει που
καθυστερήσατε τεσσερισήµισι µήνες να το φέρετε, απορρίπτετε
κιόλας. 

Γιατί; Γιατί δεν θέλετε έλεγχο από πουθενά και από κανέναν.
Γιατί είναι πολλά τα λεφτά, γιατί είναι πολλά τα δισεκατοµµύρια,
γιατί αυτός είναι ο βασικός λόγος που δεν πάτε σε εκλογές και
δεν θέλετε να κάνετε εκλογές. Διότι θέλετε πρώτα να κλείσετε
τα συµβόλαια της «Μαξίµου Α.Ε.». Κυρία Λιακούλη και κύριε
Σκανδαλίδη, αυτό είναι, θέλουν να κάνουν τα συµβόλαια της
«Μαξίµου Α.Ε.». Και χαίροµαι που το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
χθες τοποθετήθηκε θετικά σε αυτή την πρόταση, όπως επίσης
χαίροµαι και µε τη µη αρνητική ψήφο του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος το οποίο εξέθεσε το δικό του σκεπτικό. 

Το ζήτηµα της διαφάνειας και της κοινωνικής λογοδοσίας είναι
µείζον για όλη την Ευρώπη. Δηλαδή στο Κοινοβούλιο γιατί φτιά-
χνουν αντίστοιχη επιτροπή; Σε άλλα κοινοβούλια γιατί φτιάχνουν
αντίστοιχες επιτροπές; 

Και κύριε Πρόεδρε, ξέρετε ότι εµείς λίγες είναι οι φορές που
έχουµε συγκρουστεί. Είστε ένας Πρόεδρος της Βουλής των Ελ-
λήνων που στέκεστε στη συντριπτική πλειοψηφία κατά τη γνώµη
µου στο ύψος των περιστάσεων και πάνω από το ύψος των περι-
στάσεων. Εδώ πρέπει να παίξετε τον πολιτειακό σας ρόλο. Δεν
είστε ένας Βουλευτής της Συµπολίτευσης που σας ψήφισε και η
Αντιπολίτευση και γίνατε Πρόεδρος. Είστε Πρόεδρος της Βου-
λής των Ελλήνων. Φέρετε ευθύνη για αυτό το θέµα, κύριε Πρό-
εδρε. 

Έρχεται η Κυβέρνηση τώρα εδώ πέρα και τι µας είπε; Ότι τα
πάµε µια χαρά. Τι µια χαρά; Αυτό ξεκίνησε ως Πρόγραµµα 2021
- 2027. Το 2021 είχε έναντι στόχου 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ
απορρόφηση, 300 εκατοµµύρια ευρώ. Και το 2022 µέχρι στιγµής
από τα 3,2 δισεκατοµµύρια που είναι ο στόχος, είµαστε στα 900
εκατοµµύρια. Και τα πάµε µια χαρά και να µην φτιαχτεί ελεγκτι-
κός µηχανισµός; Και για ένα πρόγραµµα το οποίο είναι επταετές,
έχουν περάσει τα δύο χρόνια δεν έχει γίνει τίποτα, να µη φωνά-
ζουµε και να µη διαµαρτυρόµαστε; Τι θα γίνει δηλαδή; Θα πάµε
στο τέλος και θα τα δώσουµε όλα σε απευθείας αναθέσεις για
να αυξηθεί η απορροφητικότητα; 

Και, εν πάση περιπτώσει, το τελευταίο και πιο σηµαντικό επι-
χείρηµα, ποιος σας είπε ότι µπορείτε να παίρνετε αποφάσεις οι
οποίες υπερβαίνουν τη λήξη της συνταγµατικής σας θητείας
χωρίς να έχετε έλεγχο; Η Κυβέρνηση εκλέχθηκε το 2019 και -µα-
κάρι να γίνονταν αύριο εκλογές αλλά, εν πάση περιπτώσει, και
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να µην γίνουν αύριο εκλογές τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- έχει µπει
στην κατηφόρα. Σε λιγότερο από ένα χρόνο λήγει η συνταγµα-
τική της θητεία. Ποιος σας δίνει εσάς τη δυνατότητα να πάρετε
απόφαση για την Ελλάδα το 2027; Ξέρετε τι θα ψηφίσει ο κό-
σµος; Ποιος σας δίνει τη δυνατότητα να πάρετε απόφαση για 70
περίπου δισεκατοµµύρια που θα καθορίσουν το µέλλον της κοι-
νωνίας και της οικονοµίας µέχρι το 2050; Κανείς! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η Βουλή είναι ο θεσµικός χώρος που όλοι µπορούν να ελέγ-

χουν, που όλοι µπορούν να έχουν λόγο. Και αυτό δεν σηµαίνει
συγκυβέρνηση, δεν σηµαίνει συµφωνία. Εσείς θα αποφασίζετε
όσο είστε Κυβέρνηση. Εµείς θα αποφασίζουµε µετά τις εκλογές.
Αλλά δεν µπορεί να µην έχουν όλοι γνώµη. Δεν µπορεί να µην
ξέρει ο ελληνικός λαός τι γίνεται. Δεν µπορεί να χάσουµε άλλη
µια ευκαιρία για τη χώρα σαν αυτές που πέρασαν τις προηγού-
µενες δεκαετίες µε πακτωλούς δισεκατοµµυρίων, που αντί να
πάνε στις αναγκαίες υποδοµές στο κοινωνικό κράτος και στην
πρόνοια πήγαν στις τσέπες συγκεκριµένων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ωραία. Προφανώς

αυτά θα απαντηθούν. Δεν είναι µέσα στην ηµερήσια διάταξη.
Έχουν σχέση µε τη χθεσινή συνεδρίαση της Επιτροπής Κανονι-
σµού. Ας ολοκληρώσουµε όµως τη διαδοχή των εισηγητών. Και
σειρά έχει τώρα η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις προχθές ήµασταν µαζί,

κύριε Πρόεδρε, κατά τον εορτασµό της 48ης επετείου Αποκατά-
στασης της Δηµοκρατίας. Και «πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις…»,
να που σήµερα ερχόµαστε αντιµέτωποι µε ένα πολύ σοβαρό θε-
σµικό ζήτηµα, ζήτηµα δηµοκρατίας. Πριν από λίγη ώρα, όπως
πλέον έγινε γνωστό και σε πολλούς, κατατέθηκε µηνυτήρια ανα-
φορά του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ Νίκου Ανδρουλάκη στην εισαγ-
γελία του Αρείου Πάγου για απόπειρα παρακολούθησης,
παραβίασης των προσωπικών του δεδοµένων. Ένα θέµα το
οποίο όχι απλά µας έχει σοκάρει αλλά ταυτόχρονα µας έχει προ-
βληµατίσει σοβαρά για το έλλειµµα της δηµοκρατίας που υπάρ-
χει, για το πόσο βαθιά το θέµα αυτό πάει και τι διαστάσεις πολύ
σηµαντικές έχει τόσο για το πρόσωπο ενός Προέδρου κόµµατος,
περαιτέρω για την παράταξη συνολικά, έτι περαιτέρω για το σύ-
νολο του πολιτικού κόσµου, αλλά και για τη θεσµική λειτουργία
της δηµοκρατίας µας. 

Είµαστε προβληµατισµένοι κυρίως, κύριε Πρόεδρε, από το γε-
γονός ότι αυτό αποκαλύφθηκε µέσω µιας ειδικής υπηρεσίας του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου µετά τα γνωστά σκάνδαλα τα οποία
υπήρξαν µε το θέµα Pegasus και ούτω καθεξής και όλα τα πα-
ρακλάδια µέσω link και διαφόρων τέτοιων εφαρµογών που έρ-
χονται πολύ εύκολα στα κινητά εκάστου ηµών ανυποψίαστων,
διότι δεν είµαστε και εκπαιδευµένοι σε τέτοιου είδους πράγµατα,
κύριε Πρόεδρε, και ίσως αυτό θα έπρεπε να το δούµε και να το
δει και η Βουλή σοβαρά πώς µπορεί να το αντιµετωπίσει.

Και απ’ αυτό το Βήµα, λοιπόν, να καταδικάσουµε όλοι µαζί νο-
µίζω, σύσσωµος ο πολιτικός κόσµος, τέτοιου είδους γεγονότα
και φαινόµενα. Να πούµε ότι είµαστε όλοι µαζί µπροστά στον
αγώνα τέτοιου είδους γεγονότα και φαινόµενα να µην παρουσιά-
ζονται. Και βεβαίως και ειδικές πολιτικές χρειάζονται για να αν-
τιµετωπιστούν αυτά. Δεν είναι µόνο ότι εντοπίζουµε το ζήτηµα.
Το ζήτηµα είναι πως το αντιµετωπίζουµε. Και βέβαια δεν γίνεται
ούτε µε κατάρες ούτε µε ευχές. Τα έχουµε πει πολλές φορές. Γί-
νεται µε συγκεκριµένους τρόπους, µε πολιτικές οι οποίες θα θω-
ρακίσουν τους θεσµούς και περαιτέρω θα δηµιουργήσουν και τα
κατάλληλα εργαλεία για να προστατευτούµε. 

Και αυτό είναι και µια έκκληση στο Προεδρείο σας και στη
Βουλή, κύριε Πρόεδρε, γιατί ξέρω τη µεγάλη ευαισθησία που
διαθέτετε σε τέτοιου είδους ζητήµατα. Σε ευήκοα ώτα νοµίζω ότι
απευθύνοµαι και αυτό θα πρέπει να αποτελέσει και ένα ζήτηµα
συζήτησης σήµερα και αύριο και αυτές τις µέρες, για το πώς
µπορούµε να θωρακίσουµε πραγµατικά ευαίσθητα δεδοµένα,
πέρα από το πολιτικό ζήτηµα και τη διάσταση που έχει να παρα-

κολουθείται ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ. Αυτό έχει µια πολιτική διά-
σταση όπως καταλαβαίνετε που εκφεύγει των ορίων, άλλων
ορίων ή των προσωπικών ορίων ενός Βουλευτή.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα καθ’ ηµάς και τη σηµερινή µας συζή-
τηση. Χθες τοποθετηθήκαµε στην οικεία επιτροπή στα περισσό-
τερα προτεινόµενα άρθρα τα οποία εισάγουν τροποποιήσεις. Τα
περισσότερα είναι προϊόν αναγκαίας παρέµβασης προκειµένου
να εκσυγχρονιστεί και να εξορθολογιστεί ο Κανονισµός της Βου-
λής. 

Ως προς τα άρθρα 1 και 2, δεν θέλω, κύριε Πρόεδρε, να επα-
ναληφθούµε. Πολύ σύντοµα να πούµε ότι µε αυτά τα άρθρα ανα-
προσαρµόζονται τα ποσά των απευθείας αναθέσεων,
προσαρµόζεται και ο Κανονισµός, είναι αλήθεια, σύµφωνα µε
όσα ισχύουν στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα, όπως τροποποι-
ήθηκε µε τον ν.4782/2021.

Το ΠΑΣΟΚ είχε καταψηφίσει τις εν λόγω αυξήσεις του συγκε-
κριµένου νόµου. Ωστόσο στο πλαίσιο της οµογενοποίησης των
διατάξεων, σταθµίζουµε τη στάση µας και καταλήγουµε να απέ-
χουµε από τη σύµπλευση µαζί σας στη συγκεκριµένη διάταξη,
ψηφίζοντας «παρών» στα συγκεκριµένα άρθρα. Για τα περισσό-
τερα από τα υπόλοιπα βέβαια δεν υπάρχει αντίρρηση από µέ-
ρους µας, δεδοµένου ότι κινούνται στη σωστή κατεύθυνση. Τα
άρθρα 3, 4, 5 και 6 µας βρίσκουν σύµφωνους. Επίσης, σύµφωνοι
είµαστε και επικαλούµαι και την τοποθέτησή µου τη χθεσινή στα
άρθρα 8, 9, 10, 12, 13, 14 και 15, όπως αναφέραµε και στην επι-
τροπή.

Ως προς το άρθρο 7 το οποίο συζητήσαµε κατά τη διάρκεια
της χθεσινής επιτροπής, διατηρούµε, κύριε Πρόεδρε, κάποιες
αµφιβολίες.

Κατ’ αρχάς δεν µου απαντήσατε σε ένα ερώτηµα που έθεσα
για το αν συµφωνεί ή όχι η ΕΣΗΕΑ µε τη διαδικασία, διότι µας
µεταφέρθηκε ότι η ΕΣΗΕΑ συµφωνεί µε αυτήν τη διαδικασία και
τη χαρακτηρίζει δηµοκρατική διαδικασία, δηλαδή µεταξύ τους
τα συγκεκριµένα στελέχη να επιλέγουν…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι, αυτή είναι δική
µας απόφαση. Δεν εµπλέκεται η ΕΣΗΕΑ. Δεν έχει καµµία σχέση. 

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Εγώ ρώτησα αν η ΕΣΗΕΑ εξέφρασε
θετική γνώµη για τη διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. Δεν το γνωρίζετε
αυτό, φαντάζοµαι. Ή το γνωρίζετε; Δεν ξέρω αν έχει εµπλοκή η
ΕΣΗΕΑ ή όχι. Η πληροφορία της παράταξής µας είναι αυτή και
ζήτησα να την επιβεβαιώσετε ή όχι. 

Εν πάση περιπτώσει, το ξεπερνάω και λέω ότι ένα µεγάλο κοµ-
µάτι όσων εµπλέκονται άµεσα σε αυτό υποστηρίζουν ότι πρόκει-
ται για µια υγιή δηµοκρατική διαδικασία στο πλαίσιο της
αυτοαξιολόγησης και αξιολόγησης, δηλαδή, έχουν εισαγάγει
αυτόν τον θεσµό στη λειτουργία του συγκεκριµένου τµήµατος,
της συγκεκριµένης υπηρεσίας και µάλιστα το θεωρούν πολύ θε-
τικό, διότι είναι άκρως δηµοκρατικό. Πώς να το κάνουµε; Είναι
δηµοκρατικό.

Από την άλλη, κύριε Πρόεδρε, εσείς είπατε χθες ότι είναι ένας
στενός συνεργάτης αυτός που επιλέγετε εσείς προσωπικά και
βεβαίως, το δικαίωµα αυτό θέλετε να το διαφυλάξετε για τον
εαυτό σας. Υπάρχει σύγκρουση µεταξύ των δύο αντιλήψεων.
Εµείς σε αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουµε «παρών».

Επίσης, για το άρθρο 11 που ρυθµίζει θέµατα µεταβολής της
προσωπικής διαφοράς λειτουργών και υπαλλήλων εν όψει της
πρόσκαιρης φύσης της µεταβολής του βασικού τους µισθού κα-
τόπιν τοποθέτησής τους σε θέσεις και µάλιστα στο όνοµα της
αρχής της ισότητας, επαναλαµβάνω ότι συνεχίζω να διατηρώ τις
επιφυλάξεις που εξέφρασε και χθες. Εχθές εν συντοµία θα πω
ότι εκφράσαµε την απορία µας γιατί αφού πρόσφατα µε τον
ν.4940/2022 ψηφίστηκε το άρθρο 28 που προβλέπει ότι αναστέλ-
λεται από 1-6-2022 µέχρι 30-5-2024 η µείωση προσωπικής δια-
φοράς κατά τη µισθολογική εξέλιξη των υπαλλήλων, υπάρχει
τώρα η ανάγκη ρύθµισης µε αναδροµική ισχύ από 1-8-2018. 

Το ΠΑΣΟΚ και εγώ προσωπικά µε την ιδιότητα της Γραµµα-
τέως της Κοινοβουλευτικής Οµάδας, αλλά και ο προκάτοχός
µου, ο κ. Βασίλης Κεγκέρογλου, έχουµε καταθέσει στην επι-
τροπή πρόταση µισθολογικής εξοµοίωσης όλων των µεταταχθέν-
των υπαλλήλων τα έτη 2019 και 2020, αλλά και όλων όσοι
δικαιούνται την καταβολή προσωπικής διαφοράς απλώς και αυ-
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τονόητα για λόγους ίσης µεταχείρισης και ισονοµίας. Άκουσα και
τον κ. Τραγάκη, τον κύριο εισηγητή σας, να επαναλαµβάνει αυτή
τη θέση, ότι θα πρέπει να το δούµε το θέµα αυτό σοβαρά. Σε
αυτό ακριβώς το πλαίσιο είµαστε και εµείς. Συνεπώς, και σε αυτό
ψηφίζουµε «παρών».

Ένα τελευταίο σχόλιο, αν µου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε,
γιατί επανέφερε ο συνάδελφος εισηγητής από την πλευρά του
ΣΥΡΙΖΑ, παρ’ ότι δεν είναι στην ηµερήσια διάταξη σήµερα της
συζήτησης, την πρόταση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, του κ. Τσίπρα, σχετικά µε τη συγκρότηση µιας επιτρο-
πής, ενός οργάνου, εν πάση περιπτώσει διακοµµατικού, το οποίο
θα ελέγχει το Ταµείο Ανάκαµψης και θα µπορεί να εποπτεύει τις
διαδικασίες, να εισηγείται γι’ αυτές, αλλά και να διορθώνει, να
λαµβάνει υπ’ όψιν εκθέσεις, αξιολογήσεις, να αναλύει, να αξιο-
λογεί και βεβαίως να διατυπώνει προτάσεις.

Εσείς απαντήσατε διαδικαστικά χθες. Σήµερα µέσα από τη
διαδικασία επίσης δεν εισάγεται σε συζήτηση στη Βουλή το συγ-
κεκριµένο θέµα. Δεν είναι διαδικαστικό το ζήτηµα αυτό. Είναι πο-
λιτικό και µάλιστα είναι βαθιά πολιτικό, θα µου επιτρέψετε να πω. 

Εµείς πήραµε θετική θέση στη συγκρότηση µιας διακοµµατικής
επιτροπής, γιατί ξέρετε άλλωστε ότι ο Νίκος Ανδρουλάκης το είπε
αυτό από τον Γενάρη του 2022. Ζήτησε τη σύσταση ενός οργά-
νου, ενός φορέα που θα παρακολουθεί διακοµµατικά το Ταµείο
Ανάκαµψης για δύο λόγους: πρώτον, διότι βρισκόµαστε σε απα-
νωτές κρίσεις, δηλαδή, η χώρα διάγει µια κρίσιµη περίοδο, και,
δεύτερον, διότι έχουµε ένα πολύ σηµαντικό εργαλείο στα χέρια
µας. Και η αείµνηστη Πρόεδρός µας όµως, η Φώφη Γεννηµατά,
θα σας θυµίσω ότι στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονίκης τον Σεπτέµ-
βρη του 2021 είχε υποβάλει αυτούσια την πρόταση της δηµιουρ-
γίας επιτροπής διακοµµατικής, η οποία θα ελέγχει τις εκροές του
Ταµείου Ανάκαµψης, τις επιλογές του Ταµείου Ανάκαµψης και τις
µεγάλες πολιτικές επιλογές σε επίπεδο σχεδιασµού.

Δηλώνουµε, λοιπόν, ότι ναι, τη διαδικασία δεν µπορούµε να
την ξεπεράσουµε. Εµµένουµε και στην άποψη της αείµνηστης
Φώφης Γεννηµατά και στην άποψη του Νίκου Ανδρουλάκη τον
Γενάρη του 2022, όπως επαναλήφθηκε από τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µε την πρόταση την οποία κατέ-
θεσε. Εµείς θεωρούµε, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ότι πρέπει να επανέλθουµε στο ζήτηµα αυτό. Δεν
πρέπει να βρούµε προσκόµµατα τυπικά ότι η διαδικασία δεν µας
επιτρέπει. Ξεπερνάει το εύρος µιας Κυβέρνησης, αλλά και την
πολιτική ευθύνη, αν θέλετε, µιας Κυβέρνησης. Θα έπρεπε η ίδια
η Κυβέρνηση σύµφωνα µε τη δική µας αντίληψη να επιδιώξει
αυτόν τον διακοµµατικό φορέα, αυτήν τη διακοµµατική επιτροπή
για να είναι και εκείνη σίγουρη για τις κορυφαίες επιλογές σε
πολύ κρίσιµη περίοδο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τάσουλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Επειδή συνεχίζεται η παράθεση απόψεων για το χθεσινό θέµα,

που προφανώς παρουσιάζει ενδιαφέρον, καίτοι δεν είναι στην
ηµερήσια διάταξη, θα ήθελα απλώς να πω για την ενηµέρωση
του Σώµατος κάτι πιο συγκεκριµένο από αυτό που σαφώς είπε
χθες ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας για το θέµα του Τα-
µείου Ανάκαµψης, ο κ. Ιωάννης Μπούγας, ότι δηλαδή, υπάρχει
συνεννόηση µε την Κυβέρνηση γι’ αυτό το θέµα και θα υπάρχει
µέσα στη χρονιά τακτική ενηµέρωση από την Κυβέρνηση για την
εξέλιξη και την πορεία των επενδύσεων και των χρηµατικών ροών
του Ταµείου Ανάκαµψης στην αρµόδια Επιτροπή της Βουλής,
που είναι, κύριε Μπούγα, αν δεν κάνω λάθος, η Επιτροπή Οικο-
νοµικών της Βουλής.

Εχθές, επικοινώνησα µε τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµι-
κών που είναι αρµόδιος για το Ταµείο Ανάκαµψης, τον κ. Σκυλα-
κάκη, και µου επιβεβαίωσε ακόµη πιο συγκεκριµένα αυτό που
είπε ο κ. Μπούγας, ότι δηλαδή αυτή η τακτική ενηµέρωση του
Κοινοβουλίου για την κάθε είδους εξέλιξη των µεγεθών και της
πορείας του Ταµείου Ανάκαµψης, η οποία θα γίνεται τακτικά,
κάθε τετράµηνο, θα ξεκινήσει τον Οκτώβριο. Συνεπώς, δεν είναι
κάτι το οποίο δεν γίνεται αντιληπτό. Απλώς θα ακολουθηθεί µια
άλλη µέθοδος από αυτήν η οποία προτάθηκε. Αυτά όµως µπορεί
να ελεγχθούν και παρακάτω. 

Ας επανέλθουµε στη ροή της συζήτησης.
Καλώ στο Βήµα εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-

λάδας τον κ. Αθανάσιο Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ξεκινήσω από το θέµα που έθεσε

η κ. Λιακούλη. Φυσικά αυτά είναι καταδικαστέα εκ των προτέρων.
Δεν σας άκουσα, όµως, να πείτε τίποτα όταν καταγγείλαµε µε
στοιχεία τις συνακροάσεις που υπήρχαν και υπάρχουν ακόµα
στην έδρα της Κεντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ στον Περισσό. Και
ήσασταν και Κυβέρνηση εσείς τότε. Η απάντηση όταν γίνονταν
αυτά ήταν τίποτα. Βρεθήκαµε στη Βρετανία και εκεί σταµάτησαν
όλα.

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι να απαντήσετε. Ποιος πα-
ρακολουθεί; Τουλάχιστον εσείς οι κυβερνητικοί. Ποιοι είναι αυτοί
που παρακολουθούν; Τι αποδείχτηκε ιστορικά; Μυστικές υπηρε-
σίες, CIA, MI6 και δεν συµµαζεύεται. Και εσείς, που είσαστε πολύ
φίλοι µε το Ισραήλ, τι έχετε να πείτε για το λογισµικό αυτό το
Predator -δεν ξέρω πώς προφέρεται- που ήταν ισραηλινής εται-
ρείας και το οποίο κυκλοφόρησε παντού και µπορούσε να παρα-
κολουθεί τον καθέναν; Τι έγινε; Τιµωρήθηκε η εταιρεία; Κυρώσεις
κατά του Ισραήλ; Τίποτα! 

Εποµένως αλωνίζουν -και είναι γνωστό αυτό- και είναι δεδο-
µένο και φτάνουµε στο σηµείο να λέµε όταν µιλάµε στο κινητό,
ξέρετε, τώρα είναι σαν να µιλάµε µε τα µεγάφωνα στο Σύνταγµα
και να είναι όλα τα κανάλια. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και ας
µην κάνουν ορισµένοι -δεν µιλάω για εσάς- τον έκπληκτο για το
τι συµβαίνει.

Τώρα, να πάµε στα δικά µας. Εντάξει, είναι γνωστό ότι έχουµε
εναρµόνιση των διατάξεων που αφορούν τη Βουλή µε τη νοµο-
θεσία για τις δηµόσιες συµβάσεις, όπως ψηφίστηκε µε τον
ν.4412/2016 και τροποποιήθηκε το ’21 µε τον ν.4782. Εµείς εί-
χαµε καταψηφίσει και τους δύο -και δεν είναι ώρα τώρα να
βγάλω λόγο για τους λόγους που καταψηφίσαµε, υπάρχουν στα
Πρακτικά. 

Εποµένως, θα ήταν ανακόλουθο να ψηφίσουµε την εφαρµογή
τους στη Βουλή. Αυτό το νόηµα έχει η καταψήφιση. Δεν θέτουµε
ζητήµατα διαχείρισης και δεν έχουµε κανένα στοιχείο ούτε καµ-
µιά αµφιβολία για το τι γίνεται. Ψηφίζουµε πολιτικά. Εποµένως,
στα άρθρα 1,2,3,4,5 ψηφίζουµε κατά µε αυτό το σκεπτικό. Τώρα,
τα υπόλοιπα είναι οργανωτικά ζητήµατα. Πέρα από ερωτηµατικά
που µπορεί να υπάρχουν, είναι ορισµένα θέµατα που γενικά µπο-
ρεί να συµφωνήσει κανείς, όπως τα άρθρα 8, 9, 10, δηλαδή και
11. Στο 12 ψηφίζουµε «παρών». 

Και γίνεται η συζήτηση τώρα για το Γραφείο Τύπου του Προ-
έδρου. Υπάρχει βέβαια η λογική ότι ο Πρόεδρος πρέπει να έχει
έναν εµπιστοσύνης. Αυτό συµβαίνει παντού. Βέβαια, υπάρχει και
η αντίφαση –εσείς τα λέτε, εµείς δεν τα λέµε- ότι ο Πρόεδρος
είναι υπερκοµµατικός, εκφράζει όλη τη Βουλή κ.λπ.. Δεν έχει
σχέση µε εσάς προσωπικά, κύριε Πρόεδρε. Όµως, ο Πρόεδρος
εκλέγεται από το πρώτο κόµµα, το κυβερνητικό. Μπορεί να εκ-
φράζει θεσµικά όλη τη Βουλή, αλλά έχει πολιτική άποψη για όλα
αυτά τα θέµατα. 

Εδώ υπάρχουν δύο απόψεις. Εµείς δεν θεωρούµε ότι ο διορι-
σµός είναι η καλύτερη λύση. Μπορεί να υπάρχουν άλλου είδους
προβλήµατα µε το άλλο το σύστηµα, αλλά είναι πιο δηµοκρατικό.
Με ερωτήµατα, πάντα, γιατί και εκεί γίνονται διάφορες συµφω-
νίες.

Εποµένως, επί της αρχής και στο άρθρο 15 ψηφίζουµε «παρών». 
Τώρα, έγινε πολλή συζήτηση για την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ να

δηµιουργηθεί µια επιτροπή, για να ξέρει και ο κόσµος που µας
παρακολουθεί, από τριάντα Βουλευτές η οποία θα παρακολου-
θεί, θα ελέγχει, θα τροποποιεί -έχει πάρα πολλά να πούµε- θα
είναι ένα υπερόργανο, το οποίο θα ελέγχει το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Μα, τι κοροϊδία είναι αυτή; Υπάρχει περίπτωση να αλλάξει
η κατεύθυνση του Ταµείου Ανάκαµψης; Εσείς χειροκροτούσατε
όλοι. Τι είναι το Ταµείο Ανάκαµψης; 

Πρώτον, είναι δωρεά στον ελληνικό λαό από τη µεγάλη και
καλή Ευρωπαϊκή Ένωση; Όχι. Θα το πληρώσει χρυσό. Από πού
είναι τα λεφτά; Από την άγρια υπερφορολόγηση και των Ελλήνων
εργαζοµένων και όλων των εργαζοµένων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Είναι αλήθεια αυτό ή δεν είναι; Είναι.

Δεύτερον, δεν θα αυξήσει το κρατικό χρέος; Ποιος θα το ξε-
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πληρώσει το κρατικό χρέος; Οι βιοµήχανοι, οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγα λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα αργήσω. 
Θα είναι ένα τρίτο µνηµόνιο.
Τρίτον, έχει προαπαιτούµενα ή δεν έχει; Έχει δεκαεπτά και

µάλλον είναι περισσότερα. Δηλαδή, ακόµα και τη Δικαστική
Αστυνοµία έχει προαπαιτούµενο για να πάρεις λεφτά. Μέχρι εκεί
φτάνει! Δηλαδή, νέο µνηµόνιο. Αυτή είναι η ουσία.

Εποµένως, τι θα κάνει αυτή η επιτροπή; Τι θα γίνει ακριβώς;
Άσε που θέλει καµµιά εκατοστή Βουλευτές για να τα παρακολου-
θούν όλα και να τα κάνουν όλα µαζί. Αποπροσανατολισµός είναι.
Αυτό που γίνεται και γράφεται -εγώ θα το πω και ευθέως- είναι
ορισµένοι ευνοηµένοι επιχειρηµατικοί όµιλοι και ορισµένοι ρηγ-
µένοι και θα γίνεται µια κόντρα και µία αντιπαράθεση µε όλα
αυτά. 

Εποµένως, σας ρωτάµε για να ξέρει ο κόσµος. Μπορείτε να
αλλάξετε την κατεύθυνση του Ταµείου Ανάκαµψης που είναι στη
συντριπτική του –συντριπτικότατη- πλειοψηφία χρηµατοδότηση
δισεκατοµµυρίων στους επιχειρηµατικούς οµίλους, για να φέρει
την ανάπτυξη που η ανάπτυξη θα φέρει θέσεις εργασίας και που
θα είναι πληρωµένες –καλοπληρωµένες- και έζησαν αυτοί καλά
και εµείς καλύτερα; Και η πραγµατικότητα είναι βάρβαρη. Μπο-
ρείτε να ανατρέψετε αντεργατικούς νόµους, οι οποίοι ψηφίστη-
καν ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο για να µειώσουν την τιµή της
εργατικής δύναµης και να αυξήσουν τα κέρδη των επιχειρήσεων;
Όσο καταργήσατε και τον νόµο –λέω και για εσάς- Βρούτση που
τον κάνατε Αχτσιόγλου. Μια χαρά. Ήταν πάρα πολύ καλά. 

Φυσικά κι εµείς θέλουµε. Δεν είµαστε αδιάφοροι στο θέµα της
διαφάνειας. Αλλά να µην γίνεται καραµέλα. Και τώρα ελέγχεται
και µπορούµε κι εµείς και όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες να
το δουν. Αλλά, µην δηµιουργείτε την εντύπωση στον κόσµο ότι
είναι δωρεάν και ότι είναι το µέλλον της ελληνικής οικονοµίας.
Ποιας οικονοµίας; Των επιχειρηµατικών οµίλων είναι και των κα-
πιταλιστών. Οι εργαζόµενοι βλέπετε πως ζούνε. Και µην δηµιουρ-
γείτε και την αίσθηση ότι αυτή η επιτροπή θα µπορέσει να
αλλάξει κατευθύνσεις. Υπάρχει αυστηρός και σκληρός έλεγχος
από την Ευρωπαϊκή Ένωση ακόµα και για το τελευταίο ευρώ.
Τώρα τι γίνεται κάτω από το τραπέζι, αυτά είναι πασίγνωστα. 

Και όσον αφορά το ΕΣΠΑ, δεν είναι καινούργιο. Είναι πάρα
πολλά χρόνια. Και όποια κυβέρνηση ήρθε, το αξιοποίησε µε βάση
τις αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς αυτήν την κατεύ-
θυνση. Κανένας δεν µπόρεσε να το αλλάξει. Άλλο αν µπορούσε
να κάνει κάποιον καταµερισµό σε κάποιες µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, αλλά αυτά ήταν ψίχουλα.

Με αυτό το σκεπτικό, λοιπόν, εµείς θα ψηφίσουµε «παρών».
Και η ψήφος έχει αυτό το νόηµα, ότι δεν θέλουµε να καλλιεργεί-
ται στον κόσµο η αυταπάτη ότι θα ελεγχθεί και ότι µπορεί να αλ-
λάξει. Αυτό δεν γίνεται. Και φυσικά δεν είµαστε και αδιάφοροι
στο θέµα της ονοµαζόµενης διαφάνειας. Αλλά –ξαναλέω- και η
υποκρισία έχει όρια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Προχωρούµε µε την εισηγήτρια του κόµµατος Ελληνική Λύση,

την κ. Μαρία Αθανασίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Σας ευχαριστώ. 
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, οι απευθείας αναθέσεις,

ναι µεν διευκολύνουν τις διαδικασίες έναρξης και υλοποίησης
προγραµµάτων, όµως η εµπειρία έχει καταδείξει ότι δεν γίνονται
µε αντικειµενικά κριτήρια επιλογής, αλλά µε κριτήριο την εξυπη-
ρέτηση συµφερόντων των φίλα προσκείµενων. 

Σε αυτό το κεφάλαιο, τονίζουµε ότι, σύµφωνα µε την αιτιολο-
γική έκθεση του κυρίου Προέδρου της Βουλής, όσον αφορά το
άρθρο 1, θεσπίζεται η δυνατότητα σύναψης σύµβασης µε απευ-
θείας ανάθεση, χωρίς δηλαδή την τήρηση της προβλεπόµενης
διαδικασίας ανάθεσης, για νέες συµβάσεις ήσσονος αξίας µέχρι
του ποσού των 2.500 ευρώ, µε παράλληλη αύξηση του χρηµατι-
κού ορίου της απευθείας ανάθεσης σε ποσό των 30.000 ευρώ
για όλες τις συµβάσεις και στο ποσό των 60.000 ευρώ για τις
συµβάσεις έργων. 

Επιπλέον, στο άρθρο 1 ορίζεται ότι η Υπηρεσία Εφαρµογής
Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων θα αναρτά στο ΚΗΜΔΗΣ και όχι στη
διαδικτυακή πύλη της Βουλής έγγραφα για συµβάσεις που χρη-
µατοδοτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, καθώς και ότι στις
συµβάσεις της Βουλής που ξεπερνούν το ποσό των 1.000 ευρώ,
ανεξαρτήτως πηγής προέλευσης χρηµατοδότησης, επιβάλλεται
κράτηση ΕΑΑΔΗΣΥ. Προβληµατιζόµαστε, λοιπόν, µε αυτές τις
τροποποιήσεις και δεν κατανοούµε τον λόγο εισαγωγής τους. 

Ανάλογη απλοποίηση στη διαδικασία προµήθειας υλικών θε-
σπίζεται και µε το άρθρο 2. Τούτα προβλέπονται προκειµένου να
απλοποιηθούν οι διαδικασίες ανάθεσης της µικρής αξίας συµβά-
σεων της Βουλής, καθώς και η µείωση του διοικητικού βάρους
των υπηρεσιών της Βουλής για τη διεκπεραίωση των σχετικών
διαδικασιών και των ανάλογων διατυπώσεων. Ο κίνδυνος ο
όποιος γεννιέται, εν προκειµένω, είναι το να σπάσουν οι συµβά-
σεις µε µεγάλο αντικείµενο σε περισσότερες και µικρότερες συµ-
βάσεις, µε πρόφαση την ταχύτερη διαδικασία και την αποφυγή
διατυπώσεων, ενώ στην ουσία ο πραγµατικός σκοπός είναι η επι-
δίωξη των απευθείας αναθέσεων προς εξυπηρέτηση ιδιωτών και
προς εκπλήρωση υποσχέσεων προς ιδιώτες. 

Αυτό θα πρέπει να αποφευχθεί σε κάθε περίπτωση και να δια-
σφαλιστεί η ακεραιότητα και η διαφάνεια των συναλλαγών, κάτι
που κατά τη γνώµη µας δεν θα συµβεί. Οπότε, είµαστε αρνητικοί
σε αυτά τα άρθρα, κύριε Πρόεδρε, διότι µοιραία οδηγούµαστε
σε κίνδυνο απόκλισης από τον πραγµατικό στόχο που δεν θα
έπρεπε να είναι άλλος από το συµφέρον της χώρας. Ειδικά όταν
οι ανάγκες της Ελλάδας για ανάπτυξη, είναι τόσο µεγάλες σε
κάθε τοµέα.

Ως προς το άρθρο 3 που αφορά στο Τεχνικό Συµβούλιο Βου-
λής, είµαστε αρνητικοί, διότι δεδοµένου ότι αποτελείται από δύο
Βουλευτές που ορίζονται από τον Πρόεδρο της Βουλής και προ-
έρχονται από τις δύο πρώτες σε δύναµη Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες, δίνονται υπερεξουσίες στον Πρόεδρο της Βουλής.

Στη συνέχεια και συγκεκριµένα στο άρθρο 6, σε σχέση µε τα
θέµατα που αφορούν στους υπαλλήλους της Βουλής και τα παι-
διά τους, διακείµεθα θετικά και θα ήταν ευχής έργον να διευρυ-
νόταν σε όλο το δηµόσιο τοµέα, ώστε η πολιτεία να ενισχύσει τις
νέες οικογένειες στα πλαίσια της οικογενειακής πολιτικής της και
να παράσχει υπηρεσίες αντίστοιχου υψηλού επιπέδου σε όλους
και όχι µόνο στους υπαλλήλους της Βουλής. Η ενίσχυση αυτή και
η παροχή υψηλού επιπέδου υπηρεσιών θα πρέπει να προσανα-
τολιστεί ειδικά όσον αφορά στον εξοπλισµό εργαζοµένων και στις
διευκολύνσεις προς τις µητέρες εργαζόµενες, που µπορούν να
απασχολούν τα παιδιά τους στο βρεφονηπιακό σταθµό στον εκά-
στοτε χώρο εργασίας τους, ο οποίος σύµφωνα µε τη διάταξη θα
προεκταθεί κατά τρόπο ώστε να παρέχει και τη διετή υποχρεω-
τική προσχολική εκπαίδευση, δηλαδή προ νήπιο και νηπιαγωγείο. 

Οι παροχές αυτές ήδη δίδονται, επί παραδείγµατι σε εργαζό-
µενους στον ιδιωτικό τραπεζικό τοµέα µε σηµαντική επιτυχία,
διότι εξασφαλίζουν από τη µία πλευρά υψηλού επιπέδου υπηρε-
σίες, αλλά αφ’ ετέρου αφαιρούν από τους εργαζόµενους µια επι-
πλέον έγνοια, επιλύοντας ένα πολύ βασικό πρόβληµα το οποίο
άπτεται της καθηµερινότητάς τους και κατά συνέπεια τους δί-
νουν την ευκαιρία να αυξήσουν σηµαντικά την παραγωγικότητά
τους. 

Και τούτο συµβαίνει διότι µε τα παιδιά τους πρέπει να µεγαλώ-
νουν σε ασφαλές και υψηλής ποιότητας περιβάλλον, µε άρτια εκ-
παιδευµένο προσωπικό. Και απαλλαγµένοι από τη σοβαρότερη
οικονοµική επιβάρυνση, ειδικά σε τέτοιους καιρούς, θα µπορούν
να εργάζονται χωρίς έγνοια. Επισηµαίνουµε ότι αυτό το προνόµιο
µπορεί να δοθεί και σε άνδρες εργαζόµενους, διότι θα είναι προ-
ορισµένο να εξυπηρετεί όχι περιορισµένα τη µητέρα, αλλά την οι-
κογένεια εν γένει. Μια σκέψη είναι η δηµιουργία, λοιπόν,
βρεφονηπιακών και παιδικών σταθµών µε κριτήριο όχι τοπικό,
αλλά µε βάση τη δηµόσια υπηρεσία στην οποία θα εξυπηρετηθεί.

Ακολούθως, το άρθρο 7 που αφορά στη διαδικασία τοποθέτη-
σης προϊσταµένου του Γραφείου Τύπου και Κοινοβουλευτικής
Πληροφόρησης, το γεγονός ότι το τοποθετείτε για τρία χρόνια
µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής, µας τα αναστέλλει από
την αποδοχή της εν λόγω διάταξης.

Στο άρθρο 13, δίνεται η δυνατότητα δωρεάς κινητών περιου-
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σιακών στοιχείων Βουλής σε φορείς και υπηρεσίες του δηµο-
σίου, δεδοµένου ότι προτεραιότητα της Κυβέρνησης έχει διαπι-
στωθεί ότι είναι η διευκόλυνση των αλλοδαπών και όχι των
Ελλήνων συνεπώς φορολογουµένων, είµαστε επιφυλακτικοί ως
προς την παρούσα διάταξη. 

Στο άρθρο 8, κύριε Πρόεδρε, στην παράγραφο 1 του άρθρου,
αναφέρεστε στις πιστώσεις και στην παράγραφο 2 για τον οδον-
τίατρο, κάτι για το οποίο είµαστε υπέρ. Γιατί το βάλατε σε αυτό
το άρθρο και δεν το βάλατε στο άρθρο 14, που αναφέρεστε στις
προσλήψεις του οδοντιάτρου; Γι’ αυτό και εδώ εµείς επιφυλασ-
σόµεθα. 

Το άρθρο 10 αφορά τους υπαλλήλους Π.Ε. και Τ.Ε. που υπη-
ρετούν στη Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών. Με το άρθρο αυτό
χορηγούνται και σε αυτούς προστατευτικά είδη ένδυσης και υπό-
δησης. Είµαστε θετικοί.

Επίσης και στο άρθρο 11 που ρυθµίζονται ζητήµατα µεταβο-
λής της προσωπικής διαφοράς λειτουργών υπαλλήλων, είµαστε
θετικοί.

Τέλος, στο άρθρο 12 που αφορά την κατάργηση της απαγό-
ρευσης µετάταξης και µετακίνησης επί πέντε έτη των τέως ειδι-
κών φρουρών, είµαστε, επίσης, θετικοί. 

Κύριε πρόεδρε, µε τα ανωτέρω η Ελληνική Λύση ψηφίζει
«παρών». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε και για τις παρατηρήσεις και την τήρηση του χρόνου.

Κλείνουµε τους σηµερινούς εισηγητές µε την κ. Φωτεινή Μπα-
καδήµα, εκ µέρους του ΜέΡΑ25.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση αλλαγής του Κανο-
νισµού της Βουλής που συζητάµε σήµερα, περιλαµβάνει µια
σειρά προτεινόµενων αλλαγών µε κάποιες εκ των οποίων συµ-
φωνούµε γι’ αυτό και θα τις υπερψηφίσουµε, αλλά και αρκετές
που µας βρίσκουν κάθετα αντίθετους. 

Θα ξεκινήσω µε τα πέντε πρώτα άρθρα τα οποία και θα κατα-
ψηφίσουµε, αφού έχουµε κυρίως προτάσεις για αύξηση των
ορίων απευθείας αναθέσεων σε ό,τι αφορά τη σύναψη συµβά-
σεων του Κοινοβουλίου και κατάργηση του συνοπτικού διαγωνι-
σµού. Δεν αµφισβητώ πως πραγµατικά η αλλαγή έρχεται ώστε
να ενσωµατωθεί και να συµβαδίσει ο Κανονισµός της Βουλής µε
την κείµενη νοµοθεσία, όµως από την αρχή έχουµε πει πως εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι σε ό,τι αφορά τις απευθείας αναθέσεις,
γι’ αυτό και δεν µπορούµε να σταθούµε διαφορετικά απέναντι σε
άρθρα που προτείνουν την αύξηση του ποσού. 

Με το άρθρο 6 που αφορά το νηπιαγωγείο της Βουλής, συµ-
φωνούµε απόλυτα. Προφανώς είναι λογικό γι’ αυτό και θα το
υπερψηφίσουµε. 

Διαφωνούµε µε την πρόβλεψη του άρθρου 7, παρ’ ότι µοιάζει
εύλογη. Η διαφωνία µας αυτή µας επιτάσσει να ψηφίσουµε αρ-
νητικά. 

Στα επόµενα δύο άρθρα, 8 και 9, θα τοποθετηθούµε επιλέγον-
τας το «παρών». Στο µεν όγδοο άρθρο, συµφωνούµε µε το δεύ-
τερο σκέλος, την προσθήκη δηλαδή της λέξης «οδοντιατρικού».
Διατηρούµε, όµως, τις επιφυλάξεις µας στο πρώτο σηµείο που
αφορά τους ειδικούς φρουρούς, γι’ αυτό και αυτή η ψήφος. Στο
άρθρο 9 σε ό,τι αφορά αυτό, θεωρούµε πως χρειάζονται επι-
πλέον διευκρινίσεις.

Τώρα, στα άρθρα 10 και 11 συµφωνούµε απόλυτα µε τις προ-
βλέψεις τους, γι’ αυτό και θα τα υπερψηφίσουµε.

Επίσης, στο άρθρο 12 θα ψηφίσουµε «παρών».
Θα υπερψηφίσουµε το άρθρο 13, καθώς είναι απόλυτα λογικό

να δοθεί η δυνατότητα δωρεάς και προς δηµόσιους φορείς,
όπως είναι σχολεία και άλλα ιδρύµατα. 

Θα ψηφίσουµε και το άρθρο 14, καθώς η κάλυψη της θέσης
οδοντιάτρου µόνο µέσω ΑΣΕΠ θα έπρεπε και πρέπει να γίνει. Σε
ό,τι αφορά τη στάση µας επί της αρχής και την έναρξη ισχύος
θα την καταψηφίσουµε, κυρίως, λόγω της αντίθεσής µας στα 5
πρώτα άρθρα.

Άκουσα µε µεγάλο σεβασµό και µεγάλη προσοχή τον εισηγητή

της Πλειοψηφίας τον κ. Τραγάκη. Συµφωνώ πως πρέπει να
έχουµε συναίνεση, όµως υπάρχουν και ιδεολογικές διαφορές
που επιτάσσουν σε αρκετές περιπτώσεις να έχουµε αντίθετη
στάση. 

Κλείνοντας, αναφορικά µε την πρόταση του Αρχηγού της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης, κρίνουµε πως εστιάζει αποκλειστικά στη
σύσταση µιας διακοµµατικής κοινοβουλευτικής επιτροπής, όχι
για κανέναν άλλο λόγο, αλλά κυρίως για λόγους εντυπωσιασµού.
Πολλώ δε µάλλον όταν υπάρχει ήδη ένα εξαιρετικά σφιχτό και
ταξικό, επιτρέψτε µου να πω, πλαίσιο που αφορά τον διαµοιρα-
σµό των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας του
ΕΣΠΑ 2021 - 2027. 

Ως ΜέΡΑ25, έχουµε εξαρχής τονίσει ότι οι συγκεκριµένοι
πόροι προορίζονται για µία µικρή ολιγαρχία. Γι’ αυτό και κατα-
ψηφίσαµε την πρόταση, γιατί για εµάς το επίδικο δεν είναι το
ποιος θα κάνει τον έλεγχο, το θέµα είναι ότι τελικά όποιος και αν
τον κάνει, αυτοί οι πόροι θα πάνε σε συγκεκριµένους ανθρώ-
πους. Οι πολίτες έχουν ανάγκη από πραγµατικές λύσεις, όχι από
κινήσεις εντυπωσιασµού, όπως η εν λόγω πρόταση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε πάρα πολύ την κ. Μπακαδήµα, που οµολογουµένως χθες
την ταλαιπωρήσαµε, γιατί είχε καθήκοντα και στην επιτροπή και
στην Ολοµέλεια. 

Κλείσαµε µε τις εισηγήσεις των εισηγητών και τοποθετήθηκαν
τα κόµµατα επί των 15 άρθρων που προτείνονται να αλλάξουν
στον Κανονισµό της Βουλής.

Είναι παρόντες ορισµένοι εκ των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων. Θα ρωτήσω µε την αντίστροφη σειρά για το αν επιθυµούν
να µιλήσουν.

Κύριε Χήτα, θέλετε να λάβετε τον λόγο;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει ο κ.

Χήτας, εκ µέρους του κόµµατος Ελληνική Λύση. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω πέντε λεπτά; Αφού µιλάµε για τον Κανονισµό της Βουλής,

όπως πάντα, θα τηρήσουµε και σήµερα το τι ορίζει ο Κανονισµός
της Βουλής.

Κύριε Πρόεδρε, έχει ενδιαφέρον η σηµερινή κουβέντα η οποία
στρέφεται γύρω από τον Κανονισµό της Βουλής. Με την ευκαιρία
της παρουσίας σας εδώ, γιατί συνήθως προεδρεύετε µόνο όταν
τον λόγο έχει είτε ο Πρωθυπουργός είτε ο Αρχηγός της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, είναι µια ευκαιρία να συζητήσουµε κάποια
πράγµατα στην Ολοµέλεια για την εσωτερική λειτουργία τα
οποία θεωρούµε ότι αφορούν τους πολίτες και όχι µόνο εµάς.

Μιλάµε για τον Κανονισµό της Βουλής. Να ρωτήσουµε, αλή-
θεια, κύριε Πρόεδρε, για ποιον Κανονισµό της Βουλής µιλάµε;
Αυτόν που εφαρµόζετε α λα καρτ; Για τον Κανονισµό της Βουλής
που κάποιες φορές εφαρµόζετε και κάποιες άλλες ώρες όχι, ανά-
λογα µε την περίσταση, την ηµέρα, τη διάθεση του Προεδρεύον-
τος και πάει λέγοντας; Έχουµε µια ξεκάθαρη α λα καρτ
εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής.

Σας το λέει αυτό, κύριε Πρόεδρε, ένα κόµµα µε το οποίο κά-
ποιοι µπορεί να διαφωνείτε µε την ιδεολογία του και τις πολιτικές
απόψεις που εκφράζει, αλλά δεν µπορεί κανείς να αµφισβητήσει
στο ελάχιστο την εργατικότητα του κόµµατος αυτού και την τή-
ρηση του Κανονισµού από πλευράς της Ελληνικής Λύσης, τόσο
από τον Πρόεδρό της όσο και από όλους τους υπόλοιπους Βου-
λευτές.

Ξεκινάµε µε τις οµιλίες των Προέδρων, κύριε Πρόεδρε, για να
λέµε την αλήθεια όπως είναι. Ποιος Κανονισµός της Βουλής;
Όποιος θέλει, διακόπτει όποτε θέλει Πρόεδρο Κοινοβουλευτικής
Οµάδας. Και βεβαίως υπάρχει ανοχή σε όλους τους Πολιτικούς
Αρχηγούς και αντί για είκοσι λεπτά µιλούν σαράντα, σαράντα
πέντε, πενήντα οκτώ λεπτά. Τα έχουµε κρατηµένα όλα αυτά.
Όµως, δεν γίνεται επειδή εκφράζει µια µικρότερη Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα στα είκοσι-είκοσι δύο λεπτά να αρχίζουν οι διακοπές
στον Πρόεδρο του κόµµατος της Ελληνικής Λύσης, επειδή µπο-
ρεί να µην αρέσουν στον Προεδρεύοντα αυτά που ακούει εκείνη
τη στιγµή ή επειδή δεν έχει τα κέφια του σήµερα. Διότι αυτά συµ-
βαίνουν.
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Μιλάµε, λοιπόν, για τον Κανονισµό της Βουλής. Να µιλήσουµε
σήµερα, κύριε Πρόεδρε, ανοιχτά στον Ναό της Δηµοκρατίας για
την «αδειο-µέλεια» και όχι για την Ολοµέλεια; Είναι αυτή Ολοµέ-
λεια; Και δεν αναφέροµαι µόνο για σήµερα. Ολοµέλεια σηµαίνει
όλα τα µέλη. Πού είναι η Ολοµέλεια; Μιλάµε καθηµερινά σε άδεια
καθίσµατα. Δεν περιποιεί τιµή αυτό, όχι σε εµάς, αλλά στους Έλ-
ληνες πολίτες που µας ψήφισαν για να τους εκπροσωπήσουµε,
να δώσουµε µάχη γι’ αυτούς και να τους βοηθήσουµε να κάνουν
τη ζωή τους καλύτερη.

Να, λοιπόν, η πρότασή µας απ’ την πρώτη στιγµή που µπήκαµε
εδώ: Να πληρώνονται οι Βουλευτές µε βάση τις παρουσίες τους
στο Κοινοβούλιο. Κάντε το. Να δείτε µε τι θέρµη θα το αγκαλιά-
σουν και οι Έλληνες πολίτες. Δεν γίνεται να µιλάµε κάθε µέρα
σε άδεια έδρανα και ξέρετε ότι είµαστε εδώ κάθε µέρα. Τι τα
λέµε; Ποιος ακούει; Εµείς τα λέµε για τον κόσµο, δεν τα λέµε για
τους Βουλευτές. Όµως, πραγµατικά πού είναι ο Κανονισµός της
Βουλής; Αυτό είναι Ολοµέλεια;

Είδατε, κύριε Πρόεδρε, τις τελευταίες µέρες τι σάλος έχει ξε-
σπάσει στο γαλλικό κοινοβούλιο για το αν και κατά πόσο εφαρ-
µόζεται το πρωτόκολλο ενδυµασίας των Βουλευτών; Έχει γίνει
χαµός. Με σαγιονάρες και µε µπλουζάκια. Ερώτηση: Εφαρµόζε-
ται το πρωτόκολλο ενδυµασίας και ο Κανονισµός στην ελληνική
Βουλή; Ναι ή όχι; Είναι ευπρεπώς ενδεδυµένοι οι Βουλευτές; Να
µιλάµε για πράγµατα ουσίας τα οποία εµάς, σαν κοµµάτι του Κοι-
νοβουλίου, µάς ενοχλούν και δεν θέλουµε να απολογούµαστε
εµείς στους Έλληνες πολίτες για κάποιους άλλους, γιατί εµείς
τηρούµε τον Κανονισµό σε όλα. Εφαρµόζεται, λοιπόν, ο Κανονι-
σµός, κύριε Πρόεδρε; Ισχύει αυτό εδώ; Ναι ή όχι; Θα έπρεπε,
λοιπόν, να εφαρµόζεται.

Για να µην πάω στο Προεδρικό Μέγαρο, κύριε Πρόεδρε, και
δεν µε ενδιαφέρει αν ήταν πριν, αν έκανε ζέσταµα ή αν πήγε να
τσεκάρει τον ήχο. Εφαρµόστηκε το πρωτόκολλο ενδυµασίας στο
Προεδρικό Μέγαρο; Στο Προεδρικό Μέγαρο µε παντόφλα και
βερµούδα; Για όνοµα του θεού. 

Δεν θα µπω και δεν θα µπούµε σήµερα στη διαδικασία να σχο-
λιάσουµε τι είπε η αξιότιµη κατά τα άλλα Πρόεδρος της Δηµο-
κρατίας κ. Σακελλαροπούλου η οποία...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Χήτα, δεν είναι
αυτά τα θέµατά µας σήµερα. Και αυτό που είπατε απαντήθηκε.
Ειδικά αυτό απαντήθηκε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μισό λεπτό. Είδατε που δεν εφαρ-
µόζεται ο Κανονισµός, κύριε Πρόεδρε; Δεν τον εφαρµόζετε. Αφή-
στε τον φουκαρά να...

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Με συγχωρείτε, αλλά
το να είµαστε εντός θέµατος είναι θέµα Κανονισµού. Μιας και
θέλετε να τηρείται ο Κανονισµός, το εντός θέµατος είναι θέµα
Κανονισµού.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Αφήστε να µιλήσω πέντε λεπτά.
Γνωρίζω ότι δεν ικανοποιούν αυτά που ακούτε, αλλά πρέπει να
ακουστούν.

Κλείνω, γιατί ενοχλώ.
Και πάµε, λοιπόν, στο Ταµείο Ανάκαµψης. Το βασικότερο θέµα

έχει σχέση µε τη διακοµµατική επιτροπή για την οποία επιµέ-
νουµε και προτείνουµε εµείς για το Ταµείο Ανάκαµψης και για το
ΕΣΠΑ, γιατί αυτή η επιτροπή είναι η τελευταία ελπίδα της Ελλά-
δος για να αποφύγει µια ακόµη µεγαλύτερη οικονοµική κατα-
στροφή.

Τι είπαµε εµείς; Θέλουµε µια διακοµµατική επιτροπή. Κατά την
άποψη της Κυβέρνησης δεν είναι απαραίτητο κάτι τέτοιο –µάλι-
στα- επειδή η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ασφαλιστικές δικλίδες. Το
ακούµε αυτό µε προσοχή. Για να γίνει κατανοητό, κύριε Πρό-
εδρε, αν για παράδειγµα υποθέσουµε πως έχουµε εισπράξει 7
δισεκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης, ενώ υπάρχουν επεν-
δυτικά σχέδια από την πλευρά της Ελλάδος µόλις 400 εκατοµ-
µυρίων ευρώ, ξέρετε ότι θα πρέπει, µε βάση τις ασφαλιστικές
δικλίδες της Ευρώπης η οποία ορθώς τις έχει, να επιστρέψει η
Ελλάδα για παράδειγµα 6,6 δισεκατοµµύρια πίσω;

Αυτός, λοιπόν είναι ένας από τους λόγους που είναι απαραί-
τητη η διακοµµατική επιτροπή, όχι µόνο για να ελέγχει, αλλά για
να στηρίξει κιόλας την εκάστοτε κυβέρνηση στο έργο της, οπότε
και την Ελλάδα και κατά συνέπεια και τους Έλληνες. Και επειδή

ο χρόνος της Κυβέρνησης µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο τελει-
ώνει και θεσµικά σε έναν χρόνο, το Ταµείο Ανάκαµψης έχει πολύ
δρόµο ακόµη. Άρα, είναι απαραίτητη µια διακοµµατική επιτροπή. 

Ζητάτε πάντα συναίνεση σε τέτοια θέµατα από την Αντιπολί-
τευση. Την έχετε, και µε προτάσεις πολλές φορές. Όµως, δεν
µπορεί να επιτευχθεί συναίνεση, κύριε Πρόεδρε, σε θέµατα µεί-
ζονος σηµασίας, όπως στα ελληνοτουρκικά, όπου ο Πρωθυπουρ-
γός δεν ενηµερώνει για παράδειγµα τους επικεφαλής των
κοµµάτων. Άρα, επιµένουµε και κλείνουµε σε αυτό: Σύσταση δια-
κοµµατικής επιτροπής για το Ταµείο Ανάκαµψης όχι µόνο για να
ελέγχουµε, αλλά και για να στηρίξουµε την προσπάθεια της Ελ-
λάδος γιατί είναι εθνικό θέµα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Εκπρόσωπο του κόµµατος Ελληνική Λύση.

Θέλω να σας πω το εξής, επειδή ακούστηκε ως προς το θέµα
των παρουσιών. Θέλω να σας πω ότι η Βουλή δεν είναι µόνον η
Ολοµέλεια. Κατά σύµπτωση, σήµερα συνεδριάζουν ταυτόχρονα
µε την Ολοµέλεια, η οποία έχει τον Κανονισµό της και έχει και το
νοµοσχέδιο για την αστυνοµική εκπαίδευση, συνολικά επτά επι-
τροπές. Αν προσθέσουµε τους πενήντα συναδέλφους που απαρ-
τίζουν τις επτά επιτροπές ξεπερνούν τον αριθµό των τριακοσίων
αυτοί που θα είναι εδώ. Απλώς αυτό το αφύσικο εξηγείται εκ του
ότι αρκετοί είναι σε περισσότερες από µία επιτροπές. Προφα-
νώς, έχει πολλά τρωτά η λειτουργία της Βουλής. Είναι, όµως,
λίγο έως πολύ άδικο, επειδή ακριβώς υπάρχει µια υποδοχή για
την γκρίνια κατά της Βουλής σε µεγάλο µέρος της κοινής γνώ-
µης, να εφευρίσκουµε τρωτά. Ας επικεντρωθούµε στα πραγµα-
τικά τρωτά τα οποία είναι στο χέρι µας να τα διορθώσουµε.

Σήµερα, επαναλαµβάνω, σε όλες τις αίθουσες του Κοινοβου-
λίου συνεδριάζουν επτά επιτροπές, δύο εκ των οποίων αφορούν
εις την επιλογή, κατόπιν ακροάσεως, των Αντιπροέδρων του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. Δηλαδή, υπάρχουν πάρα πολύ σοβα-
ρές υποχρεώσεις και καθήκοντα της Βουλής ταυτοχρόνως, µε
τη νοµοθετική εργασία που γίνεται στην Ολοµέλεια. Η Βουλή δεν
είναι µόνο η Ολοµέλεια. Είναι και όλες οι άλλες αίθουσες όπου
γίνεται η προεργασία του κοινοβουλευτικού έργου την ίδια
στιγµή που συνεδριάζει η Ολοµέλεια.

Πάµε τώρα στον κ. Χαρίτση, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΣΥΡΙΖΑ ο οποίος έχει τον λόγο.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα χρειαστώ µια ανοχή στον χρόνο.
Παρ’ ότι αυτή είναι µια αµιγώς κοινοβουλευτική διαδικασία, θα

µου επιτρέψετε να απευθυνθώ πρωτίστως στα µέλη της Κυβέρ-
νησης, τους Υπουργούς και τον Πρωθυπουργό κ. Μητσοτάκη,
γιατί το θέµα το οποίο θέλω να θίξω –και δεν θα αναφερθώ στα
άλλα ζητήµατα του Κανονισµού, αφού τα έχει αναλύσει µε επάρ-
κεια ο εισηγητής µας- που αφορά το Ταµείο Ανάκαµψης και την
πρόταση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης Αλέξη
Τσίπρα για τη διακοµµατική επιτροπή, είναι ένα ζήτηµα το οποίο
για εµάς είναι πάρα πολύ σηµαντικό πολιτικά.

Σας άκουσα πριν από λίγο, κύριε Πρόεδρε, που είπατε πολύ
σωστά ότι υπάρχουν πάρα πολλές επιτροπές της Βουλής οι
οποίες και σήµερα και τις επόµενες ηµέρες βρίσκονται σε συνε-
δρίαση και σε λειτουργία. Είπατε όµως και για την εικόνα που
έχει η κοινωνία απέναντι στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Νοµίζω ότι η
πρόταση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι µια
πρόταση η οποία θα έπρεπε να θεωρείται αυτονόητη. Αν µιλή-
σουµε µε τους πολίτες, από τη συντριπτική πλειονότητα των πο-
λιτών θα θεωρείται αυτονόητο.

Σε αυτές τις εξαιρετικά κρίσιµες συνθήκες που αντιµετωπί-
ζουµε, της πρωτοφανούς κρίσης που δεν έχουµε ενδεχοµένως
ξανααντιµετωπίσει µεταπολεµικά, την ώρα που απειλείται η κοι-
νωνική συνοχή, την ώρα που, δυστυχώς, και µε τις επιλογές της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη έχουµε µια σειρά από θλιβερές πανευ-
ρωπαϊκές πρωτιές στο ρεύµα, στη βενζίνη, στο διαθέσιµο εισό-
δηµα, σ’ αυτές τις συνθήκες, λοιπόν, που έχουµε να
διαχειριστούµε ένα πολύ σηµαντικό ευρωπαϊκό χρηµατοδοτικό
πρόγραµµα τι έρχεται και λέει αυτή η πρόταση;

Να υπάρξει µια διακοµµατική επιτροπή της Βουλής, η οποία
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θα παρακολουθεί και θα ελέγχει τη λειτουργία αυτού του τόσο
κρίσιµου προγράµµατος. Τί πιο αυτονόητο από αυτό; Δυστυχώς,
όµως, και σε αυτό η Κυβέρνηση αποδεικνύει για µια ακόµη φορά
ότι οι έννοιες της κοινωνικής λογοδοσίας, οι έννοιες της διαφά-
νειάς της είναι απολύτως ξένες.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ξέρετε ποιο είναι το χειρό-
τερο; Ότι δυστυχώς αυτή σας η απάντηση –γιατί κακά τα ψέ-
µατα, είναι απόφαση της Κυβέρνησης, µέσω της κοινο-
βουλευτικής Πλειοψηφίας να µην συγκροτηθεί αυτή η επιτροπή-
είναι µια απόφαση την οποία την αναµέναµε. Είναι µία απόφαση
η οποία δεν µας εκπλήσσει, γιατί έχει αποδείξει τρία χρόνια τώρα
την αλλεργία που έχει σε κάθε τι που έχει να κάνει µε τη λογο-
δοσία, σε κάθε τι που έχει να κάνει µε τη διαφάνεια. Το είχε απο-
δείξει, όταν είχε φέρει για διαβούλευση στη Βουλή το σχέδιο για
το Ταµείο Ανάκαµψης. Πότε ήλθε το σχέδιο για διαβούλευση στη
Βουλή; Αφού πρώτα είχε κατατεθεί στις Βρυξέλλες. Κατόπιν εορ-
τής! Και πότε ήλθε; Ήλθε, κύριε Πρόεδρε, πριν από ένα χρόνο
ακριβώς. Μάλλον, έναν χρόνο και κάτι ηµέρες. Ξέρετε ποια ήταν
η ηµεροµηνία που συζητήθηκε εδώ πάλι στην Ολοµέλεια αυτό το
σχέδιο; Στις 30 Ιουνίου 2021. Πάλι µέσα στο κατακαλόκαιρο, για
να γίνει µια συζήτηση στα κρυφά, ερήµην της κοινωνίας. Τώρα,
έχουµε 26 Ιουλίου, εντάξει, είναι µια πρόοδος αυτή.

Από την πρώτη στιγµή φάνηκε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, ότι σκοπεύατε να διαχειριστείτε το Ταµείο Ανάκαµψης,
όπως και το νέο ΕΣΠΑ 2021 - 2027 µε έναν τρόπο αδιαφανή. Πρό-
θεση της Κυβέρνησης δεν είναι να αξιοποιηθούν αυτά τα εργα-
λεία για τη στήριξη και τον µετασχηµατισµό της ελληνικής
οικονοµίας, αλλά να τα διαχειριστούν ως προσωπικό κορβανά
ερήµην της κοινωνίας. Το είδαµε στον τρόπο µε τον οποίο σχε-
δίασε το πρόγραµµα, το βλέπουµε στον τρόπο µε τον οποίο το
διαχειρίζεται.

Λέτε, µάλιστα, και ένα επιχείρηµα το οποίο ακούµε από την κυ-
βερνητική πλειοψηφία, ότι ο κοινοβουλευτικός έλεγχος –το
άκουσα και από τον αρµόδιο Υπουργό τις προάλλες- αρκεί για
να υπάρχει µια διαδικασία ελέγχου σε αυτήν την ιστορία. Μάλι-
στα. Ας δεχθούµε χάριν της οικονοµίας της συζήτησης ότι στέκει
αυτό το επιχείρηµα, που προφανώς δεν στέκει, γιατί µιλάµε εδώ
για ένα πρόγραµµα ιστορικής σηµασίας, για το οποίο θα έπρεπε
να έχουµε αναβαθµισµένους µηχανισµούς ελέγχου. 

Ωραία, αφού αρκεί, λοιπόν, γιατί τότε οι τρεις ερωτήσεις, τις
οποίες έχουµε καταθέσει -19 Οκτωβρίου του 2021, 22 Μαρτίου
του 2022 και η τελευταία που καταθέσαµε πριν από λίγες ηµέ-
ρες- για την πορεία υλοποίησης του Ταµείου Ανάκαµψης παρα-
µένουν µέχρι και σήµερα αναπάντητες από τους αρµόδιους
Υπουργούς; Δεν έχει απαντήσει ουδείς. Εγώ θα τις καταθέσω και
πάλι στα Πρακτικά, για να ενηµερωθούν επιτέλους οι αρµόδιοι
Υπουργοί για τις παρεµβάσεις της Αντιπολίτευσης στις οποίες
δεν εδέησαν µέχρι σήµερα να απαντήσουν. Αυτός είναι ο σεβα-
σµός τους στους κοινοβουλευτικούς θεσµούς. Και βεβαίως, αυτό
είχε την εξήγησή του. Γιατί, δυστυχώς, αυτή τη στιγµή που µι-
λάµε, το Ταµείο Ανάκαµψης για τη χώρα µας έχει αποτύχει πα-
ταγωδώς. Μόλις χθες βγήκαν από το Ινστιτούτο Μελετών Ι τα
στοιχεία τα οποία περιλαµβάνουν την απορρόφηση του προ-
γράµµατος µέχρι και τις 30 Ιουνίου, δηλαδή, µέχρι και το τέλος
του πρώτου εξαµήνου του 2022.

Τί µας λένε εδώ αυτά τα στοιχεία; Ότι η πραγµατική απορρό-
φηση του συνόλου των πόρων που έχει στη διάθεσή της η ελλη-
νική οικονοµία από αυτό το πρόγραµµα είναι 1%. Και λένε
µάλιστα στα σχόλια σε ανάλυση που κάνουν οι ειδικοί ότι η πραγ-
µατική απορρόφηση είναι σαφώς χαµηλή σε σχέση µε τους συ-
νολικούς πόρους, αλλά και µε τους πόρους που ήδη έχουν
εισρεύσει από την Ευρωπαϊκή Ένωση στη χώρα µας. Έχουν εισ-
ρεύσει 7.520.000.000 ευρώ εκ των οποίων οι πληρωµές αφορούν
1,2 δισεκατοµµύριο και µόνο και µάλιστα, από αυτό το 1,2 δισε-
κατοµµύριο οι πραγµατικές πληρωµές και όχι οι λογιστικές πλη-
ρωµές –το παρκάρισµα, δηλαδή, σε διάφορα προγράµµατα-
είναι µόλις 412 εκατοµµύρια ευρώ.

Έχουµε, λοιπόν, µια παταγώδη αποτυχία της Κυβέρνησης µε
ποσοτικούς όρους στην υλοποίηση αυτού του προγράµµατος,
γι’ αυτό αρνείται και τον έλεγχο, γι’ αυτό αρνείται και τη λογοδο-
σία. Βεβαίως, κατά τη γνώµη µας, υπάρχει και ένας ακόµη πιο

σηµαντικός λόγος γιατί αρνείται η Κυβέρνηση αυτή τη δηµοκρα-
τική διαδικασία του ελέγχου. Γιατί πέρα από το προσωπικό υπάρ-
χει και το ποιοτικό. Και εδώ είναι απολύτως σαφές ότι υλοποιείται
ένα πρόγραµµα µε όρους οι οποίοι δεν έχουν σε τίποτα να κά-
νουν µε τις ανάγκες και τα συµφέροντα της κοινωνικής πλειοψη-
φίας.

Έτσι έχει δοµηθεί το πρόγραµµα από την Κυβέρνηση εξαρχής
και βεβαίως, είναι ένα πρόγραµµα στο οποίο απουσιάζουν πλή-
ρως η στήριξη για τους µικροµεσαίους, η περιφερειακή διάρ-
θρωση, όπως κάνει για παράδειγµα στο πρόγραµµά της η
Γαλλία. Είδαµε τα τελευταία στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ για τη δηµο-
γραφική πορεία της χώρας, είδαµε τα στοιχεία για την ερηµο-
ποίηση της υπαίθρου. Θα υπάρξει ένα στρατηγικό πρόγραµµα
για την αντιµετώπιση αυτών των πολύ µεγάλων προκλήσεων;
Απουσιάζει πλήρως από το πρόγραµµα «ΕΛΛΑΔΑ 2.0» της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη. Πού είναι η στήριξη της αγροτικής παρα-
γωγής; Πού είναι η στήριξη της βιοµηχανίας και της µετα-
ποίησης; Το πρόγραµµα προβλέπει 100.000.000 ευρώ. Πού είναι
η ουσιαστική κοινωνική στήριξη; Ένα πρόγραµµα στεγαστικής
πολιτικής, για παράδειγµα, που είναι οξεία η κρίση αυτή τη
στιγµή για όλη την ελληνική κοινωνία και κυρίως για τα νέα ζευ-
γάρια. Η Πορτογαλία επενδύει από το πρόγραµµα του Ταµείου
Ανάκαµψης 2,7 δισεκατοµµύρια, η Ισπανία 1.000.000.000 ευρώ
και η Ελλάδα, ξέρετε πόσο; Επενδύει 1,3 εκατοµµύριο ευρώ!
Αυτό είναι που περιλαµβάνεται στο πρόγραµµα της Κυβέρνησης
για το Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτή είναι, δυστυχώς, η κοινωνική πο-
λιτική, γιατί βεβαίως, δεν σχεδιάζει η Κυβέρνηση µόνον ερήµην
της κοινωνίας, σχεδιάζει και ενάντια της κοινωνίας. Γιατί γι’ αυτήν
το Ταµείο Ανάκαµψης ως προς την κοινωνική πολιτική ήταν µια
πάρα πολύ καλή αφορµή, µια πάρα πολύ καλή ευκαιρία για να
το συνδέσει µε αντικοινωνικές αντιµεταρρυθµίσεις οι οποίες ξε-
θάφτηκαν από τους Υπουργούς της Κυβέρνησης και από τον κ.
Μητσοτάκη από το manual του νεοφιλελευθερισµού της δεκαε-
τίας του ’90.

Διάλυση εργασιακών σχέσεων, ιδιωτικοποίηση επικουρικής
ασφάλισης. Αυτές είναι οι µεταρρυθµίσεις οι οποίες µπήκαν ως
προαπαιτούµενα, χωρίς να ζητηθούν, από την ίδια την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη, για τη διαχείριση του ταµείου. Και βεβαίως,
όσο για τη βασική προτεραιότητα που έχει το ταµείο από την
πράσινη µετάβαση, ειδικά σήµερα καλύτερα ας µην συζητή-
σουµε, γιατί την ώρα που εµείς συνεδριάζουµε εδώ, στην επι-
τροπή της Βουλής –που είπε και ο κύριος Πρόεδρος στις
επιτροπές που συνεδριάζουν σήµερα- συζητείται ένα νοµοσχέ-
διο, το οποίο από όλες τις περιβαλλοντικές οργανώσεις έχει χα-
ρακτηριστεί περιβαλλοντοκτόνο, ένα νοµοσχέδιο στο οποίο δεν
έχουν συζητηθεί αλλαγές και τροποποιήσεις, ένα νοµοσχέδιο
όπου έχει ζητηθεί από όλους ανεξαιρέτως να υπάρξει η πλήρης
απόσυρσή του.

Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία εδώ και έναν χρόνο, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, έχει παρουσιάσει ένα ολοκληρωµένο πρό-
γραµµα αξιοποίησης του Ταµείου Ανάκαµψης σε συνδυασµό και
συµπληρωµατικά και µε το νέο ΕΣΠΑ 2021-2027. Είναι µια ιστο-
ρική ευκαιρία για τη χώρα. Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη επέλεξε να
αγνοήσει αυτήν την πρόταση, επέλεξε να πορευθεί µε τους λί-
γους ισχυρούς φίλους της στους οποίους επιδιώκει να διαθέσει
τα κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης. Επέλεξε, όπως είχαµε πει
και στη συζήτηση εδώ στη Βουλή, τα λεφτά να πάνε στα λεφτά,
αποκλείοντας τη µεγάλη πλειονότητα των ελληνικών µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων, αποκλείοντας τους εργαζόµενους, αποκλεί-
οντας τα νοικοκυριά. Αυτό που την ενδιαφέρει είναι αποκλειστικά
και µόνο εξυπηρέτηση συγκεκριµένων µεγάλων ιδιωτικών συµ-
φερόντων. Το είδαµε άλλωστε να το κάνει και στην πανδηµία µε
τις απευθείας αναθέσεις που ξεπέρασαν τα 7.000.000.000 ευρώ.
Άλλο ένα πανευρωπαϊκό ρεκόρ της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι η εξής: Όσο και αν επιχειρήσει
ο κ. Μητσοτάκης να καθυστερήσει τις εκλογές για κάποιους
µήνες, το µοιραίο τελικά θα επέλθει. Οι εκλογές θα γίνουν, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα νικήσει και η επόµενη προοδευ-
τική κυβέρνηση θα ανακατευθύνει και θα αξιοποιήσει τα
κονδύλια του Ταµείου Ανάκαµψης, για να στηρίξει την κοινωνία,
να θωρακίσει την οικονοµία και να µας µετασχηµατίσει την πα-
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ραγωγική βάση της χώρας, µε τρόπο δίκαιο, βιώσιµο και συµπε-
ριληπτικό.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξιος Χαρίτσης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θυµίζω ότι η συζή-
τηση είναι για τον Κανονισµό της Βουλής και αυτό το θυµίζω για
τους µελλοντικούς ερευνητές των εσωτερικών διαδικασιών της
Βουλής, οι οποίοι µπορούν να ξαφνιαστούν εκ του ότι συνήθως
ακούγονται θέµατα που δεν έχουν σχέση µε τον Κανονισµό της
Βουλής. Πάντως, σήµερα εδόθη ο λόγος για το χθεσινό θέµα
παρά το ότι δεν ήταν στην ηµερήσια διάταξη. Εδόθη ο λόγος.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει σχέση µε τον Κανο-
νισµό της Βουλής…

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Βεβαίως έχει σχέση. 
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Για την τροποποίηση…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε όµως αυτό

που θα πω…
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Δεν µιλάω εκτός θέµατος…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ακούστε αυτό που

θα πω, µπορεί να σας φανεί ενδιαφέρον.
Η σηµερινή συζήτηση έχει την ιδιοτυπία ότι γίνεται ερήµην της

Κυβερνήσεως, εννοώ από πλευράς παρουσίας, γιατί ο Κανονι-
σµός της Βουλής είναι αυστηρά εσωτερικό θέµα της Βουλής. Και
εδώ βλέπουµε ότι παρά το ότι η Κυβέρνηση είναι απούσα, ου-
σιαστικά υπέστη κοινοβουλευτικό έλεγχο, ο οποίος και ακού-
στηκε και µάλιστα σε άπλετο χρόνο. 

Αυτό το λέω για όσους αισθάνονται ότι αδικούνται και αισθά-
νοµαι ότι πράγµατι αδικούνται κάποιοι εδώ µέσα, αλλά φοβούµαι
ότι δεν είναι αυτοί οι οποίοι γκρινιάζουν, είναι αυτοί οι οποίοι σή-
µερα είναι απόντες. Δηλαδή σήµερα στην ουσία, αν αδίκησα κά-
ποιον, αδίκησα την Κυβέρνηση η οποία δεν µπορεί να απαντήσει.
Θεσµικά δεν µπορεί να απαντήσει. Σε αυτό δεν υπάρχει αντίρ-
ρηση. 

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Μπούγα εκ µέρους της Νέας
Δηµοκρατίας. Ήταν ο χθεσινός εισηγητής, όπως ξέρετε, για το
θέµα το οποίο δεν ήχθη ενώπιον της Ολοµέλειας, αλλά το οποίο
πολιτικά αναπτύχθηκε µε άνεση και µε άπλετο χρόνο, ώστε να
ακουστεί και η άποψη της Κοινοβουλευτικής Οµάδος της Νέας
Δηµοκρατίας -όχι της Κυβέρνησης, της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δος της Νέας Δηµοκρατίας- για τα θέµατα του Κανονισµού και
για το θέµα της επίµαχης πρότασης, η οποία απερρίφθη χθες
από την Επιτροπή Κανονισµού.

Κύριε Μπούγα, έχετε τον λόγο, ώστε µε εσάς να ολοκληρώ-
σουµε τη σηµερινή συζήτηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα του Κανονισµού, τα ανέπτυξε άρι-

στα ο εισηγητής µας, ο κ. Τραγάκης. Δεν έχω απολύτως τίποτα
να προσθέσω. Υπερψηφίζουµε την εισήγησή σας. 

Θα ήθελα όµως να απαντήσω στα όσα είπε ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ λίγο πριν και βέβαια στα όσα ανα-
φέρει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ στην πρότασή του. Πρόκειται για
µία πρόταση η οποία είναι µία µόνο σελίδα κι αν κανείς αφαιρέσει
τις προβλέψεις του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά
και των διατάξεων του κανονισµού η αιτιολόγηση της πρότασης
είναι σε τρεις παραγράφους. Δηλαδή, ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης καταθέτει πρόταση τροποποίησης του άρ-
θρου 44, παράγραφος 1 του κανονισµού και ζητά σύσταση
επιτροπής για µελέτη ζητήµατος εθνικού ενδιαφέροντος. 

Η πολιτική τεκµηρίωση, έτσι όπως αναφέρεται -διατυπώνεται
στην πρόταση και όπως συµπληρώθηκε και χθες από τον ειση-
γητή του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και σήµερα από τον Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο, είναι κατά την άποψή µας απολύτως ανεπαρκής. Η
διαφανής και επωφελής για την εθνική οικονοµία απορρόφηση
των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης έχει διασφαλιστεί, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, τόσο από την ελληνική Κυβέρνηση όσο και
από την Ευρωπαϊκή Ένωση και ουδείς λόγος τροποποίησης του
Κανονισµού της Βουλής υφίσταται. 

Πιο συγκεκριµένα, στην εισαγωγική παράγραφο της πρότασής

του ο αξιότιµος Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, προ-
κειµένου πολιτικά να αιτιολογήσει, δηλαδή να τεκµηριώσει πολι-
τικά την πρότασή του, αναφέρει τα εξής: «Η πανδηµία ανέδειξε
ξεκάθαρα ότι η σηµερινή Κυβέρνηση δεν µπορεί να ανταποκριθεί
σε ένα πρότυπο ορθολογικής και συνετής διαχείρισης των δηµο-
σίων οικονοµικών, µέσω του οποίου θα κατάφερνε να πείσει,
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, ότι η κατανοµή και αξιοποίηση
ευρωπαϊκών πόρων θα γίνει αντικειµενικά και µε την τήρηση των
αρχών της διαφάνειας και της λογοδοσίας». Είναι ακριβές αυτό;
Ασφαλώς και δεν είναι. 

Το επιχείρηµα του κ. Τσίπρα θεµελιώνεται λογικά και πολιτικά
σε εσφαλµένη βάση. Διότι αληθές είναι πως η Κυβέρνηση απέ-
δειξε ότι και γνωρίζει και µπορεί στην πράξη να διαχειριστεί κάθε
µείζονα κρίση που κλήθηκε µέχρι σήµερα να αντιµετωπίσει. Παρά
τις πρωτοφανώς αντίξοες συνθήκες, η οικονοµία αναπτύχθηκε
µε γρήγορους ρυθµούς. Οι φόροι περικόπηκαν και η ανεργία µει-
ώθηκε. Είναι στοιχεία αναµφισβήτητα, τα οποία όφειλε και ο κ.
Τσίπρας και οι Βουλευτές του κόµµατός του να λάβουν υπ’ όψιν,
όταν θέλουν να εµφανίσουν αυτή τη ζοφερή εικόνα της ελληνι-
κής οικονοµίας. 

Ειδικότερα υπενθυµίζω ότι εν µέσω της πανδηµίας η Κυβέρ-
νηση δαπάνησε περίπου 43 δισεκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου
να στηρίξει την πραγµατική οικονοµία, την κοινωνία και το σύ-
στηµα υγείας. Εντούτοις, υπάρχει πλήρης συναίσθηση σχετικά
µε την επιδείνωση του προϋπολογισµού των νοικοκυριών και των
επιχειρήσεων ως απότοκο της απειλητικής πορείας του πληθω-
ρισµού παγκοσµίως. 

Χωρίς να καλλιεργούµε τη νοοτροπία των ανυπολόγιστων πα-
ροχών και των εύκολων λύσεων, όπως πράττει η Αντιπολίτευση
και ιδιαίτερα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η Κυβέρνηση αναγνω-
ρίζει το υπερβολικό κόστος και πρώτη ίσως από όλες τις ευρω-
παϊκές κυβερνήσεις, αντιλήφθηκε το µέγεθός του και το µέγεθος
που έχουν τα περιοριστικά µέτρα και στηρίζει κατά τρόπο απο-
φασιστικό, ακόµα και σήµερα, την πραγµατική οικονοµία, τα νοι-
κοκυριά και τις επιχειρήσεις. 

Επίσης, η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως αρµόζει, έλαβε γενναίες
αποφάσεις και δηµιούργησε το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας, µια ιστορική κατάκτηση για την Ευρωπαϊκή Ένωση και
µια πολύ µεγάλη ευκαιρία για την Ελλάδα. Στο εθνικό σχέδιο «Ελ-
λάδα 2.0» προβλέφθηκε µάλιστα αναλυτικό σύστηµα διαχείρισης
και ελέγχου, το οποίο θα εφαρµοστεί για να διασφαλιστεί τόσο
η επιτυχής υλοποίησή του όσο και η πλήρης τήρηση των κανό-
νων διαφάνειας και ελέγχου, που προβλέπει η ελληνική, αλλά και
η ευρωπαϊκή νοµοθεσία. 

Συγκεκριµένα, έχει ήδη εκδοθεί και ισχύει η µε αριθµό 119126/
2021 απόφαση του αρµόδιου Υπουργού Οικονοµικών για την Ει-
δική Υπηρεσία Συντονισµού του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθε-
κτικότητας, µε βάση την οποία καθορίζεται το σύστηµα
διαχείρισης και ελέγχου των δράσεων και έργων του ταµείου,
στο πλαίσιο του κανονισµού 241/2021 της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και η εφαρµογή της είναι υποχρεωτική από όλους τους φορείς
που εµπλέκονται στην υλοποίηση, την παρακολούθηση και τον
έλεγχο των δράσεων και των έργων του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας. 

Οι εµπλεκόµενοι φορείς στην υλοποίηση, παρακολούθηση και
τον έλεγχο των δράσεων, που έχουν οριστεί στο πλαίσιο του συ-
στήµατος διαχείρισης και ελέγχου, εφαρµόζουν συγκεκριµένες
διαδικασίες, ώστε να εξασφαλίζεται η χρηστή δηµοσιονοµική
διαχείριση των πόρων του ταµείου, η επαρκής διαδροµή ελέγ-
χου, η αποτελεσµατική εφαρµογή του και να υπάρχει προβλεψι-
µότητα και κοινή κατανόηση στις ακολουθούµενες διαδικασίες. 

Αναγκάζοµαι να πω ίσως κάποιες λεπτοµέρειες, προκειµένου
να γίνει κατανοητό ότι έχει διασφαλιστεί ο έλεγχος των δράσεων
του Ταµείου Ανάκαµψης. Οι διαδικασίες συνοδεύονται από τυ-
ποποιηµένα έντυπα και οδηγούς, που είναι προσαρµοσµένα στις
ιδιαιτερότητες των δράσεων του ταµείου και υποστηρίζουν την
ορθή εφαρµογή του συστήµατος. 

Επίσης, έχει ήδη προβλεφθεί ο έλεγχος του ταµείου από το
Ελεγκτικό Συνέδριο. Έχει νοµοθετηθεί, αγαπητέ κύριε συνά-
δελφε, µε βάση το άρθρο 27 του πρόσφατου νόµου 4820/2021
ότι το Τµήµα Μελετών και Γνωµοδοτήσεων -αναφέροµαι στο

18350 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ελεγκτικό Συνέδριο- είναι αρµόδιο για την παρακολούθηση της
πορείας εκτέλεσης και τον έλεγχο των χρηµατοδοτήσεων των
ευρωπαϊκών προγραµµάτων που εκτελούνται στη χώρα µας. 

Κι έρχοµαι τώρα στο κοινοβουλευτικό επίπεδο. Στους λίγους
αυτούς µήνες έχουν ήδη γίνει ενηµερώσεις και εκτενείς συζητή-
σεις από τους αρµόδιους Υπουργούς στις κοινοβουλευτικές επι-
τροπές και η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας
έχει ζητήσει και η Κυβέρνηση έχει αποδεχθεί, ανά τακτά χρονικά
διαστήµατα και τουλάχιστον τρεις φορές τον χρόνο να γίνεται
ενηµέρωση της Βουλής από τους αρµόδιους Υπουργούς για την
πορεία του Ταµείου Ανάκαµψης.

Όµως και στο πλαίσιο των προβλέψεων του Κανονισµού της
Βουλής, το αίτηµα δεν ταιριάζει σε καµµία από τις υφιστάµενες
επιτροπές που προβλέπει ο Κανονισµός της Βουλής και υπενθυ-
µίζω ότι είναι η επιτροπή του άρθρου 44 του άρθρου 42, 43Α’ και
34 του Κανονισµού της Βουλής, που µπορούν να συσταθούν µε
βάση τις πρόνοιες του κανονισµού. 

Αντίθετα η πρόταση του Αρχηγού σας και όπως αναπτύχθηκε
από εσάς, κύριε συνάδελφε, έχει τα εξής χαρακτηριστικά. Τι ζητά
στην πραγµατικότητα; Ζητάτε να υποκαταστήσετε την αρµοδιό-
τητα των Διαρκών Επιτροπών στο Ταµείο Ανάκαµψης αλλά και
στο ΕΣΠΑ, καθώς και τον προβλεπόµενο κοινοβουλευτικό έλεγχο
µε µια υβριδικού τύπου επιτροπή, που από τη µια θα έχει σκοπό
να υποβάλει προτάσεις βελτίωσης, λες και δεν µπορούν να το
κάνουν οι άλλες επιτροπές που λειτουργούν στο Κοινοβούλιο,
όµως ταυτόχρονα θα είναι και οιονεί µόνιµη εξεταστική επιτροπή. 

Γιατί τι λέει ο Αρχηγός σας στην πρότασή του; Λέει ότι σε
αυτήν θα µπορεί να καλείται, και µάλιστα υποχρεωτικά, σε ακρο-
άσεις ακόµη και οποιοσδήποτε ιδιώτης συµµετέχει καθ’ οποιον-
δήποτε τρόπο ως συµβαλλόµενος στις δράσεις ή τα έργα,
δηλαδή στις συµβάσεις που συνάπτονται στο Ταµείο Ανάκαµψης.
Επίσης, θα µπορεί να καλεί δικαστικούς λειτουργούς, καθώς επί-
σης επιστήµονες και εµπειρογνώµονες. Δηλαδή, υποκαθίσταται
το έργο των ειδικών µονίµων επιτροπών της Βουλής, αφού τα θέ-
µατα τα οποία, κατά την πρόταση, καλείται να εξετάσει η επι-
τροπή η οποία ζητάτε να συσταθεί εµπίπτουν στην αρµοδιότητα
όλων των υπόλοιπων επιτροπών οριζόντια, καθώς πρόκειται για
θέµατα πρόνοιας, δηµόσιας υγείας, κοινωνικής ασφάλισης, κλι-
µατικής αλλαγής, ισότητας, προστασίας των παιδιών και ούτω
καθεξής. 

Εποµένως, δεν υπάρχει κανένας απολύτως ουσιαστικός λόγος
ούτε ακούσαµε κάποιο πρόσθετο επιχείρηµα, κύριε Πρόεδρε, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι ώστε να υπάρχει ανάγκη σύστα-
σης της επιτροπής όπως τη ζητά ο αξιότιµος Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Και επιτρέψτε µου να αναφερθώ σε κάποια στοιχεία τα οποία
ο προηγούµενος οµιλητής ανέφερε σχετικά µε το ΕΣΠΑ. Τους
πρώτους οκτώ µήνες, δηλαδή από τον Νοέµβριο µέχρι σήµερα,
κύριε συνάδελφε, η απορρόφηση του Ταµείου Ανάκαµψης είναι
1,2 δισεκατοµµύρια τους πρώτους οκτώ µήνες. Πράγµατι,
υπήρχε µια υπερδέσµευση, όµως η Κυβέρνηση ήθελε να προχω-
ρήσει προγράµµατα τα οποία ήταν απολύτως έτοιµα. 

Μετά, όµως, την επίσηµη ενεργοποίηση του προγράµµατος, η
απορρόφηση των κοινοτικών πόρων αναµένεται να αυξηθεί και,
µάλιστα, µε γεωµετρική πρόοδο. Ήδη, έχουν συνταχθεί προς
χρηµατοδότηση διακόσια τριάντα επιχειρηµατικά σχέδια που
αφορούν µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Άλλωστε, αν δείτε την κι-
νητικότητα στις µικροµεσαίες επιχειρήσεις των τελευταίων ηµε-
ρών, θα το επιβεβαιώσει. Και στο προσεχές µέλλον προβλέ-
πονται επενδύσεις ποσού 11 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Συνοψίζοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
θέλω να πω ότι από τους θεσµούς, και τους κοινοβουλευτικούς
και τους νοµοθετικούς, εξασφαλίζεται πλήρως τόσο η ενηµέ-
ρωση όσο και ο συνεχής, επάλληλος και αυστηρός έλεγχος των
δράσεων, των προγραµµάτων και των πόρων του Ταµείου Ανά-
καµψης. 

Το αίτηµα, λοιπόν, του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης, εκτός από ανεδαφικό, είναι -επιτρέψτε µου να πω- και προ-
δήλως προσχηµατικό. Ο κ. Τσίπρας επιδιώκει να ρίξει, πριν
ακόµη ξεκινήσει η απορρόφηση των χρηµάτων του Ταµείου Ανά-
καµψης, µια σκιά σκανδάλου, προτού καν ενεργοποιηθεί το πρό-

γραµµα. Μάλιστα, αυτή η «σκιά» επιδιώκεται να συµπαρασύρει,
σύµφωνα και µε το αίτηµα, και το νέο ΕΣΠΑ, που θυµίζω ότι λει-
τουργεί άψογα και παρακολουθείται επί σειρά ετών, χωρίς κανείς
να έχει διατυπώσει την παραµικρή επιφύλαξη και χωρίς να έχει
ακουστεί οτιδήποτε µέχρι σήµερα. 

Νοµίζω ότι αυτό που εξέπληξε τον ΣΥΡΙΖΑ ήταν η χλιαρή απο-
δοχή της πρότασης από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, η απόρ-
ριψή του από τα υπόλοιπα αριστερά κόµµατα και, βέβαια, η
αποδοχή του από την Ελληνική Λύση. 

Κύριε Πρόεδρε, η Νέα Δηµοκρατία δεν µπορεί να δεχθεί την
πρόταση και ζητάµε την απόρριψή της. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπούγα. Εξέφρασε τις απόψεις της Νέας Δηµοκρατίας. 
Θα µου επιτρέψετε παρά πάσαν προσδοκία να ασκήσω και

εγώ το δικαίωµά µου και να πω και εγώ την άποψή µου επί της
σηµερινής συζητήσεως.

Πώς µε είπατε, κύριε Ζαχαριάδη; Πολιτειακό παράγοντα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Δεν είστε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πρώτα ήθελα να σας

δείξω κάτι. Αυτό εδώ που βλέπετε, αν το βλέπετε γιατί είναι πολύ
µικρό, είναι ο Κανονισµός της Βουλής του 1911. Είναι εκατό σε-
λίδες µε το ζόρι. Υπογράφει ο τότε Πρόεδρος της Βουλής, κύριε
Παφίλη, Νικόλαος Στράτος. Μάλιστα, µετά από λίγο που παραι-
τήθηκε, αν και στενός συνεργάτης τότε του Ελευθερίου Βενιζέ-
λου, η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» τον αποκάλεσε, όχι Στράτο, αλλά
«απόΣτρατο», γιατί είχε παραιτηθεί. 

Βλέπετε ότι οι διαδικασίες και η πολυπλοκότητα των καιρών
έχει ξεπεράσει τη λακωνικότητα, το ευσύνοπτο και την αποθέ-
ωση της αποτελεσµατικότητας που υπήρχε στο παρελθόν. Σή-
µερα, οι διατάξεις που καθορίζουν τη λειτουργία µας, αλλά και
άλλους µηχανισµούς είναι εξαιρετικά σχολαστικές. Σήµερα,
έχουµε δύο τόµους Κανονισµού της Βουλής και ασχολούµαστε
µε κάθε µικρή λεπτοµέρεια. Είναι µία εντελώς διαφορετική αντί-
ληψη µε εκείνη της εποχής. Τότε είχαν πάρα πολύ ευρύτατες αρ-
µοδιότητες οι ελάχιστοι υπεύθυνοι, τις οποίες ασκούσαν µε έναν
τρόπο ο οποίος θα φάνταζε σήµερα εξαιρετικά αυθαίρετος και
απολυταρχικός. Ωστόσο, ήταν δηµοκρατία και τότε, αλλά ήταν
άλλη η αντίληψη. 

Σήµερα, είµαστε σε µια αντίληψη προσανατολισµένη περισσό-
τερο στην αποθέωση της διαδικασίας και λιγότερο στην αποθέ-
ωση του αποτελέσµατος. Ίσως θα πρέπει να αναδείξουµε
πολιτικά και την αξία της αποτελεσµατικότητας έναντι της σηµα-
σίας που δίνουµε όλοι στη διαδικασία, η οποία καµµιά φορά µπο-
ρεί να καταλήγει και να υπονοµεύει την αποτελεσµατικότητα.
Αυτή η χρυσή ισορροπία είναι, όπως λένε µε τα σύγχρονα ελλη-
νικά, ένα ζητούµενο. 

Πάµε τώρα στον Κανονισµό της Βουλής. Υπήρξε µία συναί-
νεση σε γενικές γραµµές. Το θέµα της εναρµόνισης µε τον
ν.4782 του 2021 περί δηµοσίων συµβάσεων, έργων και προµη-
θειών ήταν αυτό στο οποίο εκφράστηκαν επιφυλάξεις από κοι-
νοβουλευτικές οµάδες. 

Θέλω να σας πω ότι η Βουλή, ναι µεν εναρµονίζεται µε τον
υπόλοιπο δηµόσιο τοµέα, δηλαδή καθιερώνουµε απευθείας ανά-
θεση για συµβάσεις ήσσονος σηµασίας έως 2.500 ευρώ, πάµε
το όριο της απευθείας ανάθεσης από τις 20.000 ευρώ στις
30.000 ευρώ για προµήθειες και από τις 20.000 ευρώ στις 60.000
ευρώ για έργα, όπως γίνεται και στο υπόλοιπο δηµόσιο µε τον
τελευταίο νόµο. Αλλά, εµείς έχουµε την ιδιαιτερότητα η οποία
τηρείται στη Βουλή και µε τα προηγούµενα όρια, άρα και µε τα
νέα, ότι παρά το δικαίωµα της απευθείας ανάθεσης, οι υπηρεσίες
της Βουλής παίρνουν τουλάχιστον τρεις προσφορές πριν προ-
βούν σε οποιαδήποτε ανάθεση. Είναι δηλαδή, απευθείας ανά-
θεση κατά τον ορισµό, αλλά υπάρχει και ένα στοιχείο τήρησης
µιας στοιχειώδους διαφάνειας και ανταγωνισµού µέσω της
λήψης προσφορών. Ποτέ δεν υπάρχει ανάθεση χωρίς να έχουν
προηγηθεί προσφορές, οι οποίες και αναδεικνύουν την πλέον
συµφέρουσα. 

Επίσης, ήθελα να πω ότι στο θέµα του γραφείου Τύπου, εκ του
αποτελέσµατος θα δείτε ότι οι επιφυλάξεις δεν έχουν βάση. Δεν
έχω ιδιαίτερη επαφή µε την προβολή, ούτε διατηρώ γραφείο
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Τύπου προσωπικό, ούτε φωτογράφο έχω, ούτε στους µηχανι-
σµούς κοινωνικής δικτύωσης µετέχω. Θα έλεγα είµαι αρκετά
ακατάδεκτος ως προς όλες αυτές τις µεθόδους. Κακώς ενδεχο-
µένως, αλλά είναι πολύ αργά να αλλάξω. 

Συνεπώς, µην φανταστείτε ότι η έννοια της επιλογής του αν-
θρώπου ο οποίος θα είναι επικεφαλής του γραφείου Τύπου θα
ταυτίζεται µε την επιδίωξη της προσωπικής µου προβολής ή το
πέρασµα των δικών µου απόψεων. Θα δείτε ότι θα είναι µία πολύ
αντικειµενική και αξιοκρατική διαδικασία, η οποία απλώς θα γί-
νεται µε βάση αυτό το οποίο ψηφίζουµε κατά πλειοψηφία και όχι
µε βάση τη διαδικασία της ψηφοφορίας, η οποία δεν γίνεται σε
καµµία άλλη υπηρεσία της Βουλής. 

Τέλος, επειδή και εγώ ψήφισα και θα ψηφίσω για την πρόταση
του αξιότιµου Προέδρου της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για τη
σύσταση µίας επιπλέον επιτροπής που θα παρακολουθεί και θα
ελέγχει την εξέλιξη του Ταµείου Ανάκαµψης και του ΕΣΠΑ και η
οποία θα µπορεί να µετατραπεί στην πορεία και σε εξεταστική,
ήθελα να πω κάτι ειδικά για το Ταµείο Ανάκαµψης. Όπως είπε ο
κ. Μπούγας και όπως ακούστηκε και χθες στην επιτροπή µας, η
πρόταση της Ελλάδας µαζί µε αυτή της Ισπανίας ήταν από τις
εντελώς πρώτες που εγκρίθηκαν µε την απόφαση του Συµβου-
λίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης τον Ιούλιο του 2021. 

Μέσα στους λόγους της έγκρισης, πέραν του ότι εκρίθη ότι οι
προτάσεις είχαν νόηµα -είχε νόηµα η ψηφιακή µετάβαση, η πρά-
σινη µετάβαση, όλα αυτά, είχε νόηµα ότι για πρώτη φορά δίδον-
ται τόσα χρήµατα για πολεοδοµήσεις και λέω λεπτοµέρειες ίσως
περιττές-, µέσα λοιπόν στα κριτήρια της εγκρίσεως που περιέ-
χεται στην απόφαση του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης
είναι ότι αυτό το πρόγραµµα, όπως υπεβλήθη, παρέχει επαρκή
διασφάλιση ότι η διαχείριση των κονδυλίων πραγµατοποιείται
σύµφωνα µε τους εφαρµοστέους κανόνες, ιδίως τους κανόνες
σχετικά µε την αποφυγή της σύγκρουσης συµφερόντων, την
πρόληψη της απάτης, τη διαφθορά και τη διπλή χρηµατοδότηση. 

Προφανώς έχουµε και µια επιπλέον εξέλιξη που αφορά ειδικά
αυτό το πρόγραµµα και που περιέχεται στον οργανικό νόµο, στον
νόµο περί οργανισµού του Ελεγκτικού Συνεδρίου και το οποίο
δεν έχει να κάνει µε τον έλεγχο που ασκεί το Ελεγκτικό Συνέδριο,
ακόµη και µε υπόδειξη της Βουλής. 

Σας θυµίζω ότι είναι ένας καινούργιος θεσµός που οµόφωνα
δεχθήκαµε και νοµοθετήσαµε και στον Κανονισµό µας, ο θεσµός
δηλαδή, ότι η Βουλή των Ελλήνων µπορεί να προτείνει στο Ελεγ-
κτικό Συνέδριο τρεις ελέγχους, πέραν των ελέγχων που το ίδιο
το Ελεγκτικό Συνέδριο αποφασίζει να κάνει ετησίως. Κι έχει
εφαρµοστεί, κύριοι συνάδελφοι, όπως ξέρετε, αυτός ο θεσµός
αποτελεσµατικά τα δύο τελευταία χρόνια.

Ποιος εµποδίζει τη Βουλή να προτείνει στο Ελεγκτικό Συνέ-
δριο, την εποχή της υποβολής των ελέγχων της, θέµατα που
άπτονται της εξέλιξης και της πορείας του Ταµείου Ανάκαµψης;

Ήθελα λοιπόν, να τονίσω εδώ ότι ο προσυµβατικός έλεγχος
που ασκείται από το Ελεγκτικό Συνέδριο στις συµβάσεις του Τα-
µείου Ανάκαµψης δεν είναι το µόνο στοιχείο εξασφαλίσεως της
διαφάνειας. Υπάρχει και κάτι επιπλέον όλων των άλλων προγραµ-
µάτων. 

Ο πρόεδρος του Ελεγκτικού Συνεδρίου µπορεί να ορίζει µέχρι
είκοσι παρέδρους ή εισηγητές του δικαστηρίου για την άσκηση
ελεγκτικών καθηκόντων για το Ταµείο Ανάκαµψης ειδικά. Οι δι-
καστικοί αυτοί οι λειτουργοί ασκούν τα ελεγκτικά τους καθή-
κοντα στο πλαίσιο πενταµελών επιτροπών. Τα καθήκοντα των
ανωτέρω επιτροπών συνίστανται στη διαρκή παρακολούθηση
της διαδικασίας προετοιµασίας και κατάρτισης των συµβάσεων,
προκειµένου να προλαµβάνονται νοµικά σφάλµατα που θα µπο-
ρούσαν να οδηγήσουν σε ακύρωση ή µαταίωση της διαδικαστι-
κής διαδικασίας. 

Δηλαδή το Ταµείο Ανάκαµψης έχει µια προληπτική συνεργασία
µε το ανώτατο δηµοσιονοµικό δικαστήριο, όχι στον τοµέα της
επισήµανσης νοµικών αδυναµιών αφού γίνει µια σύµβαση, αλλά
στον τοµέα της πρόληψης των νοµικών αδυναµιών, προφανώς
εν όψει της ανάγκης διαφάνειας, πριν γίνει δηλαδή µια σύµβαση.

Θα µου πείτε «Αισθάνεστε ότι τα πράγµατα είναι τέλεια;». Προ-
φανώς δεν είναι τέλεια και αντιλαµβάνοµαι ότι µπορεί ένα κόµµα,
όπως έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, να ζητάει κάτι επιπλέον. 

Κατεδείχθη όµως, κατά τη γνώµη µου -επειδή τοποθετήθηκα
και εγώ χθες και ψηφίζω- ότι οι υπάρχοντες µηχανισµοί ελέγχου
της πορείας και της εξέλιξης του Ταµείου Ανάκαµψης και του
ΕΣΠΑ που έχει η Βουλή µε τις υπάρχουσες επιτροπές, αλλά και
η υπάρχουσα δυνατότητα συστάσεως ή προτάσεως συστάσεως
εξεταστικής επιτροπής καθιστούν αυτή την πρόταση κατά κά-
ποιον τρόπο περιττή. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν δικαιούται κανείς να έχει ανησυχίες
ή δεν δικαιούται κανείς να ζητάει κάτι περαιτέρω, αλλά δεν ση-
µαίνει επίσης απόρριψη της διαφάνειας όταν κρίνεις ότι το υπάρ-
χον θεσµικό πλαίσιο στη Βουλή είναι επαρκές γι’ αυτές τις
ανησυχίες. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και επί των
άρθρων της προτάσεως του Προέδρου της Βουλής: «Για την
τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής – Μέρος Β’
(ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου της προτάσεως και η ψήφιση θα γίνει χωριστά. 

Σας επισηµαίνουµε, για τη διευκόλυνσή σας, ότι η ψηφοφορία
περιλαµβάνει την αρχή της προτάσεως, δεκατέσσερα άρθρα, το
τελευταίο άρθρο, δηλαδή το άρθρο 15 που αφορά τη δηµοσί-
ευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, καθώς και το σύνολο.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας. 

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Οι θέσεις των κοµ-
µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Για  την  τροποποίηση  διατάξεων  του  Κανονισµού της Βου-
λής – Μέρος Β’(ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 10 ως έχει     ΟΜΟΦΩΝΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: ΝΑΙ

Ακροτελεύτιο άρθρο     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Συνεπώς η πρόταση
του Προέδρου της Βουλής: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής – Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως
ισχύει» έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει

Άρθρο 1

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 149 του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/ 10.4.1997), όπως ισχύει:

α. Στο δεύτερο εδάφιο, α) µετά τη φράση «Για τη σύναψη σύµ-
βασης της Βουλής που συνεπάγεται» προστίθεται η λέξη «ιδίως»,
β) µετά τη φράση «του Μέρους Πρώτου του ν. 4013/2011» προ-
στίθεται η φράση «καθώς και του Μέρους Α’ του ν. 4912/2022, µε
την επιφύλαξη των οριζοµένων στην παράγραφο 3 του άρθρου
149 του παρόντος».

β. Στο τέλος του τέταρτου εδαφίου προστίθεται φράση, ως
εξής:

«, εκτός κι αν πρόκειται περί συµβάσεων που χρηµατοδοτούν-
ται από την Ευρωπαϊκή Ένωση στο πλαίσιο επιχειρησιακών ή λοι-
πών προγραµµάτων τα οποία διαχειρίζεται η Υπηρεσία
Εφαρµογής Ευρωπαϊκών Προγραµµάτων (Υ.Ε.Ε.Π.), η οποία
αναρτά στο Κ.Η.Μ.ΔΗ.Σ. τα απαραίτητα έγγραφα».

γ. Πριν από το τελευταίο εδάφιο, προστίθεται εδάφιο ως εξής:
«Στις συµβάσεις της Βουλής άνω των χιλίων (1.000) ευρώ, ανε-

ξαρτήτως πηγής προέλευσης χρηµατοδότησης, κατά παρέκκλιση
των οριζόµενων στο δεύτερο εδάφιο, επιβάλλεται η κράτηση της
παρ. 3 του άρθρου 4 του ν. 4013/2011, όπως ισχύει, µέχρι κατάρ-
γησής του, και από της κατάργησής του και εφεξής, η κράτηση
της παρ. 3 του άρθρου 350 του ν. 4412/2016, όπως ισχύει.»

2. Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 149 του
Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Επιτρέπεται η σύναψη δηµόσιας σύµβασης, χωρίς διαδικασία
ανάθεσης, για συµβάσεις ήσσονος αξίας και µέχρι το ποσό των
δύο χιλιάδων πεντακοσίων (2.500) ευρώ, µε απευθείας ανάθεση
µέχρι το ποσό των τριάντα χιλιάδων (30.000) ευρώ για συµβάσεις
προµηθειών, γενικών υπηρεσιών, µελετών και παροχής τεχνικών
και λοιπών συναφών επιστηµονικών υπηρεσιών, µε απευθείας ανά-
θεση µέχρι εξήντα χιλιάδες (60.000) ευρώ για συµβάσεις έργων,
και µε τη διαδικασία των οριζόµενων στο άρθρο 149Α του παρόν-
τος, για ποσά από τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ µέχρι εξήντα χι-
λιάδες (60.000) ευρώ για τις εκεί αναφερόµενες συµβάσεις.»

3. Στην παράγραφο 3 του άρθρου 149 του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει:

α. Στο τέλος του πρώτου εδαφίου, η φράση «, εξαιρουµένης
της περίπτωσης του συνοπτικού διαγωνισµού.» αντικαθίσταται
από τη φράση «, εκτιµώµενης αξίας άνω των εξήντα χιλιάδων
(60.000) ευρώ».

β. Στο ενδέκατο εδάφιο, µετά τη φράση «Ο Πρόεδρος της Επι-
τροπής και ο αναπληρωτής του» προστίθεται η φράση «, καθώς
και τα µέλη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους,».

Άρθρο 2

Μετά το άρθρο 149 προστίθεται νέο άρθρο 149Α υπό τον τίτλο
«Απλοποιηµένη διαδικασία ανάθεσης - Έναρξη διαδικασίας σύνα-
ψης σύµβασης µε απευθείας ανάθεση και µε απλοποιηµένη δια-
δικασία ανάθεσης», ως εξής:

«Άρθρο 149Α

«1. α. Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής, κατόπιν αιτιο-
λογηµένης εισήγησης της αρµόδιας Διεύθυνσης της Βουλής, επι-
τρέπεται η σύναψη σύµβασης προµήθειας αγαθών ή παροχής
υπηρεσιών, εκτιµώµενης αξίας από τριάντα χιλιάδες (30.000)
ευρώ και µέχρι εξήντα χιλιάδες (60.000) ευρώ, κατόπιν αποστολής
πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος, η οποία απευθύνεται σε

τρεις (3) τουλάχιστον οικονοµικούς φορείς. Δεν αξιολογούνται
προσφορές που υποβάλλονται από µη προσκληθέντες οικονοµι-
κούς φορείς.

β. Με την ίδια διαδικασία, η Βουλή δύναται να συνάπτει συµβά-
σεις προµηθειών, υπηρεσιών, έργων και µελετών και τεχνικών και
λοιπών συναφών επιστηµονικών υπηρεσιών, που αφορούν στην
υλοποίηση έργων ΤΠΕ µε αντικείµενο την εξασφάλιση της διαλει-
τουργικότητας των ψηφιακών υπηρεσιών ή τον εκσυγχρονισµό
των ψηφιακών εργαλείων της Βουλής των Ελλήνων, εκτιµώµενης
αξίας από του ποσού των τριάντα χιλιάδων (30.000) ευρώ και
µέχρι, του ποσού των εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ, κατόπιν αι-
τιολογηµένης εισήγησης της Διεύθυνσης Πληροφορικής και Επι-
κοινωνιών.

2. Ως χρόνος έναρξης της διαδικασίας της απευθείας ανάθεσης
και της απλοποιηµένης διαδικασίας ανάθεσης νοείται η ηµεροµη-
νία αποστολής προς τους οικονοµικούς φορείς της πρόσκλησης
υποβολής προσφοράς. Για την αποστολή της πρόσκλησης η
Βουλή των Ελλήνων τηρεί, ιδίως, τις αρχές του άρθρου 18 του ν.
4412/2016 (Α’ 204), όπως ισχύει.

Για συµβάσεις µε  εκτιµώµενη  αξία  άνω  των δύο  χιλιάδων πεν-
τακοσίων (2.500) ευρώ και µέχρι τριάντα χιλιάδες (30.000) ευρώ,
η πρόσκληση δύναται να απευθύνεται και σε έναν µόνο οικονοµικό
φορέα, και αναρτάται στη διαδικτυακή πύλη της Βουλής των Ελ-
λήνων τουλάχιστον τρεις (3) ηµέρες πριν από την κοινοποίηση της
απόφασης ανάθεσης. Δεν λαµβάνονται υπόψη προσφορές οικο-
νοµικών φορέων που δεν προσκλήθηκαν να υποβάλουν προ-
σφορά.

Για τις δηµόσιες συµβάσεις άνω των τριάντα χιλιάδων (30.000)
ευρώ, η πρόσκληση για την υποβολή προσφοράς αποστέλλεται
σε τουλάχιστον τρεις (3) οικονοµικούς φορείς και αναρτάται στη
διαδικτυακή πύλη της Βουλής των Ελλήνων επί τουλάχιστον πέντε
(5) εργάσιµες ηµέρες πριν από την κοινοποίηση της απόφασης
ανάθεσης. Δεν αξιολογούνται προσφορές οικονοµικών φορέων
που δεν προσκλήθηκαν να υποβάλουν προσφορά. Η παράλειψη
εκπλήρωσης της ανωτέρω υποχρέωσης κωλύει τη σύναψη της
σύµβασης.

Οι προσκλήσεις για την υποβολή προσφοράς στις συµβάσεις
έργων, µελετών και τεχνικών και λοιπών συναφών επιστηµονικών
υπηρεσιών δύνανται να αναρτώνται και στην ιστοσελίδα του Τε-
χνικού Επιµελητηρίου Ελλάδας.»

Άρθρο 3

Στην παράγραφο 4 του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, η φράση «"Τε-
χνικό Συµβούλιο" συγκροτείται µε απόφαση του Προέδρου της
Βουλής από δύο (2) βουλευτές µε ειδικές γνώσεις, ένας από τους
οποίους ορίζεται ως Πρόεδρος» αντικαθίσταται από τη φράση
«"Τεχνικό Συµβούλιο" συγκροτείται µε απόφαση του Προέδρου
της Βουλής από δύο (2) βουλευτές µε ειδικές γνώσεις, µε τους
αντίστοιχους αναπληρωτές τους, ένας από την πρώτη σε δύναµη
Κοινοβουλευτική Οµάδα, που ορίζεται ως Πρόεδρος, και ένας από
τη δεύτερη σε δύναµη Κοινοβουλευτική Οµάδα».

Άρθρο 4

Η παράγραφος 7 του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«7. Για τις επιτροπές διαγωνισµών των δηµόσιων συµβάσεων
έργων της Βουλής, ανεξαρτήτως πηγής χρηµατοδότησης, που
συγκροτούνται µε αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής ή του
εξουσιοδοτηµένου από αυτόν οργάνου, κατά παρέκκλιση από τις
σχετικές για το Δηµόσιο διατάξεις, ισχύουν τα ακόλουθα:

α. Όταν ως κριτήριο ανάθεσης χρησιµοποιείται η πλέον συµφέ-
ρουσα, από οικονοµική άποψη, προσφορά µόνο βάσει τιµής, η επι-
τροπή αποτελείται από τρεις (3) τεχνικούς υπαλλήλους της
Βουλής, κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, µε τους αναπληρωτές τους, µε εµ-
πειρία, τεχνική εξειδίκευση και ειδικότητες που προσιδιάζουν στις
υπό ανάθεση κατηγορίες εργασιών. Ένας εκ των ανωτέρω υπαλ-
λήλων µπορεί να αντικαθίσταται από έναν (1) υπάλληλο εγγεγραµ-
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µένο στο µητρώο της περίπτωσης ζ’ της παρ. 8 του άρθρου 221
του ν. 4412/2016, όπως ισχύει, µε εµπειρία, τεχνική εξειδίκευση
και ειδικότητα που προσιδιάζουν στις υπό ανάθεση κατηγορίες
εργασιών, ο οποίος υποδεικνύεται, µε τον αναπληρωτή του, από
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών.

Πρόεδρος της Επιτροπής, µε τον αναπληρωτή του, ορίζεται
ένας εκ των τεχνικών υπαλλήλων της Βουλής. Στις εργασίες της
επιτροπής µπορεί να παρίσταται, χωρίς δικαίωµα ψήφου, εκπρό-
σωπος των εργοληπτών, που υποδεικνύεται, µαζί µε τον αναπλη-
ρωτή του, από τις πανελλήνιες εργοληπτικές οργανώσεις.

β. Όταν ως κριτήριο ανάθεσης χρησιµοποιείται η πλέον συµφέ-
ρουσα από οικονοµική άποψη προσφορά βάσει βέλτιστης σχέσης
τιµής-ποιότητας, η επιτροπή αποτελείται από τρεις (3) εκπροσώ-
πους των οριζόµενων στα στοιχεία ββ), γγ) και δδ) της περίπτωσης
β) της παρ. 8 του άρθρου 221 του ν. 4412/2016, όπως ισχύει, µε
τους αναπληρωτές τους, και από τέσσερις (4) τεχνικούς υπαλλή-
λους της Βουλής κατηγορίας ΠΕ ή ΤΕ, µε τους αναπληρωτές
τους, µε εµπειρία, τεχνική εξειδίκευση και ειδικότητες που προσι-
διάζουν στις υπό ανάθεση κατηγορίες εργασιών. Ένας εκ των
ανωτέρω υπαλλήλων µπορεί να αντικαθίσταται από έναν (1) υπάλ-
ληλο εγγεγραµµένο στο µητρώο της περίπτωσης ζ’ της παρ. 8 τoυ
άρθρου 221 του ν. 4412/2016, όπως ισχύει, µε εµπειρία, τεχνική
εξειδίκευση και ειδικότητα που προσιδιάζουν στις υπό ανάθεση
κατηγορίες εργασιών, ο οποίος υποδεικνύεται, µε τον αναπλη-
ρωτή του, από το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών.

Πρόεδρος της Επιτροπής, µε τον αναπληρωτή του, ορίζεται
ένας εκ των τεχνικών υπαλλήλων της Βουλής.

Η Βουλή των Ελλήνων, διά του Προέδρου της, ορίζει τα κατά
ανωτέρω µέλη, αφού λάβει υπόψη της αιτήµατα εξαίρεσης, λόγω
κατάστασης σύγκρουσης συµφερόντων στον συγκεκριµένο δια-
γωνισµό. Στην περίπτωση αυτή υποδεικνύονται αντικαταστάτες
των εξαιρεθέντων µελών, σύµφωνα µε την ανωτέρω διαδικασία.

Η µη υπόδειξη των µελών των οριζόµενων στα στοιχεία ββ), γγ)
και δδ) της περίπτωσης β) της παρ. 8 του άρθρου 221 του ν.
4412/2016, όπως ισχύει, δεν κωλύει τη συγκρότηση της επιτρο-
πής. Σε αυτήν την περίπτωση η απαρτία υπολογίζεται βάσει του
αριθµού των µελών που υποδείχθηκαν και ορίστηκαν.»

Άρθρο 5

Μετά την παράγραφο 7 του άρθρου 152 του Κανονισµού της
Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, προστίθε-
ται παράγραφος 8 ως εξής:

«8 . Για τις επιτροπές διαγωνισµών των δηµόσιων συµβάσεων
µελετών και παροχής τεχνικών υπηρεσιών και λοιπών συναφών
υπηρεσιών της Βουλής, ανεξαρτήτως πηγής χρηµατοδότησης,
που συγκροτούνται µε αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής ή
του εξουσιοδοτηµένου από αυτόν οργάνου, κατά παρέκκλιση από
τις σχετικές για το Δηµόσιο διατάξεις, ισχύουν τα ακόλουθα:

α. Η επιτροπή αποτελείται από δύο (2) τεχνικούς υπαλλήλους
της Βουλής, κατηγορίας ΠΕ-ΤΕ, µε τους αναπληρωτές τους, που
έχουν εµπειρία και προσόντα σχετικά µε το αντικείµενο της υπό
ανάθεση σύµβασης, εκ των οποίων ένας ορίζεται ως Πρόεδρος,
µε τον αναπληρωτή του, και έναν (1) εκπρόσωπο του Τεχνικού Επι-
µελητήριου της Ελλάδας (Τ.Ε.Ε), µε τον αναπληρωτή του, που
υποδεικνύεται σε κάθε περίπτωση από το Τ.Ε.Ε., µετά από σχετικό
αίτηµα της Βουλής. Ο εκπρόσωπος του Τ.Ε.Ε. ορίζεται µε από-
φαση του διοικούντος αυτό οργάνου. Αν το Τ.Ε.Ε. δεν ανταποκρι-
θεί εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την κοινοποίηση της
πρόσκλησης, επιλέγεται από την Βουλή υπάλληλος της Βουλής ή
υπάλληλος που υπηρετεί στο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφο-
ρών, εγγεγραµµένος στο µητρώο της περίπτωσης ζ’ της παρ. 8
του άρθρου 221 του ν. 4412/2016, όπως ισχύει.

β. Κατ’ εξαίρεση, στις δηµόσιες συµβάσεις µελετών και παρο-
χής τεχνικών υπηρεσιών και λοιπών συναφών υπηρεσιών της Βου-
λής, αν κατά την κρίση της Βουλής η προς ανάθεση σύµβαση είναι
πολύπλοκη και απαιτεί ειδικές γνώσεις, η Επιτροπή Διαγωνισµού
µπορεί να συγκροτείται από πέντε (5) µέλη ως εξής:

βα. Δύο (2) έως τρεις (3) τεχνικούς υπαλλήλους της Βουλής,
κατηγορίας ΠΕ, µε τους αναπληρωτές τους, µε εµπειρία και προ-
σόντα σχετικά µε το αντικείµενο της υπό ανάθεση σύµβασης, εκ

των οποίων ένας ορίζεται ως Πρόεδρος µε τον αναπληρωτή του.
ββ. Έναν (1) έως δύο (2) τεχνικούς υπαλλήλους, κατηγορίας

ΠΕ, µε τους αναπληρωτές τους εγγεγραµµένους στο µητρώο της
περίπτωσης ζ’ της παρ. 8 του άρθρου 221 του ν. 4412/2016, όπως
ισχύει, µε εµπειρία και προσόντα σχετικά µε το αντικείµενο της
υπό ανάθεση σύµβασης, οι οποίοι υποδεικνύονται από το Υπουρ-
γείο Υποδοµών και Μεταφορών.

βγ. Έναν (1) εκπρόσωπο του Τ.Ε.Ε., σύµφωνα µε τα οριζόµενα
ανωτέρω στο υπό α’.

γ. Κατά παρέκκλιση των ανωτέρω, σε περιπτώσεις ανάθεσης
συµβάσεων µελετών και παροχής τεχνικών υπηρεσιών και λοιπών
συναφών υπηρεσιών της Βουλής µε ιδιαίτερα σύνθετο, πολύ-
πλοκο και εξειδικευµένο αντικείµενο, µπορεί, µε απόφαση του
Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων, να καθορίζονται πρόσθετα
προσόντα που πρέπει να διαθέτουν τα µέλη  της  Επιτροπής Δια-
γωνισµού.»

Άρθρο 6

1. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης στ’ της παραγράφου 3
του άρθρου 20 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, αναδιατυπώνεται ως εξής: «Η λειτουρ-
γία του Νηπιαγωγείου διέπεται, συµπληρωµατικά, από τις διατά-
ξεις του π.δ. 79/2017 «Οργάνωση και λειτουργία νηπιαγωγείων και
δηµοτικών σχολείων», καθώς και τις διατάξεις της κείµενης νοµο-
θεσίας, όπως εκάστοτε ισχύουν.»

2. Στο τρίτο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 4 του Ειδι-
κού Κανονισµού του Βρεφονηπιακού Σταθµού και Νηπιαγωγείου
της Βουλής (Παράρτηµα 6 - ΦΕΚ 122 Α’/2016 - του Κανονισµού
της Βουλής, Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/1997, όπως ισχύει) διαγράφον-
ται οι εντός της αγκύλης λέξεις [ηλικίας πέντε έως έξι (5-6) ετών]
και αντικαθίστανται από τις λέξεις [ηλικίας τεσσάρων έως έξι (4 -
6) ετών].

3. Στην παράγραφο 4 του ιδίου άρθρου αντικαθίσταται η φράση
«Δύο (2) τµήµατα προνηπίων ηλικίας 4-5 ετών» από τη φράση «Δύο
(2) τµήµατα νηπίων ηλικίας τεσσάρων έως πέντε (4-5) ετών», όπως
επίσης διαγράφεται η λέξη «πρώτης» στην πρόταση «Δύο (2) τµή-
µατα Νηπίων πρώτης ηλικίας 5-6 ετών».

4.Μετά την παράγραφο 6 του ιδίου άρθρου προστίθεται παρά-
γραφος 7 ως εξής: 

«7. Για την εγγραφή των παιδιών στην εισαγωγική τάξη της πρω-
τοβάθµιας εκπαίδευσης αρκεί βεβαίωση, που εκδίδεται από την
τριµελή Επιτροπή του άρθρου 3 του παρόντος Κανονισµού κατά
το πρώτο δεκαπενθήµερο του µηνός Μαρτίου κάθε έτους, η οποία
επέχει, θέση Πιστοποιητικού Φοίτησης στο Νηπιαγωγείο της Βου-
λής.»

Άρθρο 7

Η παράγραφος 2 του άρθρου 87 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α'/10.4.1997), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής: 

«2. Προϊστάµενος του Γραφείου Τύπου και Κοινοβουλευτικής
Πληροφόρησης τοποθετείται, για τριετή θητεία, µε απόφαση του
Προέδρου της Βουλής, κατά παρέκκλιση από τις διατάξεις του
παρόντος Κανονισµού περί επιλογής προϊσταµένων οργανικών µο-
νάδων, δηµοσιογράφος που υπηρετεί στη Βουλή µε σχέση εργα-
σίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου ή ορισµένου χρόνου.»

Άρθρο 8

1. Στο τέλος της περίπτωσης ιε) της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 125 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, προστίθεται η φράση «καθώς και
όσων διατίθενται για την εξυπηρέτηση των υπηρεσιών και εν
γένει αναγκών της Βουλής».

2. Στην περίπτωση ιστ) της παραγράφου 2 του άρθρου 125
του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997),
όπως ισχύει, µετά τη φράση «ιατρικού» τίθεται κόµµα και προ-
στίθεται η φράση «, οδοντιατρικού».
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Άρθρο 9

Το όγδοο εδάφιο της παραγράφου 1 του άρθρου 143 του Κα-
νονισµού της Βουλής (Μέρος Β’ ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως
ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«Όσον αφορά τα ανεξόφλητα χρηµατικά εντάλµατα για τα
οποία έχουν ενηµερωθεί οι δικαιούχοι να προσκοµίσουν οι ίδιοι
αποδεικτικά φορολογικής και ασφαλιστικής ενηµερότητας, και
τα οποία δεν έχουν προσκοµιστεί για οιονδήποτε λόγο κατά τη
διάρκεια του οικονοµικού έτους, η Βουλή δύναται είτε να τα εξο-
φλεί µε δηµόσια κατάθεση των οφειλόµενων ποσών στο Ταµείο
Παρακαταθηκών και Δανείων, µε σύσταση γραµµατίων παρακα-
ταθήκης υπέρ των πιστωτών, κατά τις ειδικές για τη λειτουργία
του Ταµείου διατάξεις, αναλόγως προς τα οριζόµενα στο άρθρο
23 του ν. 4638/2019, όπως ισχύει, είτε να αναζητεί βεβαίωση
οφειλής των δικαιούχων, από την αρµόδια ΔΟΥ, για την εξό-
φλησή τους, µέχρι την ολοκλήρωση της διαδικασίας της διαλει-
τουργικότητας µεταξύ των συστηµάτων της ΑΑΔΕ και της
Βουλής, προκειµένου να λαµβάνει σε ηλεκτρονική µορφή απο-
δεικτικό οφειλών των δικαιούχων προς το Δηµόσιο.»

Άρθρο 10

Στο δεύτερο εδάφιο του άρθρου 157 του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997) αντικαθίσταται η φράση
«ΔΕ και ΥΕ» από τη φράση «ΠΕ, ΤΕ, ΔΕ και ΥΕ».

Άρθρο 11

1.Στο τέλος του δεύτερου εδαφίου της παραγράφου 5 του άρ-
θρου 164Δ του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, προστίθεται φράση ως εξής: «καθώς
και οποιασδήποτε άλλης  θέσης  του παρόντος Κανονισµού κατ’
αναλογίαν».

2.Η ισχύς των διατάξεων της παραγράφου 1 του παρόντος
αρχίζει από την ηµεροµηνία έναρξης ισχύος του άρθρου 18 της
από 13.07.2018 απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής (ΦΕΚ 128
Α’/16 .07.2018).

Άρθρο 12

Η περίπτωση ε) της υποπαραγράφου 4 της παραγράφου 8
της  υπ’ αριθµ. 7876/6041/25.11.2002 (ΦΕΚ 1502/Β/2002) από-
φασης του Προέδρου της Βουλής, όπως αντικαταστάθηκε µε την
παράγραφο 2 του άρθρου 19 της από 05.02.2019 απόφασης της
Ολοµέλειας της Βουλής (ΦΕΚ 18 Α’/ 08.02.2019), καταργείται.

Άρθρο 13

Η παράγραφος 6 του άρθρου 156 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως
εξής:

«Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής, στην οποία καθορί-
ζεται η σχετική διαδικασία και κάθε άλλη λεπτοµέρεια, µπορεί να
διατίθενται δωρεάν αναλώσιµα ή µη, κινητά περιουσιακά στοιχεία
της Βουλής, σε υπηρεσίες ή φορείς του δηµοσίου, σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, καθώς και σε νοµικά πρόσωπα ιδιω-
τικού δικαίου µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που έχουν συσταθεί
νόµιµα στην Ελλάδα και επιδιώκουν αποδεδειγµένα κοινωφελή
ή φιλανθρωπικό σκοπό. Τα στοιχεία που διατίθενται, διαγράφον-
ται από το οικείο Βιβλίο µη Αναλώσιµων Υλικών.»

Άρθρο 14

1. Στο τέλος της περίπτωσης Α’ του όρθρου 39 του Κανονι-
σµού της Βουλής (Μέρος Β’, 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, προ-
στίθεται η φράση «Κλάδος ΠΕ 14 Οδοντιάτρων» και στο τέλος
του άρθρου 50 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, προστίθενται φράσεις «Κλάδος ΠΕ
14 Οδοντιάτρων. Ο Κλάδος ΠΕ 14 Οδοντιάτρων περιλαµβάνει
µία (1) θέση µε Βαθµούς Δ’ - Α’».

2. Στο πρώτο και στο δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 του
άρθρου 94 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51
Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, µετά τις φράσεις «των ιατρών» και
«τους ιατρούς» προστίθενται οι φράσεις «και των οδοντιάτρων»
και «και τους οδοντιάτρους», αντίστοιχα.

3. Στην παράγραφο 8 του άρθρου 164Δ του Κανονισµού της
Βουλής (Μέρος Β’, ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997), όπως ισχύει, µετά τη
φράση «ιατρικό» προστίθεται η φράση «και οδοντιατρικό».

Άρθρο 15

Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας αρχίζει από τη δηµοσί-
ευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται
διαφορετικά στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,...........................2022

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΕΛΛΗΝΩΝ
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΝ. ΤΑΣΟΥΛΑΣ

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω πρότασης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό θα διακόψουµε

τη συνεδρίαση για λίγα λεπτά και µετά θα προχωρήσουµε στο
νοµοσχέδιο.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Θα ήθελα να ανακοινώσω προς το Σώµα τα κάτωθι.
Οι Υπουργοί Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Οικονοµικών, Εθνι-

κής Άµυνας, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, Του-
ρισµού, Επικρατείας, καθώς και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικο-
νοµικών, Εξωτερικών και Εσωτερικών κατέθεσαν στις 25-7-2022
σχέδιο νόµου: «Εξυγίανση των Ναυπηγείων Ελευσίνας και άλλες
διατάξεις αναπτυξιακού χαρακτήρα». 

(Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή)
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-

καίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 27 Ιουλίου 2022.
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-

γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 918/19-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παύλου
Πολάκη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Δραµατική η κατά-
σταση που επικρατεί στο Γενικό Νοσοκοµείο Χανίων».

2. Η µε αριθµό 922/19-7-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Δράµας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Χαρούλας (Χαράς) Κεφα-
λίδου προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Αδιαφορία του Υπουργείου και παραποµπή στις καλένδες του
έργου της ανέγερσης του νέου 12θέσιου Δηµοτικού Σχολείου
στο ξεχασµένο από την κυβέρνηση Κάτω Νευροκόπι Ν. Δράµας».

3. Η µε αριθµό 937/25-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
κ.Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Τη σίτιση των φοιτητών που διαµένουν στη Φοιτητική
Εστία Αθηνών, τη Φοιτητική Εστία Πανεπιστηµίου Αθηνών, τη
Φοιτητική Εστία του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου (ΕΜΠ) και
τις Νέες Φοιτητικές Εστίες του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου
(ΕΜΠ) τους καλοκαιρινούς µήνες».

4. Η µε αριθµό 934/25-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
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Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση
οµολογεί το έγκληµα των τραπεζών αλλά αρνείται την λύτρωση
για τους 50.000 τσιγγάνους».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 920/19-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Κωνσταντίνου Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Εσωτε-
ρικών, µε θέµα: «Άµεσες απαντήσεις για την περίπτωση της
αµφιλεγόµενης και αδιαφανούς διαδικασίας της τιµητικής πολι-
τογράφησης του κ. Γιασάµ Αγιαβέφε».

2. Η µε αριθµό 927/22-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Αρκαδίας του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό
Εσωτερικών, µε θέµα: «Καµία µέριµνα για την επικίνδυνη για θα-
νατηφόρα ατυχήµατα επαρχιακή οδό Άστρους - Λεωνιδίου».

3. Η µε αριθµό 938/25-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Αποκλεισµός ψαράδων από τις ενισχύσεις
για τον κορωνοϊό».

4. Η µε αριθµό 923/20-7-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Πιερίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ελι-
σάβετ (Μπέττυς) Σκούφα προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Μετάταξη σε Λιµεναρχείο του
Γ’ Λιµενικού Τµήµατος Σκάλας Κατερίνης».

5. Η µε αριθµό 939/25-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Άδικη η εξαίρεση του
πρωτογενούς τοµέα από την προσαυξηµένη έκπτωση δαπανών
για ψηφιοποίηση, ενέργεια και πράσινη οικονοµία».

6. Η µε αριθµό 924/20-7-2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σω-
κράτη Βαρδάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών,
µε θέµα: «Χρηµατοδότηση του έργου Ανισόπεδος Κόµβος Καρ-
τερού επί του Βόρειου Οδικού Άξονα Κρήτης (ΒΟΑΚ)».

7.- Η µε αριθµό 929/22-7-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Θεοδώρας (Δώρας) Αυγέρη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Πλήρης κατάρρευση του Γενικού Νοσοκοµείου Θεσσα-
λονίκης «Ιπποκράτειο»».  

8. Η µε αριθµό 930/22-7-2022 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Λάρισας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Άννας Βαγενά προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων,
µε θέµα: «Σε κατάσταση επισφάλειας βρίσκονται το Γενικό Αρ-
χείο του Κράτους στη Λάρισα, καθώς και οι Υπηρεσίες των Γενι-
κών Αρχείων του Κράτους στο σύνολό τους, και η λειτουργία
τους διακυβεύεται».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 5519/31-5-2022 ερώτηση του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Εισαγωγή
και διδασκαλία του σχολικού εγχειριδίου «Ιστορία της Κρήτης»
στα σχολεία του νησιού».
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη
της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Προστασίας του
Πολίτη: «Αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρ-
φωση του πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας της Σχολής Αξιω-
µατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 21 Ιουλίου τρέχοντος έτους τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
σε µία συνεδρίαση εν συνόλω επί της αρχής και επί των άρθρων.
Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το τέλος
της οµιλίας του τελευταίου εισηγητή. Νοµίζω ότι δεν υπάρχει αν-
τίρρηση επί της εισήγησης σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο.

Πριν καλέσω στο Βήµα τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Ανδρέα Κουτσούµπα, ο κ. Σκανδαλίδης ζητά να κάνει µία δή-
λωση για δύο λεπτά.

Ορίστε, κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από λίγες ώρες ο Πρό-

εδρος του ΠΑΣΟΚ κατέθεσε µηνυτήρια αναφορά στην Εισαγγε-
λία του Αρείου Πάγου για την απόπειρα παγίδευσης και
παρακολούθησης του κινητού του τηλεφώνου µέσω του λογισµι-
κού Predator. Η απόπειρα διαπιστώθηκε µετά από επίσηµους
ελέγχους υπηρεσιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, το οποίο
συνέταξε σχετική έκθεση. 

Θέλω να θυµίσω ότι όπως αναφέρεται σε επίσηµη ανάρτηση
της Google, σε ανύποπτο χρόνο η εφαρµογή του Predator που-
λήθηκε σε διαφορετικούς κυβερνητικούς φορείς, σε συγκεκρι-
µένες χώρες, ανάµεσα στις οποίες είναι και η Ελλάδα.

Όπως καταλαβαίνετε, εγείρεται µείζον πολιτικό θέµα που
αφορά την παρακολούθηση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ. Θεωρώ
αυτονόητο όλα τα κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου να πά-
ρουν θέση στο τεράστιο αυτό ζήτηµα που έχει άµεση σχέση µε
τη διαφάνεια και τη λειτουργία της δηµοκρατίας µας. 

Καλούµε την ελληνική δικαιοσύνη να επιληφθεί επειγόντως και
να πληροφορηθεί ο ελληνικός λαός ποιος και γιατί βρίσκεται
πίσω από την απαράδεκτη αυτή απόπειρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε.
Καταγράφεται στα Πρακτικά η δήλωση του κ. Σκανδαλίδη.

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης εάν κάποιος συνάδελφος θέλει
να τοποθετηθεί, θα τοποθετηθεί και το ίδιο ισχύει και για τον
κύριο Υπουργό στην οµιλία του εάν θέλει, γιατί απ’ ό,τι γνωρίζω
έχει απαντήσει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, αλλά αυτό είναι
άλλο. 

Ορίστε, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν εισέλθω στην συζήτηση

του νοµοσχεδίου και στην ανάλυση των προτάσεων και των θέ-
σεων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας, θα
ήθελα στην πρόσκληση που έκανε ο κ. Σκανδαλίδης όσον αφορά
το θέµα το οποίο κατέθεσε και κατήγγειλε, να πω ότι έχει ήδη το-
ποθετηθεί ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος. Θεωρούµε και εµείς
από την πλευρά µας, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-
µοκρατίας, ότι είναι ένα µείζον πολιτικό θέµα που πρέπει να διε-
ρευνηθεί και είµαι βέβαιος ότι και το αρµόδιο Υπουργείο και οι
αρµόδιες αρχές θα κάνουν αυτό που πρέπει για τη διαλεύκανση
της υπόθεσης. Καταδικάζουµε και καταγγέλλουµε αυτό το γεγο-
νός εάν πράγµατι -έτσι όπως θα αποδειχθεί στη συνέχεια- συµ-
βαίνει αυτό το οποίο κατήγγειλε ο κ. Σκανδαλίδης. 

Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, µετά από συ-
ζήτηση στην αρµόδια επιτροπή -τέσσερις συνεδριάσεις και την
ακρόαση των φορέων- θα ήθελα αρχικά να ξεκαθαρίσω και να
τονίσω τη δηµιουργική συµµετοχή στη συζήτηση του νοµοσχε-
δίου τόσο της Ελληνικής Λύσης όσο και του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ. 

Πράγµατι, µε προτάσεις και παρεµβάσεις θεωρώ ότι έκαναν

το αδύνατο δυνατό, ούτως ώστε το νοµοθετικό κείµενο αυτό να
πάρει άλλη µια κατεύθυνση προς το καλύτερο, να γίνουν εκείνες
οι διορθωτικές κινήσεις, νοµοθετικές ή νοµοτεχνικές παρεµβά-
σεις, για να έχουµε ένα καλύτερο νοµοθετικό κείµενο. Νοµίζω
ότι είναι υποχρέωση του καθενός µας από εδώ να αναγνωρίζει
τέτοιες κινήσεις και, βεβαίως, να καταγγέλλει την αρνητική
στάση άλλων παρατάξεων χωρίς πολιτικά επιχειρήµατα. 

Και το αναφέρω αυτό για όσους δεν µας έχουν ακούσει, αλλά
και τους Έλληνες πολίτες, γιατί κατά τη διάρκεια της συζήτησης
στις αρµόδιες επιτροπές, η Μείζονα, η κύρια Αντιπολίτευση -γιατί
το ΚΚΕ έχει µια σταθερή θέση για τα αστυνοµικά- και τα λοιπά
κόµµατα είχαν µια τέτοια αρνητική στάση λες και αυτό το νοµο-
θετικό κείµενο και τα θέµατα τα οποία πραγµατεύεται είχαν πο-
λιτικό υπόβαθρο. 

Καθ’ όλη τη διάρκεια προσπάθησαν – και στα δύο τρίτα του
χρόνου που δίνει ο Κανονισµός- να ασχοληθούν µε άλλα θέµατα
πλην των διατάξεων του νοµοσχεδίου, το οποίο νοµοσχέδιο τι
τίτλο φέρει και τι πραγµατεύεται; Την αναβάθµιση της αστυνο-
µικής και ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης και, βεβαίως, την οργάνωση
και λειτουργία της Σχολής Ακαδηµίας των Αξιωµατικών, διατά-
ξεις, δηλαδή, που αφορούσαν κάτι το οποίο όλοι τόσον καιρό
στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης καταγγέλλαµε ή είχαµε διαφορε-
τικές θέσεις ότι κάτι δεν πάει καλά µε την Αστυνοµία, και θέλαµε
να αναµορφώσουµε. 

Βεβαίως, θα καταγγείλω για µία ακόµη φορά την υποκριτική
στάση στην τελευταία συζήτηση των εκπροσώπων ή του εκπρο-
σώπου του ΣΥΡΙΖΑ, που ήταν µια στάση µνηµείο υποκρισίας και
αντιφατικότητας µε αυτά που είπε για την Αστυνοµία. Έκανε και
το µέγα πολιτικό ατόπηµα να στοχοποιήσει τους Έλληνες αστυ-
νοµικούς, λέγοντας ότι οι Έλληνες αστυνοµικοί ανήκουν στη Νέα
Δηµοκρατία, γι’ αυτό είναι θετικοί ως προς το νοµοσχέδιο. Εάν
αυτό δεν είναι στοχοποίηση, ε, τι άλλο είναι;

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Στόχος του νοµοσχεδίου και
σκοπός του είναι η αναβάθµιση της αστυνοµικής και ακαδηµαϊ-
κής εκπαίδευσης του προσωπικού εν γένει της Αστυνοµίας, η
βελτίωση των υπηρεσιών προς τον πολίτη και η προσαρµογή στα
νέα δεδοµένα, η ενίσχυση του αισθήµατος ασφαλείας µέσω του
εκσυγχρονισµού της Σχολής Αξιωµατικών διά της αναµόρφωσης
του πλαισίου της παρεχόµενης εκπαίδευσης και της αποτελε-
σµατικότερης λειτουργίας αυτής και της οργάνωσης. 

Τα αντικείµενα µε τα οποία ασχολείται και στο πρώτο και στο
δεύτερο µέρος είναι η Σχολή Αξιωµατικών και η Αστυνοµική Ακα-
δηµία µε τις σχολές που υπάγονται σε αυτή ή η Σχολή Αστυφυ-
λάκων Μετεκπαίδευσης και Οδικής Ασφάλειας.

Τίθεται το βασικό ερώτηµα! Ήταν αναγκαίο αυτό το νοµοσχέ-
διο στην παρούσα φάση και στην παρούσα χρονική στιγµή; Είχαν
γίνει στοχευµένες στο παρελθόν νοµοθετικές παρεµβάσεις, αλλά
µε τα σηµερινά δεδοµένα, µε τις νέες εξελίξεις, αυτό το νοµοθε-
τικό πλαίσιο δεν ανταποκρίνεται στις προκλήσεις των καιρών και
ήθελε µια αναδιαµόρφωση. 

Και βεβαίως το πλαίσιο αυτό ήθελε την αναµόρφωση για να
ανταποκριθεί στις προκλήσεις και τις ανάγκες που καλείται να
αντιµετωπίσει η Αστυνοµία στην εκπλήρωση της αποστολής της
για την προστασία του πολίτη και τη διασφάλιση της δηµόσιας
ασφάλειας. Υπήρχαν ελλείψεις στην οργάνωση, στη µεθοδολο-
γία στη γραφειοκρατία που προέκυψαν σε αυτό το διάστηµα της
οκταετίας που πέρασε και σε διαδικασίες που δεν ανταποκρίνον-
ταν επαρκώς. Δεν είχε την απαιτούµενη ευελιξία και προσαρµο-
στικότητα στις νέες απαιτήσεις. Και αυτό είχα πει και έχω τονίσει
πολλές φορές είναι το µεγαλείο της κοινοβουλευτικής δηµοκρα-
τίας, ότι όταν ένας νόµος διαπιστώνεται ότι δεν είναι λειτουργι-
κός η κοινοβουλευτική δηµοκρατία έχει το µεγαλείο, τη
δυνατότητα να αλλάζει αυτό τον νόµο προς το καλύτερο και να
κάνει εκείνες τις παρεµβάσεις για το καλό της κοινωνίας για µια
καλύτερη οργάνωση. Ειδικότερα εδώ για την Αστυνοµία. 

Στόχος λοιπόν είναι η αναδιαµόρφωση του χαρακτήρα της
Σχολής Αξιωµατικών της παρεχόµενης εκπαίδευσης ώστε µε την
υψηλής ποιότητας παρεχόµενη εκπαίδευση τα στελέχη να µπο-
ρούν να ανταποκριθούν στις εξελίξεις στον τοµέα της ασφά-
λειας. Παρέχει εκείνα τα µέσα µε τα προγράµµατα σπουδών και
µε τα γνωστικά πολλαπλά αντικείµενα υψηλής ποιότητας που δι-
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δάσκονται να εξασφαλίζουν στους σπουδαστές θεωρητική και
πρακτική εξάσκηση. 

Όσον αφορά στην Αστυνοµική Ακαδηµία επιχειρείται µε τις
διατάξεις η ρύθµιση της οργάνωσης και λειτουργίας αυτής µε
στόχο την εκπαίδευση, µετεκπαίδευση, επιµόρφωση και εξειδί-
κευση του προσωπικού για την αντιµετώπιση περιστατικών, δη-
λαδή, ορθή κατάρτιση για να µπορούν να ανταποκριθούν στα
καθήκοντά του. Η Αστυνοµική Ακαδηµία θα µπορεί να αναπτύσ-
σει συνεργασίες και δράσεις µε ΑΕΙ, άλλους φορείς, µε ερευνη-
τικά κέντρα. Ήταν αυτό το ζητούµενο που λέγαµε να ανοίξει τα
φτερά της η Αστυνοµία να γίνει ανοιχτή στην κοινωνία στις νέες
προκλήσεις. 

Η µεταρρύθµιση και η αναβάθµιση γίνεται προς όφελος του
πολίτη και της ενίσχυσης του αισθήµατος ασφάλειας. Διαµορ-
φώνεται µια νέα εικόνα αστυνοµικού και της Αστυνοµίας µε γνώ-
σεις και δυνατότητα να ανταποκριθεί στα νέα δεδοµένα της
εγκληµατικότητας και της παραβατικότητας. Η αναβάθµιση των
σπουδών που επιχειρείται µέσω του νοµοσχεδίου, οι συνεργα-
σίες, εξασφαλίζουν βέλτιστη ποιότητα θεωρητικής και πρακτικής
εκπαίδευσης και απόκτηση διεθνούς εµπειρίας. Οι ρυθµίσεις
έχουν ως στόχο: Την αναδιαµόρφωση του χαρακτήρα της Σχο-
λής Αξιωµατικών, την αναµόρφωση της Αστυνοµικής Ακαδηµίας
µε σύγχρονες και ευέλικτες δοµές λειτουργίας, την αναβάθµιση
των σπουδών, την ποιοτική εκπαίδευση µε αποτέλεσµα την επί-
τευξη συνδυασµού ακαδηµαϊκής και αστυνοµικής εκπαίδευσης.
Και τέλος το νοµοσχέδιο αυτό είναι µια εκπλήρωση υποχρέωσης
για τη χώρα µας για την εναρµόνιση µε την ευρωπαϊκή νοµοθε-
σία. 

Καθορίζεται η αποστολή της και ο τρόπος λειτουργίας της
σχολής. Οι στόχοι αυτοί είναι βραχυπρόθεσµοι και µακροπρόθε-
σµοι, ποιοτική αναβάθµιση της Ακαδηµίας Σπουδών και µακρο-
πρόθεσµη ενίσχυση των δεξιοτήτων, απόκτηση υψηλών γνώσεων
και διαµόρφωση νέας αντίληψης για την Αστυνοµία και για τον
ρόλο. 

Οι ρυθµίσεις αυτές αφορούν όλο το κοινωνικό σύνολο και σε
όσους συµµετέχουν στη διαδικασία. Για την κατάρτιση λήφθηκαν
υπ’ όψιν όχι µόνο οι απόψεις των φορέων αλλά και ο τρόπος λει-
τουργίας του ευρωπαϊκού οργανισµού. 

Άλλες διατάξεις µε τις οποίες ασχολείται το παρόν νοµοσχέδιο
είναι τα διαβατήρια. Με διάταξή του παρατείνεται η ισχύς των
διαβατηρίων σε δέκα χρόνια. Είχα κάνει την παρέµβαση κύριε
Υπουργέ, -νοµίζω ότι θα την κάνετε δεκτή, µάλλον να διασαφη-
νιστεί από πότε θα ισχύσει για τα νέα ή όχι- και έχω ακόµα αν θέ-
λετε µέσα µου τον προβληµατισµό για να αποφύγουµε περαι-
τέρω δουλειά στην Αστυνοµία. Θα µπορούσαµε ίσως µε κάποιο
τρόπο τεχνικό να βρεθεί η παράταση αυτή να ισχύει και για τα
ήδη διαβατήρια. Μπορούσε να βρεθεί. Εσείς το ξέρετε καλύ-
τερα. Εγώ το θέτω πάλι στο τραπέζι της συζήτησης. 

Και βεβαίως άλλη µια διάταξη που αφορά την επέκταση του
θεσµού της ηλεκτρονικής επιτήρησης. Είναι µια αναγκαία διά-
κριση, επιβεβληµένη η οποία θα γίνει οπωσδήποτε µέσα από δη-
µόσιο διαγωνισµό. Εκείνο το οποίο θα επαναλάβω είναι ότι σε
συνεργασία νοµίζω πάλι µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης, θα πρέπει
να δούµε συνολικά το θεσµό της ηλεκτρονικής επέκτασης, την
υποχρεωτική επέκτασή του, αν θέλετε, σε όλα τα στάδια της ποι-
νικής διαδικασίας και ειδικότερα σε κάποια αδικήµατα µικρής
απαξίας ή στα οικονοµικά αδικήµατα. 

Με αυτές τις σκέψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συµ-
πληρώσω ότι στο νοµοσχέδιο αυτό οι αρµόδιοι φορείς που αφο-
ρούν αυτό το νοµοσχέδιο τόσο η ΠΟΑΞΙΑ όσο και η ΠΟΑΣΥ ήταν
θετικοί ως προς το νοµοσχέδιο. Πολλές φορές η Αντιπολίτευση
µας κατηγορεί ότι οι φορείς είναι αντίθετοι σε νοµοσχέδιο που
φέρνουµε και δεν τους ακούµε. Αυτή τη φορά οι φορείς περίµε-
ναν αυτό το νοµοσχέδιο, µίλησαν για ιστορική µέρα, µίλησαν για
τοµή, όπως είπε ο εκπρόσωπος της ΠΟΑΣΥ και µας ζητούν να
έχουµε θετική ψήφο. Και παρ’ ότι το περιεχόµενό του συζητούσε
και ο ΣΥΡΙΖΑ, σήµερα είναι αρνητικός. Σας καλώ λοιπόν να δώ-
σετε θετική ψήφο σε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται τώρα στο

Βήµα ο γενικός εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Διο-
νύσιος - Χαράλαµπος Καλαµατιανός. 

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, πιστεύω, κύριε

Υπουργέ, χθες που επισκεφθήκατε τον τόπο µου, την Ηλεία, να
είδατε το µέγεθος της καταστροφής και την απόγνωση των κα-
τοίκων για την πύρινη λαίλαπα που βίωσε για µία ακόµα φορά ο
τόπος µας, οκτώ χιλιάδες στρέµµατα καµένα, πέντε χιλιάδες
στρέµµατα καλλιέργειες καµένες. Νέα οικονοµική και οικολογική
καταστροφή στον τόπο µας. Περιουσίες χαµένες ξανά, άνθρωποι
καταδικασµένοι στη φτώχεια και την ανέχεια. 

Κύριε Υπουργέ, θα θέλαµε να µας πείτε, αν µιλήσατε µε τους
ανθρώπους εκεί και τους εξηγήσατε τι έχετε δώσει για την πρό-
ληψη και την αντιµετώπιση των πυρκαγιών, πόσους έχετε προσ-
λάβει στην πυροσβεστική –υπάρχουν τρεις χιλιάδες εξακόσια
κενά στις θέσεις των πυροσβεστών- τι έχετε δώσει για τον εξο-
πλισµό και τα οχήµατα που έχει ανάγκη η πυροσβεστική, πόσους
πυροσβέστες έχετε προσλάβει όταν προσλαµβάνετε τρεισήµισι
χιλιάδες ειδικούς φρουρούς, χίλιους αστυνοµικούς για την πα-
νεπιστηµιακή αστυνοµία, πόσα έχετε δώσει για αντιπυρικές
ζώνες, δασικούς δρόµους και αγροτική οδοποιία;

Είπατε ότι οι φωτιές στην Ηλεία είναι πάρα πολλές. Τι κάνατε
όµως για να βοηθήσετε σαν Κυβέρνηση και να θωρακίσετε τον
τόπο από τη φωτιά; Πόσα έχετε δώσει για την ενίσχυση των
δήµων και των δασαρχείων, για την προετοιµασία, την πρόληψη
αλλά και την αντιµετώπιση των πυρκαγιών; Στο Δήµο Ανδρίτσαι-
νας Κρεστένων που επισκεφθήκατε χθες, δόθηκαν καθυστερη-
µένα 200.000 ευρώ για την αντιπυρική προετοιµασία. Το
Δασαρχείο Πύργου-Ολυµπίας που κατακάηκε πέρυσι η Ολυµπία,
έχει πάρει 23.000 ευρώ για αντιπυρικές ζώνες και το Δασαρχείο
Ανδρίτσαινας Κρεστένων, εκεί της περιοχής, 18.000 ευρώ. 

Φωνάζουν λοιπόν οι δήµοι για την ελάχιστη και καθυστερηµένη
χρηµατοδότηση που δίνετε για την προετοιµασία και την αντιµε-
τώπιση της φωτιάς. Προφανώς υπάρχουν άλλες προτεραιότητες
µε τα 7,5 δισεκατοµµύρια που έχετε δώσει σε απευθείας αναθέ-
σεις και κλειστούς διαγωνισµούς. 

Ξέρετε όµως, κύριε Υπουργέ, οι πληγέντες κάτοικοι των πε-
ριοχών έχουν άµεση ανάγκη από ενίσχυση και αποζηµίωση. Δυ-
στυχώς όµως δεν περιµένουν και πολλά, δεν περιµένουν µάλλον
τίποτα, γιατί έχουν το παράδειγµα των περσινών πληγέντων από
τις καταστροφικές πυρκαγιές στην περιοχή της Ολυµπίας και του
Πύργου. Κάηκαν τετρακόσιες ογδόντα χιλιάδες ελαιόδεντρα πέ-
ρυσι και ακόµα πολλοί από τους πληγέντες, οι περισσότεροι, πε-
ριµένουν να αποζηµιωθούν. Και όσο αφορά το θέµα της αναπλή-
ρωσης του εισοδήµατος ξέρετε πολύ καλά ότι για να καλλιεργή-
σουν και να έχουν παραγωγή οι ελιές για παράδειγµα ή οι άλλες
καλλιέργειες χρειάζονται οκτώ µε δέκα χρόνια. Το ερώτηµα είναι
πώς θα ζήσουν αυτοί οι άνθρωποι για οκτώ µε δέκα χρόνια µετά;
Δεν είναι δηλαδή µόνο η αποζηµίωση για την καταστροφή. Ένα
σηµαντικό ζήτηµα είναι η αναπλήρωση του εισοδήµατος των
πληγέντων που ακόµα δεν έχει γίνει για αυτές τις περιοχές έναν
χρόνο µετά.

Ο τόπος λοιπόν έχει ανάγκη από ένα σχέδιο αποκατάστασης
και ανασυγκρότησης που δεν το βλέπουν και δεν το είδαν και στο
παρελθόν. Το 2007 θυµόµαστε όλοι τις φονικές πυρκαγιές. Δε-
κάδες συνάνθρωποί µας χάθηκαν από την πύρινη λαίλαπα τότε
και για τον νοµό όχι µόνο δεν υπήρξε ένα σχέδιο αποκατάστασης
και ανασυγκρότησης, αλλά αντίθετα εγκαταλείφθηκε, ξεχάστηκε
και τα αποτελέσµατα τα βλέπουµε τώρα. Κάθε δεκαετία χάνει και
από δέκα χιλιάδες κατοίκους. Στην τελευταία απογραφή ήταν
µείον δέκα χιλιάδες οι κάτοικοι της Ηλείας. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι ο τόπος χάνει συνεχώς πληθυσµό,
γερνάει, µαραζώνει και συρρικνώνεται πληθυσµιακά και οικονο-
µικά. Δεν πάει άλλο αυτή η κατάσταση. Έστω και τώρα, σας κα-
λούµε να ενεργήσετε για την προετοιµασία, την πρόληψη, το
αποτελεσµατικό σχέδιο, τον συντονισµό, ώστε να προλάβουµε
και να αντιµετωπίσουµε τα κακά που έρχονται, γιατί ο Αύγουστος
δυστυχώς είναι µπροστά και τον Αύγουστο έχουµε πολύ άσχηµα
φαινόµενα και ειδικά στις πυρκαγιές. Μακάρι όλοι να δείξουµε
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αυτό που πρέπει, για να µην έχουµε ξανά τραγωδίες. 
Συζητάµε σήµερα στην Ολοµέλεια το σχέδιο νόµου που έχει

τίτλο: «Αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης». Έχουµε
όµως πραγµατικά αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης; Το
σχέδιο νόµου που φέρνετε ικανοποιεί τις προϋποθέσεις για αστυ-
νοµική εκπαίδευση που βελτιώνει και θα ανταποκρίνεται στα σύγ-
χρονα πρότυπα; Όπως ήδη έχω εξηγήσει στη συζήτηση στις
επιτροπές και θα αναλύσω και σήµερα, όχι δεν ικανοποιεί αυτές
τις προϋποθέσεις.

Το νοµοσχέδιο προσπαθεί να δηµιουργήσει ένα υβριδικό µον-
τέλο εκπαίδευσης, όπου οι αξιωµατικοί θα εκπαιδεύονται σε µία
δοµή, η οποία σε επίπεδο διακηρύξεων θα µοιάζει µε πανεπιστή-
µιο, αλλά δεν θα είναι. Στην πραγµατικότητα θα είναι ένα σχολείο
που θα υπάγεται στον Υπουργό. 

Είναι δυνατόν, λοιπόν, δυνατόν µιας τέτοιας µορφής εκπαιδευ-
τική µονάδα να οδηγήσει σε πραγµατική αναµόρφωση και επαγ-
γελµατική βελτίωση της Αστυνοµίας; Προφανώς και όχι. 

Η δοµή της Σχολής των Αξιωµατικών έχει έντονο το αποτύ-
πωµα του νέου νόµου για τα πανεπιστήµια. Ταυτόχρονα συνδυά-
ζεται µε τη στρατοκρατική και αυταρχική αντίληψη στην
εκπαίδευση του προσωπικού της Αστυνοµίας. Το σχέδιο νόµου
δηµιουργεί νέες κατηγορίες µελών ΔΕΠ καλλιεργώντας πελατει-
ακές προσδοκίες, αναπαράγει την αστυνοµία πολλών ταχυτήτων,
εντείνει τον δυϊσµό και τις διακρίσεις µεταξύ των αστυνόµων και
των αστυφυλάκων, βγάζει τους αξιωµατικούς από την Αστυνο-
µική Ακαδηµία και αφήνει σε αυτή µόνο τους αστυφύλακες. 

Η δήθεν µεταρρύθµιση που ευαγγελίζεται το νοµοσχέδιο
αφορά αποκλειστικά τη Σχολή Αξιωµατικών. Για πρώτη φορά η
σχολή αυτή σταµατάει να αποτελεί µέρος της Ακαδηµίας της
Αστυνοµίας. Πλέον θα είναι ξεχωριστή εκπαιδευτική οντότητα,
ενώ κανονικά η µεταρρύθµιση θα έπρεπε να αφορά την Αστυνο-
µική Ακαδηµία στο σύνολό της.

Έτσι, µε το νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση διασπά την ενότητα της
εκπαίδευσης της Αστυνοµίας. Η Σχολή Αξιωµατικών θα συνεχίσει
να λειτουργεί ως παραγωγική σχολή, αλλά η εποπτεία της σχο-
λής θα γίνεται από το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη µέσω
του επιτελείου του αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας και για
τα ακαδηµαϊκά θέµατα θα υπάρχει µια συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Η ισοτιµία των πτυχίων µε τα ΑΕΙ θα είναι µόνο σε επίπεδο δια-
κηρύξεων και όχι ουσίας. Μόνο κατ’ επίφαση θα εξοµοιούται η
σχολή µε τα ΑΕΙ της χώρας, εφόσον απουσιάζουν από τη σχολή
τα βασικά χαρακτηριστικά των πανεπιστηµιακών ιδρυµάτων, που
είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, πλήρως αυτοδιοικού-
µενα, ο έλεγχος ποιότητας των ΑΕΙ γίνεται από µια εθνική ανε-
ξάρτητη διοικητική αρχή, στα ΑΕΙ κατοχυρώνεται η ακαδηµαϊκή
ελευθερία στην έρευνα και τη διδασκαλία, καθώς και η ελεύθερη
έκφραση και διακίνηση των ιδεών. Αυτά δεν υπάρχουν στη Σχολή
των Αξιωµατικών, όπως την περιγράφετε στο νοµοσχέδιο. Ο δι-
οικητής και ο υποδιοικητής της σχολής ορίζονται από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη κατόπιν εισήγησης του αρχη-
γού και θα έχουν τον πλήρη έλεγχο στη λειτουργία της σχολής.
Διευθυντής αστυνοµικής εκπαίδευσης ορίζεται αξιωµατικός της
Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Για τη Σχολή Αστυφυλάκων προβλέπονται κάποιες αλλαγές,
αλλά σε επίπεδο διακηρύξεων, όχι ουσίας. Ειδικότερα, εγκατα-
λείπεται η µετατροπή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας σε νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου. Αυτό το σχέδιο δεν ήταν µόνο δικό
µας, της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά ήταν και στο προεδρικό
διάταγµα του κ. Δένδια, της Κυβέρνησης της δικής σας, το 2014.
Αυτό εγκαταλείπεται τώρα. Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο η σχολή
θα είναι υπηρεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, επο-
πτευόµενη και ελεγχόµενη από τον προϊστάµενο του επιτελείου
του αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Στην Αστυνοµική Ακαδηµία θα υπάγονται πλέον µόνο η Σχολή
Αστυφυλάκων, η Σχολή Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης της
Ελληνικής Αστυνοµίας και η Σχολή Εθνικής Ασφάλειας.

Περαιτέρω, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο η Σχολή Αστυφυλάκων
µένει χωρίς ακαδηµαϊκή κατοχύρωση. Απλά αναφέρεται σε επί-
πεδο διακηρύξεων ξανά ότι θα ανήκει στην ανώτερη βαθµίδα της
τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, χωρίς καµµία κατοχύρωση των σπου-

δαστών που µέσω πανελληνίων µπαίνουν στις σχολές αυτές.
Επαναλαµβάνουµε ότι χωρίς τη θέσπιση του ελάχιστου απαιτού-
µενου χρόνου φοίτησης σε τουλάχιστον τρία συν ένα χρόνια,
χωρίς καµµία πρόβλεψη για συγκεκριµένη εκπαιδευτική βαθµίδα
συγκεκριµένου επιπέδου -δεν αναφέρεται πουθενά, διακηρύξεις
µόνο- και χωρίς ακαδηµαϊκά και επιστηµονικά εχέγγυα, δεν είναι
δυνατόν να γίνεται λόγος για ανωτατοποίηση της εκπαίδευσης
των αστυνοµικών. 

Η προσπάθεια δηµιουργίας εντυπώσεων χωρίς στην πραγµα-
τικότητα να γίνεται κάποια αναβάθµιση είναι και στο επίπεδο των
µεταπτυχιακών. Στο νοµοσχέδιο προβλέπεται ότι στη Σχολή
Αστυφυλάκων, καθώς και στη Σχολή Εθνικής Ασφάλειας, δύναται
να οργανώνονται και να υλοποιούνται σε συνεργασία µε τη
Σχολή Αξιωµατικών και τα ΑΕΙ της χώρας προγράµµατα µεταπτυ-
χιακών σπουδών και να απονέµονται αντίστοιχοι τίτλοι σπουδών. 

Η πρόβλεψη όµως αυτή είναι χωρίς αντίκρισµα. Θα είναι πραγ-
µατικό µεταπτυχιακό αυτό εφόσον απαιτείται να υπάρχει προ-
πτυχιακό τετραετούς φοίτησης; Εδώ η φοίτηση είναι τριετής.
Πώς θα παίρνουν µεταπτυχιακά οι αστυφύλακες; Θα υπάρχει πα-
ραγωγικό αποτέλεσµα στους σπουδαστές της Σχολής Αστυφυ-
λάκων; Προφανώς όχι. Σας ρωτάµε συνεχώς από τις επιτροπές.
Απάντηση γι’ αυτό το θέµα δεν έχουµε πάρει. Επίσης, σύµφωνα
µε το άρθρο 26, στα προγράµµατα µεταπτυχιακών σπουδών που
θα διοργανώνει η Σχολή Αξιωµατικών δεν υπάρχει η πρόβλεψη
για δυνατότητα φοίτησης σε αυτά αποφοίτων της Σχολής Αστυ-
φυλάκων. Είναι ξεκάθαρο, εποµένως, πως δεν υπάρχει καµµία
πραγµατική και ουσιαστική διάθεση να δοθεί η δυνατότητα
στους αποφοίτους της σχολής να αποκτήσουν αναγνωρισµένους
µεταπτυχιακούς τίτλους. Μόνο, ξαναλέω, σε επίπεδο διακηρύ-
ξεων θα είναι τα µεταπτυχιακά και στην πραγµατικότητα τίποτα. 

Προχωράω τώρα στο ζήτηµα της επιτήρησης, το γνωστό
«βραχιολάκι». Επαναλαµβάνω: Προβλέπεται η δυνατότητα στον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη να επεκτείνει τη δυνατότητα
αυτή και σε άλλες περιοχές και σε άλλα καταστήµατα κράτησης.
Και ερωτώ: Έχει ξεκινήσει διαγωνισµός για το «βραχιολάκι»;
Πείτε µας, ναι ή όχι; Πού βρίσκεται; Πότε θα ολοκληρωθεί, αν
έχει ξεκινήσει; Τι γίνεται; Θα µας φέρετε ξανά τροπολογίες για
να πληρώνετε την εταιρεία που κάνει αυτό το έργο εκτός σύµ-
βασης από το 2019; Ξανά τροπολογίες για να πληρωθεί η εται-
ρεία, ενώ το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους έχει γνωµοδοτήσει
από το 2020 ότι δεν µπορεί να πληρωθεί η εταιρεία παρά µόνο
δικαστικώς θα διεκδικήσει τα χρήµατά της και σας συστήνει από
το 2020 να κάνετε διαγωνισµό τον οποίο το 2022 δεν τον έχετε
κάνει ακόµα; 

Επεκτείνετε τη δυνατότητα να περιλάβει και άλλους. Διευρύ-
νετε το έργο µιας υπηρεσίας που πληρώνεται µε νοµοθετικές
διατάξεις, µε τροπολογίες, χωρίς να έχετε κάνει κάτι ή να µας
λέτε τουλάχιστον ότι έχετε κάνει. Πείτε µας αν έχει ξεκινήσει ο
διαγωνισµός, που βρίσκεται, πότε θα ολοκληρωθεί. Έρχεστε
πρώτα δηλαδή και επεκτείνετε το αντικείµενο, ενώ ακόµα δεν
υπάρχει κάποιος ανάδοχος µέσω διαγωνισµού. Η ίδια εταιρεία
µε παρατάσεις επί παρατάσεων, πληρωµές. Έτσι θα πάµε; Και
λέτε ότι το κάνετε αυτό στο πλαίσιο του στρατηγικού σχεδια-
σµού για το σωφρονιστικό σύστηµα. Για ποιον στρατηγικό σχε-
διασµό µιλάτε; Έπρεπε να το έχετε καταθέσει πριν από το 2021.
Πού βρίσκεται αυτός ο στρατηγικός σχεδιασµός για το σωφρο-
νιστικό σύστηµα; Δεν τον έχουµε δει. Το εντάσσετε -και καλά!-
αυτό στον στρατηγικό σχεδιασµό, χωρίς στρατηγικό σχεδιασµό.
Ωραία!

Προχωρώ στη διάταξη για τη µετακίνηση του προσωπικού της
Πάτρας. Είπαµε να διευρυνθεί -δεν το έχουµε δει µέχρι τώρα-
αυτό. Γιατί µόνο στο προσωπικό της Πάτρας; Το ίδιο πρόβληµα
έχουν κι άλλα καταστήµατα κράτησης σε όλη την Ελλάδα, στη
Θήβα, στον Δοµοκό, στο Μαλανδρίνο. Γι’ αυτούς γιατί δεν προ-
βλέπεται; Κάντε γενική τη διάταξη για τη µεταφορά του προσω-
πικού, να µπορεί να περιλαµβάνει και άλλα καταστήµατα
κράτησης. Είναι κρίσιµο.

Επίσης υπάρχει ζήτηµα των λυµάτων στο Μαλανδρίνο. Τι θα
γίνει; Συνέχεια µε βυτιοφόρα; Έτσι θα λύσετε το πρόβληµα;
Πείτε µας τι σχεδιασµό έχετε για την οριστική λύση. Υπάρχει σχέ-
διο; Τι θα κάνετε; Έτσι, µε βυτία θα συνεχίσετε, να σπαταλώνται
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χρήµατα του δηµοσίου; Εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ, εκατοµµύ-
ρια έχουν δοθεί γι’ αυτήν την ιστορία. Τι θα κάνετε για να λύσετε
το θέµα; Τρία χρόνια κυβερνάτε. Μην λέτε «εσείς τι κάνατε;».
Τρία χρόνια κυβερνάτε. Πείτε µας ποιες είναι οι δράσεις σας και
ο σχεδιασµός; Ξανά µε βυτιοφόρα;

Συνοψίζοντας, λοιπόν: Με το νοµοσχέδιο αντιγράψατε κακέ-
κτυπα κάποιες στρατηγικής σηµασίας µεταρρυθµίσεις που είχε
εισηγηθεί η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Τις εντάξατε, όµως, σε ένα
ασφυκτικό και απολύτως ελεγχόµενο πλαίσιο. 

Η γενική αντίληψη που προκύπτει από το νοµοσχέδιο κινείται
στο πλαίσιο που εφαρµόζει σε κάθε πτυχή του δηµόσιου βίου η
Κυβέρνηση. Κοµµατικός παρεµβατισµός, έλλειψη ακαδηµαϊκής
σκέψης και ελευθερίας και πλήρης έλεγχος των αστυνοµικών
σχολών, ποδηγέτηση των υποψηφίων αξιωµατικών και αστυφυ-
λάκων. 

Εµείς πιστεύουµε ότι η ουσιαστική αναβάθµιση της εκπαίδευ-
σης των αστυνοµικών είναι απαραίτητη και συνδέεται άµεσα µε
την αναµόρφωση και τη βελτίωση της αστυνοµίας, συνολικά.
Στόχος µας είναι να έχουµε µια σύγχρονη και αποτελεσµατική
εκπαίδευση των σπουδαστών, για να έχουµε αντίστοιχα µια σύγ-
χρονη και αποτελεσµατική αστυνοµία. 

Δυστυχώς, το νοµοθέτηµά σας είναι αποσπασµατικό, είναι ανε-
παρκές, χωρίς βάθος και τελικά ατελέσφορο για την επίτευξη
αυτών των στόχων. 

Έχουµε, λοιπόν, µια εντελώς διαφορετική αντίληψη, διαφορε-
τικές εντελώς προσεγγίσεις µε εσάς για το πώς πρέπει να δια-
µορφώνεται και να λειτουργεί η εκπαίδευση της Αστυνοµίας. Και
το νοµοσχέδιο, βεβαίως, δεν µπορεί να ανταποκριθεί στις απαι-
τήσεις και τις ανάγκες µιας σύγχρονης και αποτελεσµατικής εκ-
παίδευσης της Αστυνοµίας, άρα και µιας σύγχρονης και
αποτελεσµατικής Αστυνοµίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ, να κλείσει
το σύστηµα ηλεκτρονικής εγγραφής.

Καλείτε στο Βήµα ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής κ. Γιώργος Καµίνης. 

Ορίστε, κύριε Καµίνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόλις πριν από λίγο ο Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, ο κ.
Κώστας Σκανδαλίδης, διάβασε ενώπιον του Σώµατος µία ανακοί-
νωση η οποία αφορά την υπόθεση παρακολούθησης του κινητού
τηλεφώνου του επικεφαλής του κόµµατός µας, ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής, του κ. Νίκου Ανδρουλάκη. 

Ο Νίκος Ανδρουλάκης κατέθεσε σήµερα το πρωί µηνυτήρια
αναφορά στον Άρειο Πάγο. Την κατέθεσε γιατί τον πληροφό-
ρησε η ειδική υπηρεσία του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ότι έχει
τοποθετηθεί κρυφά κακόβουλο λογισµικό, όπως λέγεται, στο κι-
νητό του τηλέφωνο, το διαβόητο λογισµικό Predator -το οποίο
θα εξηγήσω τι είναι- και για τον λόγο αυτόν απευθύνθηκε ο κ. Αν-
δρουλάκης στον Άρειο Πάγο. 

Βλέπουµε, δυστυχώς, ότι στη χώρα µας, για να διαπιστώσουµε
παρανοµίες και σκάνδαλα, πολύ συχνά χρειάζεται να τα πληρο-
φορηθούµε από το εξωτερικό. Το λέω αυτό γιατί το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο έχει θεσπίσει ειδική υπηρεσία η οποία πληροφορεί
τους Βουλευτές εάν παρακολουθούνται ή όχι τα κινητά τους τη-
λέφωνα. Έτσι αποκαλύφθηκε αυτό το σκάνδαλο. 

Τι είναι αυτό το διαβόητο Predator; Το Predator είναι ένα κα-
κόβουλο λογισµικό παρακολούθησης -όπως είπα- το οποίο ου-
σιαστικά παγιδεύει το κινητό τηλέφωνο του παρακολου-
θουµένου, από κάθε άποψη. Παρακολουθεί τις τηλεφωνικές συ-
νοµιλίες, παρακολουθεί την ηλεκτρονική αλληλογραφία, έχει
απόλυτη πρόσβαση στα password, σε όλα τα password, που χρη-
σιµοποιεί ο παρακολουθούµενος, έχει πρόσβαση στις φωτογρα-
φίες, έχει πρόσβαση στα κείµενα, έχει απόλυτη πρόσβαση στο
ιστορικό περιήγησης του παρακολουθουµένου στο διαδίκτυο και
µπορεί και ενεργοποιεί το µικρόφωνο και τη κάµερα του κινητού. 

Καταλαβαίνετε ότι µε αυτόν τον τρόπο, ουσιαστικά, παραβιά-
ζεται το µισό κεφάλαιο περί ατοµικών δικαιωµάτων και όχι µόνο.
Παραβιάζεται, πρώτα απ’ όλα, το άρθρο 19 του Συντάγµατος, το

οποίο καθιερώνει το απολύτως απαραβίαστο των επικοινωνιών
και της αλληλογραφίας. Παραβιάζεται το άρθρο 9 του Συντάγ-
µατος, το οποίο προστατεύει τον ιδιωτικό βίο. Παραβιάζεται
όµως και το θεµελιώδες µη αναθεωρήσιµο άρθρο 5, παράγρα-
φος 1, του Συντάγµατος, το οποίο καθιερώνει την ελεύθερη συµ-
µετοχή στην οικονοµική, κοινωνική και πολιτική ζωή της χώρας.
Το λέω αυτό γιατί µιλάµε και για ένα πολιτικό πρόσωπο. Και, βε-
βαίως, παραβιάζεται και το άρθρο 29, παράγραφος 1, του Συν-
τάγµατος, όπου κατοχυρώνεται η ελεύθερη λειτουργία των
πολιτικών κοµµάτων, λαµβανοµένου υπ’ όψιν ότι ο κ. Νίκος Αν-
δρουλάκης είναι επικεφαλής του τρίτου σε δύναµη κοινοβουλευ-
τικού κόµµατος στη χώρα µας. 

Πότε πληροφορηθήκαµε για πρώτη φορά γι’ αυτό το Predator;
Πληροφορηθήκαµε την άνοιξη του τρέχοντος έτους όταν µέσα
από ένα δηµοσίευµα του «Inside Story» µάθαµε ότι αυτό το κα-
κόβουλο λογισµικό είχε τοποθετηθεί στο κινητό ενός δηµοσιο-
γράφου, του κ. Κουκάκη. Ο κ. Κουκάκης είχε προηγουµένως
προσφύγει στην Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου των Επικοι-
νωνιών, στην ΑΔΑΕ, και είχε προσφύγει για να µάθει αν παρακο-
λουθείται το κινητό του. Κι επειδή σύµφωνα µε τον ν.2225/1994
η ΑΔΑΕ θα ήταν υποχρεωµένη, εφόσον διαπίστωνε παράνοµη
παρακολούθηση του κινητού του, να του το αποκαλύψει και να
τον πληροφορήσει. Γι’ αυτό είδαµε στις 31 Μαρτίου του 2021 να
δηµοσιεύεται στο τεύχος Α’ 48 της Εφηµερίδας της Κυβερνή-
σεως, σε ένα νοµοθέτηµα για την προστασία της δηµόσιας
υγείας εναντίον του COVID, µία τροπολογία η οποία αντικαθιστά
το άρθρο 5 του ν.2225/1994 και υποχρεώνει την ΑΔΑΕ να µην πα-
ρέχει καµµία απολύτως πληροφορία στον θιγόµενο εάν η παρα-
κολούθηση του τηλεφώνου του έγινε για λόγους εθνικής
ασφάλειας. Και η διάταξη αυτή ψηφίστηκε αναδροµικά. Και αυτό
ακριβώς είναι ένα από τα στοιχεία που αποδεικνύουν ότι όλη
αυτή η µεθόδευση έγινε για να µην πληροφορήσει η ΑΔΑΕ τον
κ. Κουκάκη ότι είχε παρακολουθηθεί το τηλέφωνό του. 

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πώς συνδέονται όλα αυτά. 
Είστε πολύ τυχερός, κύριε Υπουργέ, που η ΕΥΠ δεν περιλαµ-

βάνεται στις αρµοδιότητές σας. Παρ’ όλα αυτά το σκάνδαλο πα-
ραµένει. Γιατί η ΕΥΠ υπάγεται απευθείας στον Πρωθυπουργό. 

Σε αυτό το οποίο συνέβη, εµείς θα δώσουµε συνέχεια. Θα
εξαντλήσουµε κάθε νόµιµο µέσο για να διαπιστώσουµε ότι τα τη-
λέφωνα των Ελλήνων πολιτών -και όχι µόνο των Αρχηγών των πο-
λιτικών κοµµάτων- δεν παραβιάζονται, ότι δεν παραβιάζεται το
απόρρητο της επικοινωνίας. Το γεγονός ότι µας διαβεβαιώνει
υπεύθυνα η Κυβέρνηση ότι η ΕΥΠ ή άλλη ελληνική δηµόσια υπη-
ρεσία δεν έχει προµηθευτεί το Predator, εµάς δεν µας καθησυ-
χάζει. 

Λαµβάνοντας υπ’ όψιν και την τροπολογία αυτή, την οποία
προανέφερα και αναλογιζόµενος τη χοντροκοµµένη µεθόδευση
στην οποία προέβη η Κυβέρνηση, δεν θεωρώ πια διόλου απί-
θανο, µετά και τις αποκαλύψεις του «Inside Story», οι παρακο-
λουθήσεις των τηλεφώνων να γίνονται µε outsourcing, προκει-
µένου να καταστρατηγείται το Σύνταγµα. Δεν το θεωρώ διόλου
απίθανο. Αλλά επ’ αυτών θα επανέλθουµε. 

Ως προς το νοµοσχέδιο, είχα διατυπώσει στην επιτροπή κά-
ποιες προτάσεις και θα τις επαναλάβω και τώρα. 

Πρόταση πρώτη: Θεωρούµε ότι θα πρέπει να υπάρχει ίσος
χρόνος θητείας του διοικητή - υποδιοικητή, του διευθυντή της
Αστυνοµικής Εκπαίδευσης της Σχολής Αξιωµατικών µε τον κο-
σµήτορα της σχολής. Άκουσα ότι αυτό δεν είναι δυνατό για λό-
γους ιεραρχίας µέσα στο στράτευµα, ότι θα πρέπει να έχει
συγκεκριµένο βαθµό και γίνονται ετήσιες κρίσεις. Εγώ πρότεινα
στην Κυβέρνηση αυτό να το δει.

Πρόταση δεύτερη: Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο της Σχολής
Αξιωµατικών να έχει λόγο στην κατάρτιση του προϋπολογισµού
της σχολής. 

Πρόταση τρίτη: Να µην αποτελεί µέλος της Μονάδας Διασφά-
λισης Ποιότητας της Σχολής Αξιωµατικών ο διοικητής ή ο υποδι-
οικητής της σχολής, διότι έτσι είναι και κρίνων και κρινόµενος. 

Πρόταση τέταρτη: Να διενεργείται µια εξωτερική αξιολόγηση
της σχολής από την Εθνική Αρχή Ανώτατης Εκπαίδευσης σε
τακτά χρονικά διαστήµατα. 

Πρόταση πέµπτη: Να γίνει η επαναφορά της πρόβλεψης που
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υπήρχε στη διαβούλευση για µητρώο εσωτερικών και εξωτερι-
κών µελών από τα οποία θα επιλέγονται τα µέλη του εκλεκτορι-
κού σώµατος για την εκλογή και εξέλιξη των µελών ΔΕΠ της
σχολής. Αυτή η πρόβλεψη υπήρχε στο κείµενο κατά τη διαβού-
λευση, αφαιρέθηκε µετά.

Πρόταση έκτη: Να προστεθεί µέλος της ακαδηµαϊκής κοινό-
τητας στα πειθαρχικά συµβούλια των µελών ΔΕΠ της σχολής,
έτσι όπως προβλέπεται στο άρθρο 48.

Πρόταση έβδοµη: Να αφαιρεθεί η δυνατότητα άσκησης πει-
θαρχικής δίωξης σε βάρος µέλους ΔΕΠ της σχολής από τον δι-
οικητή της σχολής. 

Πρόταση όγδοη: Για το διδακτικό προσωπικό της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας να αποφασίζει ο διοικητής της και όχι ο Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη.

Και τελευταία, ένατη πρόταση: Να προσδιοριστεί χρονικά η έκ-
δοση των προεδρικών διαταγµάτων που αφορούν τον εσωτερικό
κανονισµό και το πρόγραµµα σπουδών τόσο για τη Σχολή Αξιω-
µατικών όσο και για τη Σχολή Αστυφυλάκων.

Κατά τα λοιπά, θεωρούµε σηµαντικές κάποιες διατάξεις, όπως
είναι αυτή η οποία προστέθηκε για την παράταση της χρονικής
ισχύος των διαβατηρίων από την πενταετία στη δεκαετία. Είναι
προφανές ότι αυτό απαλλάσσει από γραφειοκρατικά βάρη και
τη διοίκηση και τον πολίτη και, επίσης, απαλλάσσει και τους πο-
λίτες από το παράβολο της πενταετίας. 

Ως προς το άρθρο 88, είναι θετικό το γεγονός ότι επεκτείνεται
ο θεσµός της ηλεκτρονικής επιτήρησης, το περίφηµο «βραχιο-
λάκι» και σε φυλακές και σε περιφερειακές ενότητες που δεν
εφάρµοζαν τον θεσµό, γιατί εφαρµοζόταν µέχρι τώρα πιλοτικά.
Για την ακρίβεια εφαρµοζόταν σε µια πάρα πολύ περιορισµένη
έκταση. Τα σχετικά µε τη σύµβαση ελέχθησαν. Θα πρέπει επιτέ-
λους να µπει µια κάποια τάξη. Παρ’ όλα αυτά, το µέτρο της ηλε-
κτρονικής επιτήρησης είναι θετικό όχι µόνο γιατί αποσυµφορεί
τις φυλακές αλλά και γιατί προετοιµάζει καλύτερα τους κρατού-
µενους  για την επανένταξη στην κοινωνική ζωή. 

Θεωρούµε, επίσης, θετικό το γεγονός ότι το άρθρο 89 ρυθµίζει
το ζήτηµα της µεταφοράς των υπαλλήλων της φυλακής της Πά-
τρας, φυλακή η οποία βρίσκεται εκτός του αστικού ιστού, αλλά,
όπως είπαµε και στην επιτροπή, υπάρχουν και άλλες φυλακές,
όπως στα Γρεβενά, στον Δοµοκό, στη Θήβα, που επίσης βρί-
σκονται εκτός αστικού ιστού και δεν µπορούµε να καταλάβουµε
τον λόγο γι’ αυτή την άνιση µεταχείριση. 

Τέλος, µε το άρθρο 90 ενισχύοντας την εταιρεία «Κτιριακές
Υποδοµές», είναι θετικό το ότι διευρύνετε τις αρµοδιότητές της
εκτός από τις φυλακές και σε κάθε άλλη υπηρεσία ή νοµικό πρό-
σωπο που εποπτεύεται από τη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµα-
τικής Πολιτικής. 

Το νοµοσχέδιο θα το ψηφίσουµε. Θα το ψηφίσουµε πρώτα απ’
όλα για λόγους συµβολικούς, γιατί ουσιαστικά έρχεται µετά από
µία εικοσαετία -και παραπάνω- και επικυρώνει διαδοχικά νοµο-
θετήµατα των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ.

Παράλληλα, όµως, το γεγονός ότι αποτίουµε έναν φόρο τιµής
στο νοµοθετικό έργο διαδοχικών παρελθουσών κυβερνήσεων,
µας κάνει να αναρωτηθούµε τους λόγους γιατί δεν υπάρχει κά-
ποιο δείγµα ότι κατά την κατάστρωση αυτού του νοµοσχεδίου η
Κυβέρνηση δεν κοίταξε να αντλήσει κάποια στοιχεία από άλλες
έννοµες τάξεις, οι οποίες ασφαλώς κάτι έχουν να µας διδάξουν
και αυτές. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο

ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος κ. Νι-
κόλαος Παπαναστάσης. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για το θέµα της παρακολούθησης του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ

- ΚΙΝΑΛ, ήδη έχει τοποθετηθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του κόµµατος Θανάσης Παφίλης. Δεν θα το σχολιάσω εγώ πε-
ραιτέρω. 

Για το σχέδιο νόµου, το οποίο συζητάµε σήµερα, η Κυβέρ-
νηση, καταθέτοντας αυτό το σχέδιο νόµου της εκπαίδευσης του
προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, δήλωσε ότι σκοπός του
είναι η βελτίωση των υπηρεσιών που παρέχονται προς τον πο-
λίτη, η ενίσχυση του αισθήµατος ασφάλειας µέσω του εκσυγχρο-

νισµού της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας,
καθώς και της οργάνωσης και λειτουργίας της Αστυνοµικής Ακα-
δηµίας. Πραγµατικά πολύ ωραίοι τίτλοι που, όµως, στοχεύουν να
παραπλανήσουν τον λαό και για τον πραγµατικό ρόλο που ανα-
τίθεται στην Αστυνοµία, αλλά και για τις κυβερνητικές προθέσεις
σχετικά µε τις προβλέψεις του παρόντος νοµοσχεδίου. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι τρία χρόνια Κυβέρ-
νηση. Ήταν πολλά περισσότερα στο παρελθόν. Υπήρξαν εναλ-
λαγές κυβερνήσεων µεταξύ Νέας Δηµοκρατίας, ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ.
Κάθε κυβερνητική θητεία, από όποιον κι αν ασκούταν, άφηνε
ανέγγιχτη τη συνισταµένη του υπάρχοντος νοµοθετικού πλαισίου
της Αστυνοµίας, που είναι η αντιµετώπιση του λαϊκού κινήµατος
και σε δεύτερη µοίρα της εγκληµατικότητας. 

Εσείς -στη Νέα Δηµοκρατία αναφέροµαι- σαν Κυβέρνηση και
µάλιστα εν µέσω πανδηµίας, απογειώσατε την καταστολή. Δεν
υπήρξε αγώνας εργατών, αγροτών, µαθητών, φοιτητών, γιατρών,
νοσοκοµειακών που να µη βρεθήκατε απέναντί τους. Σε πάρα
πολλές περιπτώσεις τους τσακίσατε. Ποιος έδινε το τέµπο στο
ανεβοκατέβασµα του αστυνοµικού γκλοµπ στις πλάτες και στα
κεφάλια των εργαζοµένων; Η Κυβέρνησή σας. Πραγµατικά είναι
ατελείωτος ο κατάλογος της λίστας της ντροπής, της κατασταλ-
τικής βίας εκ µέρους της Αστυνοµίας µε ευθύνη της Κυβέρνη-
σης. 

Και βέβαια εδώ να ξεκαθαρίσουµε ότι η αστυνοµική βία είναι
µέρος της καταστολής σε βάρος του λαού. Καταστολή είναι και
οι κρατικές παρεµβάσεις στην αυτόνοµη λειτουργία µαζικών φο-
ρέων και συνδικάτων που θεσµοθετήσατε. Είναι η ποινικοποίηση
της λαϊκής δράσης και των αγώνων που φτάνουν µέχρι την από-
πειρα περιορισµού των διαδηλώσεων. Είναι η εργοδοτική τροµο-
κρατία στους χώρους δουλειάς που περίτεχνα συσκοτίζεται και
που φτάνει µέχρι του σηµείου εργάτες, µετανάστες να πυροβο-
λούνται από αφεντικά, επειδή τόλµησαν να διεκδικήσουν τα δε-
δουλευµένα τους.

Καταστολή είναι και οι «Μόριες», τα σύγχρονα στρατόπεδα
συγκέντρωσης προσφύγων και µεταναστών. Ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός στη συζήτηση στη Βουλή για την Πανεπιστηµιακή Αστυ-
νοµία έφτασε στο σηµείο να ταυτίσει, προκλητικά µάλιστα, την
ελευθερία µε την καταστολή. Στις σχολές, είπε, δεν µπαίνει η
Αστυνοµία. Μπαίνει η δηµοκρατία, µπαίνει η δροσερή πνοή της
ελευθερίας, που έως τώρα αφήνουν έξω οι καπνοί των µολότοφ. 

Πριν από έναν περίπου χρόνο η Κυβέρνηση παρουσίαζε τη
«Λευκή Βίβλο για την ασφάλεια», το κείµενο που κατά την Κυβέρ-
νησή σας προδιαγράφει την Αστυνοµία του 21ου αιώνα. Στις σε-
λίδες αυτού του κειµένου κυριαρχούν οι απαιτήσεις των
ιµπεριαλιστικών οργανισµών, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την ασφάλεια.

Τι λέει αυτή η Βίβλος; Ότι η εσωτερική ασφάλεια σε αρκετές
περιπτώσεις δεν µπορεί να διαχωριστεί από την εξωτερική µε ό,τι
συνεπάγεται αυτό. Ποιον φωτογραφίζει αυτή η πρόβλεψη; Φω-
τογραφίζει τον εσωτερικό εχθρό, δηλαδή το λαϊκό κίνηµα.

Εσείς αυτό θα το διδάξετε στις αστυνοµικές σας ακαδηµίες -
το λέει η Λευκή Βίβλος- όπως θα διδάξετε τα στελέχη της Αστυ-
νοµίας ότι αποφοιτώντας από τις σχολές τους θα δράσουν σε
εποχές αύξησης των κοινωνικών εντάσεων. Έτσι λέει η Λευκή Βί-
βλος. Δεν τους λέτε όµως ότι αυτές οι κοινωνικές εντάσεις είναι
αποτέλεσµα µιας άθλιας πολιτικής, µιας πολιτικής που τσακίζει
τους εργαζόµενους, στηρίζοντας την οικονοµική ολιγαρχία που
πίνει τον ιδρώτα τους.

Κατά καιρούς κάνετε προσπάθειες επίσης να εξαπατήσετε τον
λαό. Αναφέρεστε σε ήπια και κοινοτική αστυνόµευση, σε διαχεί-
ριση της πόλωσης, της αντιµετώπισης του µισαλλόδοξου λόγου,
στην προστασία του δικαιώµατος του συνέρχεσθαι και άλλα τέ-
τοια ωραία που διατείνεστε ότι απαιτούν µια Αστυνοµία που δια-
λέγεται, συνεργάζεται και λογοδοτεί.

Το έκαναν αυτό και άλλες κυβερνήσεις. Δεν είσαστε η µόνη.
Μιλούσαν για πεζή αστυνόµευση, για συµβούλια πρόληψης πα-
ραβατικότητας στις τοπικές κοινωνίες, για τον αστυνοµικό της
γειτονιάς. Έχετε προσπαθήσει λυσσαλέα να ντύσετε την αποτε-
λεσµατικότερη καταστολή µε τη συναίνεση του λαού σε µηχανι-
σµούς σύγχρονου χαφιεδισµού.

Ας πάµε στο 2015, στη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ, οι
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οποίοι οραµατίζονταν στρατηγικό ρόλο για τα σώµατα ασφα-
λείας. Ο τότε Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Πανούσης
χαρακτήριζε τη δράση τους «εργαλεία εξασφάλισης της κοινω-
νικής συνοχής». Δηλαδή ποιας κοινωνικής συνοχής; Των εργα-
ζοµένων και των επιχειρηµατιών µέσω της επιχειρηµατολογίας
του γκλοµπ.

Έρχεται βέβαια ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα και διαµαρτύρεται. Ως κυ-
βέρνηση, όµως, διατήρησε και εξέλιξε το αντιλαϊκό νοµοθετικό
πλαίσιο που τροφοδοτεί την αστυνοµική βία και καταστολή. Ευ-
τυχώς ο λαός µας δεν έχει µνήµη χρυσόψαρου, δεν ξεχνά τα µα-
θητοδικεία, τα αγροτοδικεία, το τσάκισµα των συνταξιούχων.
Αντί σήµερα αυτοί που τον εκπροσωπούν να προσποιούνται τους
οργισµένους, ας κάνουν πρώτα την αυτοκριτική τους. Είναι ρη-
τορική βέβαια η προτροπή, γιατί δεν πρόκειται να αλλάξετε. Αυτή
ήταν και παραµένει η πολιτική σας.

Σχετικά µε το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα θα ήθελα
να πω τα εξής. Παρά τις προβλέψεις για µεταβολή στο οργανω-
τικό µοντέλο, η φιλοσοφία της αστυνοµικής εκπαίδευσης παρα-
µένει αναλλοίωτη. Ο στόχος της νέας ρύθµισης είναι η ανταπό-
κριση της αστυνοµικής εκπαίδευσης στις νέες µεθόδους κατα-
στολής, µιας καταστολής που είναι δεµένη άρρηκτα µε τη συνο-
λική αντιλαϊκή πολιτική της Κυβέρνησης, αλλά και τη στρατηγική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο πλαίσιο του -όπως το λέει- ενιαίου
χώρου ασφάλειας. Συνδέεται και µε την καθιέρωση από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση ενιαίων προτύπων στην αστυνοµική οργάνωση,
εκπαίδευση, λειτουργία και δράση. Πρέπει να αντιµετωπίσουν τη
λογική αντίδρασης των εργαζοµένων στις άθλιες εργασιακές και
κοινωνικές συνθήκες που διαµορφώνει η πολιτική τους και προ-
καλεί τριγµούς στην εξουσία τους. Σε αυτή ακριβώς τη λογική
ως κυρίαρχο προβάλλει η προσαρµογή των νέων αξιωµατικών
της Αστυνοµίας. 

Επίσης, το σχέδιο νόµου «Οµογενοποίηση στον χώρο της
αστυνοµικής εκπαίδευσης» έχει όλα τα αποσπασµατικά µέτρα
που είχαν ληφθεί µέχρι σήµερα: Συνεργασία µε κατασταλτικούς
µηχανισµούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπως η EUROPOL και η
FRONTEX, µε ιδιωτικά κολλέγια και πανεπιστήµια-επιχειρήσεις.
Επισηµαίνουµε εδώ τον ρόλο της διοίκησης στη λειτουργία της
σχολής. 

Περιέχονται κάποιες τυπικές διατάξεις για την οργάνωση της
λειτουργίας της Σχολής Αξιωµατικών µε βάση και τα πανεπιστη-
µιακά πρότυπα. Όµως, ο όποιος αναγκαίος διαδικαστικός εκσυγ-
χρονισµός, όπως η σύσταση θέσεων διδακτικού-ερευνητικού
προσωπικού µαζί µε τους αστυνοµικούς εκπαιδευτές, τελεί υπό
την άµεση και στενή εποπτεία και καθοδήγηση της διοίκησης.
Ορισµένες, µάλιστα, διατάξεις για το ερευνητικό-διδακτικό προ-
σωπικό, όπως οι πειθαρχικές, είναι βαθύτατα αντιδραστικές.

Σχετικά µε ζητήµατα που αφορούν τους εκπαιδευόµενους
σπουδαστές να πω πως δεν υπάρχουν απευθείας προβλέψεις.
Είναι χαρακτηριστικό πως το µόνο σχετικό ζήτηµα που ρυθµίζει
ο νόµος είναι το πάσο για τις µετακινήσεις µε τις συγκοινωνίες.

Η ρύθµιση όλων των ζητηµάτων που τους αφορούν παραπέµ-
πεται µε εξουσιοδοτικό διάταγµα στον εσωτερικό κανονισµό.
Επίσης, είναι ανάγκη να εκλείψει η βαθιά αναχρονιστική τακτική
του υποχρεωτικού στρατωνισµού των εκπαιδευόµενων που εξυ-
πηρετεί από τη µια την ισοπέδωση της προσωπικότητας των
σπουδαστών και από την άλλη την ενίσχυση της καταστολής µε
την ύπαρξη σταθερής εφεδρικής δύναµης.

Στο συζητούµενο νοµοσχέδιο δεν θίγεται το ζήτηµα της αστυ-
νοµικής εκπαίδευσης που αφορά τις χιλιάδες ειδικών φρουρών
και συνοριοφυλάκων. Η Κυβέρνηση κρατά ανοιχτή την πίσω
πόρτα για προσλήψεις χωρίς καµµία αστυνοµική εκπαίδευση.
Μέσα από τα λεγόµενα σχολεία της Σχολής Μετεκπαίδευσης
που προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, διατηρεί την ευχέρεια να
κόψει και να ράψει τα ζητήµατα αυτά µε βάση τους εκάστοτε κα-
τασταλτικούς σχεδιασµούς. 

Επισηµαίνουµε, επίσης, ότι οι απόφοιτοι λυκείου, οι οποίοι
µέσω των πανελλαδικών εξετάσεων, εισέρχονται στις αστυνοµι-
κές σχολές, αποφοιτούν από αυτές έχοντας υποστεί µια συνεχή
πίεση και εκπαίδευση προκειµένου να αποβάλουν τα ιδιαίτερα
χαρακτηριστικά της προσωπικότητάς τους, να ξεχάσουν τις ρίζες
τους.

Σηµειωτέον ότι η συντριπτική πλειοψηφία τους είναι παιδιά ερ-
γατών και αγροτών και έχουν βιώσει στο πετσί τους την αντιλαϊκή
πολιτική όλων των κυβερνήσεων και τους µετατρέπετε σε τέτοιο
επίπεδο, ώστε να λειτουργούν ως γρανάζια του κατασταλτικό µη-
χανισµού.

Σχετικά τώρα µε τα άρθρα του σχεδίου νόµου θα ήθελα να
κάνω µερικές γενικές παρατηρήσεις σχετικά µε αυτά:

Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας, άρθρο 14. Ο
διοικητής της σχολής ορίζεται από τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη και είναι υπεράνω όλων. Ελέγχει ακόµα και τα συλλογικά
όργανα και τη σύνθεση τη θεµατολογίας τους. Όπου διοικητής
της σχολής, από πίσω η κυβέρνηση. Δεν υπάρχει το αυτοδιοί-
κητο, όπως τύποις υπάρχει στα πανεπιστήµια, γιατί και εκεί είναι
προς συζήτηση. Οι ευθύνες και τα καθήκοντα του κοσµήτορα και
των µελών του διδακτικού-ερευνητικού προσωπικού ανάγονται
στον εσωτερικό κανονισµό που τον αλλάζει ο εκάστοτε διοικη-
τής, άρα το Υπουργείο, όποτε αυτοί το επιλέξουν.

Άρθρο 21 παράγραφος 6: Πτυχιακές εργασίες για θέµατα σχε-
τικά µε τις στρατηγικές και επιχειρησιακές προτεραιότητες της
Ελληνικής Αστυνοµίας. Υπάρχει στενός έλεγχος του περιεχοµέ-
νου της εκάστοτε πτυχιακής σύµφωνα µε τις επιταγές του
Υπουργείου και της ηγεσίας του.

Αντίστοιχα και στα µεταπτυχιακά, άρθρο 29. Δεν ξεκαθαρίζετε
αν θα υπάρχουν δίδακτρα για τα µεταπτυχιακά προγράµµατα ή
αν θα είναι δωρεάν.

Άρθρο 31: Πώς διασφαλίζεται η ανεξαρτησία του έργου και
της γνώµης των µελών του διδακτικού-ερευνητικού προσωπικού,
όταν ακόµη ο διορισµός τους από το εκλεκτορικό σώµα υπάγεται
σε έλεγχο νοµιµότητας από τον διοικητή της σχολής και το
Υπουργείο.

Ακόµη χειρότερα, για ποια ανεξαρτησία µιλάµε, όταν στο
άρθρο 39 του νοµοσχεδίου αναφέρεται ρητά ότι κάθε µέλος του
ερευνητικού-διδακτικού προσωπικού παύεται των καθηκόντων
του ανεξαρτήτου λόγου από τον διοικητή της σχολής. Δεν ανα-
φέρετε τίποτα ως δικλίδα ασφαλείας της διοίκησης απέναντι
στους εργαζόµενους καθηγητές. Σηµειωτέον, ο κοσµήτορας
είναι µέλος του διδακτικού-ερευνητικού προσωπικού. Ούτε γι’
αυτόν προβλέπεται κάποια ανεξαρτησία έργου ή γνώµης κ.λπ..

Άρθρο 57: Από τα όργανα διοίκησης και εκπαίδευσης, αλλά
και από τη διάρθρωση υπονοείται η δηµιουργία µιας στρατιωτι-
κής σχολής. Άλλος ένας στρατιωτικοκεντρικός προσανατολι-
σµός.

Άρθρο 61: Αναφέρεται η ισότητα πτυχίων της Σχολής Αστυφυ-
λάκων µε άλλες αντίστοιχες σχολές. Γιατί δεν αναφέρει ρητά
ποιες είναι αυτές; Αν είναι ΑΕΙ, αν είναι ΑΤΕΙ ή αν είναι ΙΕΚ.

Επίσης, πώς µπορεί να έχει κάποιο νόηµα η εξίσωση, έστω και
τα χαρτιά των Σχολών της Αστυνοµίας, µε τα πανεπιστήµια, όταν
διορίζονται στη Νοµική µε διαδικασίες εκτός πανελληνίων;
Άρθρο 71, στη διάρκεια της πρακτικής άσκησης. Τί δικαιώµατα
και τι µισθό θα έχουν οι ασκούµενοι;

Για παράδειγµα, οι δόκιµοι κάθε χρόνο καλύπτουν στα αστυ-
νοµικά τµήµατα τα κενά των καλοκαιρινών αδειών. Αναλαµβά-
νουν καθήκοντα που δεν δικαιολογούνται από τον βαθµό τους.
Δεύτερο άτοµο σε περιπολικό, δηλαδή κανονικό πλήρωµα. Σκο-
πιά µόνοι τους. Εγκλεισµούς, µεταγωγές κ.λπ.. Με το ωράριο ερ-
γασίας, ειδικά στους δόκιµους, να καταστρατηγείται άγρια.

Κάτι άλλο. Δεν αναγνωρίζει, έστω µισθολογικά, τα πτυχία που
έχουν συνάδελφοί τους από άλλες σχολές πανεπιστηµίων που
έχουν ειδίκευση σε κάποιο αντικείµενο.

Συνολικά, τώρα, για τα άρθρα: Καταψηφίζουµε το σύνολο των
άρθρων, εκτός από το άρθρο 87 για την παράταση του χρόνου
λήξης των διαβατηρίων από πέντε σε δέκα χρόνια στο οποίο ψη-
φίζουµε «παρών» και το άρθρο 89 για τη µεταφορά του προσω-
πικού του καταστήµατος κράτησης Πάτρας και δεν είναι µόνο
αυτό το κατάστηµα, είναι πάρα πολλοί οι τοµείς και στις Ένοπλες
Δυνάµεις για µετακινήσεις από και προς τον χώρο εργασίας τους
µε κρατικά ή µισθωµένα οχήµατα. Συνηγορούµε στη θέσπιση
αυτού του µέτρου.

Κλείνοντας, η θέση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
είναι ότι η καταστολή είναι µέρος της πολιτικής των κυβερνή-
σεων που υπηρετούν την αστική τάξη. Αυτή την κατεύθυνση δεν

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 18363



την αναιρεί καµµιά µα καµµιά αναβάθµιση είτε εκπαιδευτική είτε
οργανωτική των Σχολών της Αστυνοµίας. Στοχεύει µαζί µε τις πο-
λιτικές ενσωµάτωσης και τις ασκούµενες αντιλαϊκές πολιτικές
στη διατήρηση της κυριαρχίας της στις εξελισσόµενες συνθήκες
του 21ου αιώνα, που θα είναι ο αιώνας της νίκης των λαών απέ-
ναντι στο σηµερινό βάρβαρο σύστηµα του καπιταλισµού.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται τώρα στο

Βήµα ο κ. Αντώνιος Μυλωνάκης, ειδικός αγορητής από την Ελ-
ληνική Λύση.

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά

το θέµα της παρακολούθησης των τηλεφωνικών συνοµιλιών του
κινητού τηλεφώνου του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ κ. Αν-
δρουλάκη θα βγει δελτίο Τύπου από τον Πρόεδρο της Ελληνικής
Λύσης, λόγω της σοβαρότητας του θέµατος. 

Δεν θα πω περισσότερα, µόνο να σκεφθεί ο καθένας ότι µόλις
προχθές είχαµε τα σαράντα οκτώ χρόνια από την επέτειο της
αποκατάστασης της δηµοκρατίας και µπορεί κάποιος να αναρω-
τηθεί αν υπάρχει δηµοκρατία, παρακολουθώντας τα τηλέφωνα
των Βουλευτών των πολιτικών Αρχηγών, γενικά του πολιτικού συ-
στήµατος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα ένα νοµο-
σχέδιο από τα πλέον σοβαρά τα οποία έχουν περάσει από την
ελληνική Βουλή. Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο προσπαθεί να
αναβαθµίσει, να αναδιοργανώσει, να αναµορφώσει το πλαίσιο
της λειτουργίας της Παραγωγικής Σχολής των Σωµάτων της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, των αξιωµατικών. Όµως, συγχρόνως, και
της Αστυνοµικής Ακαδηµίας και της Σχολής Υπαξιωµατικών και
των Σχολείων Ειδικής Επιµόρφωσης.

Σας έχω πει πολλές φορές και το έχουν πει όλοι οι Βουλευτές
του δικού µας κόµµατος ότι η Ελληνική Λύση δεν µπήκε στη
Βουλή για να κάνει µια στείρα αντιπολίτευση. Δεν µας ενδιαφέρει
αυτό. Δεν µας ενδιαφέρει αν γίνουµε αρεστοί στο πολιτικό προ-
σωπικό ή σε αυτούς οι οποίοι θέλουν µονίµως να υπάρχει ένα
πρόβληµα στην κοινωνία. Η Ελληνική Λύση αφουγκράζεται τον
παλµό της κοινωνίας, είναι δίπλα στην κοινωνία, γι’ αυτό και µε
µία συνέπεια, µία καθαρότητα, µία σοβαρότητα, µία εντιµότητα
πολιτικής σκέψης και πολιτικού λόγου και προπάντων λογικής,
σε ό,τι µέχρι τώρα έχει καταγγείλει και έχει προτείνει στην Κυ-
βέρνηση, έχει πέσει µέσα σε ό,τι έχει πει. Αυτό σηµαίνει να αγα-
πάς τον κόσµο από τον οποίο προέρχεσαι, να αγαπάς την
κοινωνία και τη χώρα σου και να προσπαθείς µε κάθε µέσο µέσα
στη Βουλή -έννοµο µέσο πάντα- να διορθώσεις τα κακώς κεί-
µενα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ερώτηση είναι µία. Θέλουµε
Αστυνοµία ή δεν θέλουµε; Εάν δεν θέλουµε, είναι ένα άλλο θέµα
το οποίο µπορούµε να το συζητήσουµε. Εάν, όµως, υπερασπιζό-
µαστε όλοι τη λογική ότι χρειάζεται σε κάθε κράτος η Αστυνοµία,
τότε πρέπει να δούµε πώς θα φέρουµε στην κοινωνία αστυνοµι-
κούς, οι οποίοι θα είναι µορφωµένοι, θα είναι καλλιεργηµένοι, θα
είναι εκπαιδευµένοι, για να µπορούν να επιτελέσουν το καθήκον
τους.

Όταν µιλάµε για παραγωγικό σχολείο, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, και µάλιστα για ένα ανώτατο παραγωγικό σχολείο, όπως
είναι η Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας, πρέπει να
καταλάβουµε ότι είναι ένα µεικτό σύστηµα. Είναι ένα σύστηµα το
οποίο παραλαµβάνει νέους δεκαοκτώ χρονών, αµούστακους
σχεδόν στο σύνολό τους. Βεβαίως, η Σχολή Αξιωµατικών της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας παίρνει και ανθρώπους οι οποίοι είναι ήδη
στην Ελληνική Αστυνοµία. Παίρνει ένα 40% οι οποίοι είναι ήδη
στην εκτέλεση του καθήκοντος και τους αναµορφώνει, τους ανα-
βαθµίζει, τους επιµορφώνει, τους µορφώνει και τους βγάζει έξω
έτοιµους να αντιµετωπίσουν τις κρίσεις.

Μία, λοιπόν, παραγωγική σχολή, όπως είναι η Σχολή Αξιωµα-
τικών της Ελληνικής Αστυνοµίας, πρέπει να καταλάβουµε ότι
πρέπει να περιέχει τρία πράγµατα: Πρώτον, την ακαδηµαϊκή εκ-
παίδευση, αν θέλουµε να πούµε ότι είναι ένα πανεπιστηµιακού
τύπου σχολειό. Δεύτερον, την αστυνοµική εκπαίδευση και, τρί-
τον, κυρίες και κύριοι, την εκπαίδευση διαµόρφωσης χαρακτή-
ρων.

Ο αστυνοµικός και δη ο αξιωµατικός, αλλά και ο αστυφύλακας
και ο υπαξιωµατικός από τη Σχολή Αστυφυλάκων -να τα πούµε
πιο απλά τα πράγµατα για να καταλάβει ο κόσµος- πρέπει να έχει
πειθαρχία -ενσυνείδητη πειθαρχία πλέον- πρέπει να έχει υπο-
µονή, επιµονή στον σκοπό και κυρίως να ξέρει να διαχειρίζεται
κρίσεις.

Δεν πρέπει να λησµονούµε ότι ο Έλληνας αξιωµατικός ή γε-
νικά ο αστυνοµικός πρέπει να µπορεί να διοικεί ανθρώπους και
να προστατεύει συγχρόνως ανθρώπους.

Αυτά θέλει η κοινωνία. Θέλει έναν αστυνοµικό, είτε είναι αξιω-
µατικός είτε είναι υπαξιωµατικός είτε είναι οπλίτης, όπως θα λέ-
γαµε στον στρατό. Οι διαβαθµίσεις υπάρχουν, γι’ αυτό υπάρχει
Σχολή Αξιωµατικών, Σχολή Αστυφυλάκων και οι υπόλοιποι αστυ-
νοµικοί, οι οποίοι είναι στις διάφορες ειδικές µονάδες. Πρέπει,
λοιπόν, να είναι έτοιµος, βγαίνοντας από τις σχολές και από τα
ειδικά σχολειά για να αντιµετωπίσει διάφορες καταστάσεις.

Άκουσα και δεν κατάλαβα τίποτε ειλικρινά, τον ΣΥΡΙΖΑ να λέει
διάφορα. Και εγώ ρωτώ: Τεσσεράµισι χρόνια κυβέρνηση, γιατί
δεν αλλάξατε τη Σχολή Αξιωµατικών Αστυνοµίας και γενικώς την
εκπαίδευση των αστυνοµικών; Γιατί δεν βάλατε αυτό το οποίο
σκέπτεστε ότι πρέπει να υπάρχει στην Ελλάδα;

Άκουσα το ΚΚΕ, το οποίο µιλάει µόνο για την καταστολή των
αστυνοµικών. Ο σκοπός του αστυνοµικού δεν είναι η καταστολή,
ο σκοπός του αστυνοµικού και η αποστολή του είναι η προστασία
των πολιτών. Αποτροπή γιατί έχουµε σοβαρή και σωστή Αστυνο-
µία, καταστολή όταν υπάρχει πρόβληµα για την κοινωνία.

Οι υπερβολές είναι αυτές που βλάπτουν, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι. Οι υπερβολές γίνονται από ορισµένους που δεν είναι
σοβαρά καταρτισµένοι, µορφωµένοι και καλλιεργηµένοι. Γι’ αυτό
είναι απαραίτητη η αναβάθµιση, αναµόρφωση των σχολών
αυτών. 

Θα µου επιτρέψετε να το πω, γιατί έχω περάσει από ένα τέτοιο
παραγωγικό σχολειό και ξέρω πάρα πολύ καλά τι σηµαίνει να
έχεις ακαδηµαϊκή εκπαίδευση, να έχεις αστυνοµική ή στρατιω-
τική εκπαίδευση. Δεν λέω ότι ο αστυνοµικός είναι στρατιωτικός.
Όµως η πειθαρχία την οποία πρέπει να έχει, αλλά και όλες αυτές
οι προσθήκες που του δίνουµε για να µπορέσει να εκτελέσει την
αποστολή του, δηλαδή υποµονή και επιµονή στο έργο του, καλ-
λιεργούνται µέσα από αυτά τα σχολειά. 

Πρέπει να διευκρινίσουµε ορισµένα πράγµατα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, γιατί ακούστηκαν πάρα πολλά. Η Αστυνοµική
Ακαδηµία είτε είναι ανώτατη σχολή, όπως είναι των αξιωµατικών
ή ανωτέρα σχολή, όπως είναι των αστυφυλάκων, πρέπει να έχει
µια διάρθρωση. Ο διοικητής είναι διοικητής. Προέρχεται από την
Ελληνική Αστυνοµία και διοικεί τη σχολή. Τι πάει να πει ότι ελέγ-
χεται ο ακαδηµαϊκός από τον διοικητή; Βεβαίως θα ελεγχθεί. Ο
διοικητής είναι αυτός που διοικεί τη σχολή. Αυτός είναι υπεύθυ-
νος έναντι του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Το λάθος, κύριε Υπουργέ -και σας το τόνισα και στις επιτρο-
πές- είναι ότι ο διοικητής της σχολής δεν τοποθετείται µε πρό-
ταση προς εσάς, από εσάς. Ο διοικητής της σχολής τοποθετείται
από τον Αρχηγό της Ελληνικής Αστυνοµίας. Αυτή είναι και µια
διαφορά. Δεν πρέπει να υπεισέρχεται πολύ το Υπουργείο µέσα
στο σώµα της Ελληνικής Αστυνοµίας. Είναι τελείως ξεχωριστά
πράγµατα. Γι’ αυτό και είµαστε κατά της κοµµατικοποίησης οποι-
ασδήποτε θέσης µέσα στη σχολή. Ούτε οι ακαδηµαϊκοί πρέπει
να είναι κοµµατικοποιηµένοι. 

Άλλο πολιτικοποιηµένος και άλλο κοµµατικοποιηµένος. Σκε-
φτείτε, δηλαδή, έναν Βουλευτή, παραδείγµατος χάριν, εµένα, να
είµαι και καθηγητής στη Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας. Τι µπορώ, δηλαδή, να πω εγώ διαφορετικά από αυτά τα
οποία λέω εδώ και υποστηρίζω σαν κόµµα; Άρα δεν υπάρχει κοµ-
µατικοποίηση. Έξω και σε αναστολή καθηκόντων όποιος είναι σε
κάποιο κόµµα και θέλει να γίνει διδάκτορας, να διδάξει στη Σχολή
Αξιωµατικών. 

Άκουσα για τις θητείες των αξιωµατικών οι οποίοι διοικούν. Οι
θητείες δεν µπορούν να προσδιοριστούν και σωστά δεν προσ-
διορίζονται. Ακούγοντας και την ΠΟΑΣΥ και την ΠΟΑΞΙΑ βλέ-
πουµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι προς τη σωστή κατεύθυνση.
Πρέπει να αφουγκραζόµαστε την κοινωνία. 

Αυτό που θέλουµε να σας πούµε, κύριε Υπουργέ, είναι το εξής
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και πρέπει να το δείτε. Είναι τρία πράγµατα που θέλω να προ-
λάβω να πω, για να καταλάβει ο κόσµος. 

Το πρώτο είναι ότι πρέπει να δούµε τους µισθούς των αστυ-
νοµικών. Σας το είπα, το είπα και στις επιτροπές. Πρέπει ο αστυ-
νοµικός για να εκτελέσει το καθήκον του, φεύγοντας από το σπίτι
του, να µην έχει τα µύρια προβλήµατα, όσα έχουν οι περισσότε-
ροι αστυνοµικοί. Παραδείγµατος χάριν, να µη σκέφτεται αν µπο-
ρεί να πληρώσει το ενοίκιό του. Είναι κάτι ανάλογο µε τους
στρατιωτικούς. Βεβαίως, επειδή τώρα έχουµε να κάνουµε µε την
Ελληνική Αστυνοµία, δράττοµαι της ευκαιρίας να παρακαλέσω
το Υπουργείο.

Ακούµε πολλές φορές «δεν έχουµε λεφτά, δεν έχουµε δηµο-
σιονοµικό χώρο». Αυτά είναι παραµύθια της Χαλιµάς! Δεν υπάρ-
χει δηµοσιονοµικός χώρος όταν είναι να πάρει λεφτά ο
αστυνοµικός ή ο στρατιωτικός. Δεν υπάρχει δηµοσιονοµικός
χώρος όταν πρέπει να πληρωθεί η υπερωρία του αστυνοµικού,
όταν κάθεται τα βράδια και δεν παίρνει τα χρήµατα τα οποία
έπρεπε να παίρνει. Αυτά πρέπει να κοιτάξει το Υπουργείο, καλά
όλα τα άλλα. Ένα θέµα είναι αυτό. 

Ως προς το δεύτερο θέµα, κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχετε
πάρει την επιστολή και από την ΠΟΑΞΙΑ. Το θέλουν όλοι αυτό και
είναι το σωστό ως προς τη διαδικασία εξοµοίωσης των πτυχιού-
χων της ΑΕΑ. Δηλαδή, να εξοµοιωθεί το πτυχίο όσων έχουν απο-
φοιτήσει από τη σχολή µετά από την ψήφιση του νόµου αυτού
µε το πτυχίο αυτών που έχουν τελειώσει τη σχολή προτού ψηφι-
στεί ο νόµος. Νοµίζω ότι γίνεται κατανοητό. Είναι ένα θέµα το
οποίο θα το κοιτάξετε και πρέπει να περάσει. Αυτό στην οµιλία
σας περιµένω να το πείτε, κύριε Υπουργέ 

Δεν ξέρω αν έγινα αντιληπτός. Δεν το καταλάβατε; Λέω το
εξής. Το πτυχίο αυτών οι οποίοι έχουν τελειώσει τη Σχολή Αξιω-
µατικών προτού ψηφιστεί το νοµοσχέδιο αυτό, το οποίο την εξο-
µοιώνει µε τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, θα πρέπει να έχει
την ίδια ισχύ µε το πτυχίο αυτών οι οποίοι θα βγάλουν τη σχολή
µετά από την ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Αυτό είναι αυτονόητο…

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: Δεν ξέρω αν είναι αυτονόητο. Τα
αυτονόητα καµµιά φορά γίνονται δυσνόητα. Εγώ λέω την άποψή
µας. Αν µου λέτε ότι είναι έτσι, εγώ δεν έχω καµµία αντίρρηση. 

Επίσης, πρέπει να δούµε το εξής. Έχετε πάρει την επιστολή
από τα Σωµατεία των Υπαλλήλων της Εξωτερικής Φρούρησης,
κύριε Υπουργέ, των Καταστηµάτων Κράτησης Αττικής. Νοµίζω
ότι αυτό το έχετε όλοι στα χέρια σας. Οι συνθήκες εργασίας των
ανθρώπων αυτών, οι οποίοι είναι επιφορτισµένοι µε την εξωτε-
ρική φρουρά των φυλακών, σας αφήνει ήρεµους, ήσυχους; Είναι
άθλιες οι συνθήκες εργασίας. Αυτό είναι το πρώτο. 

Δεύτερον, είναι ελλιπές το προσωπικό. Είναι λίγο το προσω-
πικό και δεν παίρνουν καθόλου ρεπό. Δουλεύουν επτά µέρες την
εβδοµάδα, κύριε Υπουργέ. Αστυνοµικοί είναι κι αυτοί, οι οποίοι
είναι επιφορτισµένοι µε την εξωτερική φρουρά των φυλακών. Νο-
µίζω ότι το έχετε διαβάσει. 

Υπάρχουν θέµατα µε τις άδειες. Υπάρχουν θέµατα µε τις µε-
τακινήσεις τους. Υπάρχουν κυρίως θέµατα -που αυτό κάνει
ακόµα πιο δύσκολη την κατάσταση- γιατί, εξαιτίας των άθλιων
συνθηκών εργασίας τις οποίες έχουν αυτοί οι άνθρωποι, δεν θέ-
λουν να καθίσουν στη δουλειά τους και σηκώνονται και φεύγουν.
Ζητάνε να µετατεθούν, να αποσπαστούν, να φύγουν. 

Άρα, λοιπόν, οι «Κτιριακές Υποδοµές Α.Ε.» που έχουµε, πρέπει
να χρησιµοποιηθούν για κτηριακές εγκαταστάσεις σοβαρές, φυ-
λακές σοβαρές. Και το λέω αυτό διότι σε εσάς έχει «πέσει» το
θέµα αυτό. Πρέπει να το δείτε. Δεν µπορούµε να το αφήσουµε
έτσι και να έχουµε ανθρώπους οι οποίοι δεν µπορούν να κάνουν
τη δουλειά τους. 

Κλείνω σιγά-σιγά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να είµαστε πάντα σοβα-

ροί, να ξέρουµε ότι απευθυνόµαστε στον ελληνικό λαό, να ξέ-
ρουµε ότι οι Έλληνες αστυνοµικοί δουλεύουν είκοσι τέσσερις
ώρες το εικοσιτετράωρο και κινδυνεύουν. 

Ένα άλλο που θυµήθηκα τώρα, κύριε Υπουργέ, είναι ότι δεν
υπάρχει ένα νοσοκοµείο για τους αστυνοµικούς. Πρέπει να ντρε-
πόµαστε γι’ αυτό όλοι µας εδώ µέσα. Το έχετε ζήσει αυτό στη

ζωή σας. Οι αστυνοµικοί τραυµατίζονται πολύ συχνά. Έχετε
αστυνοµικούς γιατρούς. Τους βγάζει η ΣΣΑΣ. Δεν τους βγάζει;
Πού πάνε αυτοί; Πάνε σε άλλα στρατιωτικά νοσοκοµεία και αυτό
είναι θέµα και των συνδικαλιστών και τους το λέω από εδώ, διότι
µε αυτά πρέπει να ασχολούνται κυρίως. Ένα νοσοκοµείο για
τους αστυνοµικούς! 

Κλείνοντας, λοιπόν, θέλω να πω ότι αυτό για το οποίο όλοι µας
µιλάµε συνεχώς είναι η ασφάλεια του πολίτη. Για να έχεις ασφά-
λεια του πολίτη πρέπει να έχεις σοβαρή εκπαιδευµένη, µορφω-
µένη Αστυνοµία, Έλληνα αξιωµατικό ο οποίος θα µπορεί να
εκδίδει µια διαταγή πεδίου µάχης πάνω στη µάχη, γιατί κάθε
µέρα είναι στη µάχη ο αστυνοµικός. Δεν περιµένει να γίνει πόλε-
µος. Πόλεµο έχει κάθε µέρα ο αστυνοµικός. Άρα, λοιπόν, ο αξιω-
µατικός πρέπει να είναι καταρτισµένος και µετά να πηγαίνει στα
ειδικά σχολεία επιµόρφωσης, είτε πάει στα ΜΑΤ είτε πάει στην
Τροχαία είτε πάει σε άλλες υπηρεσίες. 

Πρωτίστως η Παραγωγική Σχολή των Αξιωµατικών της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας πρέπει να είναι πρότυπο, όπως είναι η Σχολή
Ευελπίδων, όπως είναι η Σχολή Ικάρων, όπως η Σχολή Δοκίµων.
Πρέπει να είναι ανώτατο αστυνοµικό ίδρυµα, το οποίο θα παρά-
γει σοβαρούς, µορφωµένους, καλλιεργηµένους, πειθαρχηµέ-
νους αξιωµατικούς. Το ίδιο κατ’ επέκταση πρέπει να ισχύει και
για τους υπόλοιπους αστυνοµικούς, οι οποίοι, όπως προβλέπε-
ται, θα βγουν από τις σχολές της Αστυνοµίας. 

Αυτά από την Ελληνική Λύση. Η Ελληνική Λύση υπερψηφίζει
µε τρεις παρατηρήσεις που σας έχουµε κάνει -νοµίζω ότι το πα-
ραδεχτήκατε και εσείς, κύριε Υπουργέ-, οι οποίες πρέπει -νοµίζω-
να περάσουν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό είναι χρή-
σιµο για τον Έλληνα αστυνοµικό…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΥΛΩΝΑΚΗΣ: …τα χαρακτηριστικά ενός ανθρώ-
που ο οποίος θα µπορεί να εκτελέσει την αποστολή του. 

Και µην ξεχνάµε, ο αστυνοµικός πρέπει να πληρώνεται. Αυτό
να το θυµάστε πάντα, γιατί το έχουµε ξεχάσει οι περισσότεροι. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Φτάνουµε στην τε-
λευταία οµιλήτρια, τη συνάδελφο κ. Φωτεινή Μπακαδήµα από το
ΜέΡΑ25. Και µετά, όπως ενηµερώθηκα, θα κάνει την οµιλία του
ο κύριος Υπουργός και θα ξεκινήσουµε ύστερα τον κατάλογο. 

Κυρία Μπακαδήµα, έχετε τον λόγο. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε ένα

νοµοσχέδιο που προτείνει το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη,
το οποίο θεωρητικά θα έρθει να αναβαθµίσει την αστυνοµική εκ-
παίδευση και να αναµορφώσει το πλαίσιο οργάνωσης και λει-
τουργίας της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας,
ένα νοµοσχέδιο που αποτελείται από ενενήντα άρθρα τα οποία
χωρίζονται σε τέσσερα µέρη. 

Το πρώτο, που περιλαµβάνει τα άρθρα 1 έως 54, φέρνει ρυθ-
µίσεις σχετικές µε την «αναβάθµιση» -θα µου επιτρέψετε να θέσω
τη λέξη εντός εισαγωγικών για λόγους που θα εξηγήσω αργό-
τερα- σε ανώτατη σχολή τετραετούς φοίτησης που ανήκει στην
ανώτατη εκπαίδευση και είναι ισότιµη µε τα ΑΕΙ, τη Σχολή Αξιω-
µατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Επίσης, έχουµε ρυθµίσεις που επανακαθορίζουν το πλαίσιο
λειτουργίας της, την αποστολή της, τα όργανα διοίκησης, τη
διάρθρωση, το πλαίσιο εκπαίδευσης και σπουδών, την οικονο-
µική της διαχείριση και άλλα παραπλήσια θέµατα. 

Έχουµε τον ορισµό των κατηγοριών του διδακτικού προσωπι-
κού, του ειδικού και εργαστηριακού διδακτικού προσωπικού και
τον προσδιορισµό των δικαιωµάτων, των υποχρεώσεών τους και
της υπηρεσιακής τους κατάστασης. 

Στο τρίτο µέρος, στα άρθρα 55 έως 86, έχουµε τον ορισµό
πως η Αστυνοµική Ακαδηµία αποτελεί αυτοτελή κεντρική υπηρε-
σία της Ελληνικής Αστυνοµίας. Θα θυµίσουµε ότι µε τον ν.4249
του 2018 είχε ορισθεί ως νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου επο-
πτευόµενο και επιχορηγούµενο από το Υπουργείο Προστασίας
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του Πολίτη. Και έχουµε και την εκ νέου ρύθµιση όλων των θεµά-
των οργάνωσης και λειτουργίας της. Παρέχονται οι αναγκαίες
εξουσιοδοτήσεις για την περαιτέρω εξειδίκευση του πλαισίου
που διέπει την Αστυνοµική Ακαδηµία. 

Το τέταρτο µέρος, τα άρθρα δηλαδή 87 ως 90, εισάγουν ρυθ-
µίσεις που αφορούν λοιπά θέµατα αρµοδιότητας του Υπουρ-
γείου Προστασίας του Πολίτη, όπως είναι η διάρκεια ισχύος των
διαβατηρίων, η επέκταση του θεσµού της ηλεκτρονικής επιτήρη-
σης κρατουµένων, η µεταφορά προσωπικού του καταστήµατος
κράτησης Πάτρας µε κρατικά ή µισθωµένα οχήµατα, αρµοδιότη-
τες στις κτηριακές υποδοµές για ζητήµατα της Γενικής Γραµµα-
τείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής και ο τρόπος κάλυψης των
σχετικών δαπανών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για ένα πραγµατικά
εκτενές νοµοσχέδιο, που σαν στόχο έχει να κάνει ακόµη πιο
«στρατιωτική» την Ελληνική Αστυνοµία, γεγονός που δεν έκρυψε
ούτε ο ίδιος ο κύριος Υπουργός, ο κ. Θεοδωρικάκος, καθώς πριν
από έναν µήνα περίπου είχε δηλώσει πως η Σχολή Αξιωµατικών
της Ελληνικής Αστυνοµίας διαµορφώνεται πλέον στα πρότυπα
των ανώτατων παραγωγικών σχολών των Ενόπλων Δυνάµεων,
στα οποία βρίσκεται και η Σχολή Ευελπίδων. Και βλέπουµε ότι
παρεµφερής είναι και η στόχευση του Υπουργείου αναφορικά µε
την Αστυνοµική Ακαδηµία. 

Το είπα και στην επιτροπή, το επαναλαµβάνω και από το Βήµα
της Ολοµέλειας. Η ανάγκη αναβάθµισης της εκπαίδευσης των
αστυνοµικών είναι κατανοητή και σεβαστή από όλους µας.
Όµως, δεν συµφωνούµε στο πλαίσιο και την κατεύθυνση που έρ-
χεται να δώσει σε αυτή η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Ως ΜέΡΑ25, επειδή κατανοούµε πλήρως την ανάγκη αναβάθ-
µισης της αστυνοµικής εκπαίδευσης, έχουµε επεξεργαστεί και
έχουµε καταθέσει όλες τις σχετικές προτάσεις µας για τον
έλεγχο και το περιεχόµενο της εκπαίδευσης, προτάσεις που
έχουν καταγραφεί και αποτελούν κοµµάτι των προγραµµατικών
θέσεων του ΜέΡΑ25. 

Προτείνουµε, µεταξύ άλλων, ο έλεγχος των προγραµµάτων
σπουδών και εκπαίδευσης των αστυνοµικών σωµάτων να γίνεται
από τα ΔΙΑΣΚΕΠ, τα Διαβουλευτικά Συµβούλια που προτείνουµε,
και τα οποία θα ασχολούνται µε τα µεγαλύτερα ζητήµατα που
αφορούν την καθηµερινότητα και τη ζωή της χώρας µας, όπως
είναι το ΔΙΑΣΚΕΠ της δικαιοσύνης, της εκπαίδευσης. Προτεί-
νουµε, λοιπόν, ένα τέτοιο διαβουλευτικό συµβούλιο κληρωτών
και εκλεγµένων πολιτών να αναλάβει και τον έλεγχο των προ-
γραµµάτων αστυνοµικής εκπαίδευσης. 

Στόχος µας θα πρέπει να είναι η διασφάλιση πως η εκπαίδευση
των αστυνοµικών µας θα γίνεται µε πλήρη συµµόρφωση των διε-
θνών προτύπων περί ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Τα µέλη, δε, του
ΔΙΑΣΚΕΠ που εµείς προτείνουµε να έχουν τον έλεγχο θα απαρ-
τίζονται κατά το ένα τρίτο, όπως είναι και η συνήθης πρότασή
µας, από το Κοινοβούλιο, από ορισµένους εκπροσώπους από τα
κοινοβουλευτικά κόµµατα, τα υπόλοιπα να είναι πολίτες και ειδι-
κοί, µε µέρος αυτών να είναι κληρωτοί. 

Δυστυχώς, στη χώρα µας συναντάµε ιστορικά µια γραφει-
οκρατική Αστυνοµία, µε βασικό στοιχείο την καταστολή πολιτι-
κών δικαιωµάτων. Ειδικά τα τελευταία χρόνια έχουµε παρατη-
ρήσει περιστατικά µε την Αστυνοµία πολλές φορές να λειτουργεί
µε µιλιταριστικά, ρεβανσιστικά και ταξικά χαρακτηριστικά. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, κρίνεται απαραίτητη µία ταυτόχρονα ριζοσπα-
στική, αλλά και ρεαλιστική προσέγγιση στη µεταρρύθµιση του
όλου πλαισίου αστυνόµευσης. Απαιτείται πραγµατικά ένας εκ βά-
θρων επαναπροσδιορισµός των αρµοδιοτήτων και των υπηρε-
σιών της ΕΛ.ΑΣ.. 

Η εξαιρετικά ευρεία εντολή της θα πρέπει να περιοριστεί και
να εστιαστεί στη διασφάλιση της δηµόσιας ασφάλειας, µε πλη-
θώρα άλλων αρµοδιοτήτων να µεταφέρονται σε κοινωνικές υπη-
ρεσίες, οι οποίες θα έρθουν να πλαισιώσουν το έργο της
Ελληνικής Αστυνοµίας, αλλά και να λειτουργήσουν αυτόνοµα
όταν αυτό κριθεί απαραίτητο. Δυνητικά θα µπορούσε να είναι στο
πλαίσιο υπηρεσιών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Αυτός ακριβώς ο απαραίτητος, προοδευτικός όµως, επανα-
σχεδιασµός της δηµόσιας ασφάλειας θα πρέπει να πραγµατο-
ποιηθεί στο πλαίσιο δηµοκρατικής αναδιάρθρωσης της

Ελληνικής Αστυνοµίας και γενικότερης, όµως, ανακατανοµής
πόρων από την καταστολή στην καταπολέµηση των αιτίων της
εγκληµατικότητας. Πρέπει, δηλαδή, να κινηθούµε στα διεθνή
πρότυπα, βλέποντας τα κινήµατα που αναπτύσσονται σε παγκό-
σµιο επίπεδο, κινήµατα που µάχονται για τον εκδηµοκρατισµό
και την αποχρηµατοδότηση της Αστυνοµίας. 

Μια τέτοια µεταρρύθµιση φυσικά θα περιλαµβάνει την κατάρ-
γηση των ειδικών σωµάτων, όπως είναι τα ΜΑΤ, οι οµάδες
ΔΕΛΤΑ, ΖΗΤΑ, ΔΙΑΣ, τον αφοπλισµό των αστυνοµικών που µετέ-
χουν σε καθηµερινές περιπολίες και τον κοινωνικό έλεγχο της
εκπαίδευσης και του έργου της Αστυνοµίας µε τον τρόπο που
περιέγραψα, µε τα ΔΙΑΣΚΕΠ. 

Τέλος, είναι σηµαντικό να υπάρξει ταυτόχρονη νοµοθετική
πρωτοβουλία για τη ρύθµιση και τον έλεγχο των ιδιωτικών σω-
µάτων ασφαλείας, καθώς σε ένα πλαίσιο µιας εκδηµοκρατισµέ-
νης Αστυνοµίας υπάρχει ο κίνδυνος ανάπτυξης ιδιωτικών
οµάδων που θα µπουν «από το παράθυρο» να αναλάβουν αρµο-
διότητες. Και αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να προλάβουµε και
όχι να τρέχουµε µετά να λειτουργήσουµε πυροσβεστικά. 

Αξίζει να σηµειώσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως
σύµφωνα µε στοιχεία που δηµοσιοποίησε η EUROSTAT, η χώρα
µας, η Ελλάδα, το 2020 ξόδεψε το 1,5% του ΑΕΠ της σε αστυνο-
µικές υπηρεσίες, δηλαδή στις δυνάµεις καταστολής. Αυτό το πο-
σοστό είναι το υψηλότερο σε ολόκληρη την Ένωση. Φανταστείτε
ότι το ποσοστό δαπανών για την παιδεία βρέθηκε µόλις στη δέ-
κατη όγδοη θέση. 

Εν αντιθέσει µε την καταστολή και ενώ η Ελλάδα είναι µια
χώρα που καταστρέφεται ολοένα και περισσότερο από πυρκα-
γιές -το είδαµε όλες αυτές τις προηγούµενες µέρες, είδαµε ει-
κόνες που ευχόµαστε πραγµατικά να µην ξαναδούµε, χιλιάδες
στρέµµατα γης να γίνονται στάχτη- οι αντίστοιχες δαπάνες για
την πυροπροστασία δεν έφτασαν ούτε το 0,3% του ΑΕΠ, ποσο-
στό στο οποίο είναι καθηλωµένες όλα τα χρόνια των µνηµονίων. 

Εκτός αυτού, ειδικά για τη δασοπροστασία, το 2020 επενδύ-
θηκε µόλις στο 0,04%. Επιπροσθέτως, η Ελλάδα το 2020 είχε τη
δεύτερη υψηλότερη αναλογία αστυνοµικών µετά την Κύπρο, µε
µια αναλογία πεντακόσιοι αστυνοµικοί ανά εκατό χιλιάδες κατοί-
κους, όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος δεν ξεπερνά τους τριακό-
σιους πενήντα αστυνοµικούς ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους. 

Παράλληλα διαπιστώνουµε ότι η εκτόξευση της αναλογίας
αυτής συνέβη κυρίως στα χρόνια των µνηµονίων. Διότι αν ανα-
τρέξουµε στα στοιχεία του 2008, θα δούµε πως τότε είχαµε τρια-
κόσιες πενήντα τέσσερις αστυνοµικούς ανά εκατό χιλιάδες
κατοίκων.

Σηµειωτέον δε ότι -το καταλαβαίνουµε όλοι µας, το αντιλαµ-
βανόµαστε- αυτός ο αριθµός θα δούµε διαδοχικά τα επόµενα
έτη, από το 2020, να αυξάνεται κυρίως, αν αναλογιστούµε και
προσµετρήσουµε τις προσλήψεις που κάνει η ΕΛ.ΑΣ. ειδικών
φρουρών. Συγκεκριµένα, υπάρχουν συνήθως τουλάχιστον τρεις
προκηρύξεις τον χρόνο, µε την κάθε µία από αυτές να προβλέπει
προσλήψεις πολλών ατόµων. 

Επιπλέον, είναι προφανές ότι και οι δαπάνες του κρατικού προ-
ϋπολογισµού για την καταστολή θα δούµε να εµφανίζονται αυ-
ξηµένες, καθώς τα δύο τελευταία χρόνια το αρµόδιο Υπουργείο,
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, προέβη σε µεγάλες αγο-
ρές εξοπλισµού.

Επιστρέφοντας τώρα στο ζήτηµα του νοµοσχεδίου, το ζήτηµα
της αστυνοµικής εκπαίδευσης, θεωρούµε πως είναι το λιγότερο
υποκριτικό να έχουµε από τη µία πλευρά την ηγεσία του αρµόδιου
Υπουργείου να εισηγείται ένα νοµοσχέδιο, το οποίο θεωρητικά θα
βελτιώσει την εκπαίδευση και θα κάνει πανεπιστηµιακή πλέον την
εκπαίδευση της Αστυνοµίας στη χώρα µας και την ίδια στιγµή, το
ίδιο ακριβώς Υπουργείο να συνεχίζει να προσλαµβάνει ειδικούς
φρουρούς, να συνεχίζει δηλαδή να προσλαµβάνει ανθρώπους που
µε µια ελλιπέστατη τρίµηνη εκπαίδευση καλούνται να αναλάβουν
καθήκοντα καθηµερινότητας και άµεσης επαφής µε τους πολίτες
και συνήθως να αναλάβουν καθήκοντα καταστολής.

Το είπα και στην επιτροπή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα
το πω και τώρα. Όσο συντηρείτε, κυρίες και κύριοι της Συµπολί-
τευσης, το καθεστώς των ειδικών φρουρών που θα έρθουν να
αναλάβουν τη «βρώµικη» δουλειά, τόσο συντηρείτε µια Αστυνο-
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µία πολλών και όχι µόνο δύο ταχυτήτων. 
Κύριοι Υπουργοί, αν πιστεύετε στο νοµοσχέδιο που εισηγείστε

σήµερα και ζητάτε να ψηφίσουµε, τότε καταργείστε τώρα τον
θεσµό των ειδικών φρουρών, νοµοθετήστε την εισαγωγή στις
σχολές της Αστυνοµίας µόνο µέσω πανελληνίων. Αν θέλετε να
συνεχίσετε να τους προσλαµβάνετε µε τη µία προκήρυξη µετά
την άλλη, τότε αποσύρετε το νοµοσχέδιό σας, γιατί δείχνει ότι
ούτε εσείς οι ίδιοι το πιστεύετε. Οτιδήποτε άλλο είναι µια µέση
λύση, είναι η λύση που τελικά θα ακολουθήσετε, είναι µια λύση
που δεν θα βελτιώσει σε τίποτα την κατάσταση ούτε θα λύσει κα-
νένα πρόβληµα. 

Είµαι βέβαιη πως, φυσικά, δεν θα κάνετε τίποτε από αυτά, ούτε
θα σταµατήσετε να προσλαµβάνετε ειδικούς φρουρούς ούτε θα
αποσύρετε το νοµοσχέδιο, για να έχετε µε αυτόν τον τρόπο όλες
τις πλευρές ικανοποιηµένες.

Αλήθεια, κύριοι Υπουργοί, οι εικόνες που είδαµε το βράδυ του
Σαββάτου στα Εξάρχεια τι αίσθηµα σας προκάλεσαν και όχι µόνο
σε εσάς, σε όλους τους συναδέλφους της Συµπολίτευσης; 

Προσωπικά ως γυναίκα µε εξόργισε να βλέπω γυναίκες που
επιχείρησαν να διαµαρτυρηθούν για βιασµούς που επιχειρήθη-
καν τις προηγούµενες µέρες στην περιοχή, να βρίσκουν απέναντί
τους πάνοπλους άνδρες των ΜΑΤ. Με εξόργισε, φυσικά ακόµη
περισσότερο, η εικόνα του άντρα των ΜΑΤ να απασφαλίζει, όπως
φαίνεται στις φωτογραφίες, από την προστατευτική θήκη το
όπλο του. Φυσικά διαβάσαµε ότι ζητήσατε να γίνει διερεύνηση
του θέµατος και ορθά πράξατε. Αναρωτιέµαι, όµως, αν θα δούµε
κάποια έρευνα από αυτές να τελεσφορεί και αν θα έχουµε τελικά
πόρισµα στα χέρια µας. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα καταψηφίσουµε
το νοµοσχέδιο, γιατί πραγµατικά όχι µόνο δεν αναβαθµίζει την
αστυνοµική εκπαίδευση, όχι µόνο δεν θα βοηθήσει όλους εµάς
να νιώσουµε πιο ασφαλείς, αλλά αποδεικνύει για ακόµη µία φορά
και µε έναν περίτρανα γλαφυρό τρόπο τη διγλωσσία της Κυβέρ-
νησης. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα
ο κ. Κοτρωνιάς Γεώργιος, ο πρώτος οµιλητής από τη Νέα Δηµο-
κρατία. Μετά θα λάβει τον λόγο η κ. Γεροβασίλη από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αφορά ένα ιδιαίτερα σηµαν-
τικό και επίκαιρο ζήτηµα, εκείνο της αναβάθµισης της ασφάλειας
της ελληνικής κοινωνίας απέναντι στις προκλήσεις της σύγχρο-
νης εποχής. 

Αυτό επιδιώκεται µε την ολοκληρωτική αναβάθµιση και την
αναµόρφωση της αστυνοµικής εκπαίδευσης σε όλα τα επίπεδα,
µια πρωτοβουλία που αποτελεί τη βασική προϋπόθεση, προκει-
µένου να βελτιωθούν οι παρεχόµενες υπηρεσίες για την προστα-
σία του πολίτη και κατ’ επέκταση, να αυξηθεί το αίσθηµα της
ασφάλειας στην κοινωνία.

Στο επίκεντρο του νοµοσχεδίου βρίσκεται η επιδίωξη για τη
δηµιουργία µιας νέας ταυτότητας του Έλληνα αστυνοµικού, ο
οποίος θα διαθέτει τη βέλτιστη κατάρτιση και θεωρητική γνώση,
ώστε να µπορεί να ανταποκριθεί στις νέες µορφές εγκληµατικό-
τητας και παραβατικότητας. 

Για τον σκοπό αυτόν, έχουν ληφθεί υπ’ όψιν συναφείς πρακτι-
κές στην οργάνωση της αστυνοµικής εκπαίδευσης και των αντί-
στοιχων ακαδηµιών και σχολών στις χώρες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ενώ έχουν ληφθεί υπ’ όψιν οι αρµοδιότητες και ο τρό-
πος λειτουργίας του οργανισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την κατάρτιση των στελεχών στον τοµέα της επιβολής του
νόµου. 

Μέχρι τώρα, παρ’ όλο που στο παρελθόν εφαρµόστηκαν στο-
χευµένες παρεµβάσεις για τη βελτίωση της αστυνοµικής εκπαί-
δευσης, εξακολουθεί αυτή να είναι ελλιπής, σε σχέση βέβαια
πάντα µε την εποχή µας και τις απαιτήσεις της. Τα κενά της εν-
τοπίζονται κυρίως στη στόχευση, τη φιλοσοφία, τη µεθοδολογία
της εκπαίδευσης, την απουσία επικαιροποίησης και εξέλιξης των
εκπαιδευτικών προγραµµάτων, τα µέσα και τις υποδοµές αλλά
και το διδακτικό προσωπικό. 

Το νοµοθετικό πλαίσιο που εφαρµόζεται για την Αστυνοµική
Ακαδηµία δεν ανταποκρίνεται στις σύγχρονες προκλήσεις, τις
σύγχρονες ανάγκες και τους κινδύνους που καλείται να αντιµε-
τωπίσει η Ελληνική Αστυνοµία. Επιπλέον, δεν δηµιουργεί και τις
προϋποθέσεις για την αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης
και την εξασφάλιση ενός συνεκτικού πλαισίου εκπαιδευτικής πο-
λιτικής που θα αξιοποιεί τις νέες τεχνολογίες και θα εξελίσσεται
µε βάση συνεργασίες και συνέργειες. 

Κατά συνέπεια η εκπαίδευση στις σχολές Αστυνοµίας δεν προ-
σαρµόζεται άµεσα, αποτελεσµατικά και ευέλικτα στις νέες απαι-
τήσεις για την προστασία του πολίτη και τη δηµόσια ασφάλεια. 

Το πλαίσιο οργάνωσης και λειτουργίας Σχολής Αξιωµατικών
και της Αστυνοµικής Ακαδηµίας που εισάγεται µε το παρόν νο-
µοθέτηµα δηµιουργεί τις θεσµικές προϋποθέσεις, ώστε να αξιο-
ποιηθεί στο µέγιστο η διεθνής εµπειρία για τη συνολική
αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης και να δηµιουργη-
θούν σταθερές και µόνιµες συνεργασίες µε πανεπιστηµιακά και
ερευνητικά ιδρύµατα, καθώς και µε δηµόσιους και ιδιωτικούς φο-
ρείς. 

Συγκεκριµένα, στο δεύτερο µέρος του παρόντος η Σχολή
Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας αναβαθµίζεται και εισάγεται
ο διαχωρισµός µεταξύ αστυνοµικής και ακαδηµαϊκής εκπαίδευ-
σης, µε στόχο την υψηλής ποιότητας εκπαίδευση και την κατάρ-
τιση των σπουδαστών της. 

Η ακαδηµαϊκή εκπαίδευση πραγµατοποιείται εξ ολοκλήρου
από µόνιµα µέλη διδακτικού-ερευνητικού προσωπικού, ΔΕΠ, τα
οποία εκλέγονται µε την ίδια αξιοκρατική διαδικασία, όπως και
τα µέλη ΔΕΠ στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Το πρό-
γραµµα σπουδών της σχολής αναβαθµίζεται και πλέον οι διδά-
σκοντες και τα µέλη ΔΕΠ καλύπτουν ένα ευρύ φάσµα γνωστικών
αντικειµένων, ιδίως των νοµικών, κοινωνικών, πολιτικών και εν
γένει ανθρωπιστικών επιστηµών, καθώς και των εφαρµοσµένων
αστυνοµικών πρακτικών. 

Επιπλέον, οι σπουδαστές της Σχολής Αξιωµατικών έχουν τη
δυνατότητα τόσο ανεξάρτητα όσο και σε συνεργασία µε τα άλλα
ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα να αποκτήσουν τίτλους σπου-
δών µεταπτυχιακών προγραµµάτων, ενώ παρέχεται και η δυνα-
τότητα για ερευνητική δράση και για διεθνείς συνεργασίες. 

Τέλος, για τη διασφάλιση της ποιότητας του εκπαιδευτικού και
ερευνητικού έργου της σχολής συστήνεται και µονάδα διασφά-
λισης ποιότητας εντός αυτής.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι µε τις προτεινόµενες διατάξεις γίνεται
µια συντονισµένη πλέον προσπάθεια, ώστε η σχολή των αξιωµα-
τικών της Ελληνικής Αστυνοµίας να καθιερωθεί ως ένα πανεπι-
στηµιακό στρατιωτικό ίδρυµα υψηλού επιπέδου στο πρότυπο
των σχολών των Ενόπλων Δυνάµεων.

Στο τρίτο µέρος ρυθµίζεται η οργάνωση και η λειτουργία της
Αστυνοµικής Ακαδηµίας, µε στόχο την αποτελεσµατική εκπλή-
ρωση της αποστολής της για εκπαίδευση, µετεκπαίδευση, επιµόρ-
φωση και εξειδίκευση όλων των κατηγοριών και βαθµίδων του
προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας. Στο πλαίσιο αυτό προ-
βλέπεται ότι η Αστυνοµική Ακαδηµία µεταξύ άλλων αναπτύσσει
συνεργασίες µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα, µε ερευνητικά κέντρα και
µε ινστιτούτα και συµµετέχει σε προγράµµατα εκπαιδευτικού ή
ερευνητικού χαρακτήρα. 

Επιπλέον, µπορεί να αναπτύσσει συνεργασίες µε δηµόσιους
και ιδιωτικούς φορείς, καθώς και µε διεθνείς και ευρωπαϊκούς
οργανισµούς, τόσο για να υιοθετήσει σύγχρονες εκπαιδευτικές
πρακτικές όσο και να έχει πιο άµεση σύνδεση µε την ελληνική
κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος Μπούρας)

Επιπλέον, προβλέπεται η αναβάθµιση και των υπολοίπων σχο-
λών της Αστυνοµίας και ιδίως της Σχολής Αστυφυλάκων, στην
οποία δίνονται πλέον οι δυνατότητες αξιολόγησης αλλά και µε-
ταπτυχιακών σπουδών, ενώ αναβαθµίζεται και το διδακτικό προ-
σωπικό µε απαίτηση, πλέον, υψηλών τυπικών προσόντων για την
πρόσληψή του. 

Τέλος, µε το Μέρος Δ’ ρυθµίζεται, κατ’ αρχάς, ένα σηµαντικό
ζήτηµα προς διευκόλυνση των Ελλήνων πολιτών, αυτό της πα-
ράτασης της ισχύος των διαβατηρίων από πέντε σε δέκα χρόνια.
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Η συγκεκριµένη ρύθµιση εναρµονίζεται µε τα σχετικά διεθνή
πρότυπα, γλιτώνει χρόνο και χρήµατα από τους πολίτες και απο-
δεσµεύει τους αστυνοµικούς από επιπλέον ώρες γραφειοκρατι-
κής δουλειάς. 

Παράλληλα, προβλέπεται η επέκταση του θεσµού της ηλε-
κτρονικής επιτήρησης και σε καταστήµατα κράτησης που δεν
τον εφαρµόζουν ήδη, καθώς και σε περιφερειακές ενότητες που
δεν προβλέπεται µέχρι σήµερα, µε στόχο την αποτελεσµατικό-
τερη λειτουργία των καταστηµάτων κράτησης, σύµφωνα µε τον
στρατηγικό σχεδιασµό για το σωφρονιστικό σύστηµα 2021 -
2023.

Ολοκληρώνοντας, το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι,
θέτει τις βάσεις ώστε η Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας να αναβαθµιστεί πλήρως ως πανεπιστηµιακή σχολή και η
συνολική εκπαίδευση των Ελλήνων αστυνοµικών να αναµορφω-
θεί, ώστε να προσαρµοστεί στα σύγχρονα κοινωνικά δεδοµένα,
να ανταποκριθεί στις σύγχρονες επιστηµονικές εξελίξεις και να
εναρµονιστεί µε τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές. 

Μόνον έτσι µπορούµε να ευελπιστούµε στην ενδυνάµωση και
τον εκσυγχρονισµό της Ελληνικής Αστυνοµίας, µε στελέχη ολο-
κληρωµένα, έτοιµα να αντιµετωπίσουν άµεσα και αποτελεσµα-
τικά κάθε νέα µορφή βίας και παραβατικότητας και να
εµπνεύσουν τον σεβασµό και το αίσθηµα της ασφάλειας σε
όλους τους Έλληνες πολίτες. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο τώρα έχει η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Όλγα Γεροβασίλη.

Ορίστε, κυρία Γεροβασίλη, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαµε σήµερα τη µήνυση που

κατέθεσε ο κ. Ανδρουλάκης για την παγίδευση του κινητού του
µε το σύστηµα Predator και οι συνάδελφοι του ΚΙΝΑΛ και ο κ. Κα-
µίνης που είναι εδώ διεξοδικά τοποθετήθηκαν. Είχαµε δει το
θέµα και όταν καταγγέλθηκε από δηµοσιογράφους. Όλη η Αντι-
πολίτευση ρώτησε τότε τι συµβαίνει και η απάντηση ήταν ότι δεν
έχει αγοραστεί τέτοιο σύστηµα από την πλευρά της ελληνικής
Κυβέρνησης. 

Κύριοι Υπουργοί, κατανοούµε αυτή την απάντηση, αλλά ξέ-
ρετε αυτό δεν είναι αρκετό πια. Δηλαδή, οι καταγγελίες του κ.
Ανδρουλάκη έγιναν µέσω της υπηρεσίας που οργάνωσε το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο, προκειµένου να ελέγξει τι και πώς συνέβη.
Η χώρα θα έχει ένα σύστηµα το οποίο θα φροντίσει να µην κα-
ταστρατηγείται ολόκληρο το Σύνταγµα; Τα άρθρα τα ανέπτυξε
ο κ. Καµίνης.

Πώς θα προστατευτούν οι πολίτες, οι δηµοσιογράφοι, οι πολι-
τικοί, οι Αρχηγοί κοµµάτων, εσείς, κύριοι Υπουργοί; Δεν ξέρω, τα
δικά σας τηλέφωνα παρακολουθούνται; 

Πυρκαγιές. Η χώρα φλέγεται και φέτος, οι φωτιές βγαίνουν
στη θάλασσα. Βεβαίως, υπάρχει το σχέδιο εκκένωσης και, ναι,
ευτυχώς, δεν υπάρχουν θύµατα. Ωστόσο, αυτό δεν σηµαίνει ότι
δεν συντελείται µια τεράστια καταστροφή στις περιουσίες των
συµπολιτών µας, διαλύεται η ζωή τους και, βεβαίως, δηµιουργεί-
ται µια τεράστια περιβαλλοντική καταστροφή στη χώρα, η οποία
ξεκίνησε από πέρυσι -θυµίζω- µε το ενάµισι εκατοµµύριο καµένα
στρέµµατα. Τώρα οι φωτιές σβήνουν στη θάλασσα και, βεβαίως,
γίνονται και οι αντίστοιχες δεήσεις προς τα «επάνω» µήπως και
βρέξει. Και ο Πρωθυπουργός της χώρας µοιράζει χαµόγελα και
φωτογραφίες. 

Η Πυροσβεστική, το σύστηµα πολιτικής προστασίας, χρειάζον-
ται ενίσχυση και στο κοµµάτι της πρόληψης. Αυτή η Κυβέρνηση
δεν έχει κάνει απολύτως τίποτε, πλην του να απολύσει δασοφύ-
λακες που είχαν προσληφθεί επί ΣΥΡΙΖΑ, κ.λπ.. Το «112» σας θυ-
µίζω ότι έγινε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Το παραλάβατε
σε δοκιµαστική λειτουργία και ορθώς χρησιµοποιείται στη χώρα.
Οι πυροσβέστες που υπηρετούν σήµερα, είναι αυτοί που η Νέα
Δηµοκρατία φώναζε κατά το 2017 να απολυθούν. Τότε που εµείς
µονιµοποιούσαµε τους πενταετούς θητείας δυόµισι χιλιάδες πυ-
ροσβέστες, η Νέα Δηµοκρατία είπε να απολυθούν. Στη συνέχεια,

προσλάβαµε ακόµη και χίλιους πυροσβέστες εκείνη την εποχή
πενταετούς απασχόλησης και ακόµη χίλιους εποχικούς. Φέραµε
πρόταση νόµου -όχι για το Υπουργείο Πολιτικής Προστασίας,
αλλά για την Εθνική Αρχή Πολιτικής Προστασίας- ξεκαθαρίζον-
τας αρµοδιότητες, βάζοντας τους επιστήµονες να σχεδιάσουν
µακριά από τις πολιτικές αντιπαραθέσεις και από τη µη συνέχεια
των πολιτικών επιλογών της εκάστοτε κυβέρνησης. Αυτό που
έκανε ο Πρωθυπουργός της χώρας µας ήταν να ρωτήσει τους
ξενυχτισµένους πυροσβέστες εάν ξεκουράστηκαν, εάν πρόλα-
βαν.

Έγινε το Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης. Δράσεις πρόληψης:
καµµία. Οι πυρκαγιές, βεβαίως υπήρχαν, βεβαίως θα υπάρχουν,
ωστόσο δεν µπορεί να τις αφήνουµε να σβήνουν στη θάλασσα
και να λέµε ευτυχώς δεν πάθαµε και τίποτε. 

Όσον αφορά την εκπαίδευση, ο ΣΥΡΙΖΑ προέβλεψε την εισα-
γωγή στην Πυροσβεστική Ακαδηµία µέσω πανελληνίων και υλο-
ποιήθηκε. Στην Αστυνοµία καθιερώσαµε εξωτερική φοίτηση µετά
το πρώτο έτος. Με απόφαση Χρυσοχοΐδη παλαιότερα επανήλθε
η εσωτερική φοίτηση και σήµερα η εσωτερική φοίτηση γίνεται
νόµος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απαράδεκτο τα στελέχη
της Ελληνικής Αστυνοµίας που καλούνται να δραστηριοποιηθούν
στην κοινωνία, να στρατωνίζονται και να µένουν τέσσερα χρόνια
αποκοµµένα από την κοινωνία. Ακούστηκαν πολλά στις επιτρο-
πές, ακούσαµε από τον Υπουργό ότι η Αστυνοµία είναι Αστυνοµία
και ρώτησε και εάν θέλουµε -εάν θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή- οι αυ-
ριανοί αξιωµατικοί να είναι και άνθρωποι που είναι αρνητές στρά-
τευσης. Ακούσαµε απίστευτα πράγµατα.

Μας είπαν ότι πρέπει να είναι εσώκλειστοι οι δόκιµοι, γιατί συ-
νεπικουρεί -λέει- η Αστυνοµία τις ένοπλες δυνάµεις σε καιρό πο-
λέµου και πρέπει οι δόκιµοι να έχουν πειθαρχία. Βεβαίως!
Αλίµονο! Και οι έφεδροι, λοιπόν, που κατατάσσονται σε καιρό πο-
λέµου, θα πρέπει να είναι και αυτοί εσώκλειστοι µέχρι τότε; Δη-
λαδή, τι πρέπει να γίνει; Με ποια λογική;

Και αναρωτιέµαι, δεν ξέρετε ότι η Αστυνοµία είναι σώµα ασφά-
λειας και όχι στρατιωτικό σώµα; Δεν ξέρετε ότι οι αστυνοµικοί
είναι από τον νόµο αστυνοµικοί υπάλληλοι και όχι στρατιώτες;
Δεν ξέρετε ότι το πρώτο έτος εσωτερικής φοίτησης των αστυ-
νοµικών εξοµοιώνεται µε τη στρατιωτική θητεία; Για ποιον λόγο
να στρατωνίζεται τέσσερα χρόνια ένα σώµα που επιχειρεί µέσα
στην κοινωνία; Αλλά, νοµίζω, ότι αυτό είναι θέµα αντίληψης, θέµα
άποψης, που θέλει την Αστυνοµία µακρύ χέρι επιβολής και στρα-
τιωτικού τύπου. Αν αντί για την ακαδηµαϊκή εκπαίδευση σήµερα
ακόµη συζητάµε τα βασικά, νοµίζω ότι είµαστε πολύ πίσω ή, του-
λάχιστον, γυρνάµε πίσω. 

Είναι θετικό το ότι υιοθετήσατε, βεβαίως, αρκετά σηµεία όπως
το προεδρικό διάταγµα που είχε κατατεθεί επί ΣΥΡΙΖΑ. Δεν πρό-
λαβε και τότε όλα αυτά ήταν µέσα στον Μάιο µήνα, µετά προκη-
ρύχθηκαν εκλογές. 

Τρία χρόνια σας πήρε για να κάνετε ένα σχέδιο. Βεβαίως, είναι
θετικό ότι υιοθετήσετε διάφορα σηµεία, όπως τους τοµείς ακα-
δηµαϊκής εκπαίδευσης στα όργανα διοίκησης: κοσµήτορα, εκ-
παιδευτικό συµβούλιο, ακαδηµαϊκή συνέλευση, διευθυντές
ακαδηµαϊκών τοµέων, τα µέλη ΔΕΠ κατόπιν προκήρυξης και µε
εκλεκτορικό σώµα. 

Βέβαια, δεν αλλάζει κάτι για τη Σχολή Αστυφυλάκων. Εκεί πα-
ραµένει η τριµελής επιτροπή αστυνοµικών, θα συνεχίσει να επι-
λέγει τους καθηγητές µε συµβάσεις έργου. Ο κάθε καθηγητής
θα συνεχίσει να διδάσκει ό,τι νοµίζει, χωρίς ενιαίο πρόγραµµα
σπουδών.

Και παρά τις ενδεχοµένως ή δήθεν καλές προθέσεις εδώ γί-
νονται και άλλα άλµατα προς τα πίσω. Καταργείται o νόµος Δέν-
δια που προέβλεπε ότι η Αστυνοµική Ακαδηµία είναι νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου και ανεξάρτητη. Δίνεται πλειοψηφία
στα όργανα της σχολής σε εκπροσώπους του Αρχηγείου της
ΕΛ.ΑΣ. και βεβαίως, ειδικά η Σχολή Αστυφυλάκων µετατρέπεται
σε υπηρεσία του Αρχηγείου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό.
Είχαµε προτείνει ξεκάθαρα, ως ΣΥΡΙΖΑ, Ανώτατη Σχολή Αξιω-
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µατικών επιπέδου 7 του εθνικού και ευρωπαϊκού πλαισίου προ-
σόντων µε ενσωµατωµένο µάστερ, Ανώτατη Σχολή Αρχιφυλάκων
επιπέδου 6, Αστυφυλάκων µε ρητή κατοχύρωση επιπέδου 5 και
όλες, βεβαίως, µέσω πανελληνίων. Χωρίς ελάχιστο χρόνο φοίτη-
σης 3+1 έτη, χωρίς αυτοδιοίκητο και χωρίς ακαδηµαϊκά εχέγγυα,
φυσικά, δεν υπάρχει ανωτατοποίηση. Με δυο λόγια ένα βήµα
µπροστά, τέσσερα πίσω. 

Και βεβαίως, αυτά που συµβαίνουν και για τη Σχολή Αξιωµατι-
κών αφορούν ελάχιστους, δηλαδή, περίπου πενήντα άτοµα που
µπαίνουν µέσω πανελληνίων. Από την άλλη είναι ειδικοί φρουροί
χωρίς διαδικασίες, εκτός κάθε διαδικασίας αξιοκρατικής και βε-
βαίως, ανεκπαίδευτοι ώστε να βλέπουµε αυτές τις σκηνές που
βλέπουµε και που είδαµε και προχθές στα Εξάρχεια, αυτό το
κρεσέντο αστυνοµικής βίας.

Και τελειώνοντας να πω ότι εµείς θέλουµε µια Αστυνοµία σύγ-
χρονη, νόµιµη µε στελέχη ικανά µε γνώσεις δίπλα και όχι απέ-
ναντι στον πολίτη. Μια τελευταία κουβέντα και µια ερώτηση,
κύριε Υπουργέ. Φέρνετε ρύθµιση που παρατείνετε την ισχύ των
διαβατηρίων από τα πέντε στα δέκα χρόνια. Ποιος έχει αυτή τη
σύµβαση για τα διαβατήρια; Ακυρώσατε τον διαγωνισµό. Τρία
χρόνια δεν έχετε καταφέρει να ολοκληρώσετε τον διαγωνισµό
για τις καινούργιες ταυτότητες που απαιτούν οι διεθνείς υποχρε-
ώσεις της χώρας µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για το πώς κρίνεται
στα επίπεδα ασφάλειας η χώρα. Και τι κάνετε; Οι παλιές ταυτό-
τητες έρχονται στα κινητά και παρατείνονται και για πέντε χρό-
νια. Αυτό δεν λέγεται εξέλιξη και αυτό άλµα προς τα πίσω είναι.
Και θέλουµε να µάθουµε µε ποιο τρόπο και ποιος θα υλοποιήσει
αυτή τη σύµβαση και µε ποια διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και Αντιπρόεδρος της Βου-
λής, κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος και αµέσως µετά τον λόγο
θα πάρει ο Υπουργός Πολιτικής Προστασίας, κ. Θεοδωρικάκος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Προστασίας του Πολίτη, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Διορθώνω, ο Υπουρ-
γός Προστασίας του Πολίτη, κ. Θεοδωρικάκος.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ και τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη για τη διευκόλυνση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, και χαίροµαι
που έχετε αυτόν τον τίτλο «Προστασίας του Πολίτη», σήµερα ο
Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ κατέθεσε µια µηνυτήρια αναφορά στον
εισαγγελέα του Αρείου Πάγου που µας αφορά όλους. Αφορά
στα πολιτικά κόµµατα. Αφορά στη δικαιοσύνη. Αφορά στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, αλλά πρωτίστως αφορά και στην Κυβέρ-
νηση. 

Στις 21 Σεπτεµβρίου λίγο πριν ξεκινήσουν οι διαδικασίες για
την εκλογή του Αρχηγού και ενώ βρισκόταν στην Ελλάδα ο Νίκος
Ανδρουλάκης υπήρξε σύνδεσµος-παρέµβαση στο κινητό του µε
το γνωστό σύστηµα Predator, το οποίο ροµποτοποιεί το κινητό.
Μπορεί, δηλαδή, µέσα από αυτό να το χρησιµοποιεί, να παίρνει
βίντεο, µηνύµατα, συνακρόαση, τα πάντα. Και εδώ υπάρχουν
πάρα πολλά ζητήµατα στα οποία πρέπει να απαντήσει η Κυβέρ-
νηση και το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και η δικαιοσύνη. 

Μπορούµε σήµερα ως Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, εµείς, όλοι
οι Βουλευτές εδώ, να δώσουµε το κινητό µας σε µια υπηρεσία,
όπως το έδωσε ο κ. Ανδρουλάκης, για να δούµε αν µας έχουν
βάλει αυτό το σύστηµα; Διατίθεται τέτοια υπηρεσία από την ελ-
ληνική κυβέρνηση; Είναι ένα ερώτηµα. 

Δεύτερον, η Βουλή και τα πολιτικά κόµµατα, τι θα κάνουν
εκτός από τις ανακοινώσεις; Πώς θα προασπίσουν το θέµα δη-
µοκρατίας που υπάρχει; Υπάρχει ένα ερώτηµα. Δεν θα ήθελαν οι
Αρχηγοί να δουν αν στα κινητά τους υπάρχει αυτό το σύστηµα;
Και αν υπάρχει µόνο στο κινητό του κ. Ανδρουλάκη, γιατί επιλέχ-
θηκε να πάει µόνο στο κινητό του κ. Ανδρουλάκη; Δεν θα πρέπει
να διασφαλιστεί αυτό; Οι υπόλοιποι Αρχηγοί των κοµµάτων δεν
θέλουν να δώσουν το κινητό τους, να δούµε αν αυτούς τους αν-
θρώπους -και τον ίδιο τον Πρωθυπουργό θα έλεγα- τους παρα-

κολουθεί κάποιος, κύριε Υπουργέ, και για ποιον λόγο; Υπάρχει
αυτή η δυνατότητα; Πιστεύετε ότι είναι τυχαίο ότι έγινε µόνο
στον κ. Ανδρουλάκη;

Κοιτάξτε, η προσπάθεια που γίνεται, από διάφορα κέντρα, για
να πέσει το θέµα στα χαµηλά, δεν µπορεί να έχει µεγάλη επιτυ-
χία, γιατί υπάρχει η πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι,
όπως λένε πολλοί τεχνικοί σύµβουλοι, ότι ναι µεν αυτό το βρήκε
το τµήµα ασφαλείας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, για τα υπό-
λοιπα συστήµατα συνακρόασης, όµως, χάνονται τα ίχνη. Υπήρ-
χαν και έχουν τέτοια συστήµατα οι κυβερνήσεις ή οι ιδιωτικοί
φορείς; Δεν έχει τη δύναµη το κράτος και οι υπηρεσίες του κρά-
τους, της δικαιοσύνης για να αποτρέψουν κάτι τέτοιο; Θα µπο-
ρούσε κάποιος να πει, που το τελευταίο καιρό γίνεται
προσπάθεια το ΠΑΣΟΚ από πολλές πλευρές να «πιεστεί», ότι
αυτό το ήθελαν για να το χρησιµοποιήσουν ως εκβιασµό. Δεν
γνωρίζετε ότι το σύστηµα αυτό µπορεί να πάρει και προσωπικές
στιγµές; 

Αναρωτιέµαι, κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, από όποιο κόµµα
και να είµαστε εδώ πέρα µέσα, ξεχάστε αν είστε της Κυβέρνησης
ή της Αντιπολίτευσης, θα θέλατε να σας συµβεί ποτέ αυτό και να
έχετε αύριο το πρωί οποιονδήποτε να σας εκβιάζει για ένα προ-
σωπικό σας ζήτηµα; Πώς διασφαλίζουµε, η Ελληνική Δηµοκρα-
τία, το απόρρητο των επικοινωνιών; Ποιες πρωτοβουλίες θα
πάρουµε γι’ αυτό; Πιστεύετε ότι αν κάποιος έχει τη δύναµη να
µειώσει την ένταση στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης στην Ελλάδα
αυτού του θέµατος, µπορεί ο ελληνικός λαός να µην κατανοήσει
τι ακριβώς γίνεται και ποιοι θέλουν να γίνει αυτό; Αυτά τα ερω-
τήµατα είναι ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν, γιατί έχουν
σχέση µε θέµατα δηµοκρατίας και διαφάνειας.

Πώς µπορεί να λειτουργήσει το ελληνικό Κοινοβούλιο, η δη-
µοκρατία µας, αύριο η δικαιοσύνη, ένας δικαστής, αύριο ένας
δηµοσιογράφος, αύριο ένας απλός πολίτης, όταν κάποιος µπο-
ρεί να έχει πρόσβαση σε οτιδήποτε προσωπικό;

Θέλω να ολοκληρώσω την οµιλία µου λέγοντας ότι αυτό είναι
για µας, τουλάχιστον, για το ΠΑΣΟΚ, ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα
που αφορά στη διαφάνεια. Και να ξέρετε ότι περιµένουµε σύν-
τοµα από την Κυβέρνηση και την ελληνική δικαιοσύνη να ρίξει
άπλετο φως και να βρεθούν αυτοί που βρίσκονται πίσω από αυτό
το σύστηµα.

Και δεύτερον, θέλω να τους διαβεβαιώσω όλους ότι εµείς που
έχουµε ακολουθήσει µια πολύ δύσκολη πορεία για την παράταξή
µας µε αρχές και αξίες και πρώτος ο Αρχηγός µας, δεν υπάρχει
καµµία περίπτωση να εκβιαστεί ούτε ο Αρχηγός µας ούτε το
ΠΑΣΟΚ. Πρέπει να γνωρίζετε ότι η πολιτική µας γραµµή δεν θα
αλλάξει σε τίποτα. 

Περιµένουµε από εσάς, κύριε Υπουργέ, εκπροσωπώντας την
Κυβέρνηση, και από την ελληνική δικαιοσύνη, τις ανεξάρτητες
αρχές, άµεσα να µας πουν ποιος είναι πίσω από αυτό το σύστηµα
στην Ελλάδα και γιατί επέλεξε τον Αρχηγό του τρίτου κόµµατος,
του ΠΑΣΟΚ, να το χρησιµοποιήσει στο τηλέφωνό του.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει τώρα
ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Παναγιώτης Θεοδωρικά-
κος.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου, πριν µπω στα
θέµατα που αφορούν στο βασικό περιεχόµενο του νοµοσχεδίου
το οποίο συζητούµε σήµερα, για την αναβάθµιση της αστυνοµι-
κής εκπαίδευσης, να αναφερθώ σε δύο, τρία θέµατα της πολιτι-
κής επικαιρότητας που συζητήθηκαν από τους συναδέλφους της
Αντιπολίτευσης.

Κατ’ αρχάς σε ό,τι αφορά στο θέµα της µηνυτήριας αναφοράς
του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, του κ. Ανδρουλάκη, θα επαναλάβω
τη δήλωση του Κυβερνητικού Εκπροσώπου: Η δικαιοσύνη οφεί-
λει να διερευνήσει πλήρως αυτή την υπόθεση και δεν υπάρχει
καµµία αµφιβολία ότι κάθε αρµόδια αρχή της χώρας µας θα δι-
ευκολύνει µε την παροχή πληροφόρησης στο πλαίσιο των αρµο-
διοτήτων της. 

Δεν πιστεύω ότι υπάρχει κάποιος σε αυτή τη χώρα, καµµία πο-
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λιτική δύναµη, κανένας εκπρόσωπος κόµµατος και κανένας πο-
λίτης, που να µην θεωρεί αυτονόητο και δεδοµένο ότι υπάρχει
το απόρρητο των επικοινωνιών για όλους τους πολίτες και για
όλα τα πολιτικά πρόσωπα. Η δήλωση της Κυβέρνησης άλλωστε
είναι ξεκάθαρη και σαφής.

Σε ό,τι αφορά στη συζήτηση που έγινε γύρω από το θέµα µε
τις πυρκαγιές ετέθησαν ορισµένα ερωτήµατα. Η Κυβέρνηση, το
κράτος, η πολιτεία εργάζονται συστηµατικά για την πρόληψη των
πυρκαγιών…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δουλευόµαστε µεταξύ µας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πολάκη, µη θο-

ρυβείτε, µη διακόπτετε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δουλευόµαστε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μη διακόπτετε. Τι

είστε εσείς και διακόπτετε; Σας παρακαλώ. Σεβαστείτε το Κοινο-
βούλιο. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Να µου αφαιρέσετε τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σεβασµός στο Κοινο-

βούλιο.
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: …(Δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πολάκη, θα πα-

ρεξηγηθείτε µε όσα λέτε. Σας παρακαλώ πάρα πολύ µη µε δυ-
σκολεύετε. Παρακαλώ και από την Κοινοβουλευτική Οµάδα τους
υπευθύνους να απευθυνθούν στον κ. Πολάκη.

Κύριε Πολάκη, αν δεν σας αρέσουν αυτά που λέγονται, µπο-
ρείτε να αποχωρήσετε.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Όχι, δεν µου αρέσουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ούτε µπορείτε να δια-

κόπτετε και να θορυβείτε. Δεν είστε ξεχωριστός άνθρωπος εδώ
µέσα.

Κύριε Υπουργέ, επανέλθετε στον λόγο σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Σε ό,τι αφορά, λοιπόν, στις τοποθετήσεις που έγιναν
γύρω από το θέµα µε τις πυρκαγιές, νοµίζω ότι όλοι πρέπει να
συµφωνήσουµε ότι από κοινού οφείλουµε να δίνουµε τη µάχη
και για την πρόληψη και για την αποτελεσµατική και συντονι-
σµένη αντιµετώπιση του φαινοµένου των πυρκαγιών, µε κύριο
γνώµονα την προστασία της ανθρώπινης ζωής, γιατί εκεί πιστεύω
ότι υπάρχει µια βασική διαφορά σε σχέση µε οποιαδήποτε άλλη
συνέπεια των πυρκαγιών και ασφαλώς µε την ταχύτατη στήριξη
των ανθρώπων οι οποίοι έχουν πληγεί από τις φωτιές. Πιστεύω
ότι αυτό πρέπει να το συµφωνήσουµε ότι είναι έτσι και ότι η Κυ-
βέρνηση κινείται µε αυτή τη λογική, σε αυτούς τους στόχους.

Κύριε συνάδελφε, 24 εκατοµµύρια ευρώ έχει δώσει το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών στους δήµους και σε συνδέσµους δήµων για
την αντιπυρική προστασία και 72 εκατοµµύρια ευρώ έχουν δοθεί
µέσω του Υπουργείου Ενέργειας και Περιβάλλοντος για τον κα-
θαρισµό των δασών και τη διαµόρφωση αντιπυρικών ζωνών.
Αυτά είναι τα στοιχεία γι’ αυτά που ρωτήσατε, πάρα πολύ συγ-
κεκριµένα.

Επισκέφτηκα τον νοµό σας, κύριε συνάδελφε, και συνοµίλησα
πολύ και µε τους εκπροσώπους της αυτοδιοίκησης και µε τους
ανθρώπους, φυσικά, της Αστυνοµίας και της Πυροσβεστικής και
ζήτησα τη συνδροµή τους -και πιστεύω ότι όλοι οφείλουµε να το
κάνουµε αυτό- στο να βρεθεί ποιος είναι πίσω από αυτές τις πυρ-
καγιές, ποιος είναι πίσω από αυτούς τους εµπρησµούς, διότι δε-
καπέντε φωτιές µέσα σε είκοσι ηµέρες δεν νοµίζω ότι αφήνουν
πολλά περιθώρια και πολλά ερωτήµατα. Έχει συλληφθεί ήδη
ένας και οδηγείται στη δικαιοσύνη. Οφείλουµε όλοι µαζί να συν-
δράµουµε και να κάνουµε ό,τι χρειάζεται προκειµένου να βρε-
θούν οι ένοχοι για τέτοιου είδους καταστροφές.

Επιτρέψτε µου, επίσης, να πω το εξής: Παρατήρησα ότι σας
έκανε µεγάλη εντύπωση -όχι σε εσάς προσωπικά- γιατί έχει κινη-
τοποιηθεί η Αστυνοµία στο θέµα µε τις φωτιές. Μα γιατί η δου-
λειά της είναι να συνδράµει στην προστασία της ανθρώπινης
ζωής. Αυτό κάναµε, µε πολύ αποφασιστικό τρόπο, µε πολύ ορ-
γανωµένο και συντονισµένο τρόπο. Πιστεύω ότι αυτό θα πρέπει
όλοι να το θέλουν. Έτσι δεν είναι;

Πείτε ένα «µπράβο!» στην Αστυνοµία. Το χρωστάτε, το χρω-
στάει η ελληνική κοινωνία πιστεύω, το χρωστάµε όλοι µας σε αν-

θρώπους οι οποίοι µε αυτοθυσία έχουν κάνει αυτό που χρειάζε-
ται για να πετύχουν την προστασία, ακριβώς, της ανθρώπινης
ζωής. 

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να διακόψω παρακαλώ την
οµιλία µου και να επανέλθω λίγο αργότερα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ναι, κύριε Υπουργέ.
Αλίµονο!

Θέλετε κάποια βοήθεια, κύριε Υπουργέ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ (Υπουργός Προστασίας

του Πολίτη): Όχι, κύριε Πρόεδρε. Αν έχετε την καλοσύνη, θα
ήθελα να διακόψω για λίγο την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εντάξει, κύριε
Υπουργέ.

Παρακαλώ τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, κ.
Ευαγγελία Λιακούλη να πάρει τον λόγο.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, ανησυχήσαµε λίγο.
Ελπίζω ότι όλα είναι καλά για τον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Είναι εδώ ο Υφυπουρ-
γός για εµάς.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Όχι, για εµάς, κύριε Πρόεδρε, για την
υγεία του Υπουργού ανησυχήσαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα αντιµετωπιστεί.
Αν υπάρχει κάποιο πρόβληµα, έχει ειδοποιηθεί και το ιατρείο.
Έχουν ληφθεί όλα τα απαραίτητα µέτρα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να διακόψουµε τη συ-
νεδρίαση για πέντε λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Να διακόψουµε, κύριε Πρόεδρε, για
πέντε λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Μεγαλύτερη φασαρία θα γίνει.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Δεν θα γίνει καµµία φασαρία. Με αίτηµα

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Σύσσωµης της Αντιπολίτευσης, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, διακόπτουµε τη συνεδρίαση για πέντε λεπτά.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να παρακαλέσω, κύ-

ριοι Βουλευτές, να πάρετε τις θέσεις σας, για να συνεχιστεί η
διακοπείσα συνεδρίαση.

Παρών είναι ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Οικο-
νόµου. Όλα βαίνουν καλώς, δεν υπάρχει ζήτηµα ανησυχίας για
τον Υπουργό, αλλά πρέπει για τυπικούς λόγους να ολοκληρω-
θούν κάποιες διαδικασίες του ιατρείου.

Καλώ, λοιπόν, στο Βήµα τη Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, την κ. Ευαγγελία Λιακούλη. 

Ορίστε, κυρία Λιακούλη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ελ-

πίζουµε όλα να εξελιχθούν καλά για τον κύριο Υπουργό και χαι-
ρόµαστε που µας λέτε ότι όλα βαίνουν καλώς.

Τώρα, σήµερα, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, το ερώτηµα είναι τι να κάνουµε µε τα κινητά µας; Αυτό είναι
το ερώτηµα τώρα, κύριε Υπουργέ. Θα συνεχίσουµε, ανέφελα,
ανενόχλητα, ανυποψίαστα, να τα χρησιµοποιούµε; Είµαστε σί-
γουροι ότι είµαστε ασφαλείς; Είµαστε θωρακισµένοι, ως πολιτικά
πρόσωπα, κατ’ αρχάς, για τις συνοµιλίες µας, για τις σκέψεις
µας, γι’ αυτά που ανταλλάσσουµε καθηµερινά µεταξύ µας, για
τις ζυµώσεις που γίνονται στο πολιτικό προσωπικό της χώρας;
Είµαστε ασφαλείς; Μπορεί σήµερα ο κύριος Υπουργός, που πα-
ρίσταται εκπροσωπώντας την Κυβέρνηση, ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός που µας ακούει, η Κυβέρνηση στο σύνολό της, να πουν «ναι,
είστε ασφαλείς, συνεχίστε να χρησιµοποιείτε το κινητό σας»; 

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σήµερα έχουµε ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα να επισκιάζει όλη την
επικαιρότητα και το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε και για το
οποίο θέλω µόνο να πω, κύριε Υφυπουργέ, ότι πρέπει να δεχτείτε
τις δέκα προτάσεις που κατέθεσε ο εισηγητής µας. Κατά τα
λοιπά, όµως, όπως καταλαβαίνετε, έχουµε να κάνουµε µε ένα ζή-
τηµα πρώτης τάξης, όπως και να το δει κάποιος: σε επίπεδο δι-
καιοσύνης, σε επίπεδο πολιτικής, σε επίπεδο διασφάλισης και
θωράκισης της δηµοκρατίας µας. 
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Εµείς είµαστε αποφασισµένοι να δώσουµε τη µάχη, για άλλη
µια φορά, µε τις σκοτεινές δυνάµεις, όποιες κι αν είναι αυτές. Το
Κοινοβούλιό µας, σήµερα, θα πρέπει να στρατευθεί στην πρώτη
γραµµή για να προασπίσει τα αυτονόητα, το δικαίωµα διασφάλι-
σης και προστασίας των προσωπικών δεδοµένων του καθενός
από εµάς, κατ’ αρχάς, και του κάθε πολίτη, βεβαίως. 

Όπως αντιλαµβάνεστε, όµως, το να γίνεται απόπειρα παρακο-
λούθησης και παγίδευσης του Αρχηγού του τρίτου κόµµατος του
ελληνικού Κοινοβουλίου, είναι ένα γεγονός που θα πάρει διαστά-
σεις, όχι µόνο εθνικού χαρακτήρα. Διότι, όπως ξέρετε, δεν το
ανακάλυψε αυτό ο ελληνικός µηχανισµός προστασίας, αλλά το
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και ο ειδικός φορέας που δηµιουργή-
θηκε. Κι έγιναν εκατοντάδες έλεγχοι και βρέθηκε, κύριε Υπουργέ,
παγιδευµένο -µε αυτόν τον τρόπο που αποπειράθηκαν να το πα-
γιδεύσουν- µόνο το τηλέφωνο του Νίκου Ανδρουλάκη. Αυτό τι
λέει από µόνο του; Αυτό από µόνο του, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σηµαίνει ότι έχει στοχοποιηθεί ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ
προσωπικά, αλλά περαιτέρω έχει στοχοποιηθεί και η παράταξη
του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, το πολιτικό προσωπικό της πα-
ράταξης, τα µέλη µας, οι άνθρωποι οι οποίοι βρίσκονται στον πυ-
ρήνα της παράταξής µας, αλλά τυχόν και όποιος επικοινωνεί µαζί
µας. 

Άκουσα τον κύριο Υπουργό και τις δηλώσεις της Κυβέρνησης,
σε ό,τι έχει σχέση µε το πρόγραµµα, το Predator, και τα δηµοσι-
εύµατα τα σχετικά που υπήρχαν από τον Μάιο του 2022, τα οποία
δεν ήταν ανώνυµα, αλλά ήταν επώνυµα, ήταν πρωτοσέλιδα. Θα
τα βρείτε και εσείς γιατί θα τα καταθέσουµε στα Πρακτικά της
Βουλής. Τα ετοιµάζουµε για να τα φέρουµε, κύριε Πρόεδρε,
ώστε να υπάρχουν σε αυτή τη συζήτηση και αφορούν στην προ-
µήθεια του συγκεκριµένου προγράµµατος από την ελληνική Κυ-
βέρνηση και από το ελληνικό κράτος. 

Θέλουµε, λοιπόν, µια σαφή απάντηση, κατ’ αρχάς στο συγκε-
κριµένο ζήτηµα, αν, δηλαδή, πράγµατι έχει προµηθευτεί το ελ-
ληνικό κράτος το συγκεκριµένο πρόγραµµα Predator, ναι ή όχι.
Και αν αυτά τα δηµοσιεύµατα, που έγιναν σε ανύποπτο χρόνο -
επαναλαµβάνω το Μάιο- αλλά και άλλες πηγές που δηλώνουν ότι
αυτό είναι πρόγραµµα που το διαθέτει το ελληνικό κράτος, είναι
αληθή ή ψευδή.

Αντιλαµβάνεστε όλοι ότι εάν αυτή η παραδοχή ισχύει κι αν η
πρώτη προσέγγιση ήταν επιπόλαιη -εγώ δεν λέω σκόπιµη- από
την πλευρά της Κυβέρνησης, το θέµα είναι πολύ σοβαρό για να
παίζουµε µε εντυπώσεις και πυροτεχνήµατα. Εµείς, τουλάχιστον,
δεν το κάνουµε αυτό. Εµείς είµαστε σοκαρισµένοι, είµαστε θο-
ρυβηµένοι, είµαστε εξαιρετικά ανήσυχοι για τη θωράκιση και για
το έλλειµµα ταυτόχρονα της δηµοκρατίας µας.

Άρα, λοιπόν, επειδή όλοι συµµεριζόµαστε –φαντάζοµαι- το τι
ακριβώς σηµαίνει αυτό που αποκαλύφθηκε σήµερα µε τη µήνυση
που κατέθεσε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ στον εισαγγελέα του
Αρείου Πάγου, θα πρέπει µε πολύ µεγάλη προσοχή να δίνουµε
τις απαντήσεις. 

Ερώτηµα πρώτο, λοιπόν: Το έχουµε το Predator ή δεν το
έχουµε ως ελληνικό κράτος; Τα δηµοσιεύµατα του Μαΐου του
2022 είναι ψευδή δηµοσιεύµατα; Τσεκάραµε, επίσης, αν είχαν
διαψευστεί από κάποιον, τότε και, δυστυχώς, είδαµε ότι δεν
υπήρξε διάψευση από κανέναν. 

Επίσης, το ζήτηµα που ανακύπτει σήµερα για το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο είναι το απλό ερώτηµα: Και τώρα τι; Το ΠΑΣΟΚ έχει
στοχοποιηθεί. Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ έχει στοχοποιηθεί. Ρώ-
τησα αν µπορούµε εµείς να χρησιµοποιούµε, πλέον, τα κινητά
µας. Μπορούµε; Ποιος µας λέει ότι αυτό δεν υπάρχει και δεν έχει
επεκταθεί; Σε ποιο επίπεδο, για ποια θέµατα, σε ποια ζητήµατα
και από ποιους; Ποιους, λοιπόν, στοχοποιεί; Το πολιτικό προσω-
πικό της χώρας; Συγκεκριµένα, ποιος στοχοποίησε τον Νίκο Αν-
δρουλάκη και για ποιον λόγο. Ποιος κρύβεται πίσω από αυτό; 

Και τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει να δούµε
στο ερώτηµα «Και τώρα, τι;» πως απαντάµε. Ποιες είναι οι ασφα-
λιστικές δικλίδες; Η Κυβέρνηση πώς θα έρθει σε αυτό το Βήµα,
σήµερα; Φαντάζοµαι ότι το αρµόδιο Υπουργείο Δικαιοσύνης,
αλλά και το συναρµόδιο, Προστασίας του Πολίτη, εµπλέκονται
πάρα πολύ σε αυτά. Και όλα τα υπόλοιπα Υπουργεία και σίγουρα
ο Πρωθυπουργός θα πρέπει να δώσουν µία απάντηση, η οποία

δεν θα περιορίζεται στο ότι «δεν γνωρίζω τίποτα, θα διερευνήσει
η δικαιοσύνη την αλήθεια», διότι οι Έλληνες Βουλευτές του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου -και οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ- ζητάµε σή-
µερα την πλήρη θωράκισή µας σε επίπεδο προσωπικών
δεδοµένων. Δεν νιώθουµε ασφαλείς µετά από αυτό που έχει συµ-
βεί. 

Δεύτερον, η παράταξη του ΠΑΣΟΚ αυτή τη στιγµή βρίσκεται
στοχοποιηµένη σε παρακολούθηση στα ευαίσθητα προσωπικά
δεδοµένα. 

Τρίτον, η Κυβέρνηση θα πρέπει να δει πολύ σοβαρά και τι
κάνει από σήµερα -αν όχι από χθες- για τον έλεγχο, όπως ο φο-
ρέας του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου αντίστοιχα, όλων εµάς -του
πολιτικού προσωπικού του ελληνικού Κοινοβουλίου- που είµαστε
χρήστες κινητών και λοιπών συσκευών. Kαι περαιτέρω, τι σηµαί-
νει για εµάς το Predator; Τι επέκταση µπορεί να έχει στην καθη-
µερινότητά µας και στη λειτουργία µας, στον τρόπο µε τον οποίο
επικοινωνούµε, στις συζητήσεις τις οποίες έχουµε, στα µηνύµατα
που ανταλλάσσουµε και ούτω καθεξής. Αυτά είναι τα πρακτικά. 

Το πολιτικό µεγάλο ζήτηµα είναι ένα: Έχουµε, δυστυχώς, ένα
τεράστιο πισωγύρισµα σε επίπεδο δηµοκρατίας και θωράκισης
θεσµών. Δυστυχώς, για άλλη µια φορά η παράταξη του ΠΑΣΟΚ
και ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ στοχοποιήθηκαν. Δεν θέλω να θυ-
µίσω παλιές εποχές και τι περάσαµε. Δεν θέλω να το συγκρίνω
µε τότε. Δεν θέλω να φανταστώ ότι έχει τις ρίζες του από τότε
και εκτείνεται στο σήµερα. 

Θέλω µόνο να πω ότι πρέπει να το αντιµετωπίσουµε όλοι µε
τη σοβαρότητα που πραγµατικά έχει το θέµα. Το θέµα είναι εξαι-
ρετικής σηµασίας και είµαστε µόλις δύο µέρες µετά από την 48η

επέτειο αποκατάστασης της Δηµοκρατίας. Αυτή, λοιπόν, τη δη-
µοκρατία, αν θέλουµε να την επικαλούµαστε ειδικά από αυτό το
Βήµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να τη θωρακίσουµε
κυρίαρχα σε επίπεδο προσωπικών δεδοµένων. Αλίµονο αν γυρί-
σουµε στα τότε, στα εκείνα, στα πολύ παλιά, που εµείς, τουλάχι-
στον, δεν θέλουµε να θυµόµαστε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Κοι-

νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Κωνσταν-
τίνος Χήτας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, το σηµερινό είναι το τρια-

κοσιοστό τριακοστό ένατο νοµοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση
προς ψήφιση. Θέλω να πω -και θα επαναλάβω αυτό που είπε και
ο ειδικός αγορητής µας, ο Αντώνης Μυλωνάκης- ότι κάθε ψήφος
της Ελληνικής Λύσης, περνάει από ένα πολύ-πολύ δυνατό φίλ-
τρο. Από τα τριακόσια τριάντα οκτώ, λοιπόν, νοµοσχέδια που
έχετε φέρει στο ελληνικό Κοινοβούλιο, τα πολύ λίγα που έχουµε
υπερψηφίσει -δεν συγκρινόµαστε καν µε ΣΥΡΙΖΑ ή Κίνηµα Αλλα-
γής που έχουν ψηφίσει την πλειοψηφία-, τα πολύ λίγα «ναι» που
έχουµε πει είχαν να κάνουν µε νοµοσχέδια που αφορούσαν στο
νόµο και στην τάξη. Άρα, θέµατα ασφάλειας της ελληνικής κοι-
νωνίας. Αφορούσαν στις Ένοπλες Δυνάµεις µας, στα εξοπλι-
στικά προγράµµατα. Αν θέλετε, αφορούσαν στη βελτίωση της
εικόνας των ελληνικών πανεπιστηµίων µας, γιατί, πραγµατικά,
ιδίως στα µεγάλα πανεπιστήµια, η εικόνα είναι άθλια. 

Σήµερα, η Ελληνική Λύση -όπως εξήγησε ο αγορητής µας-
υπερψηφίζει το νοµοσχέδιο αυτό, γιατί γενικά είναι στη σωστή
κατεύθυνση. Και εµείς, κύριε Υπουργέ, λαµβάνουµε πάντα µέρος
στον εποικοδοµητικό διάλογο. Τι αλλαγές φέρνει, όµως, το νο-
µοσχέδιο αυτό; Θέλουµε να δούµε, κύριε Υπουργέ, επειδή προ-
έρχεστε από τα σπλάχνα της Ελληνικής Αστυνοµίας, δεν είστε
απλά ο πολιτικός προϊστάµενος της Αστυνοµίας, τι αλλαγές φέρ-
νει το νοµοσχέδιο αυτό στην καθηµερινότητα της πλειοψηφίας
των Ελλήνων αστυνοµικών. Να το δούµε λίγο αυτό, γιατί ο ρόλος
ο δικός µας θέλουµε, πραγµατικά, να είναι χρήσιµος εδώ µέσα.

Για παράδειγµα, κύριε Οικονόµου, αυτό το νοµοσχέδιο δεν
αναβαθµίζει τη Σχολή Αστυφυλάκων που µένει στο κλιµάκιο 5,
εκεί που είναι και παλιότερα. Πρακτικά, λοιπόν, τι σηµαίνει αυτό;
Για να καταλάβει ο κόσµος, το 70% του προσωπικού της Αστυ-
νοµίας δεν αναβαθµίζεται. Είναι ένα ποσοστό µεγάλο. Δεν λέµε
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ότι το νοµοσχέδιο δεν κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Κάνουµε,
όµως, κάποιες επιπλέον παρατηρήσεις που θεωρούµε ουσιαστι-
κές. Αυτοί οι αστυνοµικοί, λοιπόν, στους οποίους αναφέρθηκα
τώρα, δεν θα καταλάβουν τίποτα από το νοµοσχέδιο το οποίο
φέρνετε. 

Και επειδή µιλάµε για εκπαίδευση, τα µισά τµήµατα της Σχο-
λής Δοκίµων Αστυφυλάκων σε Ξάνθη, Σητεία, Γρεβενά είναι κλει-
στά, είναι εγκαταλελειµµένα. Η Ελληνική Λύση ρωτάει, τι θα γίνει
µε αυτά; Θέλουµε απάντηση. Το ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση,
δεν σηµαίνει ότι δεν έχουµε παρατηρήσεις να κάνουµε ή ότι
υπάρχουν πράγµατα που δεν είναι καλώς καµωµένα. Αυτό το νο-
µοσχέδιο, κύριε Υπουργέ, αφήνει προβλήµατα που θα τα βρούµε
µπροστά µας. 

Παράδειγµα, εκπαίδευση-σεµινάρια. Αναφέρεται το νοµοσχέ-
διο στην εκπαίδευση των αστυνοµικών. Μάλιστα! Για σεµινάρια
µετεκπαίδευσης προβλέπεται κάτι; Η βασική συντηρητική εκπαί-
δευση -το γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, γιατί είστε άνθρωπος που
προέρχεται, ξαναλέω, από τα σπλάχνα της Αστυνοµίας- ήταν
πέντε ηµέρες τον χρόνο. Μετά τα µνηµόνια, έγινε τρεις ηµέρες
τον χρόνο. Πού είναι, λοιπόν, η µετεκπαίδευση των αστυνοµικών;
Το ξέρετε πολύ καλά ότι ο κόσµος αλλάζει. Και εµείς ως πολιτεία,
αντί να φροντίζουµε να εκπαιδεύονται οι αστυνοµικοί µας στα
νέα αυτά δεδοµένα -γιατί επαναλαµβάνω ο κόσµος αλλάζει, το
έγκληµα, όλα- στα νέα µέσα να εκπαιδεύονται αυτοί οι άνθρωποι,
εµείς συρρικνώνουµε τη µετεκπαίδευση σαν να θέλουµε να
βγούµε από την υποχρέωση. 

Πάµε να δούµε κάποια γενικά προβλήµατα τώρα. Αν πραγµα-
τικά, κύριε Υφυπουργέ, θέλουµε νόµο και τάξη –εµείς, η Ελλη-
νική Λύση, θέλουµε νόµο και τάξη- πέρα από τη βούληση, λοιπόν,
που πρέπει να υπάρχει στην πράξη και όχι στα λόγια, πρέπει να
δηµιουργήσουµε και τις προϋποθέσεις για να µπορεί ο αστυνο-
µικός να λειτουργήσει και να µπορεί να αποδώσει για την κοινω-
νία. Θέλουµε, λοιπόν, έναν δυνατό αστυνοµικό. Θέλουµε έναν
αξιοπρεπή αστυνοµικό. Θέλουµε έναν πολύ καλά αµειβόµενο
αστυνοµικό. Κράτησε το τελευταίο, γιατί θα κλείσω µε αυτό την
οµιλία µου σήµερα. Να πληρώνεται, λοιπόν, ο αστυνοµικός όπως
πρέπει. Να είναι εξοπλισµένος ο αστυνοµικός όπως πρέπει. Και
φυσικά, να εργάζεται σε ανθρώπινες συνθήκες, να µην τον ξε-
ζουµίζουµε, να µην τον εξαντλούµε. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από το τελευταίο, σήµερα στην αστυνοµία
υπάρχει ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα. Υπάρχουν αρκετά, αλλά
ένα από τα πολλά προβλήµατα είναι και αυτό που θα σας πω
τώρα. Πολλές υπηρεσίες, λίγα άτοµα. Φτιάχνουµε νέες υπηρε-
σίες, χωρίς ανάλογες προσλήψεις προσωπικού. Δεν υπάρχει η
απαιτούµενη δύναµη. Οι αστυνοµικοί µας αναπολούν -και το ξέ-
ρετε πάρα πολύ καλά αυτό- την προ αναδιάρθρωσης εποχή και
ζητούν να επιστρέψουν σε εκείνο το οργανόγραµµα υπηρεσιών.
Εµείς τι κάναµε για την αναδιάρθρωση; Τι κάνατε εσείς; Συγχω-
νεύσαµε αστυνοµικά τµήµατα χωρίς την ανάλογη δύναµη. Παρά-
δειγµα, είχαµε ένα τµήµα που είχε δύναµη δεκαπέντε άτοµα,
είχαµε ένα άλλο τµήµα που είχε δύναµη είκοσι άτοµα, τα συγχω-
νεύουµε µε δύναµη τριάντα άτοµα. Λιγότεροι αστυνοµικοί για τον
ίδιο τοµέα και φυσικά, λιγότερα περιπολικά. Υπάρχουν λιγότερα
οχήµατα πλέον στον δρόµο. 

Επίσης, είναι γνωστό, κύριε Υπουργέ, ότι πάρα πολλές υπηρε-
σίες υπάγονται απευθείας στο Αρχηγείο και όχι στις κατά τόπους
γενικές διευθύνσεις που έτσι θα έπρεπε να είναι: Εσωτερικών υπο-
θέσεων, οικονοµική αστυνοµία, αντιτροµοκρατική, τµήµα πυροτε-
χνουργών, σήµανση. Είναι αρκετές εκατοντάδες αστυνοµικοί που
έχουν αφαιρεθεί από τη δύναµη της πόλης. Δεν υπάρχουν στη δύ-
ναµη της πόλης αυτοί. Αυτό ισχύει για τις µεγάλες πόλεις, Θεσ-
σαλονίκη – Αθήνα, σίγουρα.

Πάµε σε ένα άλλο θέµα για να δούµε λίγο και την πράξη, την
καθηµερινότητα. Οχήµατα. Να µη µιλήσουµε, λοιπόν, για τα οχή-
µατα, για τις καθυστερήσεις στην εκταµίευση χρηµάτων για τη
συντήρηση, για τα ελαστικά που ξέρουµε ότι τα φτιάχνουν µόνοι
τους και για όλα αυτά τα µνηµονιακά κατάλοιπα για να ελέγχεται
η ροή του χρήµατος. Να µη µιλήσουµε για τα κτήρια. Κύριε
Υπουργέ, να µη µιλήσουµε για τα κτήρια που είναι παλιά. Να µη
µιλήσουµε για τη συντήρηση. Πού στεγάζονται τα αστυνοµικά
τµήµατα; 

Επίσης, υπάρχει τεράστια σπατάλη δύναµης σε µέτρα φύλα-
ξης στατικών στόχων. Όποιος θεωρεί ότι µπορεί να είναι στόχος
ζητάει εικοσιτετράωρη φύλαξη και πολλοί αστυνοµικοί µας απα-
σχολούνται σε αλλότρια καθήκοντα και την ίδια ώρα τους στε-
ρείται η κοινωνία. 

Η Αστυνοµία είναι για τον κόσµο και για τους πολίτες, για τους
Έλληνες και τις Ελληνίδες, για την κοινωνία και όχι για όποιον
νοµίζει ότι µπορεί να είναι στόχος.

Ένα άλλο τεράστιο θέµα –και να το δούµε αυτό λίγο, κύριε
Υφυπουργέ- είναι τα γήπεδα. Να µη µιλήσουµε για την τεράστια
σπατάλη δύναµης στα γήπεδα κάθε Σαββατοκύριακο. Και τι κά-
νουµε εκεί; Παίρνουµε τον αστυνοµικό και τον κάνουµε σεκιου-
ριτά σε ιδιωτική εταιρεία, στις ΠΑΕ, τις ΚΑΕ κ.λπ.. Για ποιον λόγο,
λοιπόν, ο πολίτης να τον στερείται και κάθε Σαββατοκύριακο ο
αστυνοµικός να κάνει τον σεκιουριτά σε µια ιδιωτική επιχείρηση;
Για ποιον λόγο να ισχύει αυτό ακόµη και σήµερα;

Και κλείνω µε το βασικό κεφάλαιο για εµάς. Να πάµε στους µι-
σθούς των αστυνοµικών. Σήµερα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ένας
αστυνοµικός που βγαίνει από τη σχολή ξεκινάει µε 750 ευρώ και
µε τα Σαββατοκύριακα και τα νυχτερινά πάει στα 900 ευρώ. Τι
περιµένουµε από αυτόν τον άνθρωπο; Να βάλει τα στήθη του
µπροστά; Να φάει τη σφαίρα; Να κυνηγήσει τον εγκληµατία; Με
750 ευρώ βγαίνει από τη σχολή και µε τα νυχτερινά πάει στα 900
ευρώ. Τι να λέµε τώρα και τι να συζητάµε. Ένας αστυνοµικός µε
εικοσιπέντε χρόνια στο Σώµα και δύο παιδιά παίρνει 1.400 ευρώ.
Θέλουµε να τον στείλουµε στον δρόµο να πολεµήσει το έγκληµα
έτσι;

Ο Έλληνας αστυνοµικός είναι από τους πιο κακοπληρωµένους
στην Ευρώπη, κύριε Υπουργέ. Και δεν θα σας πω για τον Ελβετό
αστυνοµικό ο οποίος παίρνει 6.500 ευρώ τον µήνα. Αφήστε το
αυτό, αυτός είναι ο Ελβετός. Πάµε παρακάτω. Να µιλήσουµε για
τον Γερµανό αστυνοµικό ο οποίος ξεκινάει µε 2.000-2.500 ευρώ
βγαίνοντας από τη σχολή. Ο Αυστριακός αστυνοµικός ξεκινάει
µε µισθό 2.000 ευρώ. Στο Βέλγιο ο πρώτος µισθός είναι 1.800
ευρώ. Στην Ολλανδία ο πρώτος µισθός είναι 1.300 ευρώ. Στην
Ιταλία είναι 1.100 ευρώ. Σε όλες αυτές τις χώρες ο µέσος µισθός
του αστυνοµικού είναι από 2.500 ευρώ έως 4.500 ευρώ.

Άρα, είναι ένα τεράστιο θέµα. Ναι, υπάρχει δηµοσιονοµικός
χώρος. Μπορεί η πολιτεία να στηρίξει τους ανθρώπους αυτούς.
Δεν γίνεται µε 900 ευρώ ο άλλος να κυνηγάει το έγκληµα. Δεν
ξέρει αν θα γυρίσει σπίτι του. Δεν µπορεί όταν πάει να πατάξει
το έγκληµα –και σωστά είπε ο Αντώνης Μυλωνάκης- να σκέφτε-
ται ότι έχει απλήρωτο το δάνειο ή το φροντιστήριο του γιου του,
να µην έχει λυµένα απλά καθηµερινά πράγµατα. Πρέπει να τους
στηρίξουµε, λοιπόν, για να φέρουµε τον νόµο και την τάξη και
για να τους σεβόµαστε όπως σέβονται κι αυτοί τους πολίτες.

Η Αστυνοµία και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί σήµερα δεν θα
πούµε τίποτα άλλο επειδή θέλαµε πραγµατικά να βάλουµε ένα
λιθάρι σε αυτή τη συζήτηση που αφορά στην Ελληνική Αστυνο-
µία, η Αστυνοµία, λοιπόν, και ο αστυνοµικός δεν µπορούν να αν-
τιµετωπίζονται ως ο τελευταίος τροχός της αµάξης. Αν θέλουµε
πραγµατικά νόµο και τάξη πρέπει να το δείξουµε στην πράξη και
όχι µόνο στα λόγια. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν προχωρήσουµε
στον επόµενο οµιλητή, να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.

Η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χριστίνα Αλεξοπούλου
ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγ-
κρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.

Διονύσιος Ακτύπης.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω από αυτά που ακούστηκαν

εδώ για το θέµα που απασχολεί τις τελευταίες ηµέρες την Ελ-
λάδα, το θέµα των πυρκαγιών. Ακούσαµε και τον εισηγητή του
ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και τη συνάδελφο από τον ΣΥΡΙΖΑ η οποία τοπο-
θετήθηκε ότι οι φωτιές σβήνουν στις παραλίες. Πραγµατικά θα
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πρέπει να ντρέπεται κάποιος όταν µέσα σε αυτή την Αίθουσα έρ-
χεται να κάνει µια σύγκριση την οποία δεν έπρεπε καν να επιδιώ-
κει να κάνει, όταν ξέρει πολύ καλά τι έχει δηµιουργηθεί στο Μάτι
τα προηγούµενα χρόνια και πού έσβησε η πυρκαγιά. 

Από την άλλη, όµως, επειδή µπορεί να µας πείτε και γραφικούς
και ότι λέµε συνέχεια για το Μάτι, να σας πω ότι υπάρχουν κι
άλλα µελανά σηµεία της διακυβέρνησής σας όσον αφορά στις
πυρκαγιές.

Θα σας αναφέρω την περιοχή µου, τη Ζάκυνθο. Το 2017 ξεκί-
νησε µια απλή φωτιά και κατέστρεψε ένα ολόκληρο χωριό, κάη-
καν σπίτια, κάηκαν επιχειρήσεις και ουδέποτε σηκώθηκαν
εναέρια µέσα για να επιχειρήσουν. Ο Περιφερειάρχης Ιονίων
Νήσων είπε ότι το πρωί θα έρθουν δυνάµεις για να ενισχύσουν,
που σηµαίνει ότι ήµασταν ανοχύρωτοι και δεν είχαµε καθόλου
προσωπικό. Αυτό αποδεικνύεται από το γεγονός ότι σε ένα ολό-
κληρο νησί επιχειρούσαν µόνο πέντε οχήµατα της Πυροσβεστι-
κής µε δέκα άνδρες και δύο υδροφόρες της Περιφέρειας Ιονίων
Νήσων. Το επιβεβαιώνει, βέβαια, αυτό η συνοµιλία την οποία είχε
ο κ. Κοντονής µε τον κ. Τσίπρα που του ζητούσε ενισχύσεις.

Δηλαδή, συνάδελφοι, δεν είχατε συνειδητοποιήσει ότι µπορεί
να έχουµε φωτιές στη Ζάκυνθο η οποία καίγεται κάθε χρόνο; Τι
συζήτηση έκανε ο κ. Κοντονής µε τον κ. Τσίπρα; Δεν γνώριζε η
δική σας Πολιτική Προστασία του Υπουργείου τι έπρεπε να κάνει,
αλλά έπρεπε ο τοπικός Βουλευτής να πάρει τηλέφωνο την ηγε-
σία, και µάλιστα τον Πρωθυπουργό, για να συνεννοηθεί γιατί
χρειαζόµαστε µεγάλες ενισχύσεις στη Ζάκυνθο;

Αυτά ήταν τα έργα και οι ηµέρες σας εκείνη την περίοδο για
το πως αντιµετωπίζατε τις πυρκαγιές. Και φύγατε, βέβαια, µετά
από τρία χρόνια χωρίς να έχετε εξοφλήσει τον λογαριασµό,
χωρίς να έχετε δώσει τίποτα απολύτως στις περιουσίες οι οποίες
καταστράφηκαν. Σε καλλιέργειες, σπίτια και επιχειρήσεις δεν δώ-
σατε απολύτως τίποτα, τα αφήσατε απλήρωτα, ενώ κάνοντας την
αυτοψία εκείνη την περίοδο είχατε πει ότι θα τους αποζηµιώσετε
όλους.

Ξέρετε γιατί το λέω αυτό; Γιατί νοµίζετε ότι δεν έχετε κυβερ-
νήσει, ότι ερχόσαστε εδώ όπως ερχόσασταν πριν από επτά χρό-
νια, το 2015, όταν δεν είχατε κυβερνήσει, και λέγατε αυτά τα
οποία λέγατε και σας πίστευαν όλοι. Πρέπει να ξέρετε ότι έχετε
παρελθόν πλέον, έχετε κυβερνήσει τη χώρα και αυτό είναι το δύ-
σκολο για εσάς, γιατί υπάρχουν θέµατα που σας ακολουθούν.
Γι’ αυτό πρέπει να είσαστε και ιδιαίτερα προσεκτικοί στην Αί-
θουσα όταν αναφέρεστε και θέλετε να συγκρίνεστε µε το παρελ-
θόν.

Παρ’ όλα αυτά εγώ θα ξεκινήσω εκφράζοντας τη συµπαρά-
στασή µου, και νοµίζω όλων των συναδέλφων, προς τους πλη-
γέντες από τις πυρκαγιές των προηγούµενων ηµερών στη χώρα
µας. Οφείλω να τονίσω πως είµαστε όλοι ευγνώµονες απέναντι
σε όλους όσοι συνετέλεσαν ώστε οι πυρκαγιές να περιοριστούν
το ταχύτερο δυνατόν και να µην υπάρξουν θύµατα. Ένα µεγάλο
ευχαριστώ αξίζει, λοιπόν, στους αστυνοµικούς µας για τη σπου-
δαία και καθοριστική συµβολή τους, στους ανθρώπους της Πυ-
ροσβεστικής Υπηρεσίας για την πολύ σκληρή και αποτε-
λεσµατική δουλειά που έκαναν και ένα µπράβο στους εθελοντές,
στα στελέχη της αυτοδιοίκησης, σε όλους όσους πέτυχαν να
βγούµε από αυτή τη δοκιµασία µε τις µικρότερες δυνατές απώ-
λειες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο φέρνει
αδιαµφισβήτητα µια πραγµατική µεταρρύθµιση. Πυρήνας του
είναι να αναβαθµίσει ουσιαστικά την Ελληνική Αστυνοµία καθώς
και την Ελληνίδα και τον Έλληνα αστυνοµικό, τους αστυνοµικούς
µας που καθηµερινά και έµπρακτα αποδεικνύουν πως ρόλος και
καθήκον τους δεν είναι άλλος από την κατοχύρωση της ασφά-
λειας όλων µας, τους αστυνοµικούς µας που έχουν αφιερώσει
τη ζωή τους στην υπηρεσία τους, έχοντας αποδεχθεί ακόµη και
το ενδεχόµενο να θυσιάσουν τη ζωή τους στον βωµό του καθή-
κοντος.

Με το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο προωθείται η αναβάθµιση
της αστυνοµικής εκπαίδευσης. Στόχος είναι η ουσιαστική ανα-
διαµόρφωση του χαρακτήρα της Σχολής Αξιωµατικών της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας και η σηµαντική αναβάθµιση της ποιότητας της
παρεχόµενης εκπαίδευσης, έτσι ώστε τα στελέχη της Ελληνικής

Αστυνοµίας να έχουν το απαραίτητο υπόβαθρο για να µπορούν
να ανταποκριθούν σε όλες τις σύγχρονες εξελίξεις και τις αυξα-
νόµενες απαιτήσεις στον τοµέα της ασφάλειας. 

Μάλιστα, σε ό,τι αφορά στην Αστυνοµική Ακαδηµία επιχειρεί-
ται, µε τις διατάξεις του παρόντος, η ρύθµιση της οργάνωσης
και της λειτουργίας αυτής µε στόχο την καλύτερη εκπαίδευση,
µετεκπαίδευση, επιµόρφωση και εξειδίκευση του προσωπικού
για την αντιµετώπιση των περιστατικών µε την κατάλληλη κατάρ-
τιση ώστε να δύναται να ανταποκρίνονται καλύτερα τα αστυνο-
µικά όργανα στα καθήκοντά τους.

Παράλληλα, οι διατάξεις του παρόντος προβλέπουν τη δυνα-
τότητα της Αστυνοµικής Ακαδηµίας να συνάπτει συνεργασίες και
να οργανώνει δράσεις µε ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα, γεγο-
νός που θα της εξασφαλίσει τεχνογνωσία, µεγαλύτερη εµπειρία
σε διαχειριστικά ζητήµατα, καθώς και καλύτερη επαφή µε την
επιστηµονική κατάρτιση και τη γνώση.

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιδιώκει να διαµορφώ-
σει αστυνοµικούς µε γνώσεις και τη δυνατότητα να ανταποκρι-
θούν καλύτερα στα νέα δεδοµένα της εγκληµατικότητας και της
παραβατικότητας. Άλλωστε, η αναβάθµιση των σπουδών που επι-
χειρείται µέσω του νοµοσχεδίου που συζητούµε, καθώς και οι
προαναφερθείσες συνεργασίες εξασφαλίζουν βέλτιστη ποιότητα
θεωρητικής και πρακτικής εκπαίδευσης των αστυνοµικών µας,
ενώ συµβάλλουν και στη διαµόρφωση της διεθνούς τους εµπει-
ρίας.

Θέλω, επίσης, να τονίσω πως µε το παρόν νοµοσχέδιο ανα-
βαθµίζονται και οι υπόλοιπες σχολές της Αστυνοµίας και ιδίως η
Σχολή Αστυφυλάκων. Η Κυβέρνηση προχωρά στην αναβάθµιση
της αστυνοµικής εκπαίδευσης για το σύνολο των αστυνοµικών
µας.

Στο πλαίσιο αυτό δίνει και στη Σχολή Αστυφυλάκων τη δυνα-
τότητα αξιολόγησης και τις δυνατότητες µεταπτυχιακών σπου-
δών, πράγµα που αποτελούσε πάγιο αίτηµα των συνδικαλιστών
της Αστυνοµίας. Με τον τρόπο αυτόν υλοποιείται για µια ακόµα
φορά η δέσµευση της Κυβέρνησης να ανταποκρίνεται άµεσα στα
εύλογα και λογικά αιτήµατα που της τίθενται, ιδίως µάλιστα, σε
εκείνα που συµπλέουν µε τη συνολική λογική και τον σχεδιασµό
που ήδη εφαρµόζεται για την αναβάθµιση του συνόλου της αστυ-
νοµικής εκπαίδευσης.

Συνεπώς, προχωράµε µε σταθερά βήµατα τον στόχο του εκ-
συγχρονισµού της Ελληνικής Αστυνοµίας, µέσα από µία ουσια-
στική και στέρεη αναβάθµιση των σπουδών των αστυνοµικών
µας, µε την καθιέρωση της Σχολής των Αξιωµατικών ως πανεπι-
στηµιακής σχολής και τη συνολική αναβάθµιση όλου του συστή-
µατος της εκπαίδευσης των αστυνοµικών µας.

Προχωράµε ακόµα, µέσω των διατάξεων του παρόντος, στην
καθιέρωση της δεκαετίας ως χρονική διάρκεια των ελληνικών
διαβατηρίων, που θα εξυπηρετήσει πάρα πολλούς και θα απο-
φύγουν την ταλαιπωρία.

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στη διάταξη περί
επέκτασης του θεσµού της ηλεκτρονικής επιτήρησης, την οποία
θεωρώ εξαιρετικά σηµαντική. Ο θεσµός της ηλεκτρονικής επιτή-
ρησης επεκτείνεται και από εδώ και στο εξής θα εφαρµόζεται και
στα καταστήµατα κράτησης, καθώς και στις περιφερειακές ενό-
τητες που δεν εφαρµόζουν τον θεσµό πιλοτικά, γεγονός που θα
διευκολύνει τους κρατούµενους σε όλη τη χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι ρυθµίσεις που εισάγονται µε
το παρόν σχέδιο νόµου αφορούν σε όλο το κοινωνικό σύνολο. Η
Κυβέρνηση επιδιώκει να βελτιώσει ουσιαστικά τα κακώς κείµενα
της Ελληνικής Αστυνοµίας και να διαµορφώσει ένα αστυνοµικό
Σώµα σύγχρονο, ενηµερωµένο, µε αντανακλαστικά και διευρυ-
µένους ορίζοντες που θα διασφαλίζει µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο τη δηµόσια ασφάλεια και την ευηµερία του Έλληνα πο-
λίτη.

Όλοι µας, άλλωστε, θέλουµε αστυνοµικούς εκπαιδευµένους,
µορφωµένους, ευαισθητοποιηµένους απέναντι στην κοινωνία και
έτοιµους να εφαρµόσουν τον νόµο, να περιστείλουν την παρα-
βατικότητα και να µας προστατεύσουν από εγκληµατικές συµπε-
ριφορές.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 18373



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Ζήσης Τζηκαλάγιας.

ΖΗΣΗΣ ΤΖΗΚΑΛΑΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη πραγµατεύεται κυρίως την αστυνοµική εκπαίδευση,
τη µέριµνα της Κυβέρνησής µας για να αναβαθµίσουµε την αστυ-
νοµική εκπαίδευση.

Κυριότερο βάρος, κυριότερο µέρος του νοµοσχεδίου απασχο-
λεί η αναβάθµιση που θέλουµε να κάνουµε στη Σχολή Αξιωµατι-
κών της Ελληνικής Αστυνοµίας. Αρκετά χρόνια πριν από τις
Σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας,
ανώτατες ήταν µόνο τα τµήµατα της Στρατιωτικής Σχολής Αξιω-
µατικών Σωµάτων, της ΣΣΑΣ, που οι φοιτητές εκεί παρακολου-
θούσαν τα τµήµατα του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσα-
λονίκης. Πριν από αρκετά χρόνια ανωτατοποιήθηκαν και πολύ
σωστά οι τρεις βασικές σχολές των Ενόπλων Δυνάµεων των
αξιωµατικών, η Στρατιωτική Σχολή Ευελπίδων, η Σχολή Ικάρων
και η Σχολή Ναυτικών Δοκίµων. Ήδη είχαν αργήσει, ήταν καιρός
να γίνει και ερχόµαστε τώρα και εντάσσουµε τη Σχολή Αξιωµατι-
κών της Ελληνικής Αστυνοµίας στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα της χώρας.

Η Αστυνοµική Ακαδηµία έχει αρµοδιότητες, κυρίως στην εκ-
παίδευση, τη µετεκπαίδευση και στη διαρκή επιµόρφωση των
αστυνοµικών. Σχολές της Αστυνοµικής Ακαδηµίας είναι οι Σχολές
Αστυφυλάκων, η Σχολή Εθνικής Ασφαλείας και τα σχολεία µε-
τεκπαίδευσης και επιµόρφωσης. Εκτός από αυτά, τα κύρια ζητή-
µατα βελτίωσης και αναβάθµισης της εκπαίδευσης των
αστυνοµικών, αυτό το νοµοσχέδιο διαπραγµατεύεται τα διαβα-
τήρια, όπου ήταν αναγκαίο να διευρυνθεί ο χρόνος διάρκειας και
ισχύος τους από τα πέντε στα δέκα χρόνια, η ηλεκτρονική επιτή-
ρηση, όπως και κάποια ζητήµατα που αφορούν στη γενική γραµ-
µατεία της Αντεγκληµατικής Πολιτικής.

Θα αναρωτιόταν κάποιος γιατί µέχρι τώρα δεν ήταν η εκπαί-
δευση αυτή που έπρεπε. Υπήρχε νοµικό καθεστώς; Φυσικά και
υπήρχε, αλλά όπως και σε άλλα ζητήµατα της ελληνικής κοινω-
νίας, πολλές φορές οι νόµοι, όπως και οι νόµοι που ίσχυαν εδώ,
ήταν ανεφάρµοστοι. Ήταν ανεφάρµοστοι, γιατί ιδιαίτερα στα ζη-
τήµατα εκπαίδευσης πολλά πράγµατα ήταν αποσπασµατικά και
πολλές φορές η εκπαίδευση ήταν εσωστρεφής. Άλλοτε διαπι-
στώνονταν ελλείψεις προσωπικού, ελλείψεις σε υποδοµές και
µέσα. Αν είναι δυνατόν να µην ήταν εµπόδιο και εδώ η γραφει-
οκρατία. Πολλές φορές διαπιστώναµε ότι δεν υπήρχε και η δυ-
νατότητα της ευελιξίας.

Η µεγαλύτερη τοµή που φέρνουµε στην εκπαίδευση των αξιω-
µατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας είναι όσον αφορά στο ζήτηµα
του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού. Όπως συµβαίνει στα
πανεπιστήµια, το µόνιµο προσωπικό ΔΕΠ είναι υψηλών προδια-
γραφών, οι απαιτήσεις είναι πολύ υψηλές και θα είναι µόνιµο το
προσωπικό. Η σχολή θα συνεργάζεται µε εκπαιδευτικά και ερευ-
νητικά ιδρύµατα της Ελλάδας και του εξωτερικού. Πρωτοπορία
αποτελεί ότι προβλέπονται µεταπτυχιακά προγράµµατα σπου-
δών, όπως σε όλα τα ελληνικά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα
και θα υπάρχουν αντίστοιχες συνεργασίες. Αλλά θέλουµε την
αναβάθµιση και τις βάσεις. Ο µέσος Έλληνας αστυνοµικός είναι
απόφοιτος της Σχολής Αστυφυλάκων. Προβλέπουµε, λοιπόν, να
ανέβουν τα προσόντα των διδασκόντων στις Σχολές Αστυφυλά-
κων, έτσι ώστε ο σύγχρονος Έλληνας αστυνοµικός να είναι
ακόµα πιο υψηλής ποιότητας απ’ ό,τι είναι σήµερα και στην αστυ-
νοµική του εκπαίδευση, αλλά και στην ακαδηµαϊκή. Θα υπάρχει
–αυτό προβλέπεται από το νοµοσχέδιο- ευελιξία και προσαρµογή
στις σύγχρονες κοινωνικές µεταβολές και στο διαρκώς µεταβαλ-
λόµενο περιβάλλον ασφαλείας. 

Θα διερωτάτο κάποιος γιατί µε προηγούµενους νόµους ή µε
το ό,τι ίσχυε µέχρι τώρα δεν πετύχαιναν τους στόχους, ποια είναι
τα εχέγγυα για την επιτυχία, γιατί να πετύχει αυτό το νοµοθέ-
τηµα; Θα πετύχει, γιατί πέραν της ισχυρής µας πολιτικής βούλη-
σης, λαµβάνουµε µέριµνα για άµεση εφαρµογή. Συστήνονται
αµέσως οµάδες εργασίας για την κατάρτιση των αναγκαίων δι-
οικητικών πράξεων και θα υπάρχει υποστήριξη µε την απαραί-
τητη τεχνογνωσία. 

Αυτό το νοµοσχέδιο, αυτές οι ρυθµίσεις, είναι προϊόν διαβού-

λευσης µε το Υπουργείο Παιδείας, Εσωτερικών και Οικονοµικών.
Για να φτάσουµε σε αυτές τις αποφάσεις, σε αυτό που φέρνουµε
σήµερα, µελετήθηκαν συστήµατα φορέων αστυνοµικής εκπαί-
δευσης των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε τις οποίες
έχουµε στενή συνεργασία. Και από την άλλη µεριά υπάρχει και
προβλέπεται ευχέρεια περιοδικών επανεξετάσεων. Η κοινωνία
µας προχωρά, οι εξελίξεις πάνε µπροστά, ο χρόνος τρέχει και
πρέπει να προβλέπεται η δυνατότητα αναπροσαρµογής όλων
αυτών των προγραµµάτων που έχουν τελικό στόχο την αναβάθ-
µιση του Έλληνα αξιωµατικού είτε είναι απλός αστυφύλακας είτε
είναι αξιωµατικός, γιατί η µέριµνά του είναι να παρέχει το αί-
σθηµα ασφάλειας στον πολίτη, να προστατεύει τη ζωή, τη σω-
µατική ακεραιότητα, αλλά και την περιουσία του Έλληνα πολίτη.
Είναι ένα προοδευτικό και σύγχρονο νοµοσχέδιο, γι’ αυτό καλό
είναι να το ψηφίσουν όλα τα κόµµατα του ελληνικού Κοινοβου-
λίου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο ζήτησε και
έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία, κ. Χρήστος Σπίρτζης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
θα χρησιµοποιήσω και τον χρόνο της δευτερολογίας µου.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυχώς, η επικαιρό-
τητα των τελευταίων ηµερών είναι γεµάτη θλίψη από τις κατα-
στροφές, από τα αδιέξοδα που η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έφερε
στην ελληνική κοινωνία. Αυτό που προκαλεί, όµως, θυµό είναι η
σταθερή, η αταλάντευτη στάση των Υπουργών και της Κυβέρνη-
σης Μητσοτάκη στην προπαγανδιστική τακτική και λειτουργία
για όλα τα θέµατα. Στην αξιοποίηση του κράτους και των δοµών
του για την εκπλήρωση κοµµατικών και πολιτικών σκοπιµοτήτων
και σχεδιασµών.

Είναι η λογική της Κυβέρνησης 108, της Κυβέρνησης που µας
έχει κατρακυλήσει στην εκατοστή όγδοη θέση για την ελευθερο-
τυπία, στην Κυβέρνηση που έχει πλήξει βασικούς θεσµούς της
δηµοκρατίας. Σε αυτό το πλαίσιο σήµερα ζήσαµε την αθλιότητα
των δηλώσεων του Υπουργού Υγείας, ότι δήθεν ο Πρόεδρός µας
έσπασε την καραντίνα για να πάει στο Προεδρικό Μέγαρο. Και
αναρωτιόµαστε, δεν ντρέπεστε; Για ποιο λόγο να το κάνει αυτό;
Είναι τόσο ωραία η παρέα σας στο Προεδρικό Μέγαρο και δεν
µπορούσε να το χάσει; Τέτοια χυδαιότητα µετά από την Ικαρία
που έσπασε εκεί η καραντίνα και αυτά που είχατε θεσµοθετήσει
και την Πάρνηθα και άλλα; 

Είναι η τρίτη χρονιά που αφήνετε την πανδηµία να θεριεύει για
να εξυπηρετήσετε συγκεκριµένα συµφέροντα µέσα στο καλο-
καίρι. Αφήσατε τουλάχιστον δεκαοκτώ χιλιάδες συµπολίτες µας
εκτός ΜΕΘ και πέθαναν οι άνθρωποι, όταν ξέρετε πολύ καλά ότι,
αν είχατε φέρει τα µονοκλωνικά από τον Δεκέµβρη του ’20 και
φάρµακα, ακόµη και φέτος τον Γενάρη, σε επαρκή αριθµό και
ποσότητα, πολλοί συµπολίτες µας, χιλιάδες συµπολίτες µας δεν
θα είχαν φύγει! 

Κι έχετε το θράσος µε αυτή τη χυδαιότητα να µιλάτε, να σπε-
κουλάρετε, να λασπώνετε ακόµη και τον Αρχηγό της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης; Και να ίσχυε; Να σας δίναµε δίκιο. Ακύρωσε τα
πάντα ο άνθρωπος κάποιες ηµέρες µέχρι να βρεθεί αρνητικός
στο τεστ.

Και την ίδια ηµέρα της χυδαιότητας του Υπουργού Υγείας
έχουµε τις αποκαλύψεις για την παρακολούθηση του Προέδρου
του Κινήµατος Αλλαγής, του Νίκου Ανδρουλάκη. Θα λάβουµε κά-
ποια απάντηση από την Κυβέρνηση για τις παρακολουθήσεις; Το
έµαθε απ’ ό,τι κατάλαβα και απ’ ό,τι διάβασα από το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο για την παρακολούθηση του κινητού του. Θα απαν-
τήσετε; Δεν ξέρω αν το θυµάστε, είναι από τα πρώτα πράγµατα
που κάνατε. Η ΕΥΠ είναι στην αρµοδιότητα του Πρωθυπουργού,
µε εκείνο το καταπληκτικό σχέδιο και τη δοµή του επιτελικού
κράτους. 

Συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, θα απαντήσετε για τις πα-
ρακολουθήσεις ή θα το θάψετε, όπως θάβετε όλα τα ζητήµατα
που δεν εξυπηρετούν το σχέδιο προπαγάνδας σας και που σας
στριµώχνουν; Θα απαντήσετε ή θα αποφύγετε, όπως κάνατε
στην παρακολούθηση του δηµοσιογράφου κ. Κουκάκη; Θα µας
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απαντήσετε γιατί αλλάξατε τον νόµο της ΑΔΑΕ για ενηµέρωση
αυτών που παρακολουθούνται; Θα απαντήσετε ποτέ γιατί αλλά-
ξατε το νόµο; Εσείς τον ψηφίσατε. 

Δεν έχετε απαντήσει ούτε στις αποκαλύψεις του «Inside Story»
για το γνωστό λογισµικό και για όλα τα υπόλοιπα, αλλά ούτε σε
παλαιότερες αποκαλύψεις της «Εφηµερίδας των Συντακτών» για
παρακολουθήσεις δηµοσιογράφων, για παρακολουθήσεις δηµό-
σιων λειτουργών, δικηγόρων, ακόµα και για ένα παιδάκι που η
ζωγραφιά του δηµοσιεύτηκε στη «LE MONDE». Θα απαντήσετε
ποτέ ή θα κάνετε την «πάπια» γι’ αυτά τα θέµατα; Και προφανώς,
δεν απαντάτε σε αποκαλύψεις ούτε στις αποκαλύψεις για τα σή-
µατα της ΕΥΠ, που ζητούσαν το πολιτικό υπόβαθρο πολιτών και
ήθελαν να τα παρακολουθήσουν. Θα µας απαντήσετε, όµως, σή-
µερα; 

Σήµερα ας βάλουµε µερικές ερωτήσεις που αποδεικνύουν τον
τρόπο µε τον οποίο χρησιµοποιείτε τις κρατικές υπηρεσίες, κρύ-
βοντας την αλήθεια, θάβοντας τα γεγονότα, στο πλαίσιο της
προπαγανδιστικής σας τακτικής, της προπαγανδιστικής σας προ-
σπάθειας, που νοµίζετε ότι θα αποδώσει, στο πλαίσιο του πώς
σκοτώνετε την ενηµέρωση, την αλήθεια και τη δηµοκρατία. 

Καταθέτουµε µερικά ενδεικτικά, µερικά δηµοσιεύµατα και πε-
ριµένουµε απαντήσεις, κύριε Υπουργέ. Οι αρχές την απέκρυψαν.
«Ανάληψη ευθύνης για τον εκρηκτικό µηχανισµό στο σπίτι του
Αντιπροέδρου του Αρείου Πάγου». Έγινε στις 9 Ιουλίου. Το µά-
θαµε από την ανάληψη ευθύνης της οργάνωσης, µε ανακοίνωση
του INTΥMEDIA. Είναι δυνατόν να χρησιµοποιείται έτσι η Ελλη-
νική Αστυνοµία; Φαντάζεστε µια άλλη κυβέρνηση, του ΣΥΡΙΖΑ ή
άλλου, να υπήρχε βοµβιστική επίθεση στον Αντιπρόεδρο του
Αρείου Πάγου και να µην ανακοίνωνε η Ελληνική Αστυνοµία µία
γραµµή;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι δυνατόν να χρησιµοποιείτε έτσι την Ελληνική Αστυνοµία; 
Άλλο δηµοσίευµα: «Ανάληψη ευθύνης για εµπρησµό οχήµατος

της εταιρείας «UNISON». «Ανάληψη ευθύνης για επιθέσεις σε
τράπεζες, οχήµατα και εταιρεία security» στην Πεύκη, στη Λεω-
φόρο Ειρήνης στην Εθνική Τράπεζα, στους Αµπελόκηπους στην
Πανόρµου στην τράπεζα Eurobank, στην Καισαριανή στην οδό
Λαέρτη σε εταιρεία συστηµάτων ασφαλείας, στο Μεταξουργείο
έκαψαν το όχηµα της εταιρείας. Δεν έχει βγει µία ανακοίνωση
από την Ελληνική Αστυνοµία. Δεν έχει βγει µια λέξη, µια γραµµή
και το µάθαµε από το INTΥMEDIA. Σοβαρά µιλάτε τώρα; Και απο-
ρείτε γιατί είναι η χώρα στη θέση εκατόν οκτώ της ελευθεροτυ-
πίας; 

Τα καταθέτουµε για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και περιµένουµε απαντήσεις γιατί η ΕΛ.ΑΣ. και το Υπουργείο
δεν έβγαλε µια ανακοίνωση, γιατί δεν ενηµερώσατε τον Τύπο,
τους δηµοσιογράφους, την κοινωνία, τους πολίτες. Κινείστε στο
βωµό της προπαγάνδας, λέγοντας ότι έχετε πατάξει δήθεν την
παραβατικότητα και δεν αποκαλύπτετε έκνοµες δραστηριότητες
βοµβιστικών επιθέσεων. Θάβετε ακόµη και τις ειδήσεις. Χειρα-
γωγείτε ακόµη και τις ανακοινώσεις της Ελληνικής Αστυνοµίας,
µάλλον καλύτερα τις «µη ανακοινώσεις» της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. 

Εµείς δεν θέλουµε τέτοια Αστυνοµία. Δεν θέλουµε µία Αστυ-
νοµία που να υπηρετεί πολιτικές σκοπιµότητες της εκάστοτε κυ-
βέρνησης, που να διαπαιδαγωγεί έτσι τους αστυνοµικούς στην
εκπαίδευση, στην παιδεία τους. Δεν θέλουµε ούτε αστυνοµικούς
χειραγωγούµενους ούτε ράµπο ούτε σερίφηδες ούτε τροµοκρά-
τες των πολιτών. 

Χθες, κύριε Υπουργέ, είδαµε αστυνοµικό που ασκεί βία σε πο-
λίτη γιατί, λέει, του «έκοβε» τον αέρα. Ήταν µέσα στο περιπολικό.
Το «MEGA» το αποκάλυψε όπως και άλλα µέσα της Θεσσαλονί-
κης. Θα το καταθέσουµε κι αυτό. Δεν φαντάζοµαι ότι αυτά τα
µέσα που τα αποκαλύπτουν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Υπάρχει αυτός ο αστυ-
νοµικός ακόµη στη δύναµη της Ελληνικής Αστυνοµίας; Έβγαλαν
βίντεο για τον τρόπο που χειρίστηκε τον πολίτη γιατί του «έκοβε»
τον αέρα!

Αυτό είναι ένα από τα πολλαπλά γεγονότα της ανοχής της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη στην ακροδεξιά αντίληψη και στις πρακτι-
κές κάποιων λίγων εντός της Αστυνοµίας που δίνετε, όµως,
πολιτικό σήµα στον δογµατισµό του νόµου και της τάξης. Δώ-
σατε εντολή να χτυπήσουν διαδήλωση γυναικών ενάντια σε βια-
σµό προχθές. Πογκρόµ διώξεων στην περιοχή. Δώσατε εντολή
και χτύπησαν πυροσβέστες, µε πυροσβεστικά µέσα, χωρίς να
υπάρχει καµµία εκπαίδευση. 

Ξέρετε ότι διαχρονικά υπάρχουν άνθρωποι που έχει καταστρα-
φεί η ζωή τους από τη χρήση χειροβοµβίδων κρότου-λάµψης,
χηµικών και συνεχίζετε. Χτυπήσατε µέσα στο σπίτι του τον κ. Ιν-
δαρέ. Χτυπήσατε και στείλατε στο νοσοκοµείο τον κ. Κατή, χτυ-
πώντας τα παιδιά του µπροστά στα µάτια του. 

Ασκείτε βία στη νεολαία, την έχετε στοχοποιήσει. Στη Νέα
Σµύρνη, στην Κυψέλη, στη Θεσσαλονίκη, στα στέκια της νεο-
λαίας, παντού ασκείτε βία, όπως και σε όποιον διαφωνεί, µέχρι
και σε Βουλευτές του Κοινοβουλίου. Βάζετε τον Αρχηγό της
Αστυνοµίας να βγάζει απαγόρευση -λες και είµαστε σε άλλη
χώρα, δεν είµαστε στην Ευρώπη- για τον εορτασµό του Πολυτε-
χνείου, για τη µνήµη του Αλέξη Γρηγορόπουλου. Τι έγινε µε εκεί-
νον τον αστυνοµικό µε την ανθοδέσµη, µε εκείνη την απίστευτη
προσβολή στη δηµοκρατία και στη µνήµη του νεκρού δεκαπεν-
τάχρονου; Τι έχει γίνει; 

Αυτός είναι ο λόγος, κύριε Υπουργέ, που δεν ψηφίζουµε το
σχέδιο νόµου γιατί υπηρετεί αυτή τη λογική, τη λογική της στρα-
τικοποίησης της Αστυνοµίας και όχι της ανωτατοποίησής της.
Και έχετε σκοπιµότητα γι’ αυτό. Η σκοπιµότητά σας είναι να χρη-
σιµοποιείτε την Ελληνική Αστυνοµία ως ένα από τα «µακριά
χέρια» της Δεξιάς και της αντίληψής σας, είτε είστε κυβέρνηση
είτε είστε αντιπολίτευση. 

Η παιδεία και η εκπαίδευση που λαµβάνουν οι αστυνοµικοί,
πρέπει να αφορά όχι µόνο στο επιχειρησιακό καθήκον τους, στην
επάρκειά τους και στα καθήκοντά τους. Πρέπει να αφορά και
στην κοινωνική τους παιδεία και στην πολιτική, δηµοκρατική τους
κοινωνικοποίηση και παιδεία. 

Και δεν το θέλετε αυτό ούτε στα ΑΕΙ της χώρας ούτε στην Ελ-
ληνική Αστυνοµία. Γι’ αυτό φέρνετε τέτοιο σχέδιο νόµου. Δεν το
θέλετε. Γι’ αυτό και ακυρώνετε την πρόβλεψη που υπήρχε και
στη δική µας πρόταση και στον νόµο του κ. Δένδια να είναι όλες
οι ακαδηµαϊκές σχολές της αστυνοµίας νοµικό πρόσωπο δηµο-
σίου δικαίου. 

Θα χρησιµοποιήσω ό,τι χρόνο έχω ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ. 

Γι’ αυτό δεν αφήνετε να είναι ένα νοµικό πρόσωπο πλήρως αυ-
τοδιοικούµενο. Δεν αφήνετε να υπάρχει ο έλεγχος ποιότητας σε
µία εθνική ανεξάρτητη διοικητική αρχή. Δεν κατοχυρώνετε την
ακαδηµαϊκή ελευθερία στη διδασκαλία, την έρευνα, την ελεύ-
θερη έκφραση και τη διακίνηση ιδεών µέσα σε αυτές τις σχολές.
Το κάνετε επίτηδες. Θέλετε να τους στρατικοποιείτε δήθεν, αλλά
να τους βάζετε στη δική σας συντηρητική δεξιά αντίληψη, µε τη
βαριά ιστορία που έχει η Δεξιά, η αστυνοµία και η χωροφυλακή
στη χώρα µας. Είστε η παράταξη του χωροφύλακα, του «µπα-
τσοκόρδονου». Αυτό θέλετε να κάνετε. 

Και ρωτάµε. Για τους αστυνοµικούς που µόνοι τους οι άνθρω-
ποι πήγαν και σπούδασαν και έχουν ένα πτυχίο θα το λάβετε υπ’
όψιν ποτέ στα καθήκοντά τους; Θα έχουν ανθρώπινες συνθήκες
εργασίας; Θα είναι εργαζόµενοι; Θα έχουν ωράριο; Υπερωρίες;
Επικίνδυνα; Θα έχουν ασφάλιση για την οικογένειά τους αν τους
τύχει κάτι; 

Ρωτάµε. Λίγοι αστυνοµικοί δίνουν τη µάχη στα αστυνοµικά
τµήµατα, τα τµήµατα ασφαλείας και τις υπηρεσίες δίωξης του
εγκλήµατος. Έχετε προσλάβει µε ρουσφέτια τεσσερισήµισι χι-
λιάδες «ράµπο»-ειδικούς φρουρούς. Τι έγινε µε τον φάκελο Χρυ-
σοχοΐδη που κατέθεσε στον εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, που
δήθεν αποκάλυπτε όλη τη «νύχτα»; Τι έγινε µε αυτά τα επικοινω-
νιακά τερτίπια σας; 

Τελειώνω µε δύο προκλητικές διατάξεις που υπάρχουν. Η µία,
κύριε Πρόεδρε, αφορά στο «βραχιολάκι» και αυτό είναι ένα από
τα τυπικά δείγµατα της κακοδιαχείρισης της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη. Μιλάµε για µια σύµβαση του 2014 πριν βγει κυβέρνηση
ο ΣΥΡΙΖΑ. Δώσατε, επειδή ήταν παράνοµη η εκτέλεση του έργου
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της σύµβασης, µε νόµο, κάνοντας «πλυντήριο» τη Βουλή, να πλη-
ρωθεί το πρόσθετο της σύµβασης πριν από έναν χρόνο. Και έρ-
χεστε σήµερα και επεκτείνετε την ίδια παράνοµη σύµβαση και
στα άλλα σωφρονιστικά ιδρύµατα. Θα κάνετε ποτέ έναν διαγω-
νισµό ή θα συνεχίσετε να κάνετε τη Βουλή «πλυντήριο»; 

Η δεύτερη, που τη φέρατε µε τροπολογία, είναι για τη συνο-
δεία ασφαλείας, ότι οι αστυνοµικοί, δηλαδή, θα οδηγούν και τα
ιδιωτικά αυτοκίνητα αυτών που φυλάνε. 

Με συγχωρείτε, θυµάστε τον κ. Φουρθιώτη; Θυµάστε ότι ένας
από τους λόγους που πρόσβαλε τους δεκάδες αστυνοµικούς
που είχατε βάλει να τον φυλάνε ήταν να οδηγούν το ιδιωτικό του
όχηµα; Δεν τα θυµάστε αυτά; Αυτό έρχεστε να νοµιµοποιήσετε
τώρα; Τις συνοδείες Φουρθιώτη έρχεστε να νοµιµοποιήσετε
τώρα;  

Αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας, είστε το χθες,
είστε η «κυβέρνηση 108», είστε η παράταξη του χωροφύλακα και
ευτυχώς, φεύγετε και δεν θα προλάβετε να εφαρµόσετε ούτε
αυτό το σχέδιο νόµου, εσείς που θέλετε διαχρονικά να χειραγω-
γείτε την Αστυνοµία και τους Έλληνες δηµοκράτες αστυνοµι-
κούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο θα πάρει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας, ο κ. Αθανάσιος Παφίλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τι έγινε, κύριε Σπίρτζη; Τους διώξατε
και ξαναήρθε το κράτος της Δεξιάς µέσα σε τρία χρόνια; Μάλλον
τους είχατε διώξει και ξαφνικά έγινε εισβολή και ξαναµπήκαν. 

Είµαστε σε µια θλιβερή περίοδο, όπως και κάθε χρόνο άλλω-
στε, που αφορά στις πυρκαγιές: Πεντέλη, Μυτιλήνη, Κρήτη,
δάσος Δαδιάς, Ηλεία. Αµέτρητα! Τεράστιες καταστροφές οικο-
λογικές, αλλά και καταστροφές περιουσιών του ελληνικού λαού. 

Μαζί µε τις φωτιές κάηκε και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Το
αφήγηµα και το δικό σας και των προηγούµενων και των προ-
προηγούµενων: «Είµαστε πανέτοιµοι». Κάθε χρόνο βαρέθηκα να
ακούω ότι είµαστε πανέτοιµοι. 

Τον Απρίλιο µήνα καταθέσαµε εµείς ερώτηση στη Βουλή και
ρωτήσαµε ποια είναι η κατάσταση και τι µέτρα χρειάζεται να παρ-
θούν. Απάντηση από το Υπουργείο: «Τα έχουµε όλα λυµένα».
Ιδού η πραγµατικότητα. 

Γιατί αλήθεια; Γιατί φωνή βοώντος εν τη ερήµω; Γιατί οι προ-
τάσεις που καταθέτουµε δεν είναι για τον σοσιαλισµό. Είναι για
το τι µέτρα πρέπει να παρθούν τώρα. Γιατί απουσιάζει από όλες
τις κυβερνήσεις µία από τις λέξεις-κλειδιά, που λέγεται «πρό-
ληψη». 

Για να πω το πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα, στο δάσος της
Δαδιάς δεν υπάρχουν δρόµοι µέσα και δεν µπορούσαν να µπουν
οι πυροσβέστες µέσα. Γιατί  δεν γίνεται µόνο µε τα αεροπλάνα.
Ούτε δρόµοι δεν έχουν ανοιχτεί. Για να µην πω και άλλα πολλά
παραδείγµατα πρόληψης. Γιατί η πρόληψη είναι βασικό. 

Τι περισσεύει, όµως, απ’ όλες τις κυβερνήσεις; Περισσεύουν
οι λέξεις «κόστος» και «όφελος». 0,04% από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό όλων των κυβερνήσεων για τις πυρκαγιές! Και µετά λένε
«γιατί». Τέσσερις χιλιάδες πυροσβέστες µε το οργανόγραµµα
πριν από πολλά χρόνια. Τώρα, όµως, έχουν αλλάξει οι συνθήκες,
όπως όλοι ορκίζεστε και προβάλλετε -και υπάρχει µια βάση, βέ-
βαια- για την κλιµατική αλλαγή. 

Χίλιοι πεντακόσιοι υπάλληλοι του δασαρχείου λείπουν. Πό-
σους υπαλλήλους είχε πέρυσι η δυτική Αττική; Έναν κυριολε-
κτικά! Δεν ξέρω φέτος. Γι’ αυτό χρησιµοποίησα το περσινό
δεδοµένο, γιατί δεν το έχω ελέγξει. 

Λείπουν αυτοί, λοιπόν, και λείπουν και πολλά πυροσβεστικά
µέσα. Αυτό που ειπώθηκε -και ήταν πάρα πολύ χαρακτηριστικό-
ήταν ότι στην πυρκαγιά στην Πεντέλη είχαµε περισσότερα περι-
πολικά από πυροσβεστικά. Φυσικά, θα επαινέσεις την αυτοθυσία
των αστυνοµικών που πήγαν, όµως, τις φωτιές δεν τις σβήνει το
100 ούτε τα περιπολικά, τις σβήνουν τα πυροσβεστικά και οι πυ-

ροσβέστες. Και εκεί υπήρχε και υπάρχει απουσία µεγάλη. 
Και βέβαια, υπάρχει και ένα άλλο βασικό. Αυτό που έγινε -δεν

θυµάµαι, επί κυβέρνησης ΠΑΣΟΚ έγινε;-, η ευθύνη της δασοπυ-
ρόσβεσης έφυγε από το δασαρχείο µε µεταβιβάστηκε στην πυ-
ροσβεστική ήταν ένα από τα µεγαλύτερα εγκλήµατα. Γιατί ο
πυροσβέστης δεν ξέρει το δάσος. Είναι εκπαιδευµένος για άλλα
πράγµατα. Και φυσικά, αυτό δεν λέει καµµία κυβέρνηση να το
αλλάξει. 

Εµείς εκφράζουµε τη συµπαράστασή µας στους κατοίκους και
τους πυροσβέστες που µε αυτοθυσία πραγµατικά παλεύουν,
στους εθελοντές και στις λαϊκές δυνάµεις, στις οποίες είµαστε
µπροστά, και τα µέλη του κόµµατός µας και οι οπαδοί µας και η
Κοµµουνιστική Νεολαία Ελλάδας. Οργανωµένοι µε την καθοδή-
γηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και άλλων, είναι κάθε ηµέρα
-εδώ και πάρα πολλές ηµέρες- στην πρώτη γραµµή. Και ο λαός,
βέβαια, ο οποίος τελικά αποδεικνύεται ότι τις περισσότερες
φορές είναι πιο αποτελεσµατικός απ’ αυτό το γιγάντιο κράτος
που θα τον προστατεύει. Και γι’ αυτό λέµε ότι ο λαός µόνο µπο-
ρεί να σώσει τον λαό. 

Εµείς προβάλλουµε τα αιτήµατα για γενναία χρηµατοδότηση,
έστω και τώρα -γιατί έχουµε ακόµα µπροστά µας και τον Αύγου-
στο και τον Σεπτέµβριο- όσο γίνεται, για να υπάρξουν κάποιες
υποδοµές, καταµέτρηση και χαρτογράφηση ζηµιών, άµεση απο-
κατάσταση, αποζηµιώσεις στο 100% στους πληγέντες και βέ-
βαια, προσλήψεις. Δεν πάει άλλο, δεν το καταλαβαίνετε. Βοά όλη
η κοινωνία ότι δεν φτάνουν οι δυνάµεις που έχουµε ούτε και τα
µέσα.

Δεύτερον, το θέµα που έχει θέσει το ΠΑΣΟΚ, που είναι σοβαρό
βέβαια και καταδικαστέο, της παρακολούθησης του Αρχηγού
του κόµµατος. Όµως, να σας πω κάτι, κύριε Καµίνη; Εσείς και ο
Κολόµβος! Ο Κολόµβος ανακάλυψε την Αµερική και τώρα εσείς
ανακαλύψατε ότι παρακολουθούνται τα τηλέφωνα. Λέω ότι είναι
εξόφθαλµο, δεν το συζητάµε. Είναι καταδικαστέο, αλλά αυτό
είναι κοινό µυστικό. 

Όταν εµείς καταγγέλλαµε και µε στοιχεία την παρακολούθηση
γραφείων της Κεντρικής Επιτροπής του ΚΚΕ, τη συνακρόαση µε
τη Νέα Δηµοκρατία και µε άλλα κόµµατα, η ΑΔΑΕ κουβέντα -επί
κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, παρακαλώ-, για να µη φωνάζετε και πολύ.
Έφυγε και ο κ. Σπίρτζης τώρα. Τότε γιατί δεν πήρατε θέση;

Φτάσαµε στη Βρετανία, στα τηλέφωνα, σε ένα µέρος. Ήταν
και αλλού. Ποιοι ήταν από πίσω; Εδώ δεν υπάρχει ευρωπαϊκή συ-
νεργασία; Καµµία κουβέντα και καµµία ανακοίνωση από πολλά
κόµµατα. Ούτε σήµερα υπάρχει απάντηση, γιατί συνεχίζεται
αυτό κατά διαστήµατα. Γιατί άραγε; Τι έχει να πει η Κυβέρνηση;
Τι έχει να πει η προηγούµενη κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί δεν
βρίσκει άκρη; Αφού φτάνει στην πηγή, γιατί δεν πίνει νερό; Για
να το πω έτσι και χωριάτικα, κύριε Κουτσούµπα, που είµαστε και
Ρουµελιώτες.

Το ερώτηµα, λοιπόν, που προκύπτει είναι ποιος παρακολουθεί.
Ποιος; Δεν µπορείτε να απαντήσετε; Τι κράτος είστε; Εδώ µπο-
ρείτε να απαντήσετε σε ποια υπηρεσία ή σε ποια περιοχή βρί-
σκεται την τάδε ώρα ο Παφίλης, για παράδειγµα, για να µην
χρησιµοποιήσω κάποιον άλλον. Δεν µπορείτε να µας πείτε ποιος
παρακολουθεί; 

Το ποιος παρακολουθεί είναι πολύ απλό. Παρακολουθούν επι-
χειρηµατίες, αλλά κυρίως οι µυστικές υπηρεσίες. Αυτό είναι
κοινό µυστικό ότι παρακολουθούν. Τι µέτρα παίρνετε για όλα
αυτά; Πείτε µας.

Για παράδειγµα, τι αποδεικνύεται –εγώ το είπα το πρωί χωρίς
να έχω στοιχεία- ότι είναι το Predator; Ποιος το παράγει το Pred-
ator; Το Ισραήλ δεν το παράγει; Ισραηλινή εταιρεία που συνερ-
γάζεται και µε Ιταλούς. Τι µέτρα πήραν οι φίλοι σας οι Ισραηλινοί,
που τους έχετε για θεούς και λέτε να γίνουµε Ισραήλ -λέω για
την Ελληνική Λύση-, για την εταιρεία αυτή; 

Η εταιρεία αυτή πουλάει το λογισµικό στην ελεύθερη αγορά,
παντού και κανένας δεν ξέρει πού. Πήραν κανένα µέτρο να την
κλείσουν; Πήραν κανένα µέτρο για πρόστιµο; Πήραν κυρώσεις
κατά του Ισραήλ που ανέχεται τέτοια εταιρεία; Όχι, άρα υποκρι-
σία στο µεγαλείο. 

Εµείς το ξέρουµε. Δεν έχουµε καµµία αυταπάτη. Ποτέ δεν στα-
µάτησαν αυτά. Τώρα, βέβαια, έχουν αναβαθµιστεί σε άλλο επί-
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πεδο. Και λέω πάλι ότι είναι καταδικαστέα, δεν το συζητάµε. 
Πάµε στο νοµοσχέδιο. Να το διαβάσω: «Αναβάθµιση της εκ-

παίδευσης προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας και βελτίωση
υπηρεσιών που παρέχονται προς τον πολίτη, ενίσχυση αισθήµα-
τος ασφάλειας µέσω εκσυγχρονισµού της Σχολής Αξιωµατικών
της ΕΛ.ΑΣ., οργάνωση και λειτουργία της Αστυνοµικής Ακαδη-
µίας». 

Πρώτο ερώτηµα: Τι σηµαίνει ασφάλεια; Να το καθορίσουµε.
Τι σηµαίνει ασφάλεια των πολιτών; Για να δούµε, σε σχέση µε
τον ρόλο της αστυνοµίας. Για εµάς, το ΚΚΕ, σηµαίνει ότι ο απο-
κλειστικός ρόλος της Αστυνοµίας πρέπει να είναι -δεν έχουµε αυ-
ταπάτες ότι µπορεί να γίνει- η καταπολέµηση του εγκλήµατος.
Αυτό εννοούµε ασφάλεια και ειδικότερα, το οργανωµένο που
έχει ξεφύγει από κάθε όριο. Και θα πω δυο λόγια µετά. Δεν
έχουµε αυταπάτες ότι µπορεί να είναι αυτός ο ρόλος. 

Ποιο είναι το αντίστοιχο δόγµα –θα το πω έτσι- των κυβερνή-
σεων που υπερασπίζονται αυτό το σύστηµα και µάλιστα, µε τη
Λευκή Βίβλο; Διότι εδώ λέγονται κοµψά µερικά πράγµατα, σύµ-
φωνα µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα. Τι σηµαίνει ευρωπαϊκά πρό-
τυπα; Τι σηµαίνει; Αστυνοµία µε τον κόκορα του πιστολιού
σηκωµένο; Σηµαίνει πολιτικά Λευκή Βίβλος, την οποία την πα-
ρουσίασε ο κ. Χρυσοχοΐδης και η οποία είναι καθοδηγητική για
όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή είναι µαύρη, κα-
τάµαυρη, βέβαια. 

Τι λέει, λοιπόν; Λέει αυτό που είπε ο Νίκος Παπαναστάσης:
εσωτερική και εξωτερική ασφάλεια ενιαία. Τι πάει να πει αυτό;
Πού θα γυρίσουµε; Δηλαδή όποιος έχει αντίρρηση µε πολλά
πράγµατα απειλεί την εξωτερική ασφάλεια και τα σύνορα της
χώρας; Αυτά είναι δυνητικά. Τα λέει η «Λευκή Βίβλος», δεν τα
λέω εγώ. 

Υπάρχει ο εσωτερικός εχθρός. Ποιος είναι ο εσωτερικός εχ-
θρός; Ποιος; Κατονοµάστε τον. Γιατί δεν το λέτε; Είναι το λαϊκό
κίνηµα. Είναι εκείνοι που αµφισβητούν, να το πω απλά, αυτό το
σύστηµα. Εσείς του ΣΥΡΙΖΑ που βγάζετε λόγους τι λέτε; Δεν θα
την εφαρµόσετε ή δεν θα την εφαρµόζατε; Μην πείτε όχι, γιατί
έχω και παρακάτω και θα εκτεθείτε, θα εκτεθείτε άσχηµα. 

Συνεχίζουµε, λοιπόν. Τι λέει; Λέει ότι η Αστυνοµία πρέπει να
δράσει σε εποχές των κοινωνικών εντάσεων που χαρακτηρίζον-
ται από την πόλωση των κοινωνιών και την ανάπτυξη πολυπλη-
θών κινηµάτων διαµαρτυρίας και διεκδίκησης δικαιωµάτων. Τι
λέτε; Δηλαδή τι νοµίζετε ότι είναι η κοινωνία; Νεκροταφείο; Τι νο-
µίζετε; 

Νοµίζετε ότι ο άλλος θα ξοδεύει ένα εκατοµµύριο για το κα-
πρίτσιο του ένα βράδυ και ο άλλος θα πεινάει σε όλη του τη ζωή
και δεν θα παλέψει, δεν θα ξεσηκωθεί; Αυτό είναι οι κοινωνικές
εντάσεις και διεκδικήσεις δικαιωµάτων. Ποια δικαιώµατα; Το δι-
καίωµα στη ζωή, στη δουλειά, σε µια αξιοπρεπή ζωή, τη στιγµή
που ο ίδιος παράγει τον πλούτο. Αυτά λέει η «Λευκή Βίβλος». 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου όλον τον χρόνο. Δεν ξαναµιλάω.
Όταν, λοιπόν, λέµε ότι θα προσαρµοστεί το δίκαιο µας µε την

Ευρωπαϊκή Ένωση, κάνουµε την εξής αφελή ερώτηση. Στην
Αστυνοµική Ακαδηµία τι θα διδάσκεται; Ότι δεν έχουν δικαίωµα
οι εργαζόµενοι να διεκδικούν µεροκάµατα, ότι δεν έχουν δι-
καίωµα να κάνουν απεργία, ότι δεν έχουν δικαίωµα να συγ-
κρούονται µε αυτή την πολιτική, αλλά το µόνο δικαίωµα που
έχουν είναι να ψηφίζουν κάθε τέσσερα χρόνια; Τι λέτε; Ανιστό-
ρητοι είστε; 

Σε όλη την ιστορία των κοινωνιών πάντα υπήρξαν τα αντιτιθέ-
µενα συµφέροντα και τα αντιτιθέµενα συµφέροντα όταν δεν
έφερναν την ανατροπή ενός συστήµατος, τουλάχιστον κέρδιζαν
και έπαιρναν κάποιες κατακτήσεις. Εδώ, λοιπόν, είναι ένας βασι-
κός κίνδυνος. 

Δεύτερον, τι ονοµάζει τροµοκρατία η Ευρωπαϊκή Ένωση, κυ-
ρίες και κύριοι, όλοι σας –καλά η Νέα Δηµοκρατία το λέει ανοι-
κτά-, οι υπόλοιποι, και τον κίνδυνο της τροµοκρατίας; Τα έχω πει
δύο φορές και τώρα έρχεται η τρίτη και τα έχετε συµφωνήσει
κιόλας -αυτό είναι η τραγωδία- και τα έχετε ενσωµατώσει κιόλας
κάθε φορά στους αντιτροµοκρατικούς νόµους όλοι σας και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ας λέει εδώ τώρα την υποκρισία. 

Λέει, λοιπόν: Καθορίζει την ακροδεξιά, τη θρησκευτική, την ισ-
λαµική δηλαδή, να το πω έτσι, τροµοκρατία και την ακροαρι-
στερή τροµοκρατία. Τι είναι η ακροαριστερή τροµοκρατία; Λέει,
λοιπόν, ότι αυτοί που αµφισβητούν τις αξίες αυτού του συστή-
µατος, δηλαδή εκµετάλλευση ανθρώπου από άνθρωπο, αυτοί
είναι τροµοκράτες ή δυνητικά τροµοκράτες. Είναι αυτοί που λένε
ότι είναι µεγάλη αδικία ο πλούτος να συγκεντρώνεται σε λίγα
χέρια και η φτώχεια να συγκεντρώνεται σε πολλά, ότι είναι δυ-
νητική τροµοκρατία αυτοί που λένε ότι πρέπει η υγεία, η παιδεία
και πολλά άλλα κοινωνικά αγαθά να είναι δηµόσια και δωρεάν. 

Τι θα διδάσκεται, κύριε Οικονόµου, µε συγχωρείτε; Θα διδά-
σκονται αυτά, όταν θα πάµε θέµα τροµοκρατίας στην Αστυνοµική
Ακαδηµία; Τι θα πει ο καθηγητής; Δεν θα τα πει αυτά; Αφού είναι
η γραµµή της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αφού την έχετε ενσωµατώ-
σει σε όλους του νόµους µε εσάς και µε ΣΥΡΙΖΑ. 

Θα σηκωθεί ένας µαθητής -γιατί υπάρχουν και τέτοιοι- και θα
σας πει: «Μα, τι µας τα λέτε αυτά, κύριε τάδε; Αφού εσείς τα
έχετε ψηφίσει στον αντιτροµοκρατικό νόµο όλα αυτά». 

Εποµένως το πρόβληµα δεν είναι αν θα υπάρξει εκπαίδευση ή
όχι. Είναι σωστό να υπάρξει εκπαίδευση και θα πω παρακάτω.
Το πρόβληµα είναι τι θα διδάσκεται και σε ποιες συνθήκες.

Τι λέγανε όλες οι προηγούµενες κυβερνήσεις; Διαφύλαξη της
κοινωνικής ειρήνης. Τι σηµαίνει κοινωνική ειρήνη; Να την προσ-
διορίσουµε; Είναι το έγκληµα το οργανωµένο; Δεν το λέµε. Κοι-
νωνική ειρήνη σηµαίνει να µην κουνιέται φύλλο, να είναι
υποταγµένοι οι εργαζόµενοι σε µία αντιλαϊκή και βάρβαρη πολι-
τική. Αυτό σηµαίνει κοινωνική ειρήνη. Το έγραφε, µάλιστα, και ο
κ. Πανούσης ότι είναι το βασικό θέµα, ότι η Αστυνοµία πρέπει να
εξασφαλίσει την κοινωνική ειρήνη, δηλαδή, δούλευε, σκύβε και
µη µιλάς. Αυτή είναι η πραγµατική ουσία.

Μπορεί να µας πείτε, καλά εσείς δεν θέλετε εκσυγχρονισµό;
Βεβαίως θέλουµε και είµαστε από τους πρώτους που βάλαµε ζή-
τηµα εκσυγχρονισµού και του εξοπλισµού και των πάντων, µε
ποιον σκοπό όµως; Με σκοπό την αντιµετώπιση του εγκλήµατος
και του οργανωµένου εγκλήµατος. 

Και εφόσον µιλάµε για το έγκληµα το σύµφυτο και µε το σύ-
στηµα και το οργανωµένο κ.λπ., αυτά που αποδεικνύονται καθη-
µερινά είναι ότι το οργανωµένο έγκληµα έχει επαφές πολύ ψηλά
και καθοδηγείται από πολύ ψηλά. Δείτε τώρα µε το αεροπλάνο
Αντόνωφ που έπεσε. Άρχισαν και γράφουν –όχι ο «ΡΙΖΟΣΠΑ-
ΣΤΗΣ», άλλες εφηµερίδες- και άρχισαν και ανακοινώνουν και οι
Αµερικάνοι. Δείτε τι γράφουν για τα όπλα που στέλνετε στην Ου-
κρανία. Τι γράφει η Interpol, τι γράφει η CIA. Το 20% -λέει- είναι
αυτό που πάει και ελέγχεται και το υπόλοιπο πάει σε λαθρεµπό-
ριο. Αυτό γράφουν, υπάρχουν εκθέσεις, έχουν δηµοσιευτεί αλλά
όχι στον «ΡΙΖΟΣΠΑΣΤΗ», σε άλλες εφηµερίδες και µάλιστα σε
πολλές που είναι φιλικές µε την Κυβέρνηση. Να µην πω ονόµατα
εφηµερίδων.

Γι’ αυτό, λοιπόν, εµείς ζητάµε εκσυγχρονισµό για να αντιµετω-
πιστεί, κ.λπ., αλλά δεν πρόκειται. Τέτοιος εκσυγχρονισµός και
αλίµονο στα παιδιά της Αστυνοµίας που παίζουν τη ζωή τους κο-
ρώνα-γράµµατα, πολλές φορές, µε τα εννιάρια και τα παλιά µέσα
για να αντιµετωπίσουν τις συµµορίες που είναι πάνοπλες, όπως
και οι πειρατείες που είναι πιο µπροστά. Ποιος τα δίνει όλα αυτά;
Ποιος τα δίνει; Έχουν τα όπλα σειριακό αριθµό; Γιατί δεν πιάνουν
τις εταιρείες; Οι εταιρείες δεν τα παράγουν; Δεν βάζουν σειριακό
αριθµό; Πιάνεις ένα όπλο. Να πουν στην εταιρεία που το έδωσε
κ.λπ.. Δεν είναι απλό, αλλά είναι και εάν θέλεις να το κάνεις ή όχι. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, αυτό που ονοµάζετε πανεπιστη-
µιακή εκπαίδευση, κατά τη γνώµη µας, δεν ισχύει. Δεν έχει σχέση
µε πανεπιστηµιακή εκπαίδευση, ακόµη και σε αυτό εδώ το πανε-
πιστήµιο. Στρατιωτικοποίηση είναι και της Αστυνοµίας. Και αυτοί
που λένε ότι είµαστε µε τον νόµο και την τάξη θα πρέπει να σκέ-
πτονται -αν και το σκέπτονται- τι σηµαίνει νόµος και τάξη; Νόµος
και τάξη σηµαίνει να χτυπηθεί η πορνεία, η ληστεία, όλα τα εγ-
κλήµατα. Αυτό σηµαίνει νόµος και τάξη. Νόµος και τάξη δεν ση-
µαίνει να βαράς τους συνταξιούχους που διαµαρτύρονται.
Νόµος και τάξη δεν σηµαίνει να βαράς τους αγρότες. Νόµος και
τάξη δεν σηµαίνει να χτυπάς ασύστολα τον κόσµο και να ρίχνεις
χηµικά µέσα σε διαδηλώσεις που έχουν παιδιά µε καρότσια, γιατί
αυτά συµβαίνουν. 
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Εποµένως, αυτή θα είναι η κατεύθυνση και η Πανεπιστηµιακή
Αστυνοµία…

Κύριε Οικονόµου, δεν γνωρίζω, θα τρώνε πανεπιστηµιακό ξύλο
τώρα, πιο εκλεπτυσµένο; Όχι το κανονικό; Το παλιό;

Η ίδια πραγµατικότητα όµως αποδεικνύει ότι αυτές οι διακη-
ρύξεις άλλα πράγµατα κρύβουν και θα ήθελα να πω ορισµένα
πράγµατα. Κατεβαίνει µία διαδήλωση µαζικών οργανώσεων στη
Θεσσαλονίκη και µπουγελώνει, «ρίχνει» στο ΝΑΤΟ ότι τα όπλα
που στέλνετε θα σκοτώνουν κόσµο. Από πού ως πού; 

Ο χ µατατζής πιάνει έναν που είναι µέσα στο αυτοκίνητο, τον
κάνει «τουλούµι» στο ξύλο –κυριολεκτικά- τον πάει στο νοσοκο-
µείο και του βάζουν και χειροπέδες στο καρότσι. Πού είναι αυτός
σήµερα; Πού βρίσκεται; Να σας πω πού βρίσκεται; Στα δικαστή-
ρια -γιατί έγιναν µηνύσεις- όρµησαν και χτύπησαν πάλι τον ίδιο
άνθρωπο και άλλους ανθρώπους που έκαναν τις µηνύσεις και
τους απειλούν κιόλας: «Κοµµούνια θα πεθάνετε». Πού είναι
αυτός; Αυτό είναι νόµος και τάξη; Να του κάνεις µήνυση ότι ναι,
έριξε µπογιές. Αλλά να τον κάνεις «τουλούµι» στο ξύλο, να τον
πας στο νοσοκοµείο και να τον δένεις, κάτι που απαγορεύεται
ρητά –δεν ξέρει ο αστυνοµικός;- Μπορεί και να είναι εξαίρεση,
όµως δεν είναι εξαίρεση.

Να συνεχίσω; ΜΑΤ στην υπηρεσία των επιχειρήσεων. Τι δου-
λειά έχουν τα ΜΑΤ να υπερασπίζονται τον εργοδότη απέναντι
στους εργαζόµενους και επί ΣΥΡΙΖΑ και επί Νέας Δηµοκρατίας;

Φυσικά, υπάρχουν παρεµβάσεις πολλές φορές -πρέπει να εί-
µαστε και ειλικρινείς- που τα µαλακώνουν αυτά τα πράγµατα. 

Να συνεχίσουµε; Είναι δυνατόν να κατεβαίνουν δέκα µηχανές
«ΔΙΑΣ» και «ΔΡΑΣΗ», για να πιάσουν δύο µαθητές που πάνε να
κάνουν κατάληψη; Μου λένε: «Νοµίζαµε, κύριε Παφίλη, ότι πιά-
σανε τον Εσκοµπάρ». Είναι δυνατόν να κουβαλάνε δεκαπέντε,
δεκαέξι χρονών παιδιά; Τι νοοτροπία είναι αυτή; «Το κράτος είµαι
εγώ», δηλαδή. 

Να συνεχίσω και µε άλλα; Είναι άπειρα τα παραδείγµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε τελεία. Όχι

όλα. Περιµένουν κι άλλοι πολλή ώρα να µιλήσουν.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Βάζω τελεία και παύλα.
Να κάνω µία διευκρίνιση µόνο. Εµείς δεν λέµε ότι όλοι οι αστυ-

νοµικοί είναι τέτοιοι. Ίσα-ίσα. Παιδιά λαϊκών οικογενειών είναι
όλοι. Κανένας πλούσιος δεν στέλνει τα παιδιά του στην Αστυνο-
µία. Απλώς, προσπαθούν να τους βάλουν να χτυπάνε τους πατε-
ράδες τους και τα αδέλφια τους και τα παιδιά τους αύριο.
Υπάρχουν αστυνοµικοί αξιοπρεπείς. Υπάρχουν αστυνοµικοί που
αντιστέκονται και αυτό το κλίµα να ξέρετε ότι θα αυξηθεί, γιατί
έχουν και φιλότιµο. Όµως, υπάρχουν και άλλοι που διαπαιδαγω-
γούνται σε µία κατάσταση, αφού γίνεται ανεκτή από το επίσηµο
κράτος που έπρεπε να έχει «τσεκούρι». Γιατί, αν µία φορά µπορεί
να τιµωρηθεί ένας που κάνει µια παρανοµία, ο αστυνοµικός, όταν
την κάνει, πρέπει να τιµωρηθεί πενήντα, για να κοπεί ο βήχας.

Ρώτησα κάποιον από τα ΜΑΤ: «Σκέφτηκες ποτέ», του λέω,
«όπως χτυπάς µε το γκλοπ, αν σκοτώσεις ένα παιδί δεκαεπτά,
δεκαοκτώ χρονών, πώς θα ζήσεις µετά;». Κι όµως!

Εµείς καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο, γιατί κινείται προς
αυτή την κατεύθυνση. Και πιστεύουµε ότι και µέσα στο Αστυνο-
µικό Σώµα και σήµερα και αύριο θα δυναµώσουν πολύ οι αντι-
στάσεις, γιατί και ο κόσµος βλέπει και κρίνει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το λόγο έχει τώρα,
αφού τακτοποιηθεί υγειονοµικά το Βήµα, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριάδης. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που µου δώσατε τον λόγο.

Ευχαριστώ ιδιαίτερα τον κύριο που πήρε τα γνωστά υγειονο-
µικά ρίσκα, για να κάνει µια δουλειά για την οποία δεν είναι προ-
ορισµένος. Δράττοµαι της ευκαιρίας να πω ότι, επίσης, δεν είναι
δεν περιποιεί τιµή για τη Βουλή µας αυτό το θέαµα ανθρώπων
που ανεβάζουν το χέρι τους, λες και είναι σε µαγαζί ή σε σκυλά-
δικο –µην πω τίποτα χειρότερο- για να τους φέρουν νερό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να σας διακόψω ένα
λεπτό. Να πω µόνο είναι ότι ο Υπουργός είναι καλά στην υγεία
του. Όµως, του συνέστησαν οι γιατροί να αποχωρήσει, να µην
επανέλθει στην Αίθουσα για λόγους προληπτικούς προφανώς.
Ήταν η σύσταση των γιατρών. Είναι, όµως, καλά στην υγεία του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχόµαστε περαστικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Γρηγοριάδη,

έχετε τον λόγο. Δεν έχω ξεκινήσει τον χρόνο.
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Να δηλώσω δηµόσια εκ µέρους του ΜέΡΑ25, ότι χαιρόµαστε

ιδιαίτερα που ο Υπουργός είναι καλά στην υγεία του. Χρειαζόµα-
στε υγιέστατους πολιτικούς αντιπάλους. Τέτοιος είναι ο Υπουρ-
γός. Χαιρόµαστε πολύ που δεν έχει κανέναν κίνδυνο. 

Έλεγα, λοιπόν, ότι είναι αντιαισθητικό και δείχνει και µια συ-
νολική εθνική αγένεια το ότι εδώ πέρα κάποιοι αιρετοί, Βουλευ-
τές του ελληνικού Κοινοβουλίου -λίγοι είναι η αλήθεια-
καταδέχονται να σηκώνουν το χέρι, για να τους φέρνουν νερό.
Συγγνώµη, αλλά µόνο αν δεν ήµουν σε θέση να φτάσω στο νερό,
θα δεχόµουν ποτέ µια τέτοια κατάσταση. Και ειρήσθω εν πα-
ρόδω, να τονιστεί ότι δεν είναι η δουλειά αυτών των ανθρώπων.
Δεν είναι η δουλειά των κλητήρων της Βουλής να φέρνουν νερό
αλλά να φέρνουν χαρτιά από τα πολιτικά µας γραφεία σε εµάς. 

Κύριε Οικονόµου, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, κατ’
αρχάς, για το νοµοσχέδιό σας µίλησε η κ. Μπακαδήµα ενδελεχέ-
στατα, µας κάλυψε, έχει πει τις θέσεις του ΜέΡΑ25. Να σας ρω-
τήσω εγώ για την εκπαίδευση της Αστυνοµίας πού θα αποσκοπεί.
Οι αλλαγές που φέρνετε µε το νέο σχέδιο νόµου άραγε θα οδη-
γήσουν την Αστυνοµία να είναι, πραγµατικά, πιο προστατευτική
στους πολίτες, εµάς δηλαδή όλους; Και εσείς ως Υπουργοί Προ-
στασίας του Πολίτη θα επιτελέσετε καλύτερα το έργο σας;

Δράττοµαι της ευκαιρίας να πω ότι µόλις προχθές έγινε µια
συγκέντρωση στα Εξάρχεια όπου συµµετείχαν γυναίκες. Αυτή η
συγκέντρωση ήταν κατά των βιασµών, επειδή ακριβώς έχει πάρει
µια µορφή επιδηµίας πια το να βιάζονται γυναίκες στη χώρα µας,
όταν συγκεκριµένα οι σύζυγοι δεν τις εκτελούν εν ψυχρώ κάθε
φορά που απλώς τους λένε να χωρίσουν ή κάθε φορά που δια-
πιστώνουν ότι έχουν βρει µια άλλη σχέση. Και αυτό γίνεται µια
φορά ανά δεκαέξι-δεκαεπτά µέρες στην Ελλάδα. Έχουµε µια γυ-
ναικοκτονία κατά κανόνα από το σύζυγό της και πατέρα των παι-
διών της ανά δεκαεπτά µέρες, επειδή απλώς τον ξεπέρασε ή
επειδή απλώς δεν θέλει πια να είναι µαζί του. Εποµένως, αυτές
οι γυναίκες είχαν κάθε εύλογο λόγο, είχαν δικαίωµα να θέλουν
να διαµαρτυρηθούν για τους βιασµούς και για τους φόνους αλλά
κυρίως για τους βιασµούς που έχουν γίνει επιδηµία. Βιάζονται
καθηµερινά τώρα που είναι καλοκαίρι τουρίστριες, ντόπιες γυ-
ναίκες. Κατά κανόνα, βιάζονται γυναίκες. Βιάζονται και αγόρια
αλλά πολύ σπανιότερα. 

Έτσι, λοιπόν, αυτές οι γυναίκες, κύριε Υπουργέ, βρέθηκαν πριν
τρεις µέρες στα Εξάρχεια και ζήτησαν να κάνουν µια συγκέν-
τρωση κατά των βιασµών, µε αφορµή, βεβαίως, και την αποφυ-
λάκιση του εθνικού µας βιαστή µικρών παιδιών, του Δηµήτρη
Λιγνάδη. Και έχω δικαίωµα να το λέω από το Βήµα αυτό, καθώς
πρωτοδίκως έχει κριθεί ότι βίασε δύο µικρά ανήλικα παιδιά. Ξέ-
ρετε τι έκανε η Κυβέρνησή σας; Απαγόρευσε, κύριε Υπουργέ, τη
συγκέντρωση. Και το πρώτο ερώτηµα είναι: Γιατί απαγορεύσατε
τη συγκέντρωση; Η µόνη εύλογη αιτία στο µυαλό µου είναι η γε-
ωγραφία, δηλαδή επειδή θα γινόταν στα Εξάρχεια, και φαντάζο-
µαι ότι θα ανησυχήσατε µήπως εκτροχιαστεί ή διάφορα άλλα
τέτοια ωραία. Αλλά πάντως, απαγορεύτηκε η συγκέντρωση γυ-
ναικών κατά των βιασµών! Είναι οξύµωρο και παράξενο.

Έκαναν τη συγκέντρωση, παρ’ ότι την απαγορεύσατε. Και τότε
ξέρετε τι κάνατε; Αντί να προστατέψετε, ως οφείλετε, ως εκ του
Συντάγµατος έχετε υποχρέωση, κύριοι Υπουργοί µου, τις γυναί-
κες από τους βιασµούς, επιτέθηκαν τα ΜΑΤ. Και δεν φταίνε τα
ΜΑΤ. Όπως είπε ο κ. Παφίλης, λαϊκά παιδιά είναι που επανδρώ-
νουν όλες τις αστυνοµικές δυνάµεις, ακόµα και στρατιωτικού
τύπου σώµατα, όπως είναι τα ΜΑΤ. Δεν φταίνε, λοιπόν, αυτοί. Εν-
τολές εκτελούν. Τους στείλατε όµως, πραγµατικά, η Κυβέρνηση
«Κυριάκος Μητσοτάκης Α. Ε.», να χτυπήσουν γυναίκες; Αιµατηρά
τις χτύπησαν, άγρια. Και όταν δεν βρήκαν αρκετές, µπήκαν και
σε µαγαζιά, µπήκαν σε µπαρ ή σε εστιατόρια και έβγαλαν από τα
µαλλιά γυναίκες και άνδρες που θεωρούσαν ότι είχαν λάβει
µέρος σε αυτή την παράνοµη συγκέντρωση. Δεν είναι προστασία
κανενός πολίτη αυτή που προσφέρετε, ιδίως όταν χτυπάτε οι γυ-
ναίκες που παίρνουν µέρος στις συγκεντρώσεις κατά των βια-
σµών και των βιαστών. 
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Επίσης, κύριε Υπουργέ, που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση,
αναρωτιέται κανείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές: Αν αυτή η
Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών και ουσιαστικά η Κυβέρνηση -
γιατί µη γελιέστε, εκτελεί εντολές της εκάστοτε κυβέρνησης- πα-
ρακολουθεί τον Ανδρουλάκη, σκεφτείτε τι πρέπει να κάνει στον
κ. Βαρουφάκη! Και γιατί το λέω αυτό; Γιατί ο κ. Ανδρουλάκης,
όπως είναι γνωστό τοις πάσι, ανήκει σε ένα µνηµονιακό κόµµα,
εντελώς µνηµονιακό, που έφερε τα µνηµόνια στη χώρα και που
µετά, όταν χρειάστηκε αρωγό η Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Σαµαράς,
έσπευσε να στέρξει να βοηθήσει τον κ. Σαµαρά, µην τυχόν και
µαταιωθεί κανένα µνηµόνιο. Αν, λοιπόν, νιώθουν ότι είναι αναρ-
χοκοµµουνιστής, όπως µου αρέσει να λέω αστειευόµενος, ερυ-
θρός Χµερ, ο κ. Ανδρουλάκης και τον παρακολουθεί η κρατική
υπηρεσία πληροφοριών, η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών, σκε-
φτείτε ότι θα έχουν εγκαταστήσει στον κ. Κουτσούµπα και στον
κ. Βαρουφάκη κανένα τσιπ στον ύπνο τους µέσα τους, θα ξέρουν
και τι κάνει ο οργανισµός τους. Το λέω χαριτολογώντας.

Εποµένως, κύριοι Υπουργοί, θα πρέπει να απαντήσετε κάποια
στιγµή στο ερώτηµα ποιοι µας παρακολουθούν και γιατί. Ο Υπουρ-
γός, που µόλις ασθένησε και το σέβοµαι απόλυτα αυτό –γι’ αυτό
και δεν του ζητώ απάντηση, αλλά ζητώ από εσάς- είπε απαντώντας
στους εκπροσώπους του ΚΙΝΑΛ: «Φαντάζοµαι, πιστεύω ότι είναι
εµπεδωµένη η αίσθηση γενικά στην Αίθουσα της Βουλής ότι ο Έλ-
ληνας πολίτης γνωρίζει ότι είναι ασφαλείς οι απόρρητες ιδιωτικές
συνοµιλίες του». Τον ενηµερώνω ότι φαίνεται αδιάβαστος ως
Υπουργός. Δεν το λέω σε εσάς, στον Υπουργό σας. Γιατί µόλις
πριν από µερικούς µήνες, ένα, δυο, τρεις µήνες, ο δηµοσιογράφος
κ. Κουκάκης απεδείχθη ότι παρακολουθείτο από την Εθνική Υπη-
ρεσία Πληροφοριών και µάλιστα, αυτό προέκυψε από διεθνή
αναµφισβήτητο έλεγχο. Εποµένως, πέφτει έξω ο κ. Θεοδωρικά-
κος, εάν πιστεύει ότι υπάρχει πολίτης που θεωρεί ότι οι ιδιωτικές
συνοµιλίες του είναι προστατευµένες. Δεν υπάρχει τέτοιος πολί-
της. Υπήρχε δηµοσιογράφος που έκανε ρεπορτάζ σε πάρα πολύ
σοβαρά θέµατα και τον παρακολουθούσε η ΕΥΠ. Μη µου πείτε ότι
τον παρακολουθούσε για λογαριασµό του Κλέωνα Γρηγοριάδη,
της κ. Μπακαδήµα ή του κ. Βαρουφάκη. Προφανέστατα, τον πα-
ρακολουθούσε για λογαριασµό της Κυβέρνησης. Δεν ήταν τρο-
µοκράτης. Δεν είχε καµµία δράση αναρχοτροµοκρατική.

Θα ήθελα τώρα να σας θυµίσω ότι σήµερα, αγαπητοί και αγα-
πητές συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ,
βρισκόµαστε, δυστυχώς, στην εξηκοστή πέµπτη απεργίας πείνας
του Γιάννη Μιχαηλίδη. Σας τα λέω αυτά, γιατί µου θυµίζει µοιραία
-δεν µπορώ να αποφύγω τη µνήµη- ότι ο Μπόµπι Σαντς, ο εµβλη-
µατικός νεκρός από απεργία πείνας αυτού του αιώνα, δηλαδή
των τελευταίων πενήντα τόσων ετών, πέθανε -αν δεν κάνω
λάθος, το 1982 ή 1983, πάντως στη δεκαετία του 1980- στα χέρια
της Μάργκαρετ Θάτσερ στο Ηνωµένο Βασίλειο πριν από µισό και
πλέον αιώνα.

Και πέθανε συµπτωµατικά ο Μπόµπι Σαντς στα χέρια ενός κρά-
τους εξαιρετικά αυταρχικού, εξαιρετικά απολυταρχικού, εξαιρε-
τικά βάρβαρου. Βαρβαρισµός είναι, κατεγράφη στην ιστορία ότι
ήταν βάρβαρη η κ. Θάτσερ και ότι ήταν ευγενής ψυχή ο Μπόµπι
Σαντς. Πέθανε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, την εξηκο-
στή έκτη ηµέρα µόλις σε είκοσι τέσσερις ώρες από αυτή που βρί-
σκεται σήµερα ο Γιάννης Μιχαηλίδης. 

Κρούω τον κώδωνα των ευθυνών όλων µας. Θα µου πείτε ανε-
ξάρτητη δικαστική εξουσία. Το ΜέΡΑ25, εξέδωσε µια ανακοί-
νωση την οποία προσυπογράφουµε όλοι και θέλω να την
κοινοποιήσω στη Βουλή των Ελλήνων. Κοιτάξτε. Ζητήστε, επιτέ-
λους, ο κ. Τσιάρας, ο αρµόδιος Υπουργός Δικαιοσύνης, εµείς ως
κόµµα, το ΜέΡΑ25 το ζητούµε επίσηµα, ζητήστε και τα υπόλοιπα
κόµµατα να εφαρµοστεί από αυτό το έρηµο το Δικαστικό Συµ-
βούλιο των Εφετών ο νόµος.

Ποιος νόµος; Ο νόµος ο δικός σας, κύριε Υπουργέ. Εσείς τον
φτιάξατε και είναι εξαιρετικά εχθρικός µε αναρχικούς, µε όσους
κλέβουν τράπεζες για να πάρουν χρήµατα να ενισχύσουν τον
αναρχικό αγώνα. Γι’ αυτό έκατσε οκτώµισι χρόνια µέσα µόνο για
µια κλοπή. Για µια ληστεία έκατσε µέσα οκτώµισι χρονιά όταν
δώδεκα χρόνια έφαγε ο άλλος για δύο βιασµούς ανήλικων παι-
διών. Γι’ αυτό έκατσε οκτώµισι χρονιά συν οκτώ µήνες, έχει πε-
ράσει τα εννέα χρόνια ο Μιχαηλίδης και αύριο φτάνει στις εξήντα

έξι µέρες που πέθανε αυτός που επιβίωσε πάρα πολύ, δυόµισι
µήνες και ο Μπόµπι Σαντς..

Απαιτούµε ως πολιτική δύναµη να γίνει εφαρµογή του νόµου.
Απαιτούµε να εφαρµοστεί επιτέλους, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, ο νόµος και για τον Γιάννη Μι-
χαηλίδη. Το ότι είναι αναρχικός δεν σηµαίνει ότι παύουν αυτοµά-
τως όλα του τα δικαιώµατα. 

Την ίδια ώρα η ταξική δικαιοσύνη µας αποφάσισε να αποφυ-
λακίσει τον βιαστή ανηλίκων Δηµήτρη Λιγνάδη µε την ίδια την
Πρόεδρο της Δηµοκρατίας µας -που δεν αποκαταστάθηκε ποτέ,
βέβαια, γιατί πώς να αποκατασταθεί, ήταν δηµοκρατία αυτό που
ανέτρεψε η χούντα; Ένα µαύρο παρακράτος ήταν- να συνεπι-
κουρεί την Κυβέρνηση και τα µέσα µαζικής εξαπάτησης να προ-
σπαθούν να ξεπλύνουν την ελληνική δικαιοσύνη, να πουν ότι
τάχα δεν είναι ταξική και ότι αποφασίζει τυφλά και ανεξάρτητα. 

Ένας νέος άνθρωπος την ίδια ώρα που έχει εκτίσει την ποινή
του και µε το παραπάνω και πραγµατοποιεί την απεργία πείνας
του διεκδικώντας τα δικαιώµατά του -Ποια δικαιώµατα; Αυτά που
του αναγνωρίζει ο νόµος σας που δεν είναι καθόλου φιλικός µε
αυτούς τους ανθρώπους. Ποιους; Τους αναρχικούς, τους ιδεο-
λογικούς σας αντιπάλους- λόγω των πολιτικών του φρονηµάτων
παραµένει σε καθεστώς εξαίρεσης. Όλοι όσοι συµπληρώνουν τα
3/5 βγαίνουν, αυτός λόγω πολιτικών φρονηµάτων παραµένει σε
καθεστώς εξαίρεσης. Αναµένουµε από το Συµβούλιο Εφετών Λα-
µίας να κάνει το καθήκον του, να εφαρµόσει τον νόµο. Τίποτα
παραπάνω.

Θα αναφερθώ στο ρεύµα. Χθες άκουσα τον κ. Σκρέκα και θα
γέλαγα, αλλά έπρεπε να κλάψω να ανακοινώνει περιχαρής ότι
τάχα µου δήθεν τη ρήτρα, στο 90%, την αναλαµβάνετε εσείς, θα
την πληρώνετε για εµάς τους κακόµοιρους Έλληνες εσείς. Ανα-
κοινώθηκαν, λοιπόν, από τους προµηθευτές σας ενηµερώνω εγώ
οι τιµές της κιλοβατώρας του ηλεκτρικού ρεύµατος, κύριε Πρό-
εδρε, για το µήνα Αύγουστο. Που κινούνται οι τιµές; Κινούνται
στο µισό ευρώ. Επαναλαµβάνουµε 0,50 ευρώ η KWh όταν, κύριε
Υπουργέ που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση, µην το πάρετε προ-
σωπικά, πέρυσι τέτοια εποχή είχε 8 έως 10 λεπτά η KWh.

Για να δούµε, λοιπόν, τι τιµές ανακοίνωσαν οι εταιρείες. Η
ΔΕΗ, όπου δεν υπάρχει καµµία ΔΕΗ, ελληνικέ λαέ µην το τρως,
ΔΕΗ σηµαίνει «CVC Capital», αµερικάνικο αρπακτικό πολυεθνική
του αίσχιστου είδους. Αυτή η ΔΕΗ, που είναι η «CVC Capital»,
ανακοίνωσε χθες ότι το τιµολόγιο για τον Αύγουστο θα είναι στα
0,486 του ευρώ δηλαδή σχεδόν 0,50 ευρώ ανά KWh. Στα 0,495
του ευρώ είναι το τιµολόγιο της «ΗΡΩΝ» για τον Αύγουστο, όπου
«ΗΡΩΝ» βλέπε «ΓΕΚ-ΤΕΡΝΑ», Περιστέρης, ο γνωστός πεθερός
που δεν θέλετε να µιλάµε για αυτόν, αλλά είναι αντιπρόεδρος
του διοικητικού συµβουλίου και θα µιλάµε όσο είναι και δεν πα-
ραιτείται κανείς σε αυτήν την Κυβέρνηση. Στα 0,549 η KWh για
την «PROTERGIA», όπου «PROTERGIA» είναι ο Μυτιληναίος, ενώ
γύρω στα 0,495 ευρώ ανακοίνωσε και η «ELPEDISON» ότι θα κυ-
µανθεί η µέση τιµή της κιλοβατώρας όπου «ELPEDISON» ο αγα-
πητός, το καµάρι αυτό της πατρίδας, ο κ. Λάτσης, ο ηθικός
ευεργέτης αυτός, µε τα λεφτά µας µάς ευεργετεί εδώ και αιώνες
η οικογένειά του. Αναµένονται και οι υπόλοιποι κερδοσκόποι να
ανακοινώσουν τα τιµολόγια τους. 

Το κράτος λέει, αυτό είπε χθες ο κ. Σκρέκας, θα παρέµβει εκ
νέου για να επιδοτήσει τα κέρδη ποιων; Εµάς; Όχι. Των πέντε
αυτών παρασιτικότατων εθνικών ολιγαρχών µας. Θα παρέµβετε,
λοιπόν, µε 1,2 δισεκατοµµύρια για το µήνα Αύγουστο µόνο, ρί-
χνοντας έτσι τελικά την κιλοβατώρα που φτάνει σε εµάς στα 15
µε 21 λεπτά από 0,50 ευρώ, δηλαδή και πάλι κατ’ αρχάς υπερδι-
πλάσια από πέρυσι τέτοια εποχή θα πληρώνουµε, όταν εσείς θα
εξασφαλίσετε µε όλος σας το είναι το ότι δεν θα χάσουν ούτε
ένα δισεκατοµµύριο ευρώ αυτοί οι πέντε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω και εγώ χρήση της δευτερολογίας
µου, όπως και ο κ. Παφίλης προηγουµένως, δεν νοµίζω να φτάσω
στα είκοσι λεπτά, αλλά κάπου δεκαεπτά θα τα χρειαστώ, αν µου
επιτρέψετε.

Λοιπόν, τι καταλαβαίνουµε εµείς από όλα αυτά για να είµαστε
εξηγηµένοι. Πρώτον, η ρήτρα αναπροσαρµογής που υποτίθεται
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ότι καταργήθηκε, ζει βεβαίως και βασιλεύει, ελληνικέ λαέ, πολί-
τες που µας ακούτε από εκεί έξω ακριβώς όπως τα λέγαµε ως
ΜέΡΑ25 από αυτό το Βήµα όλοι ανεξαιρέτως οι Βουλευτές µας,
η κ. Μπακαδήµα που είναι εκεί, εγώ, ο κ. Βαρουφάκης, όλοι ανε-
ξαιρέτως. Θα την ενσωµατώσετε, σας λέγαµε, στα τιµολόγια µε
τη µόνη διαφορά ότι τότε δεν θα την αναφέρετε. Αυτό ακριβώς
γίνεται από χθες. Οι δε αυξήσεις είναι -ακούστε το ελληνικέ λαέ-
ακόµα µεγαλύτερες από το εάν παρέµενε σε ισχύ η ρήτρα ανα-
προσαρµογής. 

Δεύτερον, τι θα κάνετε; Φυσικά, µη χάσει η Βενετιά βελόνι, θα
συνεχίσετε να χρηµατοδοτείτε και να επιδοτείτε -εσαεί ελληνικέ
λαέ- τους παρασιτικούς ολιγάρχες που είναι και εντολείς σας µε
δανεικά από εµάς, από τις πλάτες του ελληνικού λαού. Και µην
αρχίσετε τα περί δήθεν φορολόγησης κερδών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όλοι ξέρουµε ότι
θα φορολογήσετε 200 µε 250 εκατοµµύρια για ένα έτος όταν
έβγαλαν, µε απλή µέθοδο των τριών σας απέδειξα πόσα έβγα-
λαν, από τα κέρδη που ανακοίνωσε ο Μυτιληναίος που έχει το
8%, 1,7 δισεκατοµµύρια το εξάµηνο, που σηµαίνει 4 δισεκατοµ-
µύρια το χρόνο σχεδόν, περίπου 3 δισεκατοµµύρια το χρόνο. Θα
φορολογείστε, λοιπόν τα 200, 250. 

Άρα, ξαναρωτάω. Θα συνεχίσετε να δανείζεστε το δηµόσιο 1
δισεκατοµµύριο διακόσια εκατοµµύρια ευρώ το µήνα για να επι-
δοτείτε τα κέρδη µιας δράκας, αυτή είναι η λέξη µια δράκα ολι-
γαρχών που ζουν σαν παράσιτα σε βάρος της κοινωνίας µας; Αν
συνεχίσετε, ντροπή σας!

Στο σηµείο αυτό είναι σηµαντικό να κάνουµε και µια αντίστιξη
να δούµε τι κάνει ο πολιτισµένος κόσµος. Στη Γερµανία, λοιπόν,
µια από τις µεγαλύτερες- κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πολίτες
της Ελλάδας- εταιρείες ενέργειας η «UNIPER» έφτασε στα πρό-
θυρα της χρεοκοπίας. Ξέρετε γιατί έφτασε; Γιατί δεν τετραπλα-
σίασε, όπως τα εθνικά καµάρια µας, που όταν δεν εµπορεύονται
το πετρέλαιο του κ. Πούτιν το αιµατοβαµµένο, τετραπλασιάζουν
το µήνα τους λογαριασµούς του ρεύµατος για τους υπηκόους
της Ελλάδας. Δεν τους τετραπλασίασε, λοιπόν, η «UNIPER» και
έτσι έφτασε στα πρόθυρα της χρεοκοπίας, όπως θα έπρεπε να
έχουν χρεοκοπήσει και τα πέντε αυτά εθνικά καµάρια, τέσσερα
είναι τα εθνικά, το άλλο είναι αµερικάνικο καµάρι.

Το γερµανικό κράτος ξέρετε τι έκανε; Παρενέβη, κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και την έσωσε την εται-
ρεία. Ξέρετε, όµως, τι έκανε; Της πήρε και το 30% των µετοχών
της. Της είπε: Αν για να επιβιώσεις χρειάζεσαι 30% αρωγή µου
εγώ πρέπει να κάνω κουµάντο στο 30% της περιουσίας σου, πρέ-
πει να ανήκει στους Γερµανούς πολίτες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Στην Ελλάδα αντίθετα η «Κυριάκος Μητσοτάκης Α.Ε.» επιδο-
τεί, κύριε Πρόεδρε, την κερδοσκοπία της ολιγαρχίας και µόνο
αυτής πάνω στο ρεύµα, η οποία ολιγαρχία βγάζει αµύθητα κέρδη
τρεις και τέσσερις φορές -ακούστε το να βγείτε από το σπίτι, εξε-
γερθείτε, µην περιµένετε αύριο – µεθαύριο, σήµερα είναι η ώρα-
πάνω από τα περσινά οι αθεόφοβοι παρασιτικοί, φεσώνοντας
έτσι περισσότερο το δηµόσιο µε χρέη. Ποιο είναι το δηµόσιο;
Εσείς, πάλι εσείς και εγώ είµαστε το δηµόσιο, γιατί φυσικά το
δηµόσιο δεν τα παίρνει από πουθενά αλλού, από τη φορολογία
και από όλα τα κοψίµατα µισθών και συντάξεων τα παίρνει. Ο
µήνας για την Κυβέρνηση έχει εννιά. Οι εταιρείες εξακολουθούν
να έχουν τους ίδιους ιδιοκτήτες, οι οποίοι κάνουν πάρτι στις πλά-
τες των εργαζόµενων πολιτών. 

Γιατί δεν ακολουθείτε το παράδειγµα της Γερµανίας; Σας ρω-
τάµε ευθέως γιατί; Τόσα λεφτά έχουν πάρει από το δηµόσιο.
Κρατικοποιείστε τους να γελάσει και το παρδαλό κατσίκι, µε συγ-
χωρείτε για την έκφραση, κύριε Πρόεδρε. Επανακρατικοποιήστε
τη ΔΕΗ και κρατικοποιήστε -εδώ θα γελάσει το κατσίκι- τον κ. Πε-
ριστέρη, τον κ. Λάτση, τον κ. Μυτιληναίο -φαντάζεστε να είναι
κρατικοποιηµένοι όλοι αυτοί έστω σε ένα ποσοστό;- και όλα αυτά
τα εθνικά καµάρια µας που έχουν µάθει να κάνουν µπίζνες µε
κρατικό χρήµα. Έτσι ξέρω και εγώ να γίνω Ωνάσης. Δώστε µου
κεφάλαια από το κορόιδο τον ελληνικό λαό να τα επενδύσω να
δείτε τι κέρδη θα βγάλω. Κρατικοποιείστε τους τώρα, αλλιώς δια-
πράττετε δεύτερο έγκληµα. 

Θα τελειώσω αµέσως, κύριε Πρόεδρε, αλλά πρέπει να πω για
τους συνταξιούχους δύο λόγια. Ήρθαν την προηγούµενη εβδο-
µάδα οι εκπρόσωποι δυόµισι εκατοµµυρίων Ελλήνων συνταξιού-
χων. Ήταν πρέπει να πω, το καταθέτω προσωπικά, γιατί είµαι
άνθρωπος που λειτουργεί συναισθηµατικά, οι πιο ευγενείς εκ-
πρόσωποι συνδικαλιστικού φορέα που συναναστράφηκα, που
γνώρισα αυτά τα τριάµισι χρόνια που είµαι Βουλευτής στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο και εκπροσωπώ κάποιους ανθρώπους. 

Ήταν εξαιρετικά ευγενείς και ήξεραν πάρα πολύ καλά τι τους
περιµένει. Έχουν πολλά αιτήµατα, άπειρα αιτήµατα, καθώς, βέ-
βαια, όπως µας εξήγησαν, έχουν χάσει παραπάνω από το 50% -
πολλές φορές και το 60%- των συντάξεών τους από τα πέντε
µνηµόνιά σας. 

Ωστόσο, η Κυβέρνησή σας µέσω του Υπουργού Πέτσα -ο Μη-
τσοτάκης είναι από πίσω, µη γελιέται κανείς ότι είναι ο Πέτσας,
ο Πέτσας είναι όπου φυσάει ο άνεµος, ο Μητσοτάκης είναι από
πίσω- προέτρεπε τους συνταξιούχους µας στις 15 Ιουλίου του
’20 να µην προσφύγουν στη δικαιοσύνη, ότι δεν χρειάζεται, δύο
εβδοµάδες µάλιστα πριν λήξει η προθεσµία να προσφύγουν,
γιατί έλεγε τότε ο κ. Πέτσας του «Κυριάκου Μητσοτάκη Α.Ε.»,
«µην ανησυχείτε, όσοι δικαιωθούν, θα δικαιωθούν και τα υπό-
λοιπα εκατοµµύρια». Η απόφαση του Σ.τ.Ε. 28-6-2022 επιδίκασε
τα αναδροµικά µόνο –ακούς, ελληνικέ λαέ;- για όσους είχαν προ-
σφύγει. Πρόκειται για συνειδητότατη εξαπάτηση των συνταξιού-
χων µας από τη «Μητσοτάκης Α.Ε». ώστε µε τεχνάσµατα και
ψέµατα να µην τους αποδώσει αυτά που δικαιούνται. 

Και πάµε τώρα στο τελευταίο τελευταίο ζήτηµα που έχει να
κάνει, βέβαια, µε τις εισφορές. Ξέρετε, αυτοί οι έρµοι συνταξι-
ούχοι, δυόµισι εκατοµµύρια, τους παρακρατάτε από καθέναν
από αυτούς 20 λεπτά τον µήνα µόνο και µόνο για να λειτουργεί
το συνδικαλιστικό τους σωµατείο, για να µπορεί να έχει κάποια
γραφεία, κάποια χαρτιά, κάποια εκτυπωτικά, µελάνια. Ξέρετε τι
έχουν κάνει όλες οι µνηµονιακές κυβερνήσεις; Δώδεκα χρόνια,
βρε αθεόφοβοι µνηµονιακοί, τους τα χρωστάτε. Τα έχετε πάρει
και τα έχετε φάει. Τα τρώτε και τα κάνετε άλλα πράγµατα. 

Και τώρα καλείστε, λοιπόν, να απαντήσετε. Θα αποδίδονται,
τουλάχιστον, κύριε Υπουργέ που εκπροσωπείτε την Κυβέρνηση,
από εδώ και µπρος για το τεράστιο…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τελειώστε παρα-
καλώ.

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω αµέσως. 
Τελειώνω αµέσως λέγοντας ότι υπάρχει κι ένα ζήτηµα στην

Πάτρα. Στην Πάτρα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, έχει προκύψει κάτι
µε τη µισθολογική ασφαλιστική δαπάνη υπέρ των εργαζοµένων
που πήγαν στα δικαστήρια και δικαιώθηκαν. Οι εργαζόµενοι
αυτοί στα λεγόµενα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας που
τόσο αρέσουν στις µνηµονιακές κυβερνήσεις -είναι όπως «η ερ-
γασία απελευθερώνει κ.λπ.»- επέστρεψαν στις θέσεις τους όταν
δικαιώθηκαν από τα δικαστήρια. Και ξέρετε τι λένε τα δικαστήρια
τώρα, η ανεξάρτητη ελληνική δικαιοσύνη; Λένε ότι οφείλει ο δύ-
σµοιρος δήµος, ο οποίος είναι πιο φτωχός και από εµένα, ένας
δήµος τετρακοσίων χιλιάδων ανθρώπων, να πληρώνει κανένα
εκατοµµύριο τον µήνα που είναι τα εξτρά. Όχι βέβαια. Το επιδί-
κασε το δικαστήριο. Κάνουµε έκκληση στην Κυβέρνηση σας -δεν
περιµένουµε να µας ακούσει- να αναλάβει αυτό το κόστος. Έχετε
ξεδοντιάσει τους δήµους. Αυτοί οι άνθρωποι πρέπει να είναι εκεί,
χρειάζονται στα κοινωφελή έργα. Πρέπει να αναλάβει το κόστος
η Κυβέρνησή σας.

Και φεύγοντας, σας λέω το εξής. Σας είπα πριν από µια εβδο-
µάδα για τον ΛΕΞ. Και ξέρετε τι κάνετε; Έχετε στο τσεπάκι σας,
νοµίζετε, δυόµισι εκατοµµύρια συνταξιούχους, γιατί νοµίζετε ότι
είναι συντηρητικοί. Τους έχετε εξαθλιώσει. Σας λέω, λοιπόν, για
τελευταία φορά, για ακόµα µια φορά: Θα σας ανατρέψουν τα
παιδιά σας, όχι µόνο διότι τα έχετε αιχµαλωτίσει, τα έχετε βάλει
σε µια βρυξελιώτικη και ελληνική φυλακή µε τους παρασιτικούς,
αλλά και γιατί στερείτε τις οικονοµίες των παππούδων τους.
Αφού κλέβετε τα παιδιά σας και τα αφήνουν στο εξωτερικό κατά
εκατοντάδες χιλιάδες, κλέβετε και τις µε αίµα µαζεµένες οι οικο-
νοµίες των παππούδων τους που είναι οι συνταξιοδοτικές τους
οικονοµίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
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ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, και
ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Γρηγοριάδη. 
Τον λόγο έχει τώρα ο επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Κινήµατος Αλλαγής, ο κ. Μιχάλης Κατρίνης. 
Ελάτε, κύριε Κατρίνη.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ (Επικεφαλής της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κινήµατος Αλλαγής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Ζήτησα να πάρω τον λόγο όχι για να αναφερθώ στο νοµοσχέ-
διο που συζητείται σήµερα. Εξάλλου, ο εισηγητής µας, ο Γιώρ-
γος ο Καµίνης, ανέλυσε διεξοδικά τη θέση µας, καταθέτοντας
και συγκεκριµένες εννέα προτάσεις που στοχεύουν στη βελ-
τίωση του νοµοσχεδίου, ώστε να γίνει πιο λειτουργικό και πιο
άµεσα εφαρµόσιµο. Αλλά ζήτησα να παρέµβω, κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί η σηµερινή συζήτηση διεξά-
γεται στη σκιά µιας σοβαρής καταγγελίας που δεν συνδέεται
µόνο µε τη διασφάλιση του απορρήτου των επικοινωνιών αλλά
συνιστά ζήτηµα δηµοκρατίας, αλλά και της ίδιας της οµαλής λει-
τουργίας της. Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, ο Νίκος Ανδρουλάκης,
µε τη µηνυτήρια αναφορά που κατέθεσε στη δικαιοσύνη κατήγ-
γειλε απόπειρα παραβίασης του απορρήτου των τηλεφωνικών
επικοινωνιών του µέσω του λογισµικού παρακολούθησης Preda-
tor στο κινητό του τηλέφωνο. 

Όπως σας είπα και πριν, το ζήτηµα είναι εξαιρετικά σοβαρό.
Συνιστά ζήτηµα δηµοκρατίας, γιατί κάποιοι φαίνεται ότι θέλουν
να µας γυρίσουν στην εποχή των κοριών παρακολουθώντας το
κινητό τηλέφωνο του Αρχηγού του τρίτου τη τάξει κοινοβουλευ-
τικού κόµµατος. Και ενδεχοµένως να µην είναι αυτή η µοναδική
περίπτωση παρακολούθησης, γιατί υπάρχει και επώνυµη καταγ-
γελία δηµοσιογράφου για άλλη υπόθεση, για την οποία µάλιστα
ο αρµόδιος τοµεάρχης µας, ο κ. Καµίνης, είχε καταθέσει και σχε-
τική ερώτηση χωρίς ποτέ να λάβει σαφείς απαντήσεις.

Η καταγγελία του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ είναι πλήρως τεκµη-
ριωµένη. Προέκυψε από έλεγχο στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
σύµφωνα µε το σχετικό πρωτόκολλο ασφάλειας, και συνοδεύεται
από έκθεση υπηρεσιών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και, βε-
βαίως, για εµάς είναι πολύ σηµαντικό ότι επικεφαλής της ευρωο-
µάδας των Δηµοκρατών και Σοσιαλιστών, η κ. Ιράτσε Γκαρθία
Πέρεθ, ήδη εξέφρασε την αµέριστη συµπαράστασή της στον
Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, τον Νίκο Ανδρουλάκη. 

Τι ακριβώς όµως συνέβη; Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, έλαβε γρα-
πτό µήνυµα στις 21 Σεπτεµβρίου του 2021, το οποίο τον καλούσε
να πατήσει έναν συγκεκριµένο σύνδεσµο ο οποίος, σύµφωνα µε
την έκθεση του Citizen Lab του Πανεπιστηµίου του Τορόντο, χρη-
σιµοποιείται ως δόλωµα για την εγκατάσταση του λογισµικού πα-
ρακολούθησης Predator στον κινητό στόχο που κάθε φορά έχει
θέσει. Ο συγκεκριµένος σύνδεσµος ήταν παραποίηση ιστοσελί-
δας η οποία υπάρχει και λειτουργεί κανονικά, ενώ και το µήνυµα
ήταν παραπλανητικό για να ωθήσει τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ να
πατήσει τον συγκεκριµένο σύνδεσµο. Είναι δεδοµένο ότι δεν
αποκλείεται να υπάρχει παρακολούθηση και µε άλλα ή παρεµ-
φερή συστήµατα τα οποία δεν αφήνουν ανάλογα ίχνη. Και τόνισα
και επαναλαµβάνω ότι είναι ζήτηµα δηµοκρατίας για τη χώρα η
διερεύνηση εις βάθος αυτής της πολύ σοβαρής υπόθεσης αλλά
και οι συγκεκριµένες απαντήσεις που πρέπει να δοθούν σε πολύ
συγκεκριµένα ερωτήµατα, γιατί για το ΠΑΣΟΚ και τη δηµοκρα-
τική παράταξη που έχει πέσει θύµα παρόµοιων πρακτικών την
περίοδο 1989 - 1993 το ζήτηµα δεν κλείνει εδώ, ακόµα κι αν το
ελπίζουν κάποιοι αυτό. Αντίθετα, µόλις ανοίγει και θα απαιτή-
σουµε απαντήσεις. 

Δεν περιοριστήκαµε µόνο στην κατάθεση µηνυτήριας αναφο-
ράς στον Άρειο Πάγο. Ενηµερώθηκε ήδη η Αντιπρόεδρος της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ο αρµόδιος Επίτροπος, ο Πρόεδρος του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και τα µέλη της εξεταστικής επιτρο-
πής του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για τη διερεύνηση της χρή-
σης του λογισµικού Pegasos και του σχετικού κατασκοπευτικού
λογισµικού παρακολούθησης. Και δεν θα µείνουµε εδώ. Όπως
είπα πριν, θα πρέπει να υπάρξουν απαντήσεις. Και πέρα από την

έρευνα της δικαιοσύνης, θα πρέπει να υπάρξουν απαντήσεις σε
συγκεκριµένα ερωτήµατα από την Κυβέρνηση και συγκεκριµένα
από το Μέγαρο Μαξίµου το οποίο έθεσε από τον Ιούλιο του 2019
την Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών υπό την εποπτεία του Πρω-
θυπουργού. 

Συγκεκριµένα ερωτήµατα, λοιπόν, που απαιτούν συγκεκριµέ-
νες απαντήσεις: Έχει αγοράσει η Εθνική Υπηρεσία Πληροφοριών
το συγκεκριµένο λογισµικό παρακολούθησης, ναι ή όχι; Γιατί
σύµφωνα µε τα ευρήµατα που δηµοσιεύθηκαν τον Δεκέµβριο
από ερευνητές στο Citizen Lab του Πανεπιστηµίου του Τορόντο,
η FRET Analysis Group διαπίστωσε ότι οι κρατικοί φορείς που
αγόρασαν το λογισµικό Predator που στοχεύει χρήστες κινητών
τηλεφώνων android βρίσκονταν στην Αίγυπτο, την Αρµενία, τη
Μαδαγασκάρη, την Ακτή Ελεφαντοστού, τη Σερβία, την Ισπανία,
την Ινδονησία και την Ελλάδα. Ισχύει αυτό; Αγόρασε η ΕΥΠ το
συγκεκριµένο λογισµικό τα τελευταία τρία χρόνια; Θα απαντήσει
κάποιος επίσηµα από την Κυβέρνηση; Και, επίσης, ποια είναι η
απάντηση της ελληνικής Κυβέρνησης στα στοιχεία που από
καιρό έχουν δηµοσιευτεί και καταγγελθεί για εµπλοκή της ΕΥΠ
σε παρακολουθήσεις προσώπων στη χώρα µας; 

Αυτά τα ερωτήµατα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να
απαντηθούν και πρέπει να απαντηθούν ξεκάθαρα. Όπως είπα και
πριν, δεν θα ξαναγυρίσουµε στην εποχή των κοριών ούτε της λει-
τουργίας σκοτεινών κρατικών ή και παρακρατικών µηχανισµών
που έπνιξαν τη δηµοκρατία στη χώρα µας. Κι αυτό θα πρέπει να
το συνειδητοποιήσουν όλοι. Και το συγκεκριµένο ζήτηµα αποτε-
λεί ένα θέµα που αφορά στο σύνολο του πολιτικού συστήµατος
και όλα τα κόµµατα θα πρέπει να τοποθετηθούν, όλα τα κόµµατα
θα πρέπει να πάρουν θέση. Η Κυβέρνηση να δώσει απαντήσεις,
η δικαιοσύνη να προχωρήσει την έρευνα και η Βουλή να αναλά-
βει κι αυτή τις ευθύνες της σε ό, τι αφορά τη διασφάλιση του
απορρήτου των επικοινωνιών, γιατί κάποια στιγµή θα πρέπει να
ενεργοποιηθούν και οι κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Το είπα και
το ξαναλέω. Για εµάς στο ΠΑΣΟΚ είναι ζήτηµα δηµοκρατίας,
είναι ζήτηµα εφαρµογής των κανόνων του κράτους δικαίου και
δεν θα κάνουµε εκπτώσεις. Όλα, λοιπόν, στο φως τώρα.

Θα παρακολουθήσουµε πόντο-πόντο κάθε πτυχή αυτής της
υπόθεσης ώστε να µην µπορούν να κοιµηθούν ήσυχοι όσοι απερ-
γάζονται παιχνίδια χειραγώγησης ή και στραγγαλισµού της δη-
µοκρατίας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Κατρίνη.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα
Δηµοκρατία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ξεκινήσω
µε την επικαιρότητα και µε την επιτυχή αντιµετώπιση των πυρκα-
γιών. Οφείλουµε όλοι να δώσουµε τα εύσηµα µεταξύ άλλων και
στην Ελληνική Αστυνοµία. Οι αστυνοµικοί µας βρέθηκαν για µια
ακόµη φορά στην πρώτη γραµµή της µάχης εκκενώνοντας οικι-
σµούς, προστατεύοντας τα σπίτια των πληγέντων από κλοπές,
συµµετέχοντας ακόµα και στην κατάσβεση των εστιών όποτε και
όταν χρειάστηκε. Οι πολίτες, λοιπόν, βλέπουν ξανά την Αστυνο-
µία να είναι δίπλα τους και να υπερασπίζεται την ασφάλεια και
την περιουσία τους µέσα σε εξαιρετικά δύσκολες συνθήκες.

Σε αυτό το σηµείο οφείλουµε, επίσης, να αναγνωρίσουµε και
τη δουλειά που γίνεται από τις διωκτικές αρχές µε τη διερεύνηση
σειράς καταγγελιών για εµπρησµούς σε ολόκληρη τη χώρα. Τα
βίντεο που είδαν το φως της δηµοσιότητας µε αγνώστους να βά-
ζουν φωτιές σε διαφορετικά σηµεία της Αττικής την ώρα που µαί-
νονταν µεγάλες δασικές πυρκαγιές, αποδεικνύουν πως,
δυστυχώς, υπάρχει µια εγκληµατική συνιστώσα εµπρηστών που
προσπαθεί κατ’ ελάχιστον να διασπείρει τις πυροσβεστικές δυ-
νάµεις και σίγουρα να µεγαλώσει τις καταστροφές σε δάση και
σπίτια. 

Η παρέµβαση του Υπουργού, του κ. Θεοδωρικάκου, χθες στην
Ηλεία είναι ενδεικτική του µεγέθους του φαινοµένου αλλά και
της αποφασιστικότητας της πολιτείας να βρει και να τιµωρήσει
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τους εµπρηστές, είτε αυτοί που δρουν τοπικά είτε αποτελούν
µέρος ενός ευρύτερου σχεδίου κατά της χώρας µας. 

Πρέπει, επίσης, εδώ να υπογραµµίσουµε ότι χάρη στις αποτε-
λεσµατικές προσπάθειες της Πολιτικής Προστασίας δεν έχει
χαθεί µέχρι τώρα καµµία ανθρώπινη ζωή και αυτό δεν ήταν κα-
θόλου εύκολο και καθόλου αυτονόητο. Γι’ αυτό θεωρώ ακατα-
νόητο το χθεσινό ισοπεδωτικό σχόλιο του συναδέλφου του κ.
Κουρουµπλή ότι το πιο εύκολο πράγµα είναι να µην έχεις απώ-
λεια ζωής στις πυρκαγιές. Ως πρώην Υπουργός του ΣΥΡΙΖΑ θα
έπρεπε να είναι πολύ πιο προσεκτικός µε παρόµοιες ακραίες δη-
λώσεις. 

Κύριε Υπουργέ, το συζητούµενο νοµοσχέδιο στοχεύει στην
αναβάθµιση της Ελληνικής Αστυνοµίας µέσα από τη διεύρυνση
των ευκαιριών για ανώτατη εκπαίδευση και επιµόρφωση των
αστυνοµικών. Στόχος αναµφισβήτητα φιλόδοξος και ωφέλιµος
για µια κοινωνία που αξιολογεί θετικά το αγαθό της ασφάλειας.
Παρ’ όλα αυτά ένα νοµοσχέδιο κοινού νου και ενεργοποίησε για
ακόµη µια φορά τα αντανακλαστικά της Αριστεράς. ΣΥΡΙΖΑ, Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα και ΜέΡΑ25 έσπευσαν ήδη από τη συζήτηση
στην επιτροπή να το καταψηφίσουν σαν µια απόπειρα στρατιω-
τικοποίησης της Αστυνοµίας και ο λόγος είναι η αναβάθµιση της
Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας στα πρότυπα
των ανώτατων στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. Δηλαδή
σύµφωνα µε την Αριστερά οι Σχολές Ευελπίδων, Ικάρων και η
Σχολή Ναυτικών Δοκίµων αποτελούν αντιπαραδείγµατα τα οποία
δεν πρέπει να ακολουθήσει η Ελληνική Αστυνοµία. 

Η εν λόγω ανωτατοποίηση της Σχολής Αξιωµατικών της Αστυ-
νοµίας µας λέει, παραδείγµατος χάριν, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είναι προς
τη σωστή κατεύθυνση, γιατί στρατιωτικοποιεί τις σπουδές και µε-
τατρέπει τους σπουδαστές της σχολής αυτής σε ελίτ. Το πρώτο
σκέλος της κριτικής απλά αγνοεί την πραγµατικότητα του αστυ-
νοµικού λειτουργήµατος. Ενηµερώνουµε, λοιπόν, τον ΣΥΡΙΖΑ ότι
τα παιδιά που επιλέγουν αυτή την υψηλή αποστολή εκπαιδεύον-
ται στα όπλα και ακολουθούν συνειδητά τη στρατιωτική και ου-
δόλως την κοµµατική πειθαρχία. 

Όσον αφορά την καταγγελία του ΣΥΡΙΖΑ για δηµιουργία ελίτ,
µάλλον αυτό που τον ενόχλησε για άλλη µια φορά είναι η έννοια
της αριστείας. Πραγµατικά αποτελεί µοναδικό ψυχολογικό φαι-
νόµενο η απέχθεια της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για οποιαδή-
ποτε αναβάθµιση της δηµόσιας εκπαίδευσης, κάτι που άλλωστε
ξανά είδαµε πρόσφατα µε το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παι-
δείας για τους νέους ορίζοντες στα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύ-
µατα. 

Θα µου επιτρέψετε να σταχυολογήσω ενδεικτικά διατάξεις αν-
τίστοιχες του παρόντος νοµοσχεδίου που αφορούν νέα προ-
γράµµατα σπουδών σε συνεργασία µε ανώτατα εκπαιδευτικά
ιδρύµατα και ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ερευ-
νητικά κέντρα και αστυνοµικές ακαδηµίες άλλων χωρών, τη δη-
µιουργία προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών, την
αναβάθµιση των υπαρχόντων τίτλων σπουδών σε πανεπιστη-
µιακό επίπεδο, τη δυνατότητα στους αποφοίτους της Σχολής
Αστυφυλάκων να κάνουν µεταπτυχιακές σπουδές σε συνεργασία
µε τη Σχολή Αξιωµατικών και ΑΕΙ της χώρας, την καθιέρωση για
πρώτη φορά ενός κοινού συστήµατος διδακτικών µονάδων και
πιστοποίησης πτυχίων µε στόχο το πτυχίο της Σχολής Αξιωµατι-
κών της Ελληνικής Αστυνοµίας να αναγνωρίζεται στο εξωτερικό,
καθώς και την άµεση ενίσχυση όλων των σχολών της Αστυνοµι-
κής Ακαδηµίας, Αστυφυλάκων, Μετεκπαίδευσης και της Εθνικής
Ασφάλειας. 

Γι’ αυτούς τους λόγους όλες οι οµοσπονδίες των αστυνοµικών
υπαλλήλων έσπευσαν να αναγνωρίσουν τη µεγάλη σηµασία του
νοµοσχεδίου για την αναβάθµιση των σχολών τους επαινώντας
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη για
τις τολµηρές -όπως τις χαρακτήρισαν- µεταρρυθµίσεις στην
αστυνοµική εκπαίδευση. Προφανώς, λοιπόν, δεν συµφωνούν µε
τις θέσεις της Αριστεράς για τον ρόλο και την προσφορά της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας στην κοινωνία. Κάτι παραπάνω ξέρουν και η
ΠΟΑΞΙΑ και η ΠΟΑΣΥ για τη δουλειά του Έλληνα αστυνοµικού
από ό,τι ο ΣΥΡΙΖΑ, το Κοµµουνιστικό Κόµµα και το ΜέΡΑ25. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν περάσει σαράντα οκτώ
χρόνια από τη Μεταπολίτευση αλλά, δυστυχώς, κάποιοι συνεχί-

ζουν να ζουν µε τα στερεότυπα και τις ιδεοληψίες του 1974.
Προχθές γιορτάσαµε όλοι µαζί την αποκατάσταση της δηµοκρα-
τίας στη χώρα µας, αλλά φαίνεται ότι σε ορισµένα πράγµατα
είναι δύσκολο κάποια κόµµατα να συµβαδίσουν µε τη σύγχρονη
εποχή. Και ειδικά όταν διαπιστώνουν την αρνητική στρατιωτικο-
ποίηση της Αστυνοµίας ή όταν καταγγέλλουν την αυτονόητη
υποχρέωση επιβολής του νόµου εκ µέρους της πολιτείας σαν µια
δήθεν αυταρχική στροφή, τότε σίγουρα δεν ζουν στην ίδια πραγ-
µατικότητα την οποία βιώνουν όλοι οι υπόλοιποι Έλληνες. 

Όταν λόγου χάριν ο ΣΥΡΙΖΑ καταγγέλλει στο εξωτερικό τους
Έλληνες ένστολους για pushbacks και πνιγµούς παράνοµων µε-
ταναστών, τότε, πράγµατι, φοβόµαστε ότι ζείτε σε διαφορετική
χώρα. Η τραγική αυτή εµπειρία πρέπει κάποτε να αποτελέσει ένα
µάθηµα για όλους, ένα µάθηµα δηµοκρατίας, αλλά και ευθύνης.
Γιατί µόνο όταν όλες οι πολιτικές δυνάµεις αντιληφθούν ότι
ακόµα και λεκτικές ακρότητες υπονοµεύουν το δηµοκρατικό κε-
κτηµένο, τότε µόνο θα έχουµε δικαιώσει όλοι µαζί τις προσδοκίες
και τις θυσίες του Ελληνισµού. Όταν µάθουµε να µιλάµε µε ειλι-
κρίνεια αλλά και να δεχόµαστε το εθνικό ως το µόνο αληθές. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Παπαηλίου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε µια σύντοµη παρατήρηση για τις
πυρκαγιές και για την επαναλαµβανόµενη αναφορά και της Κυ-
βέρνησης και των Βουλευτών της Συµπολίτευσης που αφορά την
προτεραιότητα στην ανθρώπινη ζωή. Δεν αµφισβητείται ότι η αν-
θρώπινη ζωή αποτελεί προτεραιότητα. Όµως, η ανθρώπινη ζωή
συνδέεται απολύτως και µε την επιβίωση ανθρώπων που δεν δια-
σφαλίζεται σε περιοχές που κατακάηκαν και τον Αύγουστο του
2021, όπως η περιοχή της Γορτυνίας και η οποία αµέσως µετά
ξεχάστηκε από την Κυβέρνηση και συνεχίζει να είναι ξεχασµένη
µέχρι σήµερα. Η Γορτυνία, λοιπόν, οι πολίτες της Γορτυνίας πε-
ριµένουν απαντήσεις και πράξεις από πλευράς σας, τις οποίες
δεν έχετε δώσει µέχρι τώρα. 

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι
επιδιώκεται η αναβάθµιση της εκπαίδευσης των αστυνοµικών.
Πάγια θέση του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία είναι ότι µόνο
µέσω της κατάρτισης και της εκπαίδευσης υψηλού επιπέδου των
αστυνοµικών υπαλλήλων υφίσταται δυνατότητα να παρέχονται
στους πολίτες ποιοτικού επιπέδου και αποτελεσµατικές αστυνο-
µικές υπηρεσίες και να εκδηµοκρατιστεί, πράγµατι, η Ελληνική
Αστυνοµία, ώστε να εκλείψουν οι περιπτώσεις αστυνοµικής αυ-
θαιρεσίας, οι οποίες συνήθως συνδέονται µε την εκ µέρους των
πολιτών άσκηση κατοχυρωµένων δικαιωµάτων και την αντιµετώ-
πιση κοινωνικών αντιδράσεων που ενοχλούν την κρατική, την κυ-
βερνητική εξουσία. 

Η αποστολή της Αστυνοµίας είναι η πρόληψη και η αντιµετώ-
πιση του εγκλήµατος αλλά πάντως όχι η εµπλοκή της σε στρα-
τιωτικού τύπου επιχειρήσεις. Οι αστυνοµικοί είναι υπεύθυνοι για
την εφαρµογή του νόµου και την εµπέδωση του αισθήµατος
ασφάλειας στους πολίτες. Εποµένως, η εκπαίδευσή τους πρέπει
να είναι ανάλογη. Όµως, όταν η Κυβέρνηση αποσκοπεί σε αλλά
και πάντως γι’ αυτή δεν είναι ξεκάθαρος ο ρόλος της Αστυνο-
µίας, αυτή η αµφισηµία αποτυπώνεται και στο νοµοσχέδιο για
την εκπαίδευση των αστυνοµικών υπαλλήλων.

Επαναλαµβάνω για την πρόληψη και αποτελεσµατική αντιµε-
τώπιση του εγκλήµατος οι αστυνοµικοί πρέπει να είναι κατάλ-
ληλα εκπαιδευµένοι. Σε αυτό το πλαίσιο πρέπει να διασφαλίζεται
η αποστρατιωτικοποίηση του Σώµατος και ταυτόχρονα να ενι-
σχύεται η διαφάνεια και η αξιοκρατία. 

Επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είχε κατατεθεί σχέδιο προεδρικού
διατάγµατος σε µία συνολική προσπάθεια αναδιάρθρωσης,
εξορθολογισµού και αναβάθµισης της αστυνοµικής εκπαίδευσης
µε πρόβλεψη για ανωτατοποίηση των αστυνοµικών σχολών. 

Ο εκδηµοκρατισµός της διοικητικής οργάνωσης του Σώµατος
γίνεται µόνον µε την παράλληλη θωράκιση της ακαδηµαϊκής ποι-
ότητας των σπουδών της Ελληνικής Αστυνοµίας. Άλλωστε, η
σύγχρονη δηµοκρατία που τον πυρήνα της αποτελεί το κράτος
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δικαίου και συνακόλουθα ο σεβασµός των δικαιωµάτων των πο-
λιτών οφείλει να παρέχει υψηλού επιπέδου εκπαίδευση στους
αστυνοµικούς υπαλλήλους. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης δεν κινείται προς
τη συγκεκριµένη κατεύθυνση. Με αποσπασµατικό και πρόχειρο
τρόπο επιχειρείται µέσω του νοµοσχεδίου να «αναβαθµιστεί» -
εντός εισαγωγικών- η αστυνοµική εκπαίδευση. 

Το προτεινόµενο πλαίσιο είναι απολύτως ελεγχόµενο από τον
εκάστοτε Υπουργό Προστασίας του Πολίτη και οι αστυνοµικές
σχολές υπολείπονται των ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων
από πλευράς ισοτιµίας. 

Με τις προβλεπόµενες ρυθµίσεις διασπάται η ενιαία δοµή της
εκπαίδευσης σε δύο µέρη: στη Σχολή Αξιωµατικών και στην
Αστυνοµική Ακαδηµία, µε αποτέλεσµα να διευρύνεται το ήδη
υπάρχον χάσµα µεταξύ αξιωµατικών και αστυφυλάκων αλλά και
να υπάρχουν κενά συνεργασίας και κατανόησης µε κίνδυνο να
δηµιουργούνται προβλήµατα και σε επιχειρησιακό επίπεδο. 

Η Σχολή Αξιωµατικών δεν συγκροτείται και, συνεπώς, δεν έχει
ολοκληρωµένο πανεπιστηµιακό χαρακτήρα αλλά ταλαντεύεται
µεταξύ ενός ΑΕΙ ιδιαίτερου τύπου και στρατιωτικής σχολής, ενώ
θα έπρεπε να έχει ακαδηµαϊκό χαρακτήρα µε συγκεκριµένους
επιστηµονικούς κλάδους, οι οποίοι να καλύπτουν εκτός από τις
αστυνοµικές σπουδές, τη νοµική επιστήµη, την ψυχολογία και άλ-
λους. Εν τέλει δηµιουργείται σχολή µε περισσότερα χαρακτηρι-
στικά στρατιωτικού τύπου εκπαίδευσης και όχι ακαδηµαϊκού. 

Ο ιεραρχικός και στενός τρόπος συγκρότησης της Αστυνοµι-
κής Ακαδηµίας αναπαράγει τον αυταρχισµό. Με τις ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου δεν διασφαλίζεται η αναγκαία για ένα ανώτατο
εκπαιδευτικό ίδρυµα ακαδηµαϊκή αυτονοµία, ενώ δεν προβλέ-
πονται ούτε ακαδηµαϊκά εχέγγυα για τη στελέχωση των θέσεων
του διοικητή και του υποδιοικητή της σχολής και περαιτέρω αφή-
νονται µεγάλα περιθώρια να δηµιουργηθεί ζήτηµα µε την κατο-
χύρωση του ακαδηµαϊκού τίτλου σπουδών και της επαγγελµα-
τικής υπόστασης. 

Επιπλέον προβλήµατα σχετικά µε τη λειτουργία των αστυνο-
µικών σχολών δηµιουργούνται µε την πρόβλεψη για το περιεχό-
µενο του προγράµµατος σπουδών, το οποίο για την Σχολή
Αξιωµατικών θα καταρτίζεται από το εκπαιδευτικό συµβούλιο της
σχολής αλλά µετά από πρόταση του διευθυντή αστυνοµικής εκ-
παίδευσης, ο οποίος είναι ένας αξιωµατικός της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και όχι ένας ακαδηµαϊκός ανώτατης βαθµίδας και ενός
κοσµήτορα που είναι ένα απλό µέλος ΔΕΠ, ενώ για τη Σχολή
Αστυφυλάκων το εκπαιδευτικό συµβούλιο απαρτίζεται εξ ολο-
κλήρου από αστυνοµικό προσωπικό χωρίς επιστηµονικά ή άλλα
ακαδηµαϊκά εχέγγυα. Επιπλέον, δεν προβλέπεται καµµία ανα-
βάθµιση του προσωπικού των σχολών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εν κατακλείδι, µε τον αυταρχικό έλεγχο της εκπαίδευσης των
αστυνοµικών και την εκ µέρους της Κυβέρνησης άσκησης κατα-
σταλτικών πολιτικών δεν υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
δηµοκρατική Αστυνοµία που να βρίσκεται στο πλευρό του πολίτη
µέσα στην κοινωνία αλλά η Αστυνοµία αποκτά -το ανέφερε,
εξάλλου, και ο προηγούµενος οµιλητής, ο συνάδελφος Βουλευ-
τής της Νέας Δηµοκρατίας- στρατιωτικό χαρακτήρα. Οµολο-
γείτε, κάτι που νοµίζω ότι είναι ο πυρήνας αυτού του νοµο-
σχεδίου και γι’ αυτόν τον λόγο δεν µπορούµε να το ψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Παπαηλιού. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Ραλλία Χρηστίδου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΡΑΛΛΙΑ ΧΡΗΣΤΙΔΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε σήµερα εδώ στην Ολο-

µέλεια να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο επί του οποίου φάνηκε
ξεκάθαρα στις επιτροπές το βαθύ χάσµα της διαφοράς αντίλη-
ψης που χωρίζει τις πτέρυγες του Κοινοβουλίου. 

Οι οµιλητές του ΣΥΡΙΖΑ επανέλαβαν πολλές φορές ότι δεν
είναι δυνατόν να επιµένει η Κυβέρνηση σε µία αστυνοµική εκπαί-
δευση στρατιωτικού τύπου γυρνώντας το ρολόι στη δεκαετία του
’50. Επιχειρηµατολογήσαµε ότι η κοινωνία χρειάζεται αστυνοµι-

κούς µορφωµένους, εµφορούµενους από δηµοκρατικές ιδέες,
προστάτες των πολιτών απέναντι στο έγκληµα αλλά και υπερα-
σπιστές των δικαιωµάτων των πολιτών που να υπηρετούν την
ασφάλεια και την κοινωνική ειρήνη και όχι την καταστολή και τον
περιορισµό των κοινωνικών δικαιωµάτων. 

Τι ακούσαµε από την Κυβέρνηση; Ο εισηγητής της Πλειοψη-
φίας, όπως διάβασα στα Πρακτικά, στο κλείσιµο της οµιλίας του
δεν καταλάβαινε τι σηµαίνει δηµοκρατικός αστυνοµικός ζητών-
τας να του το εξηγήσουµε κιόλας. Μάλιστα, αναρωτήθηκε µε
σχεδόν αποτροπιασµό µήπως εννοούµε Αριστερός αστυνοµικός.
Άραγε, τι ήθελε να πει; Ότι οι Αριστεροί δεν έχουν καµµία δου-
λειά στην Αστυνοµία και ότι η Αστυνοµία είναι κληρονοµικό φέ-
ουδο της ελληνικής Δεξιάς; Είστε καθόλου σοβαροί; Με τέτοιες
αντιλήψεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φυσικό να ανα-
ρωτιούνται οι Βουλευτές της Συµπολίτευσης τι σηµαίνει δηµο-
κρατική Αστυνοµία. 

Και για να επιβεβαιωθεί αυτή η αντίληψη ήρθε αµέσως µετά ο
Υφυπουργός να βαφτίσει «κουκουλοφόρους» τις φεµινίστριες
που θέλησαν να διαµαρτυρηθούν στην πλατεία Εξαρχείων για
τους βιασµούς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χωρίς να πει ούτε
µία κουβέντα για τις απαράδεκτες εικόνες που κυκλοφόρησαν
στο διαδίκτυο. Όχι στα «πετσοµένα» µέσα αλλά στο διαδίκτυο. 

Αντί ο κύριος Υφυπουργός να αναφερθεί στο γεγονός ότι ένας
αστυνοµικός πήγε να τραβήξει όπλο, αντί να διατάξει ΕΔΕ, αντί
να φανεί έµπρακτα συναινετικός -γιατί στη θεωρία µας επανέ-
λαβε, κατά τα άλλα, πολλές φορές τη λέξη συναίνεση- επέλεξε
να µιλήσει για άβατο, επαναλαµβάνοντας γνωστές ακραίες θεω-
ρήσεις και τόνισε -διαβάζω από τα Πρακτικά: «Η Ελληνική Αστυ-
νοµία είναι ένστολο σώµα. Έχει µία ειδική αποστολή και µάλιστα
σε περιόδους κρίσεων και εν καιρώ πολέµου καλείται µέσα από
τον εθνικό σχεδιασµό να υποστηρίξει και ειδικά σχέδια των Ενό-
πλων Δυνάµεων». Μάλιστα. Και ρωτάµε, ο ξυλοδαρµός φεµινι-
στριών στα Εξάρχεια και νεολαίων στη Νέα Σµύρνη, η αστυνο-
µική απόφαση απαγόρευσης του εορτασµού του Πολυτεχνείου,
η απαγόρευση της πορείας στην επέτειο µνήµης του Αλέξη Γρη-
γορόπουλου, οι βανδαλισµοί σε βάρος αυτοκινήτων αθώων πο-
λιτών κατά την αποχώρηση δυνάµεων των ΜΑΤ από τη Χίο
παλιότερα –θυµάστε- αυτά εντάσσονται από την Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη στην ειδική αποστολή της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας; Σοβαρά; 

Εµείς ξεκάθαρα απαντάµε όχι. Εµείς δεν θέλουµε µια Αστυνο-
µία που να παίζει πολιτικά παιχνίδια. Θέλουµε µια Αστυνοµία να
υπηρετεί τον ελληνικό λαό, να υπερασπίζεται εξίσου τα συµφέ-
ροντα όλων των πολιτών αδιαφορώντας αν αυτοί είναι Αριστεροί
ή Δεξιοί, πλούσιοι ή φτωχοί, χριστιανοί ή µουσουλµάνοι, ετερο-
φυλόφιλοι ή οµοφυλόφιλοι, εργαζόµενοι υπάλληλοι ή εργαζόµε-
νοι καταστηµατάρχες. Θέλουµε µια Αστυνοµία που να είναι
προσανατολισµένη στην αντιµετώπιση του ποινικού εγκλήµατος
όπου έχει αποτύχει πανηγυρικά η Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσο-
τάκη µε τις δολοφονίες και τις ληστείες να έχουν πολλαπλασια-
στεί στις γειτονιές της πόλης. Θέλουµε µια Αστυνοµία που να
είναι ικανή να αντιµετωπίσει το οικονοµικό έγκληµα, το έγκληµα
από τα «λευκά κολάρα» που δρουν ανενόχλητα στη χώρα. Θέ-
λουµε µια Αστυνοµία που θα µπορεί να ελέγχει τις διαδροµές
του µαύρου χρήµατος και να εµποδίζει εκείνους που τις χρησι-
µοποιούν όσο ισχυροί και αν νοµίζουν ότι είναι. Θέλουµε µια
Αστυνοµία που να εµποδίζει την ενδοοικογενειακή βία, τις γυναι-
κοκτονίες, το ηλεκτρονικό έγκληµα, το trafficking, το κύκλωµα
ναρκωτικών. 

Για να έχουµε όµως µια τέτοια Αστυνοµία χρειάζεται εκπαί-
δευση που δεν µπορεί να είναι απλά στρατιωτικού τύπου, γιατί η
στρατιωτικού τύπου εκπαίδευση παραπέµπει στην παλιά χωρο-
φυλακή, εκεί που θέλετε να πάµε ως κοινωνία. Η µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση θα είναι ακριβώς η µετατροπή της αστυνοµίας από
ηµιστρατιωτικό σώµα σε πολιτικό σώµα. Δεν είναι εύκολο. Το ξέ-
ρετε και το ξέρουµε. Αυτό όµως πρέπει να κάνουµε. Και η «δεύ-
τερη φορά Αριστερά» πρέπει να το κάνει αυτό, να κινηθεί προς
αυτή την κατεύθυνση. Σε αυτό το πλαίσιο θα έπρεπε να µελετά-
ται η αλλαγή της εκπαίδευσης των αστυνοµικών υπαλλήλων.
Χρειάζεται η ανωτατοποίηση της Αστυνοµικής Ακαδηµίας αλλά,
δυστυχώς, δεν επιχειρείται, πραγµατικά, µε το παρόν σχέδιο
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νόµου µε το οποίο αποκόπτεται η Σχολή Αξιωµατικών και γίνεται
κατ’ επίφαση ισότιµη µε τα ΑΕΙ χωρίς αυτοδιοικούµενο, χωρίς
έλεγχο ποιότητας, χωρίς καµµία πρόβλεψη για ακαδηµαϊκά και
επιστηµονικά εχέγγυα, χωρίς ελευθερία έκφρασης, χωρίς ελευ-
θερία διδασκαλίας, χωρίς ελευθερία έρευνας, αφού όλα είναι
υπό την εποπτεία του Υπουργού ο οποίος διορίζει και τον διοι-
κητή. 

Εκτός των αστυνοµικών µαθηµάτων µε τη στενή έννοια χρει-
άζεται και γενναία διεύρυνση από µαθήµατα κοινωνικών επιστη-
µών. Για να είναι η εκπαίδευση πανεπιστηµιακού επιπέδου πρέπει
να υπάρχει µόνιµο διδακτικό προσωπικό που θα επιλέγεται µε
ακαδηµαϊκά κριτήρια και όχι µε ρουσφετολογικά. Με το σχέδιο
νόµου που έχετε φέρει εσείς πώς εξασφαλίζεται αυτό το επιστη-
µονικό κοµµάτι; Είναι δυνατό να µπορεί να αλλάζει το πρό-
γραµµα σπουδών συνεχώς κατ’ έτος; Να ορίζεται αυτό το
πρόγραµµα άνωθεν; Αυτό το ονοµάζετε πανεπιστηµιακή σχολή;
Και ενώ φέρνετε αυτά τα νόθα άρθρα για τους αστυνόµους, για
τους αστυφύλακες, κατά τα άλλα διαιωνίζετε το δήθεν της ανώ-
τερης σχολής που δεν έχει καµµία κατοχύρωση στο εθνικό πλαί-
σιο προσόντων. 

Με αυτά τα δεδοµένα αναρωτιόµαστε πώς µιλάτε για πραγµα-
τική εξίσωση; Για ισοτιµία τίτλων σπουδών; Για να µην αναφερθώ
στους ειδικούς φρουρούς που η εκπαίδευση που τους παρέχετε
είναι σχεδόν ανύπαρκτη. Αλλά, βέβαια, δεν προσελήφθησαν για
να υπηρετήσουν τις σύγχρονες ανάγκες ενός αστυνοµικού σώ-
µατος. Όπως αποδείχθηκε προσελήφθησαν για ψηφοθηρικούς
λόγους, για να σβήνουν τις φωτιές µε τα ποτιστήρια και για να
χτυπούν πυροσβέστες όταν ειρηνικά διαµαρτύρονται επειδή δεν
υπάρχουν αρκετοί πυροσβέστες. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Με τις προτάσεις που έχει καταθέσει
ο ΣΥΡΙΖΑ επιθυµούµε να διαφυλάξουµε και να προστατέψουµε
την αστυνοµία ως θεσµό της δηµοκρατίας και όχι ως εργαλείο
της εξουσίας. Επιθυµούµε η αστυνοµική δράση να συµβαδίζει µε
το κοινό περί δικαίου αίσθηµα, όπως θέλουµε να συµβαδίζει και
η δικαιοσύνη. Ο στόχος για µία ασφαλή κοινωνία δεν πλησιάζει
αλλά αποµακρύνεται µε το σχέδιο νόµου σας. Για άλλη µια φορά
αφήνετε ανυπεράσπιστα χωρίς τα απαραίτητα εφόδια, τα πιο
ικανά, τα πιο ευσυνείδητα στελέχη του αστυνοµικού σώµατος
που αντιλαµβάνονται την τεράστια ευθύνη του επαγγέλµατός
τους και του λειτουργήµατός τους και την ακόµα µεγαλύτερη
ανάγκη που έχει η κοινωνία µας για µία Αστυνοµία που όλοι θα
σεβόµαστε. Και η ανεπάρκεια του πολιτικού σας σχεδίου είναι
τόσο προφανής που απογοητεύει ακόµα και τα ακροατήρια που
θεωρείτε δικά σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κυρία Χρηστίδου.
Η επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. 
Κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκφράζω τη συµπαράστασή

µου στους συµπολίτες µας που βιώνουν δύσκολες µέρες λόγω
των αµέτρητων πυρκαγιών σε όλη τη χώρα από την Ηλεία µέχρι
τη Λέσβο, από το Ρέθυµνο µέχρι την Πεντέλη και τη Δαδιά, κα-
ταστροφικών πυρκαγιών που µετατρέπουν σε κρανίου τόπο
δάση, καλλιέργειες, ακόµη και κατοικίες. Ένα εκατοµµύριο τρια-
κόσιες χιλιάδες στρέµµατα γης έγιναν στάχτη πέρυσι το 2021,
µαύρο ρεκόρ οκταετίας 2013 - 2020, ενώ για φέτος δεν έχουµε
ακόµη στοιχεία από τις τριακόσιες πενήντα περίπου πυρκαγιές
που καταγράφονται κάθε εβδοµάδα. Ό,τι γλιτώνει από τους πε-
ριβαλλοντοκτόνους νόµους Μητσοτάκη – Χατζηδάκη - Σκρέκα το
αποτελειώνει η φωτιά. 

Αλλά ας δούµε συγκεκριµένα τι έκανε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας για να προλάβει νέες καταστροφές. Άφησε στο
συρτάρι τον νόµο Χαρδαλιά του 2020 τον οποίο επικοινώνησε µε
τυµπανοκρουσίες χωρίς ποτέ να προκύψουν οι απαραίτητες
υπουργικές αποφάσεις για την υλοποίησή του. Άφησε το νεοσύ-
στατο Υπουργείο Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας

σαν αδειανό πουκάµισο χωρίς οργανωτική δοµή και προσωπικό.
Άφησε την πυροσβεστική µε τρεις χιλιάδες εξακόσια οργανικά
κενά. Άφησε τις δασικές υπηρεσίες χωρίς τους πέντε χιλιάδες
δασοπυροσβέστες που ο ΣΥΡΙΖΑ είχε προσλάβει για την πυρο-
προστασία δασών µέσω ειδικού προγράµµατος του ΟΑΕΔ και
των οποίων η σύµβαση δεν ανανεώθηκε ποτέ. Προσέλαβε όµως
πανηγυρικά πεντακόσιους δασοκοµάντος. 

Αλλά και σε επίπεδο εξοπλισµού οι ελλείψεις που καταγρά-
φονται καθηµερινά στο πεδίο των πυρκαγιών είναι χαρακτηριστι-
κές. Ασυντήρητα οχήµατα χωρίς ανταλλακτικά και ελαστικά αλλά
συχνά και χωρίς καύσιµα. Η προβληµατική κατάσταση που έχει
δηµιουργήσει η Κυβέρνηση στην ΕΑΒ µε τη συντήρηση των C-
130 τα λέει όλα. Ευτυχώς, την περασµένη εβδοµάδα από καθαρή
τύχη δεν θρηνήσαµε θύµατα όταν από αστοχία των συνταξιού-
χων εργολάβων έσπασε η ουρά ενός αεροσκάφους κατά τη συν-
τήρησή του. Η απαξίωση της ΕΑΒ µέσω της υποστελέχωσης, της
επιστροφής των εργολάβων και των συνταξιούχων, της καταπά-
τησης των εργασιακών δικαιωµάτων, όπως αποδεικνύεται από
το τελευταίο δελτίο ελέγχου της επιθεώρησης εργασίας και βέ-
βαια µέσω της άλωσης της από τους κοµµατικούς στρατούς έχει
ως αποτέλεσµα η ΕΑΒ να αναθέτει σε εργολάβους µέσω σκαν-
δαλωδώς συµβάσεων τη συντήρηση των C-130 της Πολεµικής
Αεροπορίας µας. Για όλα αυτά έχουµε καταθέσει στοιχεία στον
κοινοβουλευτικό έλεγχο αλλά δεν έχουν δοθεί ακόµα οι απαραί-
τητες απαντήσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το συµπέρασµα είναι ότι η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη αντιµετωπίζει τις δασικές πυρκαγιές χωρίς
αντιπυρικό σχεδιασµό και µόνιµο µηχανισµό αντιµετώπισης φυ-
σικών καταστροφών. Το επιτελικό κράτος της αφήνει τις πυρκα-
γιές να σβήνουν στη θάλασσα ενώ οι πολίτες αυτενεργώντας και
κινδυνεύοντας οι ίδιοι αψηφούν τις εντολές εκκένωσης για να
σώσουν τις περιουσίες και τα σπίτια τους. 

Άκουσα πριν τον κύριο Υπουργό, τον κ. Θεοδωρικάκο, -στον
οποίον εύχοµαι περαστικά- να λέει ότι πρέπει όλοι µαζί να συµ-
φωνήσουµε σε ένα κοινό σχέδιο για την αντιµετώπιση των φυσι-
κών καταστροφών. Μάλιστα. Να συµφωνήσουµε. Όµως η
πρωτοβουλία ανήκει στην Κυβέρνηση. Η πρωτοβουλία του σχε-
διασµού δεν είναι ευθύνη της Κυβέρνησης; Άλλωστε πότε δέχτη-
καν τις προτάσεις της Αντιπολίτευσης;

Είναι η αλαζονεία και η δήθεν αριστεία τους που έφταιγε στο
να µη δεχθούν ποτέ προτάσεις των άλλων κοµµάτων, ή µήπως
γιατί εξυπηρετούµε στην πραγµατικότητα διαφορετικά συµφέ-
ροντα;

Ας περάσουµε, όµως, τώρα στο παρόν νοµοσχέδιο. Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, το µοντέλο που επιλέγει η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη για την αστυνοµική εκπαίδευση πατάει σε δύο βάρκες.
Διατηρεί από τη µια το στρατιωτικό πρότυπο οργάνωσης, ενώ
από την άλλη προσθέτει µια επίφαση ακαδηµαϊκότητας. Τα βα-
σικά του χαρακτηριστικά είναι πρώτον η διάσπαση, δεύτερον, ο
συγκεντρωτισµός και τρίτον, η αναποτελεσµατικότητα. 

Πρώτον, λοιπόν, διασπάτε, κύριοι Υπουργοί, την εκπαίδευση
σε αστυνοµική και ακαδηµαϊκή, ενώ θα έπρεπε να είναι ενιαία.
Ενισχύετε την αστυνοµική, ενώ υποβαθµίζεται την ακαδηµαϊκή.
Επιπλέον, όµως, διασπάτε και την ενιαία δοµή που πρέπει να
έχουν οι φορείς της αστυνοµικής εκπαίδευσης. Έτσι, έχουµε από
τη µια τη σχολή αξιωµατικών που ταλαντεύεται ανάµεσα σε έναν
τύπο ΑΕΙ και στην οποία δηµιουργείται πρόβληµα αρµοδιοτήτων
και συνύπαρξης των ακαδηµαϊκών και των αστυνοµικών οργάνων
διοίκησης. Για παράδειγµα, πώς θα συνεργάζεται ο κοσµήτορας
της σχολής µε τον διοικητή και τον υποδιοικητή της; Από την
άλλη, βέβαια, έχουµε τη σαφώς υποδεέστερη αστυνοµική ακα-
δηµία. Διευρύνεται, δηλαδή, το χάσµα ανάµεσα στους ανώτε-
ρους αξιωµατικούς, που για εσάς αντιπροσωπεύουν την ελίτ, και
στους υπαξιωµατικούς που θα πρέπει να είναι οι αστυνοµικοί του
δρόµου, αυτοί που θα βγάζουν τα κάστανα από τη φωτιά. Αυτοί
οι διαχωρισµοί που φέρνετε θα συνεχίζονται µοιραία και µετά την
αποφοίτηση των αστυνοµικών, αφού έτσι παγιώνεται το χάσµα
ανάµεσα σε αστυνοµικούς γραφείου και αστυνοµικούς δρόµου,
µε αποτέλεσµα να δηµιουργούνται κενά συνεργασίας και συνεν-
νόησης. 

Δεύτερο βασικό στοιχείο του µοντέλου που φέρνετε στην
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αστυνοµική εκπαίδευση, είναι ο στενός και αυστηρός ιεραρχικός
έλεγχος που αναπαράγει τον συγκεντρωτισµό και τον αυταρχι-
σµό. Αντίθετα, εµείς θεωρούµε ότι ένα ανοιχτό, πλουραλιστικό,
δηµοκρατικό σύστηµα είναι αυτό που ταιριάζει σε µια σύγχρονη
Αστυνοµία. 

Και τέλος το τρίτο χαρακτηριστικό του µοντέλου σας που προ-
καλείται από τα δύο προηγούµενα είναι η αναποτελεσµατικό-
τητα. Η φοβικότητά σας απέναντι σε ένα ενιαίο και ισχυρά
ακαδηµαϊκό χαρακτήρα στην αστυνοµική εκπαίδευση οδηγεί σε
ελλείψεις επιστηµονικών κλάδων στο πρόγραµµα σπουδών,
όπως η νοµική επιστήµη, η εγκληµατολογία, οι αστυνοµικές
σπουδές, η ανάλυση του εγκλήµατος και άλλα. Η κοινωνία µας
χρειάζεται πλέον αστυνοµικούς µε αυτές τις γνώσεις που θα µπο-
ρούν να αντιµετωπίσουν αποτελεσµατικά τις σύνθετες και περί-
πλοκες µορφές που έχει πάρει πλέον το έγκληµα και η παραβα-
τικότητα στην εποχή µας.

Ως Βουλευτής Βοιωτίας, όµως, θα ήθελα να αναφερθώ και σε
δύο επιµέρους ζητήµατα που εµπεριέχονται στο νοµοσχέδιο και
αφορούν στη Στερεά Ελλάδα. Κατ’ αρχάς στο άρθρο 89 βλέ-
πουµε ότι επιχειρείται µια αποσπασµατική και µεµονωµένη ρύθ-
µιση του ζητήµατος της µεταφοράς των υπαλλήλων του
καταστήµατος κράτησης της Πάτρας. Ξεχνάτε, όµως, ότι το ίδιο
ακριβώς πρόβληµα υπάρχει και στο κατάστηµα κράτησης γυναι-
κών στον Ελαιώνα Θηβών, όπου επίσης οι υπάλληλοι µετακινούν-
ται µε υπηρεσιακά λεωφορεία από την Αθήνα, αλλά και σε άλλες
φυλακές που βρίσκονται µακριά από αστικά κέντρα όπου κατά
κανόνα κατοικεί ο µεγαλύτερος αριθµός υπαλλήλων, όπως για
παράδειγµα το κατάστηµα κράτησης Δοµοκού σε σχέση µε τη
Λαµία, αλλά και το κατάστηµα κράτησης Μαλανδρίνου σε σχέση
µε την Άµφισσα. Τι θα γίνει, λοιπόν, µε όλες αυτές τις περιπτώ-
σεις; Γιατί µένουν εκτός ρύθµισης;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας για ένα λεπτό.
Επίσης, το άρθρο 90 δείχνει τα σοβαρά προβλήµατα των υπο-

δοµών του σωφρονιστικού συστήµατος στη χώρα µας τα οποία
η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µεγεθύνει, βάζοντας κι εδώ τους ιδιώ-
τες από το παράθυρο. 

Κατ’ αρχάς, εδώ έχουµε µια ρύθµιση για την επιχορήγηση της
εταιρείας «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ, ΚΤ.ΥΠ. Α.Ε»., η οποία είχε ως
αρµοδιότητα, µεταξύ άλλων, τα δικαστικά κτήρια και τις φυλα-
κές. Ωστόσο, η Κυβέρνηση απέκλεισε την ΚΤΥΠ παρά την πλού-
σια σχετική τεχνογνωσία της από το σηµαντικότερο έργο,
δηλαδή την ανέγερση των φυλακών Ασπροπύργου. Για το έργο
αυτό εξήγγειλε ΣΔΙΤ, ενώ το ανέθεσε στη ΜΟΜΑ δηλαδή στην
τεχνική υπηρεσία του Στρατού, αν και αυτή δεν έχει καµµία εµ-
πειρία ή τεχνογνωσία στην κατασκευή φυλακών. 

Επιπλέον, το ίδιο άρθρο 90 αναφέρεται στο κατάστηµα κρά-

τησης Μαλανδρίνου όπου παραµένει το πρόβληµα της µεταφο-
ράς των λυµάτων του στην Άµφισσα µε το υπέρογκο κόστος µί-
σθωσης βυτιοφόρων. Η πρόταση για τη δηµιουργία αγωγού
µεταφοράς των λυµάτων, που αποτελεί αίτηµα και της τοπικής
αυτοδιοίκησης, δεν φαίνεται να απασχόλησε καν την Κυβέρνησή
σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόσληψη χιλιάδων ειδικών
φρουρών χωρίς επαρκή εκπαίδευση και κατάρτιση, αλλά και η
δηµιουργία της Πανεπιστηµιακής Αστυνοµίας, επίσης µε ουσια-
στικά ανειδίκευτους αστυνοµικούς, αποδεικνύουν ότι µε ευθύνη
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη το επίπεδο εκπαίδευσης των Ελλή-
νων αστυνοµικών έχει καταποντιστεί. Το ελλιπές και προβληµα-
τικό σύστηµα αστυνοµικής εκπαίδευσης που εισάγει τώρα η
Κυβέρνηση επιβεβαιώνει το όραµά της για µια Αστυνοµία απο-
κλειστικά ως όργανο καταστολής, µε στελέχη χωρίς επιστηµο-
νική εκπαίδευση και κατάρτιση, χωρίς παιδεία, χωρίς βαθειά
δηµοκρατική καλλιέργεια για να προασπίσουν το κράτος δικαίου
στη χώρα µας. 

Η καταγγελία του νέου περιστατικού παρακολούθησης του
Προέδρου του ΚΙΝΑΛ - ΠΑΣΟΚ µε το σύστηµα predator, που προ-
στίθεται στα γνωστά περιστατικά παρακολούθησης σε βάρος δη-
µοσιογράφων, φέρνει την Κυβέρνηση ενώπιον των σοβαρών
ευθυνών της και πρέπει επιτέλους να δώσει υπεύθυνες απαντή-
σεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Ο κύριος Υφυπουργός έχει τον λόγο για να καταθέσει τις νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του
Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα
κι εγώ από την πλευρά µου να σας ενηµερώσω ότι ο Υπουργός
ο κ. Θεοδωρικάκος είναι καλά στην υγεία του, πλην όµως ο ια-
τρός του συνέστησε να έχει µία ανάπαυση για κάποιο µικρό χρο-
νικό διάστηµα. 

Κατά συνέπεια, στο πλαίσιο της αναπλήρωσής του και σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 3, του άρθρου 17, του ν.4622/2019 κα-
ταθέτω νοµοτεχνικές βελτιώσεις στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη µε τίτλο: «Αναβάθµιση της
αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρφωση του πλαισίου οργάνω-
σης και λειτουργίας της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη». 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη κ.
Ελευθέριος Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα φωτοτυπη-
θούν και θα διανεµηθούν αµέσως.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Άγγελος Τόλκας από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή

ηµέρα ξεκίνησε µε την επικαιρότητα παρακολουθήσεων και υπο-
κλοπών, κάτι το οποίο η χώρα µας το έχει ξαναζήσει -θεωρού-
σαµε- τα παλαιότερα χρόνια, αλλά αυτή τη στιγµή γινόµαστε
µάρτυρες και νέων επεισοδίων.

Το καλοκαίρι του 2020 οι Reporters United επικαλούνταν πως
υπάρχουν επίσηµα έγγραφα ότι η ΕΥΠ παρακολουθούσε το κι-
νητό του δηµοσιογράφου του insider. Την άνοιξη του 2022 γίνε-
ται εκ νέου καταγγελία για παρακολούθηση του τηλεφώνου του
ίδιου δηµοσιογράφου που ασχολούνταν µε αρκετά καυτά θέµατα
της επικαιρότητας και τότε. Τον Απρίλιο του 2022 ο ΣΥΡΙΖΑ ρώ-
τησε αν η Ελλάδα προµηθεύτηκε το συγκεκριµένο λογισµικό, το
Predator και τότε η Google το παραδέχτηκε, αλλά η Κυβέρνηση
συνέχισε και συνεχίζει να το αρνείται. Τον Μάιο επανήλθαµε. 

Και σήµερα έχουµε αυτό που όλοι είδαµε, το καταδικαστέο γε-
γονός της παρακολούθησης του Προέδρου του ΚΙΝΑΛ, του κ.
Ανδρουλάκη, το οποίο µάλιστα αποκαλύφθηκε όχι από ελληνικά
όργανα, αλλά από όργανα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, όπου
µάλιστα µπορεί εάν δεν ήταν Ευρωβουλευτής ο ίδιος να µην το
γνωρίζαµε καθόλου. 

Αλήθεια, οι καταγγελίες και µόνο δεν όφειλαν να κινητοποι-
ήσουν την ελληνική πολιτεία, το Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης, το
Υπουργείο Δικαιοσύνης για την υπεράσπιση της δηµοκρατίας;
Δεν έπρεπε να κινητοποιηθεί συνολικά η πολιτεία και οι αρµόδιες
υπηρεσίες για να εξασφαλίσουν την ασφάλεια των τηλεπικοινω-
νιών -έχουµε ανεξάρτητες αρχές- να εξασφαλίσουν την εµπιστο-
σύνη του πολίτη στο κράτος, του διοικούµενου, να εξασφαλίσουν
τη διαφάνεια;

Δεν είδαµε κάτι τέτοιο και δυστυχώς, επιτείνει όλο αυτό το
κλίµα για το οποίο σας κατηγορούµε τελευταία, το ότι δηλαδή
δεν έχετε και τόσο πολύ ιδιαίτερη ευαισθησία µε βασικά, σύγ-
χρονα θέµατα δηµοκρατίας για τα οποία σας κατηγορούµε όλα
αυτά τα τρία χρόνια τα οποία κυβερνάτε τη χώρα. Ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλει να δώσει
απαντήσεις, καθώς ένα από τα πρώτα πράγµατα που είχε φρον-
τίσει στην έναρξη της πρωθυπουργίας του ήταν να πάρει την
ΕΥΠ απευθείας στο Μέγαρο Μαξίµου. Άρα, από εκεί απαιτούνται
και οι απαντήσεις.

Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά την πρόληψη, αναφέρθηκαν οι
περισσότεροι συνάδελφοι σήµερα, µιας και η επικαιρότητα είναι
καυτή λόγω των πολλαπλών πυρκαγιών σε όλη την Ελλάδα, λόγω
των πολλών θεµάτων που αντιµετωπίζουµε. Βέβαια, αξίζει µια πα-
ρατήρηση. Έχει φύγει από εσάς, από το Υπουργείο σας εννοώ,
η πυρόσβεση, η πολιτική προστασία αν και δεν ξέρουµε πόσο κα-
λύτερα είναι τα αποτελέσµατα σήµερα αυτού που αντιµετωπί-
ζουµε. 

Έχουµε δει τον Υπουργό Πολιτικής Προστασίας σε πολλές συ-
νεδριάσεις των επιτροπών δηµόσιας διοίκησης, όπου δυστυχώς,
µόνιµα, βλέπουµε µία επεξήγηση πανεπιστηµιακού χαρακτήρα
για το τι γίνεται, τι σχεδιάζεται, τι προβλέπεται σε κυβερνητικό
επίπεδο. όµως, από εκεί και πέρα τι; Ξέρετε, ειπώθηκε πριν από
τον Υπουργό στην αρχή της οµιλίας του ότι δόθηκαν 24 εκατοµ-
µύρια για τους δήµους και 72 εκατοµµύρια επίσης για τις αντι-
πυρικές ζώνες. Όµως, την ίδια στιγµή το Υπουργείο Πολιτικής
Προστασίας που πρέπει να τα συντονίσει όλα αυτά, δεν λέει ότι
σχεδόν πριν έναν µήνα µόνο οι δασάρχες δεν είχαν δικαίωµα
υπογραφής γιατί οργανωτικά δεν είχε ολοκληρωθεί όλο το
σχήµα των δασαρχείων, δεν λένε ότι δεν ανοίχτηκαν αντιπυρικές
ζώνες, όπως και όταν έπρεπε πολύ νωρίτερα. Δεν έλεγε ότι δεν
ανοίχτηκαν και δεν καθαρίστηκαν δασικοί δρόµοι και δασικές πε-
ριοχές περιαστικές. 

Επίσης, το λέω από τώρα, γιατί πρέπει να είµαστε πάρα πολύ
προσεχτικοί, δεν ξέρουµε τι γίνεται µε την αντισεισµική προστα-
σία όλων των δηµόσιων σχολείων και κτηρίων που πρέπει κι εκεί
να υπάρχει µεγάλη παρέµβαση. Κι όλα αυτά τα τονίζουµε, γιατί
η Πολιτική Προστασία έτσι όπως διαφηµίστηκε, έτσι όπως εξε-
λίχθηκε κι έτσι όπως την ακούσαµε και στις περσινές καταστρο-

φικές πυρκαγιές, περιµέναµε σήµερα να είναι κάτι παραπάνω
από έναν πύργο στην Κηφισίας, ο οποίος έχει µια επιτελική θέση
ελέγχου της ίδιας της Αθήνας, όµως. 

Δεν λέτε επίσης, ότι µειώνεται η πυροσβεστική δύναµη, οι ορ-
γανικές θέσεις. Στον Νοµό µου στην Ηµαθία χάθηκαν µόνο
τριάντα οργανικές θέσεις πυροσβεστών τα τελευταία τρία χρό-
νια. 

Όσον αφορά το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, διακρίνετε την εκ-
παίδευση των αξιωµατικών από αυτή των αστυφυλάκων. Δηµι-
ουργούνται, λοιπόν, δύο διαφορετικές ταχύτητες εκπαίδευσης.
Σχετικά µε τη δεύτερη, τους αστυφυλάκους, αλήθεια σε µια
τριετή εκπαίδευση, πώς θα µπορέσουν όλοι αυτοί οι άνθρωποι
που θα εκπαιδευτούν να αποκτήσουν τον αριθµό των διδακτικών
µονάδων που χρειάζεται για να µπορέσουν µετά και ακαδηµαϊκά
να προχωρήσουν σε ότι οι ίδιοι επιλέξουν ή να πάνε σε κάποια
µεταπτυχιακά ή να µπορούν να έχουν αυτό που εµείς περιγρά-
φουµε ως ακαδηµαϊκή εκπαίδευση; Δεν προβλέπεται αυτό από
κάπου ούτε µόνο το ότι λέτε ότι εντάσσεται στην ανώτατη εκπαί-
δευση από µόνο του αυτό µπορεί να φέρει όσα σας περιέγραψα.

Κι εδώ συγκρούονται δύο λογικές. Η πρώτη λογική αντιµετω-
πίζει την εκπαίδευση στα πρότυπα των Ενόπλων Δυνάµεων και
επιπλέον η αστυνοµική εκπαίδευση γίνεται ένα σχολείο στα χέρια
του Υπουργού. Αυτή είναι η δική σας λογική. Η δεύτερη, η δική
µας λογική, αντιλαµβάνεται την αστυνοµική εκπαίδευση και την
Αστυνοµία ως αναπόσπαστο µέρος του κοινωνικού ιστού. Είναι
η ίδια η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ, που δείχνει τον δεύτερο
δρόµο. 

Οι αστυνοµικοί κάνουν κατασβέσεις µε ποτιστήρι, προσφέ-
ρουν και το κάνουν και αξίζουν συγχαρητήρια. Όµως, θα έπρεπε
να είναι αυτό; Δεν θα έπρεπε να είναι αυτό. Θα έπρεπε να είναι
πρώτα απ’ όλα οι πυροσβέστες αυτοί οι οποίοι αντιµετωπίζουν
το πρόβληµα και εκεί είναι το θεσµικό κενό, όµως, ότι οι πάντες
προσπαθούν να καλύψουν τα πάντα, όπου εκεί δεν υπάρχει κα-
νένας επιτελικός σχεδιασµός. Οι αστυνοµικοί ελέγχουν πολίτες
και ελέγχουν µαγαζιά για COVID. Πέρασε στους ίδιους όλο αυτό
το προηγούµενο διάστηµα αυτή η υποχρέωση. Φορτώνονται µε
επιπλέον ευθύνες συνεχώς. Έχουµε νέο έγκληµα, απαιτούνται
νέοι ρόλοι για τους αστυνοµικούς και νέα εκπαίδευση, πράγµα
που δείχνει ότι η ίδια η κοινωνία καθοδηγεί τις εξελίξεις ακόµα
και σε αυτό στην εκπαίδευση της Αστυνοµίας. Και δεν βλέπουµε
µε το σηµερινό νοµοσχέδιο, αυτό εσείς να το αποδέχεστε. 

Επίσης, βλέπουµε συνεχώς νέα αστυνοµικά σώµατα, όπως
είναι οι ειδικοί φρουροί, η Πανεπιστηµιακή Αστυνοµία, αύριο η
Δικαστική Αστυνοµία, τα οποία δεν περνάνε ειδική εκπαίδευση,
δεν έχουν αυτή την εκπαίδευση που σήµερα συζητάµε και σχε-
διάζετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Παρακαλώ την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. 
Σε ένα δηµοκρατικό κράτος και µια προοδευτική Αστυνοµία,

εµείς θέλουµε µια εκπαίδευση εξειδικευµένη µε νέα αντικείµενα
µε νέους ορίζοντες κοντά στον πολίτη, κοντά στις κοινωνικές,
αλλά και εγκληµατολογικές εξελίξεις. 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, οφείλω να τονίσω δύο ζητήµατα που
αφορούν την Ηµαθία. Για µια εκπαίδευση, όπως είπαµε και πα-
ραπάνω και µια εκπαίδευση όπου οι εκπαιδευόµενοι ενισχύονται
και αυξάνονται, θα χρειαστείτε και σχολές. Στη Νάουσα, λοιπόν,
στον Νοµό Ηµαθίας υπάρχει η σχολή αστυφυλάκων που βρίσκε-
ται σε αναστολή λειτουργίας και καθώς γνωρίζουµε ότι προβλέ-
πεται και η αύξηση των εισακτέων, γνωρίζουµε επίσης ότι έχετε
εισηγήσεις να λειτουργήσει η σχολή και σας ζητάµε αυτή η
σχολή να επαναλειτουργήσει. Προσέφερε τόσα στην Αστυνοµία
µε πολλά στελέχη και αστυφύλακες, οι οποίοι εκπαιδεύτηκαν
εκεί, αλλά προσέφερε και στην τοπική κοινωνία, η οποία είχε ανα-
γνωρίσει την ανάγκη, τη σηµασία της και την είχε καλύψει και αγ-
καλιάσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΛΚΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι σε αναστολή από το 2012 επί υπουργίας κ. Δένδια. Έχετε

εισηγήσεις, µπορείτε, λοιπόν, να προχωρήσετε σε αυτή την επα-
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ναλειτουργία, γιατί την χρειάζεται και η ίδια η ακαδηµία, τη χρει-
άζεται η Αστυνοµία. 

Και σε οργανωτική και λειτουργική συσχέτιση είναι και η Σχολή
Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης στο παράρτηµα βορείου Ελ-
λάδος στη Βέροια, την οποία επίσης µπορείτε να την αξιοποι-
ήσετε µε πολλά διεθνή συνέδρια και την κατάρτιση και
εξειδίκευση αξιωµατικών σε όλα τα νέα πεδία για τη βόρεια Ελ-
λάδα. 

Και τέλος, µια ερώτηση, την οποία θα ήθελα πραγµατικά να
µου απαντήσετε. Για το νέο αστυνοµικό µέγαρο Βέροιας, για το
οποίο οι κτηριακές υποδοµές έχουν υποβάλει πρόταση υπαγω-
γής σε κατάλογο έργων ΣΔΙΤ µαζί µε άλλες τέσσερις αστυνοµι-
κές διευθύνσεις και κύριος του έργου είστε εσείς, το Υπουργείο
-αν δεν κάνω λάθος έχει εγκριθεί από την επιτροπή ΣΔΙΤ- ποιο
είναι το χρονοδιάγραµµα για να ολοκληρωθεί και πώς θα προ-
χωρήσει αυτό το έργο το συγκεκριµένο; Κύριε Υπουργέ, µε αυτά
τονίζουµε την αντίθεσή µας στα βασικά κοµµάτια του νοµοσχε-
δίου. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Η κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία έχει

τον λόγο. Μετά θα µιλήσει ο κ. Βασίλης Σπανάκης.
Κυρία Αυγερινοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να ευχηθώ

καλή ανάρρωση στον Υπουργό µας και βεβαίως, θα ήθελα να τον
ευχαριστήσω και προσωπικά, διότι βρέθηκε κοντά µας στον
Νοµό Ηλείας χθες λόγω των πολλαπλών εστιών των πυρκαγιών
που σηµειώθηκαν κατά τα τελευταία εικοσιτετράωρα. 

Επίσης να ευχαριστήσω την Ελληνική Αστυνοµία για τη συν-
δροµή της στην έρευνα αλλά και στη σύλληψη εµπρηστών στο
Νοµό Ηλείας και σε άλλες περιοχές της χώρας και να απευθύνω
και µια έκκληση προς τους συµπολίτες µου εάν γνωρίζουν στοι-
χεία παραπάνω για τους εµπρησµούς, να βοηθήσουν προς αυτό
την Ελληνική Αστυνοµία, να συνδράµουν στο έργο της για να
προχωρήσουµε στη σύλληψη των εµπρηστών αυτού του απεχ-
θούς εγκλήµατος, το οποίου ταλανίζει τα τελευταία χρόνια τη
χώρα µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητούµε
σήµερα αναβαθµίζει ουσιαστικά τη µόρφωση και τα ακαδηµαϊκά
προσόντα των νέων αστυνοµικών που εισέρχονται στο αστυνο-
µικό σώµα. Αφορά, όµως, και σε κάθε πολίτη χωριστά, ο οποίος
θα επωφελείται από τις αναβαθµισµένες και ποιοτικές υπηρε-
σίες. Η αναβάθµιση και ο εκσυγχρονισµός της εκπαίδευσης του
προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, η βελτίωση των υπηρε-
σιών που παρέχονται προς τον πολίτη και η ενίσχυση του αισθή-
µατος ασφάλειας αποτελούν µια δέσµη βασικών στόχων της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας που επιτυγχάνεται και µέσα
από αυτό το νοµοσχέδιο. Άλλωστε, ας µην ξεχνάµε ότι η τελευ-
ταία φορά που έγινε αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης
ήταν πάλι επί Νέας Δηµοκρατίας από το 2014. 

Η αναδιαµόρφωση και η αναβάθµιση της εκπαίδευσης του
προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και η πλήρη έν-
ταξη της σχολής Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας στην τριτο-
βάθµια εκπαίδευση ως ισότιµη σχολή, ήταν ένα αίτηµα που
περιµέναµε να γίνει από καιρό. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 4 παράγραφος 2α, η Σχολή Αξιωµατι-
κών Ελληνικής Αστυνοµίας έχει ως αποστολή την εκπαίδευση
των δοκίµων υπαστυνόµων και των αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας µε στόχο την παραγωγή και τη µετάδοση της γνώ-
σης στους σπουδαστές της µε την έρευνα και τη διδασκαλία,
καθώς και την άρτια επιστηµονική τους κατάρτιση και την εξοι-
κείωση ιδίως µε τις επιστήµες του Δικαίου, των Κοινωνικών, Πο-
λιτικών και Ανθρωπιστικών Επιστηµών, καθώς και µε γνωστικά
αντικείµενα που ενισχύουν την κατανόηση του κανονιστικού και
κοινωνικού πλαισίου και του περιβάλλοντος, στο οποίο ασκούν
τα καθήκοντά τους. 

Θα ήθελα να δώσω ιδιαίτερη έµφαση στο ότι σε αυτές τις γνώ-
σεις θα πρέπει και πλέον µπορούν να προστεθούν όχι ένα, αλλά
ακόµα περισσότερα µαθήµατα Περιβάλλοντος και Κλιµατικής

Κρίσης, καθώς πρόκειται για ιδιαίτερα σηµαντικά ζητήµατα της
εποχής µας, τόσο σε εθνικό, όσο και σε διεθνές επίπεδο. 

Συγκεκριµένα, θα πρότεινα να προστεθούν στο πρόγραµµα δι-
δασκαλίας µαθήµατα Διεθνούς, Ευρωπαϊκού και Εθνικού Δικαίου
Περιβάλλοντος µε ιδιαίτερη έµφαση και στο Ποινικό Δίκαιο Πε-
ριβάλλοντος. Επίσης, ένα µάθηµα εισαγωγικό ως προς την επι-
στηµονική εξήγηση και τις επιπτώσεις των σηµαντικότερων
περιβαλλοντικών ζητηµάτων της εποχής µας, καθώς και µάθηµα
εµπειρικό µε µελέτες περιπτώσεων περιβαλλοντικής υποβάθµι-
σης. 

Ακόµη, θα πρότεινα και ειδικότερα µαθήµατα Δηµόσιας
Υγείας, αλλά και Πολιτικής Προστασίας σε περιπτώσεις πρόλη-
ψης και αντιµετώπισης φυσικών και ανθρωπογενών καταστρο-
φών. Βλέπουµε, άλλωστε, πόσο σηµαντική είναι η αποτελε-
σµατική συνεργασία µεταξύ της Αστυνοµίας και της Πυροσβε-
στικής στα ζητήµατα των δασικών πυρκαγιών, κυρίως, όπως εί-
παµε, σε περιπτώσεις εµπρησµών. 

Τα δε σχετικά µαθήµατα θα πρέπει να περιέχουν, τόσο θεω-
ρητική προσέγγιση, όσο και ασκήσεις επί του πεδίου. Σχετικά,
θα πρότεινα να υπάρξει και συνεργασία, τόσο µε πανεπιστήµια
που συµπεριλαµβάνουν στο διδακτικό τους αντικείµενο τις σχε-
τικές ειδικότητες -όπως άλλωστε προβλέπεται και από το παρόν
νοµοσχέδιο- και ακόµα στενότερη συνεργασία, εκτός από τον
οργανισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κατάρτιση στον
τοµέα της επιβολής του νόµου, αλλά και την EUROPOL -που, επί-
σης, προβλέπεται από το νοµοσχέδιο- να υπάρξει τέτοια συνερ-
γασία και µε την Ιντερπόλ. Και αυτό, διότι η Ιντερπόλ. διαθέτει
σχετικό υλικό για τη διδασκαλία του περιβαλλοντικού εγκλήµα-
τος, έχει δε και ιδιαίτερες γνώσεις για την αντιµετώπιση του διε-
θνούς και διακριτικού περιβαλλοντικού εγκλήµατος, ενώ έχει
βοηθήσει στην οργάνωση τµηµάτων περιβαλλοντικής αστυνο-
µίας σε τρίτες χώρες. 

Και µε αυτή την αφορµή θα ήθελα να επαναλάβω το αίτηµα
για την ουσιαστική ενίσχυση της Περιβαλλοντικής Αστυνοµίας
που υπάρχει στη χώρα µας, αλλά πρέπει να δουλέψουµε ακόµα
παραπάνω προς αυτή την κατεύθυνση. Έτσι, λοιπόν, θα πρέπει
να οργανωθεί καλύτερα το τµήµα αυτό που αφορά στην περι-
βαλλοντική εφαρµογή, στην εφαρµογή του περιβαλλοντικού
νόµου. 

Θεωρώ ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και το ανανεωµένο
πρόγραµµα σπουδών, το οποίο µπορεί να υπάρχει σε όλες τις
σχολές και σε όλα τα τµήµατα, το σύνολο του προσωπικού της
Αστυνοµίας µπορεί να διαθέτει πλέον τις βασικές και ζωτικής ση-
µασίας γνώσεις. 

Επίσης, πολύ σηµαντική είναι και η πρόβλεψη µέσα στο νοµο-
σχέδιο για την εξοικείωση µε τη χρήση τεχνολογιών και µε έµ-
φαση στις τεχνολογίες πληροφορικής και επικοινωνιών. Οι νέες
αυτές τεχνολογίες αποτελούν απαραίτητο εφόδιο για την απο-
τελεσµατική εκπλήρωση των καθηκόντων των αστυνοµικών µας,
αλλά και για την προστασία του ίδιου του πολίτη, όπως, παρα-
δείγµατος χάριν, από την κακή χρήση που γίνεται µε τα µέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης. 

Βεβαίως, είναι και ουσιώδης η δυνατότητα της Ελληνικής
Αστυνοµίας να προστατεύσει τους πολίτες και το κράτος από την
περίπτωση του κυβερνο-εγκλήµατος. Επίσης, πρέπει να προστε-
θούν και γνώσεις για τη χρήση εφαρµογών από τις δορυφορικές
τεχνολογίες και από τις τεχνολογίες γεωπαρατήρησης, οι οποίες
θα διευκολύνουν ιδιαίτερα την εργασία της Ελληνικής Αστυνο-
µίας. 

Αυτά τα θέµατα, βεβαίως, µπορούν να αποτελέσουν αντικεί-
µενο, όπως είπαµε, όλου του νέου συστήµατος της εκπαίδευσης,
όπως και της Σχολής Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας. Μπορεί, επίσης, να είναι και αντικείµενο δι-
δασκαλίας και για τη Σχολή Εθνικής Ασφάλειας, καθώς η
κλιµατική κρίση, αλλά και η χρήση αυτών των νέων τεχνολογιών
που σχετίζεται µε την αντιµετώπισή της θεωρούνται πλέον ζητή-
µατα εθνικής ασφάλειας. 

Το νοµοσχέδιο µπορεί να αποτελέσει πράγµατι µια τοµή στην
εκπαίδευση της Ελληνικής Αστυνοµίας και πετυχαίνει τον στόχο
του να θέσει τις κατάλληλες προϋποθέσεις για την αναβάθµιση
της εκπαίδευσης της Ελληνικής Αστυνοµίας. Συνεπώς, δεν
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µπορώ παρά να εκφράσω τα συγχαρητήριά µου, τόσο στην πο-
λιτική ηγεσία του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη και την Ελ-
ληνική Αστυνοµία, όσο και να ευχηθώ καλή επιτυχία στο νέο
διδακτικό της έργο προς όφελος όλων µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κυρία Αυγερινοπούλου. 

Τελευταίος οµιλητής είναι ο κ. Βασίλειος - Πέτρος Σπανάκης
από τη Νέα Δηµοκρατία και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει η
Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας, η κ. Φω-
τεινή Αραµπατζή. 

Κύριε Σπανάκη, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα στοχεύει στην αναβάθ-

µιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης, προκειµένου τα στελέχη της
Ελληνικής Αστυνοµίας να συνεχίσουν να ανταποκρίνονται απο-
τελεσµατικά στις µεταβαλλόµενες συνθήκες. Μέσα από ενενήντα
και πλέον άρθρα το νοµοσχέδιο έρχεται να στοχεύσει σε αυτούς
τους σκοπούς για την αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευ-
σης. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι οι γυναίκες και οι άνδρες
της Ελληνικής Αστυνοµίας αντιµετωπίζουν συνεχώς νέες προ-
κλήσεις, καθώς οι παραβάτες και οι κακοποιοί έχουν στη διάθεσή
τους µέσα και πόρους που δυσκολεύουν το έργο της Αστυνο-
µίας. Οργανωµένο έγκληµα µε υπερτοπική δράση, εγκληµατικές
συµµορίες µε αναβαθµισµένες δυνατότητες που τους δίνει η τε-
χνολογία, διεθνή παράνοµα κυκλώµατα και η έξαρση του ηλε-
κτρονικού εγκλήµατος αποτελούν φαινόµενα που τα ακούµε όλο
και περισσότερο τα τελευταία χρόνια όχι µόνο στην Ελλάδα,
αλλά σε όλες τις χώρες του κόσµου. 

Απέναντι στις νέες αυτές προκλήσεις η Ελληνική Αστυνοµία,
η δικιά µας Αστυνοµία, δίνει καθηµερινές µάχες και πρέπει να πω
ότι αξίζουν πολλά συγχαρητήρια στο ικανότατο ανθρώπινο δυ-
ναµικό της. 

Η Ελληνική Αστυνοµία επιτελεί ένα πολύ σηµαντικό έργο και
αυτό είναι κάτι που το αναγνωρίζουν σήµερα όλοι οι Έλληνες πο-
λίτες. Οι επιτυχίες, άλλωστε, το αποδεικνύουν. Ελάχιστα εγκλή-
µατα δεν έχουν διαλευκανθεί και οι δράστες άµεσα οδηγούνται
στην ελληνική δικαιοσύνη. Αυτό δεν σηµαίνει, ωστόσο, ότι δεν
πρέπει να ενισχύσουµε περαιτέρω σε µέσα και εκπαίδευση την
Ελληνική Αστυνοµία, προκειµένου να επιτελεί ακόµη πιο αποτε-
λεσµατικά το έργο της. 

Και αυτό ακριβώς κάνει το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη µέσα από τα ενενήντα άρθρα. Αντιµετωπίζει
ελλείψεις ιδίως στην οργάνωση, τη στόχευση και τη µεθοδολογία
της εκπαίδευσης, επικαιροποιεί τα εκπαιδευτικά προγράµµατα
και αξιοποιεί νέα τεχνολογικά επιτεύγµατα και τη νέα ψηφιακή
εποχή. Λόγω των εξελίξεων κρίνεται αναγκαία η αναβάθµιση του
χαρακτήρα της αστυνοµικής εκπαίδευσης και ο εκσυγχρονισµός
του λειτουργικού πλαισίου της Σχολής Αξιωµατικών Ελληνικής
Αστυνοµίας και της Αστυνοµικής Ακαδηµίας. 

Ειδικότερα, αναδιαµορφώνεται ο χαρακτήρας της Σχολής
Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας στα πρότυπα ανώτατων
στρατιωτικών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων µε πλήρη ισοτιµία της
Σχολής Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας µε τα ΑΕΙ. Η Σχολή
Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας αναβαθµίζεται µε βάση το
µοντέλο οργάνωσης και λειτουργίας των ανώτατων στρατιωτι-
κών εκπαιδευτικών ιδρυµάτων. 

Στο άρθρο 9 αναφέρεται στη συγκρότηση εκπαιδευτικού συµ-
βουλίου, στο άρθρο 12 συγκροτείται ακαδηµαϊκή συνέλευση και
στο άρθρο 19 συγκροτείται µονάδα διασφάλισης ποιότητας για
την αποτελεσµατική λειτουργία και απόδοση των υπηρεσιών της.
Στη σχολή θα προσληφθεί µόνιµο διδακτικό ερευνητικό προσω-
πικό µε υψηλά προσόντα και θα υπάρχει εκπαιδευτική συνεργα-
σία της Σχολής Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας µε
πανεπιστήµια της Ελλάδας και της αλλοδαπής, όπως προβλέπει
το άρθρο 25. Ακόµη, όπως προβλέπεται στο άρθρο 26, θα υπάρ-
χουν και προγράµµατα µεταπτυχιακών σπουδών στα οποία δύ-
ναται να φοιτούν απόφοιτοι της Σχολής Αξιωµατικών της

Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και απόφοιτοι ΑΕΙ της ηµεδαπής,
αλλά και της αλλοδαπής.

Εδώ θα ήθελα να προτείνω, κύριε Υπουργέ, µιας και πρόσφατα
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Παιδείας προβλέψαµε το εσω-
τερικό «ERASMUS», να ενταχθεί και η Σχολή Αξιωµατικών Ελλη-
νικής Αστυνοµίας στο εσωτερικό «ERASMUS», ώστε να µπορούν
όσοι φοιτούν να γνωρίσουν ένα διαφορετικό γνωστικό αντικεί-
µενο για ένα εξάµηνο ή για έναν χρόνο. Φανταστείτε, για παρά-
δειγµα, πόσο χρήσιµο θα ήταν ένας φοιτητής της Σχολής
Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας να κάνει µαθήµατα για
ένα ή δύο εξάµηνα σε ένα ΑΕΙ Πληροφορικής και να επιστρέψει
µε πολύτιµες γνώσεις για την αντιµετώπιση κυβερνο-επιθέσεων
και του οργανωµένου ηλεκτρονικού εγκλήµατος. 

Το διδακτικό προσωπικό της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας θα είναι πλήρους απασχόλησης και θα αποτε-
λείται από διδακτικό ερευνητικό προσωπικό και ειδικό και
εργαστηριακό διδακτικό προσωπικό, ενώ δύναται να διδάσκουν
επισκέπτες καθηγητές. Η εκλογή και η εξέλιξη των µελών ΔΕΠ
διενεργείται µε την ίδια διαδικασία και τις ίδιες προϋποθέσεις µε
τις οποίες εκλέγονται και τα µέλη ΔΕΠ για τα ανώτατα εκπαιδευ-
τικά ιδρύµατα. 

Θετικές είναι οι διατάξεις για την Αστυνοµική Ακαδηµία µε τη
δηµιουργία νέας σύγχρονης δοµής λειτουργίας και την αναβάθ-
µιση του προγράµµατος σπουδών για όλες τις σχολές της. 

Να αναφέρουµε, επίσης, το άρθρο 87 για την επιµήκυνση της
διάρκειας ισχύος των διαβατηρίων από πέντε σε δέκα έτη, η
οποία θα έχει ως αποτέλεσµα την εξοικονόµηση πόρων για
όλους τους Έλληνες φορολογούµενους. Η χώρα µας έτσι εναρ-
µονίζεται µε τα διεθνή πρότυπα ισχύος των διαβατηρίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο: «Αναβάθµιση
της αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρφωση του πλαισίου οργά-
νωσης και λειτουργίας της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις» του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη έχει τελικά σκοπό τη βελτίωση των υπηρεσιών που
παρέχονται στον πολίτη και την ενίσχυση του αισθήµατος ασφά-
λειας. Θέλουµε οι γυναίκες και οι άνδρες της Ελληνικής Αστυνο-
µίας να λαµβάνουν µία ποιοτική, µία σύγχρονη, µια προσαρµο-
σµένη στα νέα δεδοµένα εκπαίδευση, ούτως ώστε να προσαρ-
µόζονται εύκολα και άµεσα στις διαρκώς µεταβαλλόµενες µορ-
φές του εγκλήµατος και τις διεθνείς εξελίξεις. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη σέβεται και στηρίζει τον ρόλο των γυναικών
και των ανδρών της Ελληνικής Αστυνοµίας και µε το νοµοσχέδιο
αυτό τον αναβαθµίζει περαιτέρω, προκειµένου να είναι καλύτερα
εφοδιασµένοι στην καθηµερινή τους µάχη µε την παρανοµία.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Σπανάκη.

Τον λόγο έχει τώρα η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας, κ. Φωτεινή Αραµπατζή. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αλήθεια είναι

ότι αλλιώς σκόπευα να ξεκινήσω την οµιλία µου, αλλά το παρα-
λήρηµα του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, του κ. Σπίρτζη, πριν από λίγη ώρα σε αυτό εδώ το
Βήµα, πραγµατικά, δεν µπορεί να µείνει αναπάντητο. Και επειδή
ο Σπίρτζης ξιφούλκησε για δήθεν χυδαιότητα και ντροπή και
επειδή κατηγόρησε την Κυβέρνησή µας αποκαλώντας την ως Κυ-
βέρνηση του 108, θα απαντήσω στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ότι αθλιότητα, ντροπή και
χυδαιότητα είναι να επαναλαµβάνετε αυτή την ιστορία του 108
και να υιοθετείτε µία έκθεση µιας µη κυβερνητικής οργάνωσης
που θέτει τη χώρα µας σε επίπεδο δηµοκρατίας και ελευθερο-
τυπίας κάτω από τα καθεστώτα της χούντας και κάτω ακόµη και
από τα Κατεχόµενα, τα οποία η έρευνα -την οποία επικαλείστε
και ξιφουλκείτε γι’ αυτήν- αποκαλεί Βόρεια Κύπρο. Είναι ντροπή
το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να υιοθετεί µια τέτοια
ανθελληνική προπαγάνδα και µάλιστα να ετοιµάζεται να κάνει και
ειδική εκδήλωση στο Ζάππειο µε τίτλο αυτό ακριβώς, το 108.

Θα µου πείτε: Είναι η πρώτη φορά που η Αξιωµατική Αντιπολί-
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τευση επιδίδεται σε ανθελληνικές συµπεριφορές; Φοβάµαι πως
όχι. Και θα θυµηθώ, ξέρετε, την ιστορία αυτή µε τον βουβό πα-
ριστάµενο Ευρωβουλευτή σας, τον κ. Κούλογλου, όταν είχε κα-
λέσει στο Ευρωκοινοβούλιο τον κ. Αποστολόπουλο. Ξέρετε, ο κ.
Αποστολόπουλος ενώπιον του κ. Κούλογλου, που δεν είχε µια
κουβέντα να πει, αποκαλούσε τους Έλληνες λιµενικούς ως αν-
θρώπους που έπνιξαν µετανάστες.

Είναι κατάντια, πραγµατικά, για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
να πιστεύει ότι η χώρα µας µπορεί να συγκριθεί µε καθεστώτα
χούντας και ότι είναι κατώτερη σε επίπεδο κράτους δικαίου από
αυτά. Ήθελα να ήξερα, πραγµατικά, πόσο πιο χαµηλά θα πέσετε
από την αντιπολιτευτική σας υστερία.

Μίλησε ο κ. Σπίρτζης για δήθεν θάψιµο της αλήθειας, για
δήθεν θάψιµο της δηµοκρατίας. Το κόµµα, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, που επί της θητείας του και επί της κυβερνήσεως του
επιχείρησε να κλείσει µέσα ενηµέρωσης, το κόµµα που επικαλέ-
στηκε την περίφηµη -θα θυµάστε- έκθεση της Φλωρεντίας, για
να κρατήσει µόνο τέσσερα κανάλια και αυτά ελεγχόµενα, το
κόµµα που έκανε τηλεοπτικό διαγωνισµό για τις άδειες µε εχέγ-
γυα καναλάρχη τα βοσκοτόπια -διαγωνισµό, που, βεβαίως, το
Συµβούλιο της Επικρατείας έβγαλε, όπως ήταν επόµενο και φυ-
σικό, παράνοµο και αντισυνταγµατικό-, αυτό το κόµµα έρχεται
εδώ και έχει -εγώ θα πω- το θράσος να µιλάει για φαλκίδευση
και για δολοφονία της ενηµέρωσης και του Τύπου! 

Λίγη συστολή θα συστήσω, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, γιατί από ενσυναίσθηση δεν έχω προσδοκίες.
Και δεν έχω προσδοκίες, γιατί υιοθετείτε δυστυχώς πλήρως τη
ρητορική και τον τοξικό λόγο και την επιχειρηµατολογία του κ.
Πολάκη. Και πραγµατικά, θα ήθελα να ξέρω -και η αλήθεια είναι
ότι το άκουσα και από µία άλλη συνάδελφο της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης πριν από λίγο εδώ στον λόγο της- εάν συµφωνείτε
µε το να αποκαλεί τα τηλεοπτικά κανάλια της χώρας, τα οποία
µε τον δικό σας νόµο πήραν άδειες, ως βοθροκάναλα και τους
παρουσιαστές των δελτίων ειδήσεων -στους οποίους ο Αρχηγός
σας, αν δεν κάνω λάθος, πηγαίνει και δίνει συνεντεύξεις- να τους
θεωρείτε ως πουληµένους, ξεπουληµένους και «πετσωµένους».
Η κυρία συνάδελφος µίλησε για «πετσωµένα» κανάλια πριν από
λίγο από αυτό εδώ το Βήµα. Πάει, λοιπόν, πολύ να µας κάνετε
εσείς µαθήµατα δηµοκρατίας και αντικειµενικής ενηµέρωσης!

Και έρχεστε στο Βήµα αυτό και λέτε ότι δήθεν η Κυβέρνηση
έχει πλήξει τους θεσµούς της δηµοκρατίας, όταν είστε το κόµµα
των αµετανόητων, το κόµµα που απειλεί σήµερα τους πολιτικούς
του αντιπάλους και βεβαίως τους ψηφοφόρους του ότι η επό-
µενη φορά θα είναι αλλιώς. Υπονοείτε, δηλαδή, τι; Ότι η επόµενη
φορά θα είναι πιο καθεστωτική, πιο αυταρχική, πιο αντιδηµοκρα-
τική; Το υπονοείτε εσείς, οι προασπιστές της δηµοκρατίας και
της προόδου;

Πάει πολύ, λοιπόν, να επικαλείστε τη δηµοκρατία και τους δη-
µοκρατικούς θεσµούς και να κατηγορείτε ως αντιδηµοκρατικό
ένα κόµµα που αποκατέστησε τη δηµοκρατία στην Ελλάδα, το
κόµµα που καθιέρωσε ένα από τα καλύτερα και τα πιο ευρωπαϊκά
συντάγµατα. 

Ο Αρχηγός σας, κυρίες και κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης, το βράδυ της Κυριακής βρέθηκε στο Προεδρικό Μέγαρο,
όπου γιόρταζε την αποκατάσταση της δηµοκρατίας σαράντα
οκτώ χρόνια µετά, της δηµοκρατίας που αποκατέστησε στην Ελ-
λάδα ο Κωνσταντίνος Καραµανλής και η Νέα Δηµοκρατία. Γι’
αυτό θα πρέπει να είστε πολύ προσεκτικοί την επόµενη φορά,
όταν θα µιλάτε στη Νέα Δηµοκρατία για δηµοκρατία. 

Σε ό,τι αφορά στο νοµοσχέδιο, δεν υπάρχει αµφιβολία -νοµίζω-
ότι κάθε φορά που επιχειρείται η αναβάθµιση, η εξέλιξη, η επικαι-
ροποίηση, ο εκσυγχρονισµός της παρεχόµενης εκπαίδευσης, οι
προσδοκίες δεν µπορούν παρά να προοιωνίζονται ευοίωνες, πολύ
περισσότερο µάλιστα όταν η επιχειρούµενη αναβάθµιση και µά-
λιστα η εκ βάθρων αναβάθµιση αφορά στα Σώµατα Ασφαλείας,
την Ελληνική Αστυνοµία, η εκπαίδευση της οποίας αναµορφώνε-
ται σε όλα τα επίπεδα µε αυτό το σχέδιο νόµου. Ο κύριος Υφυ-
πουργός το χαρακτήρισε ως ένα από τα πιο σηµαντικά
νοµοσχέδια του Υπουργείου κατά τη συζήτηση στις επιτροπές.

Είναι ένα νοµοσχέδιο που ατυχώς για την ατελέσφορη αντιπο-
λιτευτική προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ επιχειρεί πάλι να χτίσει τα γνω-

στά ιδεολογήµατα περί δήθεν προοδευτισµού του ΣΥΡΙΖΑ και
συντηρητισµού της Νέας Δηµοκρατίας, ότι δήθεν η Νέα Δηµο-
κρατία εκπροσωπεί το παλιό και ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία το καινούργιο, το καινοτόµο, το καινοφανές. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που ατυχώς για εσάς -επαναλαµβάνω-
γίνεται δεκτό από ποιους µεταξύ άλλων; Από αυτούς τους οποί-
ους αφορά και από τους οργανωµένους φορείς τους. Αναφέρο-
µαι στην ΠΟΑΣΥ µε θετικά σχόλια και θετικές εισηγήσεις.

Και είναι πραγµατικά το λιγότερο προσβλητικό στην απέλπιδα
προσπάθειά σας να χτίσετε αντιπολίτευση να λέτε διά στόµατος
του Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώπου στις συνεδριάσεις της
επιτροπής ότι στο χώρο της Αστυνοµίας οι αντιλήψεις που έχουν
επικρατήσει δυστυχώς είναι αυτά του κόµµατός σας, δηλαδή του
δικού µας κόµµατος, δηλαδή του παλιού.

Είναι το λιγότερο προσβλητικό -νοµίζω ότι είναι επιεικής ο
όρος- απέναντι στις γυναίκες και τους άνδρες της Ελληνικής
Αστυνοµίας που αν δεν το αµφισβητείται φαντάζοµαι εκπροσω-
πούνται από αυτούς τους συλλογικούς φορείς, τους οποίους
εσείς κατακεραυνώνετε µε τα σχόλια σας. 

Είναι προσβλητικό απέναντι στις γυναίκες και τους άνδρες της
Ελληνικής Αστυνοµίας που έχουν επιδείξει έργο, που έχουν επι-
δείξει επιχειρησιακή ετοιµότητα, επιτυχίες αδιαµφισβήτητες στην
εξακρίβωση πολύκροτων υποθέσεων, απέναντι στις γυναίκες και
στους άνδρες της Ελληνικής Αστυνοµίας που έχουν επιδείξει αυ-
τοθυσία, αυταπάρνηση, αλτρουισµό, υψηλό δείκτη αλτρουισµού
και ενσυναίσθησης. Και αναφέροµαι, βεβαίως, και στις συµπερι-
φορές τις οποίες επέδειξαν και στις τελευταίες πυρκαγιές. 

Πείτε ένα µπράβο, ένα ευχαριστώ στην Ελληνική Αστυνοµία,
όπως πολύ εύστοχα είπε ο κύριος Υπουργός, στον οποίο ευχό-
µαστε περαστικά. Πολύ εύστοχα είπε ο κύριος Υπουργός ότι το
χρωστάτε αυτό το µπράβο και το χρωστάµε όλοι µας είναι η αλή-
θεια.

Και πραγµατικά προκαλείτε, κυρίες και κύριοι, όταν λέτε ότι
ντρέπεστε για αυτή την Αστυνοµία. Ντρεπόµαστε πραγµατικά για
την αστυνοµική βία, λέει ο κ. Σπίρτζης στις κοινοβουλευτικές επι-
τροπές. Σήµερα είπε ότι δεν θέλουµε αστυνοµικούς ράµπο, δεν
θέλουµε αστυνοµικούς χειραγωγούµενους, δεν θέλουµε αστυ-
νοµικούς σερίφηδες. Και ντρέπεται δήθεν για αυτή την Αστυνο-
µία και για τη χρήση χηµικών κρότου λάµψης. 

Μιλάτε εσείς για χρήση βίας από την Ελληνική Αστυνοµία όταν
µας προκαλείτε να ανατρέξουµε στο τόσο σύντοµο δυστυχώς
για εσάς παρελθόν, όταν επί των ηµερών σας ξυλοκοπήσατε και
γρονθοκοπήσατε ποιους; Τους συνταξιούχους και τους ηλικιω-
µένους που διαδήλωναν έξω από το Μέγαρο Μαξίµου και έρχε-
στε εδώ να µας κάνετε µαθήµατα για δηµοκρατική Αστυνοµία και
άλλα δήθεν ευφυολογήµατα;

Όσο και αν δεν αρέσει στον ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η Αστυνοµία επί των ηµερών της Νέας Δηµοκρατίας και
επί των ηµερών αυτής της Κυβέρνησης και εκσυγχρονίζεται και
γίνεται πιο αποτελεσµατική και πιο επιχειρησιακή και επισηµαίνει
και διορθώνει τα κακώς κείµενα όταν αυτά υπάρχουν. Η Αστυνο-
µία εφαρµόζει τον νόµο µε επαγγελµατισµό, επ’ ωφελεία της κοι-
νωνίας, της κοινωνικής συνοχής, της σωστής λειτουργίας του
κράτους δικαίου και της εµπέδωσης του αισθήµατος ασφάλειας
των πολιτών, που επί των ηµερών σας µάλλον διακυβευόταν.
Ηχούν ακόµη στα αυτιά µου ξέρετε οι ρήσεις του πρώην Αναπλη-
ρωτή Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, του κ. Τόσκα, που συµ-
βούλευε τους ηλικιωµένους, οι οποίοι δέχονταν επιθέσεις µε
κλοπές στα σπίτια τους να κάθονται σιωπηλοί και να κάνουν ότι
κοιµούνται κάθε φορά που δέχονταν επιθέσεις. Για αυτό το αί-
σθηµα ασφάλειας και γι’ αυτή την εµπέδωση αισθήµατος ασφά-
λειας στην κοινωνία µιλάµε επί των ηµερών σας.

Και είναι θετικό, βεβαίως, ότι στην παρέµβασή του ο Κοινοβου-
λευτικός σας Εκπρόσωπος είπε ότι οι αστυνοµικοί, οι εργαζόµε-
νοι έχουν ωράριο, δικαιώµατα, ασκούν επικίνδυνο έργο. Όλα
αυτά είναι πολύ θετικά, έτσι όπως τα επισηµαίνετε, γιατί θυµάµαι
τα στελέχη σας το προηγούµενο διάστηµα να αποκαλούν τους
αστυνοµικούς µπάτσους και να τους αντιµετωπίζουν µε την από-
λυτη κοινωνική απαξίωση. 

Όσον αφορά τη µηνυτήρια αναφορά του κ. Ανδρουλάκη, το
θέµα είναι πολύ σοβαρό και πρέπει να το αντιµετωπίσουµε όλοι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 18393



µε εθνική ενότητα και όχι µε κοκοροµαχίες. Η Κυβέρνηση έχει το-
ποθετηθεί σχετικώς. Επιβάλλεται να διερευνηθεί αµέσως από την
ελληνική δικαιοσύνη η υπόθεση και κάθε αρµόδια αρχή οφείλει µε
την τεχνογνωσία της και στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της να
συνδράµει για τη διαλεύκανση και τη διερεύνηση της µηνυτήριας
αναφοράς του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής τόσο
σε ελληνικό όσο και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευ-
χαριστώ, κυρία Αραµπατζή.

Ο κ. Καµίνης έχει τον λόγο για τρία λεπτά εν όψει και των νο-
µοθετικών βελτιώσεων. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Κατ’ αρχάς θα παρακαλούσα τον ειδικό
αγορητή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος να πει στον κ. Παφίλη
ότι όταν ξέσπασε το σκάνδαλο µε τις συνακροάσεις σε βάρος
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας είχαµε βγάλει -η αείµνη-
στη Φώφη Γεννηµατά- ανακοίνωση καταγγελίας και προς τιµήν
τους και ο κ. Μητσοτάκης τότε ως Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης. Οπότε µην λέει ο κ. Παφίλης ό,τι θέλει. Το γεγονός,
δηλαδή, ότι µπορούµε να λέµε κάτι και οι άλλοι να µην το ψάξουν
κάποια στιγµή και το ψέµα φαίνεται. Εγώ ήµουν βέβαιος ότι πρέ-
πει να είχαµε κάνει δήλωση και γι’ αυτό το έψαξα το ζήτηµα.

Κατά δεύτερο λόγο θα ήθελα να πω στην Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας ότι καλή η εθνική ενότητα, αλλά
εδώ υπάρχουν συγκεκριµένες ευθύνες. Έγινε παρακολούθηση
παράνοµη του τηλεφώνου του Προέδρου του τρίτου κόµµατος
της Αντιπολίτευσης και την ευθύνη γι’ αυτό την έχει η ελληνική
Κυβέρνηση, η οποία υποχρεούται σύµφωνα µε το άρθρο 19 να
διασφαλίζει το απόρρητο της επικοινωνίας. Οι ευθύνες είναι σα-
φείς και καταµερισµένες.

Τρίτον, θα αναφερθώ στην τροπολογία που µας φέρατε. Εάν
δεν υπήρχε το άρθρο 2, κύριε Υφυπουργέ, θα την ψηφίζαµε. Το
άρθρο 2 εµένα τι µου θυµίζει; Το µόνιµο πρόβληµα που έχουµε
ότι ενώ είχατε δεσµευτεί ως Υπουργείο επί κ. Χρυσοχοΐδη να φέ-
ρετε εδώ ένα νοµοθέτηµα, το οποίο θα ρυθµίζει τα της Υπηρε-
σίας Προστασίας Ευπαθών Στόχων και Υψηλών Προσώπων, αυτό
δεν το έχετε κάνει. Και είστε υποχρεωµένοι να το κάνετε αυτό
γιατί; Γιατί εδώ πέρα βλέπουµε τελικά ότι µέσα από αυτές τις
αποσπασµατικές διατάξεις κάνουµε και οδηγούς ιδιωτικών αυ-
τοκινήτων τους αστυνοµικούς. Όταν εγώ έχω δύο αστυνοµικούς,
έναν σε κάθε βάρδια και τον κάνω οδηγό, ποιος µε φυλάει;

Και να σας πω και µια µικρή λεπτοµέρεια. Έχετε κοιτάξει και
το ζήτηµα το ασφαλιστικό, δηλαδή την ασφάλιση για τις ζηµιές
που µπορεί να προκύψουν όταν οδηγεί ο αστυνοµικός το αυτο-
κίνητο; 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεωργίας Καµίνης καταθέτει

για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Καµίνη.

Τον λόγο έχει ο κ. Καλαµατιανός για δύο λεπτά. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς σχετικά µε τη διάταξη για την επιτήρηση, το βρα-

χιολάκι έχουµε ρωτήσει πόσους ακριβώς αφορά αυτή η διάταξη,
γιατί ο στόχος θα έπρεπε να είναι πέρα από τη χωρική, τοπική
διεύρυνση να υπάρχει και µία διεύρυνση στα πρόσωπα που
αφορά η εναλλακτική αυτή µορφή έκτισης της ποινής. Θα θέ-
λαµε µια απάντηση, κύριε Υπουργέ. 

Σχετικά µε τη διάταξη για την ΚΤΥΠ πραγµατικά χαιρόµαστε
που έστω και τώρα ανακαλύψατε την αξία και τη σηµασία που
έχει η ΚΤΥΠ για την ανέγερση καταστηµάτων κράτησης, έχει την
τεχνογνωσία. Τρία χρόνια την είχατε ξεχάσει. Βάλατε τη ΜΟΜΑ
στον Ασπρόπυργο για να κατασκευάζει καταστήµατα κράτησης. 

Τέλος, για το γεγονός ότι ο Υπουργός είπε ότι έχουν δοθεί
φέτος 24 εκατοµµύρια σε δήµους για την πυροπροστασία και 72
εκατοµµύρια σε δασαρχεία για αντιπυρικές ζώνες κ.λπ. κ.λπ.,
αυτά είναι ποσά που συνήθως δίνονται σε δήµους και δασαρχεία.

Πραγµατικά, όµως, πιστεύετε ότι είναι αρκετή χρηµατοδότηση
για τους δήµους και τα δασαρχεία για την αντιπυρική προστασία
αυτά τα χρήµατα; Και ξαναλέω χαρακτηριστικό, 7,5 δισεκατοµ-
µύρια σε απευθείας αναθέσεις και κλειστούς διαγωνισµούς και
λέτε ότι 72 συν 24 εκατοµµύρια είναι αρκετά για την αντιπυρική
προστασία της χώρας; Τα αποτελέσµατα δείχνουν ότι δεν είναι
αρκετά. Το λένε οι ίδιοι οι δήµοι, το λένε και τα δασαρχεία. Εν-
τάξει, είναι δηµόσια υπηρεσία, δεν µπορούν να φωνάζουν, αλλά
προκύπτει. Είναι τεράστια τα προβλήµατα εδώ. Είναι αρκετά
αυτά; Ακούσαµε τον κύριο Υπουργό -του ευχόµαστε περαστικά-
να το λέει σαν τεράστια επιτυχία. Αυτά είναι τα συνήθη ποσά.
Δεν είναι κάτι εξαιρετικό, ξαναλέω, µετά την περσινή τεράστια
καταστροφή. Κάηκαν ένα εκατοµµύριο τριακόσιες τριάντα χιλιά-
δες στρέµµατα και δίνετε µόνο αυτά τα ποσά;

Μία τελευταία παρατήρηση, κύριε Πρόεδρε, για το θέµα της
τροπολογίας. Επαναλαµβάνουµε και εµείς ότι δεν είναι δυνατόν
µε το άρθρο 2 -θα ψηφίζαµε την υπόλοιπη- να λέτε ότι οι αστυ-
νοµικοί θα οδηγούν ιδιωτικά ΙΧ. Τι είναι οι αστυνοµικοί; Οδηγοί
ταξί; Πώς γίνεται αυτό; Εξηγήστε µας, κύριε Υφυπουργέ, γιατί
υπάρχουν πάρα πολλές καταγγελίες ότι οι αστυνοµικοί αντί να
ασκούν τα καθήκοντα της φύλαξη ή έστω του οδηγού, κάνουν
άλλες δουλειές, δηλαδή οι κυρίες παίρνουν τους αστυνοµικούς,
τα ιδιωτικά αυτοκίνητα, πηγαίνουν σουπερµάρκετ και τέτοια
πράγµατα. Τα γνωρίζετε, υπάρχουν αυτές οι καταγγελίες. Δεν
πρέπει να τα νοµιµοποιούµε αυτά τα πράγµατα. 

Αυτά, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο και εσείς για δύο λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι λυπηρό ότι σήµερα σε µια συνεδρίαση της Ολοµέλειας

µε ένα νοµοσχέδιο µε συγκεκριµένο περιεχόµενο δυστυχώς η
Μείζον Αντιπολίτευση κατανάλωσε τον χρόνο που δίδει ο Κανο-
νισµός τουλάχιστον κατά τα 2/3 -αν εξαιρέσω µόνο την τελευταία
συνάδελφο- να µιλούν για άλλα θέµατα εκτός του περιεχοµένου
του νοµοσχεδίου. Σήµερα δεν είχαµε κοινοβουλευτικό έλεγχο.
Υπάρχει η διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου και όλα
αυτά τα θέµατα που σωστά έθεσαν και ήταν δικαίωµά τους να
τα θέσουν έπρεπε να τα θέσουν σε αυτή τη διαδικασία. 

Αλήθεια, αναρωτιέµαι, αυτό το µνηµείο υποκριτικής και αντι-
φατικότητας που έστησαν όλες τις προηγούµενες ηµέρες στις
συνεδριάσεις της επιτροπής, που το συνέχισαν και σήµερα, πι-
στεύουν ότι τους ακούει ή τους πιστεύει ο ελληνικός λαός; Από
τη µία απαξίωσαν στον µέγιστο βαθµό το έργο συνολικά της
Αστυνοµίας και στο τέλος σε κάθε παράγραφο έλεγαν και για τα
δικαιώµατα. 

Έχει κάνει η παράταξή µας πολλά για την Αστυνοµία. Έχει
κάνει πολλά για την ασφάλεια της χώρας. Θα συνεχίσει να κάνει
και έχει πολλά ακόµα να κάνει, γιατί το δικαιούνται οι αστυνοµι-
κοί. Όµως, αυτή η υποκρισία επιτέλους πρέπει να σταµατήσει,
γιατί πρέπει να απαντήσετε: Τέσσερα χρόνια κυβέρνηση τι κά-
νατε; Φέρατε προεκλογικά, σε προεκλογική περίοδο, προεδρικό
διάταγµα µε τρία άρθρα για να ρυθµίσετε τα της αστυνοµικής
εκπαίδευσης και ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης και σας το έστειλε
πίσω το Συµβούλιο της Επικρατείας. Μην υποκρίνεστε, λοιπόν,
άλλο. 

Οφείλω, όµως, και µία εξήγηση. Έθεσε πολύ σωστά ο συνά-
δελφος από το ΚΚΕ κάποια πράγµατα, σας το είπε ωµά ο κ. Πα-
φίλης. Μπορεί να µη συµφωνώ µαζί του, έθεσε, όµως, µερικά
ωµά πράγµατα. Τι κάνατε εσείς; Κατηγορείτε εσείς τη Νέα Δη-
µοκρατία ότι ασκούσε αστυνοµική βία ή ασκεί αστυνοµική βία
τώρα; Έχετε δικαίωµα να κρίνετε τη Νέα Δηµοκρατία µε αυτόν
τον τρόπο; 

Και αλήθεια, αναρωτιέµαι, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελ-
φοι. Ζούµε σε µια συντεταγµένη πολιτεία. Υπάρχει το Σύνταγµα
και οι νόµοι που τους έχουµε ψηφίσει µέσα εδώ οι Βουλευτές και
άλλοι. Τι θέλετε δηλαδή να κάνουµε; Να πούµε στα όργανα που
προβλέπει το Σύνταγµα και οι νόµοι να µην εκτελούν το καθήκον
τους, αυτά που εµείς οι ίδιοι έχουµε ψηφίσει;

Όχι, κύριοι συνάδελφοι. Το κράτος, µια συντεταγµένη πολιτεία
µε κοινοβουλευτική δηµοκρατία έχει όρια, έχει κανόνες και µέσα
στο πλαίσιο των κανόνων της δηµοκρατίας, της ελευθερίας και
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της αποδοχής του σεβασµού της γνώµης του άλλου θα συνεχίσει
να λειτουργεί. Και δεν µπορείτε να λέτε ότι εσείς θέλετε µια
Αστυνοµία µε το «δεν θέλω», αλλά να θέλετε Αστυνοµία που να
µην συλλαµβάνει αυτούς οι οποίοι καταστρέφουν δηµόσιες υπη-
ρεσίες, αυτούς οι οποίοι καταστρέφουν ιδιωτικές υπηρεσίες, αυ-
τούς οι οποίοι για το παραµικρό µε εκατό άτοµα, εκατόν πενήντα
αναστατώνουν όλη τη χώρα. Όχι, η χώρα θέλει ασφάλεια, ευη-
µερία και θα προχωρήσει τηρώντας τους νόµους, αυτούς τους
οποίους όλοι εσείς έχετε ψηφίσει και εµείς εδώ. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κάτι παρέλειψε ο κ. Καµίνης.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Μία διόρθωση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Δεν σηµαίνει τρι-

τολογία αυτό. Επειδή ήταν και ο χρόνος του λίγος. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΜΙΝΗΣ: Μία διόρθωση, κύριε Πρόεδρε.
Επί της τροπολογίας να πω ότι µου είχε διαφύγει το γεγονός

ότι προβλέπονται στην τροπολογία τα περί αποκατάστασης στις
ζηµιές του αυτοκινήτου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Πολύ ωραία. 
Ο κύριος Υπουργός,. Ελευθέριος Οικονόµου, έχει τον λόγο.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, βρισκό-
µαστε σήµερα ενώπιον της Ολοµέλειας του Σώµατος για την τε-
λική συζήτηση, επεξεργασία και υιοθέτηση µιας ακόµη
νοµοθετικής πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης και ειδικότερα του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Πρόκειται για ένα σχέδιο
νόµου ξεχωριστής σπουδαιότητας για µια σειρά λόγων οι οποίοι
συζητήθηκαν και αναδείχθηκαν κατά την τριήµερη συζήτηση
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. Αυτούς τους λόγους θα
αναπτύξω συνοπτικά στη συνέχεια, προσθέτοντας ορισµένες επι-
πλέον διευκρινίσεις στο πλαίσιο των επισηµάνσεων που διατυ-
πώθηκαν από τα αξιότιµα µέλη της επιτροπής. Ο στόχος µας
είναι ένας, η επίτευξη της µέγιστης δυνατής σύγκλισης απόψεων
όλων των πολιτικών δυνάµεων σε ένα σηµαντικό ζήτηµα όπως
είναι αυτό της αστυνοµικής εκπαίδευσης και κατάρτισης των στε-
λεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Πριν, όµως, υπεισέλθω στο κυρίαρχο ζήτηµα που πραγµατεύε-
ται το ανά χείρας σχέδιο νόµου, θα ήθελα να προβώ σε ορισµέ-
νες ειδικότερες διευκρινίσεις σχετικά µε τα ζητήµατα αρµο-
διότητας της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής
που περιγράφονται από τα αντίστοιχα τρία άρθρα του υπό συ-
ζήτηση σχεδίου νόµου.

Κατ’ αρχάς, σε ό,τι αφορά την ηλεκτρονική επιτήρηση, διαπί-
στωσα ότι το ενδιαφέρον για τον θεσµό της ηλεκτρονικής επιτή-
ρησης είναι ειλικρινές και δεν γνωρίζει παραταξιακά στεγανά και
αυτό είναι κάτι εξόχως ενθαρρυντικό για έναν θεσµό που βρίσκε-
ται στο στάδιο πιλοτικής εφαρµογής εδώ και αρκετά χρόνια. Στο
σηµείο δε αυτό θα ήθελα να επισηµάνω, µια και ρωτήθηκε από
τον κ. Καλαµατιανό, ότι σήµερα εφαρµόζεται πιλοτικά µόνο για
οκτώ άτοµα. 

Σήµερα, λοιπόν, µέσα από την εν λόγω διάταξη υλοποιούµε
ένα γενναίο, ουσιαστικό βήµα προς τα εµπρός. Παρέχουµε τη
δυνατότητα γεωγραφικής επέκτασης της λειτουργίας του εν
λόγω θεσµού πέρα από τα όρια Αττικής και Θεσσαλονίκης, θέ-
τοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τα αναγκαία θεµέλια από πλευράς
νοµοθέτη, ώστε να µπορούν σταδιακά να κάνουν χρήση αυτού
του εναλλακτικού τρόπου περιορισµού της ελευθερίας περισσό-
τεροι κατάδικοι και υπόδικοι που βρίσκονται σε κάθε γωνιά της
ελληνικής επικράτειας. 

Ταυτόχρονα, προωθούµε πλέον τη δηµιουργία των αναγκαίων
τεχνολογικών υποδοµών ώστε να µπορεί να φιλοξενηθεί ο θε-
σµός αυτός πέραν των ορίων των δύο µεγάλων αστικών κέντρων
της χώρας, προϋπόθεση αναγκαία ώστε να καταστεί ουσιαστικός
και όχι άγονος ο διεθνής ανοικτός διαγωνισµός για την ανάδειξη
αναδόχου που εφεξής θα υποστηρίζει τεχνολογικά τον θεσµό
αυτό, του οποίου η δηµοσίευση της προκήρυξης θα πραγµατο-
ποιηθεί εντός των προσεχών ηµερών. 

Κυρίες και κύριοι, παρά τους περί αντιθέτου ισχυρισµούς ορι-
σµένων, µπορεί πολύ εύκολα να γίνει αντιληπτό ότι και στρατη-

γικός σχεδιασµός υπάρχει και στοχοπροσήλωση από πλευράς
Κυβέρνησης, ώστε να επιτευχθεί η σταδιακή και οµαλή µετάβαση
των επωφελούµενων του µέτρου της ηλεκτρονικής επιτήρησης
από το καθεστώς στέρησης της ελευθερίας στην ελεύθερη κοι-
νωνική ζωή, αλλά και περαιτέρω η σταδιακή αποκλιµάκωση του
πληθυσµού των καταστηµάτων κράτησης από ήδη κρατούµε-
νους σε αυτά κατάδικους δίχως κινδύνους για τη δηµόσια ασφά-
λεια. 

Για την Κυβέρνηση, για όλους εµάς στο Υπουργείο Προστα-
σίας του Πολίτη η διεύρυνση, σε συνεργασία πάντοτε µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, της χρήσης του θεσµού της ηλεκτρονι-
κής επιτήρησης συνιστά πυλώνα ενός πλέγµατος συνδυαστικών
πρωτοβουλιών στις οποίες προβαίνουµε και οι οποίες στόχο
έχουν τον εκσυγχρονισµό του σωφρονιστικού συστήµατος της
χώρας µας, σύµφωνα µε τις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και την ανθρωποκεντρική φιλοσοφία που διαχρονικά χα-
ρακτηρίζει τον πολιτισµό µας. 

Σε ό,τι αφορά τα έτερα άρθρα αρµοδιότητας Γενικής Γραµµα-
τείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής, αυτά ρυθµίζουν επιµέρους ζη-
τήµατα και απαντούν κατά τρόπο επαρκή και αποτελεσµατικό σε
ειδικότερα χαρακτηριστικά του κλειστού καταστήµατος κράτη-
σης Πατρών και του πλαισίου συνεργασίας της ΚΤΥΠ µε δοµές
σωφρονισµού της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολι-
τικής, τα οποία κρίθηκαν ουσιώδη και αντιµετωπίστηκαν εντός
του ασφυκτικού πλαισίου των υφιστάµενων δηµοσιονοµικών δυ-
νατοτήτων µας. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι
η ηγεσία αξιολογεί τα ειδικότερα κατά περίπτωση χαρακτηρι-
στικά και τις ανάγκες κάθε δοµής σωφρονισµού προκειµένου να
δώσει λύσεις όπου απαιτηθεί προς διευκόλυνση των υπαλλήλων. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα στο σηµείο αυτό να πε-
ράσω στο βασικό ζήτηµα που πραγµατεύεται το υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου ξεκινώντας από µία γενικότερη διαπίστωση και συ-
νεχίζοντας τα ειδικότερα ζητήµατα. Επιτρέψτε µου, όµως, στο
σηµείο αυτό, δεδοµένου ότι έγιναν πολλές αναφορές από την
Αντιπολίτευση και ειδικότερα ως προς τη στρατιωτικοποίηση της
Σχολής Αξιωµατικών και γενικότερα της Αστυνοµικής Ακαδηµίας,
να αναφερθώ στην αναφορά του Επιστηµονικού Συµβουλίου της
Βουλής, όπου αναφέρεται ρητά και σας παραπέµπω να το µελε-
τήσετε: «Ο κύριος, όµως, χαρακτήρας της δεν είναι προεχόντως
ακαδηµαϊκός δεδοµένου ότι έχει ως κύρια αποστολή την άρτια
επαγγελµατική κατάρτιση, τη γενική µόρφωση και την κατάλληλη
σωµατική και ψυχική προετοιµασία των εκπαιδευοµένων, ώστε
να καταστούν ικανοί οι αξιωµατικοί της Ελληνικής Αστυνοµίας
και όχι την παροχή γενικής ανώτατης εκπαίδευσης µε βάση τις
αρχές της ακαδηµαϊκής ελευθερίας και της πλήρους αυτοδιοί-
κησης, όπως τα λοιπά ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύµατα. Εξάλλου
οι σπουδαστές που εισέρχονται στην εν λόγω σχολή αποτελούν
τµήµα του αστυνοµικού προσωπικού, υποκείµενοι σε ιδιαίτερη
ιεραρχία αντίστοιχη της στρατιωτικής και ειδικούς κανόνες πει-
θαρχίας». 

Συνεχίζει περαιτέρω: «Η Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας χαρακτηρίζεται ρητά στον νόµο ως παραγωγική
σχολή, µε αποτέλεσµα η εισαγωγή σε αυτή να οδηγεί σε πρό-
σβαση σε δηµόσια θέση, δηλαδή σε διορισµό στο δηµόσιο. Προ-
κύπτει ότι η Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας τελεί
προδήλως υπό διαφορετικές συνθήκες σε σχέση µε τα λοιπά
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα από την άποψη του σκοπού και
του περιεχοµένου της παρεχόµενης εκπαίδευσης, της οργάνω-
σης των σπουδών και των υποχρεώσεων των σπουδαστών που
εισάγονται σε αυτή». 

Κατά συνέπεια, τα υπόλοιπα τα οποία οφείλονται προφανώς
σε αντιπολιτευτικές κορώνες περί αντιδηµοκρατικής εκπαίδευ-
σης και οτιδήποτε άλλο, νοµίζω ότι γίνεται κατανοητό µεν γιατί
λέγονται, αλλά καλό είναι να τα αφήσουµε στο παρελθόν και να
µην συνεχίσουµε σε µία τέτοια βάση, δεδοµένου ότι από πλευ-
ράς της Ελληνικής Αστυνοµίας καταβάλλεται σηµαντική προσπά-
θεια στο πλαίσιο αναβάθµισης γενικότερα των σπουδών, όπως
ορίζει το Σύνταγµά µας και το ευρωπαϊκό µας πλαίσιο. 

Στη συνέχεια, κάνοντας έναν πρόχειρο απολογισµό των όσων
διηµείφθησαν στη συνεδρίαση της αρµόδιας επιτροπής της Βου-
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λής, εξετάστηκε ένα πλήθος ζητηµάτων που αφορούν συνολικό-
τερα την αστυνοµική εκπαίδευση µέσα σε ένα κλίµα γόνιµης αµ-
φισβήτησης που είχε ως αποτέλεσµα µια σειρά επισηµάνσεων
που διατυπώθηκαν από τα µέλη αυτής να υιοθετηθούν στο τελικό
προς ψήφιση σχέδιο νόµου. 

Συγκεντρωτικά θα ήθελα να αναφέρω ότι γίνονται δεκτές από-
ψεις που διατυπώθηκαν στις συνεδριάσεις των επιτροπών και σή-
µερα και επέρχονται βελτιωτικές τροποποιήσεις των διατάξεων
ως ακολούθως: Προβλέπονται αυξηµένα τυπικά προσόντα στα
µονοπρόσωπα όργανα διοίκησης της Σχολής Αξιωµατικών Ελλη-
νικής Αστυνοµίας και της Αστυνοµικής Ακαδηµίας. Προβλέπεται
και εξωτερική αξιολόγηση στη Σχολή Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Προβλέπεται διαδικασία µονιµοποίησης των επικου-
ρικών καθηγητών. 

Επίσης, σε ό,τι αφορά το θέµα της ισχύος των διαβατηρίων
που από πέντε χρόνια γίνεται δέκα, επισηµαίνω ότι παραµένει το
παράβολο και στα νέα διαβατήρια δεκαετούς ισχύος στο ίδιο
ποσό που ισχύει σήµερα για τα διαβατήρια πενταετούς ισχύος. 

Επίσης, ειδικότερα ως προς τις προτάσεις που έγιναν από τον
κ. Καµίνη αναφορικά µε τον αποκλεισµό από τη µονάδα αξιολό-
γησης του διοικητή και υποδιοικητή, θα ήθελα να αναφέρω ότι
αυτό προβλέπεται σε όλα τα ανώτατα στρατιωτικά εκπαιδευτικά
ιδρύµατα. Και ως προς την επαναφορά της διάταξης της παρ. 6
του άρθρου 36, η ρύθµιση θα προβλεφθεί στη δευτερογενή κα-
νονιστική νοµοθέτηση σύµφωνα µε την εξουσιοδότηση διάταξη
της παρ. 3 του άρθρου 53 του παρόντος. 

Το ανά χείρας, λοιπόν, σχέδιο νόµου απαρτίζεται από ένα
πλέγµα διατάξεων που βελτιώνει σηµαντικά και εκσυγχρονίζει το
υφιστάµενο νοµοθετικό πλαίσιο λειτουργίας των δοµών εκπαί-
δευσης των στελεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας. Μέσω αυτού
επιχειρείται η λειτουργική αναδιάταξη τους µε αναφορά στην
εποχή, µε έµφαση στις νέες ανάγκες που φέρνει το παρόν και το
µέλλον. Ο σχεδιασµός µας, λοιπόν, έχει έντονο προοδευτικό
πρόσηµο διότι συντηρεί ό,τι πρέπει να διατηρηθεί και αλλάζει
όσα πρέπει να αλλάξουν. 

Η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία υπηρετεί έναν σχεδια-
σµό µακρόπνοο που εκπέµπει σοβαρότητα, καταδεικνύει ότι το
ενδιαφέρον της σηµερινής Κυβέρνησης δεν είναι προσχηµατικό.
Μέσα από αυτή ξεπερνάµε υφιστάµενους δοµικούς περιορι-
σµούς θεραπεύοντας ταυτόχρονα ουσιώδεις αδυναµίες που υπό
το πρίσµα των σύγχρονων προκλήσεων κινδυνεύουν πλέον να
χαρακτηριστούν ως σηµαντικές παραλείψεις. 

Επιχειρούµε αυτή την παρέµβαση σε µία κρίσιµη χρονική συγ-
κυρία που απαιτεί σχεδιασµό και υλοποίηση µε συνέπεια, συνέ-
χεια, ειλικρίνεια και ρεαλισµό. Πρόκειται για µια προσπάθεια που
δεν αποπνέει µια συντεχνιακή λογική που θα ήταν ανακόλουθη
µε την σηµαίνουσα αποστολή των σηµερινών και µελλοντικών
στελεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας, αυτή του πιστού θεµατο-
φύλακα, του φρουρού της δηµοκρατίας, της ασφάλειας, της
τάξης και της νοµιµότητας. Αντίθετα, αντικατοπτρίζει την σοβα-
ρότητα µε την οποία η Κυβέρνηση επιχειρεί να εφοδιάσει τις Ελ-
ληνίδες και τους Έλληνες αστυνοµικούς του µέλλοντος µε την
αναγκαία επιστηµονική επάρκεια, τις δεξιότητες, την αντίληψη,
τη συνολικότερη φιλοσοφία και κουλτούρα, ώστε να δύνανται να
επιχειρούν µε αποτελεσµατικότητα σε ένα διεθνοποιηµένο, ιδι-
αίτερα ασταθές, περιβάλλον που, όπως εύκολα διαπιστώνει κα-

νείς καθηµερινά, υπό συνθήκες λειτουργεί ως πολλαπλασιαστής
των αβεβαιοτήτων και των ανασφάλειών των πολιτών. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ως Υφυπουργός
Προστασίας του Πολίτη, αλλά και ως επίτιµος Αρχηγός της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας, έχω τη βαθιά πεποίθηση ότι το προτεινόµενο
πλαίσιο διατάξεων εξασφαλίζει µελλοντικούς επαγγελµατίες - στε-
λέχη της ΕΛΑΣ που θα γνωρίζουν τον ρόλο και την αποστολή τους
σε βάθος. Δηµιουργεί µια σύγχρονη εκπαιδευτική δοµή για τα
αστυνοµικά στελέχη πιο εξωστρεφή πιο αυτόνοµη και ικανή να
εφοδιάζει την Ελληνίδα και τον Έλληνα αστυνοµικό µε µια ανα-
βαθµισµένη ποιοτικά εκπαίδευση. 

Στην πράξη µετουσιώνει την ουσιαστική διασυνδεσιµότητα
αυτής της εκπαιδευτικής δοµής µε πανεπιστηµιακά ιδρύµατα
τόσο της ηµεδαπής όσο και της αλλοδαπής, αλλά και άλλες αν-
τίστοιχες εκπαιδευτικές δοµές αστυνοµικών Σωµάτων άλλων
χωρών, υποστηρίζοντας κατ’ αυτόν τον τρόπο τη διεθνοποίησή
της και την ανάπτυξη ανάλογων συνεργασιών. 

Νοµοθετικές πρωτοβουλίες, λοιπόν, όπως η σηµερινή, που
ακουµπούν στον πυρήνα του κρίσιµου ρόλου του αστυνοµικού
του µέλλοντος, αποζητούν ενότητα και σύνταξη όλων σε κοινή
πλεύση. Ας µην αρνούµαστε, λοιπόν, τα αυτονόητα αφήνοντας
πολιτικές σκοπιµότητες και ιδεοληψίες του παρελθόντος να µας
καθοδηγούν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 

Θα ήθελα να σας ανακοινώσω ότι η Διαρκής Επιτροπή Δηµό-
σιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε
τίτλο: «Σύσταση Δικαστικής Αστυνοµίας και λοιπές επείγουσες
διατάξεις του Υπουργείου Δικαιοσύνης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και της τροπολογίας του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη:
«Αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρφωση του
πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας της Σχολής Αξιωµατικών
της Ελληνικής Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, της
τροπολογίας και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Επισηµαίνεται ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του νο-
µοσχεδίου, ενενήντα άρθρα, µια τροπολογία, το ακροτελεύτιο
άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ να

κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Οι θέσεις των κοµ-

µάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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Αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρφωση
του πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας της Σχολής Αξιωµατι-
κών της Ελληνικής Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις του Υπουρ-

γείου Προστασίας του Πολίτη

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 9 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 10 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 14 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 15 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 19 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 20 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 21 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 22 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 26 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 28 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 31 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 32 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 33 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 34 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: OXI
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 37 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 38 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 39 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 40 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 41 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 42 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 43 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 44 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 45 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 46 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 47 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 48 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 49 όπως τροπ.  ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 50 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 51 ως έχει ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 52 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 53 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 54 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 55 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 56 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 57 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 58 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 59 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 60 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 61 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 62 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 63 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 64 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 65 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 66 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 67 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 68 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 69 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 70 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 71 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 72 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 73 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 74 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 75 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 76 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 77 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 78 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI
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Άρθρο 79 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 80 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 81 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 82 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 83 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 84 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 85 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: OXI
Άρθρο 86 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: OXI

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
ΜέΡΑ25: OXI

Άρθρο 87 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΠΡΝ

ΜέΡΑ25: ΝΑΙ
Άρθρο 88 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Άρθρο 89 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: OXI

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Άρθρο 90 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 1394/16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
Κίνηµα Αλλαγής: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: ΠΡΝ
Ακροτελεύτιο άρθρο      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ

Ν.Δ.: ΝΑΙ
ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ

Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ
Κ.Κ.Ε.: OXI

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
ΜέΡΑ25: OXI

Επί του συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
Κίνηµα Αλλαγής: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΛΥΣΗ: ΝΑΙ

ΜέΡΑ25: OXI
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Συνεπώς το σχέ-
διο νόµου του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη: «Αναβάθµιση
της αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρφωση του πλαισίου οργά-
νωσης και λειτουργίας της Σχολής Αξιωµατικών της Ελληνικής
Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Αναβάθµιση της αστυνοµικής εκπαίδευσης, αναµόρφωση
του πλαισίου οργάνωσης και λειτουργίας της Σχολής Αξιωµα-
τικών της Ελληνικής Αστυνοµίας και άλλες ρυθµίσεις του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη
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ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος είναι η αναβάθµιση της εκπαίδευσης
του προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, η βελτίωση των υπη-
ρεσιών που παρέχονται προς τον πολίτη και η ενίσχυση του αι-
σθήµατος ασφάλειας, µέσω του εκσυγχρονισµού της Σχολής
Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας (Σ.Α.Ε.Α.), της αναµόρφω-
σης του πλαισίου της παρεχόµενης αστυνοµικής και ακαδηµαϊ-
κής εκπαίδευσης στους σπουδαστές της, καθώς και µέσω της
αποτελεσµατικότερης οργάνωσης και λειτουργίας της Αστυνο-
µικής Ακαδηµίας. 

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος είναι η ρύθµιση της λειτουργίας της
Σχολής Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και της λει-
τουργίας της Αστυνοµικής Ακαδηµίας και των Σχολών που υπά-
γονται σε αυτή και συγκεκριµένα της Σχολής Αστυφυλάκων, της
Σχολής Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και της Σχολής Εθνικής Ασφάλειας. 

ΜΕΡΟΣ Β’ 
ΣΧΟΛΗ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΝΟΜΙΚΗ ΦΥΣΗ - ΑΠΟΣΤΟΛΗ - ΕΠΟΠΤΕΙΑ - 

ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΣΤΗ ΣΧΟΛΗ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ
ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 3
Νοµική φύση - Έδρα

Η Σχολή Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας (Σ.Α.Ε.Α.), η οποία
λειτουργεί σύµφωνα µε το π.δ. 319/1995 (Α’ 174), είναι ανώτατη
σχολή, τετραετούς φοίτησης που εδρεύει στην Περιφέρεια Ατ-
τικής. Η Σ.Α.Ε.Α. ανήκει στην ανώτατη βαθµίδα της τριτοβάθµιας
εκπαίδευσης και είναι ισότιµη µε τα ιδρύµατα της Ανώτατης Εκ-

παίδευσης, όπως αυτή ορίζεται κάθε φορά από την κείµενη νο-
µοθεσία, παρέχοντας ισότιµη εκπαίδευση και χορηγώντας ισό-
τιµα πτυχία µε αυτά.  

Άρθρο 4
Αποστολή

1. Η Σ.Α.Ε.Α. έχει ως αποστολή την εκπαίδευση των δοκίµων
υπαστυνόµων και των Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας,
µε στόχο:

α. την παραγωγή και µετάδοση της γνώσης στους σπουδα-
στές της µε την έρευνα και διδασκαλία, καθώς και την άρτια επι-
στηµονική τους κατάρτιση και την εξοικείωση ιδίως µε τις
επιστήµες του δικαίου, των κοινωνικών, πολιτικών και ανθρωπι-
στικών επιστηµών, καθώς και µε γνωστικά αντικείµενα που ενι-
σχύουν την κατανόηση του κανονιστικού και κοινωνικού πλαισίου
και του περιβάλλοντος, στο οποίο ασκούν τα καθήκοντά τους,

β. την εξοικείωση µε τη χρήση τεχνολογιών, µε έµφαση στις
τεχνολογίες πληροφορικής και επικοινωνιών και ιδίως στις τεχνο-
λογίες που χρησιµοποιούνται για την άσκηση των καθηκόντων
τους,

γ. την άρτια επιχειρησιακή και επαγγελµατική κατάρτιση των
µελλοντικών στελεχών - αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας,
στο πλαίσιο της αποστολής της Ελληνικής Αστυνοµίας και την
καλλιέργεια της ικανότητας προσαρµογής τους στις νέες εξελί-
ξεις,

δ. τη γενική µόρφωση, καθώς και την πολιτιστική και κοινωνική
καλλιέργεια των µελλοντικών στελεχών - αξιωµατικών της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας,

ε. την κατάλληλη σωµατική και ψυχική προετοιµασία των εκ-
παιδευοµένων, ώστε να καταστούν ικανοί αξιωµατικοί της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας.

2. Για την επίτευξη των σκοπών της παρ. 1 και στο πλαίσιο εκ-
πλήρωσης της αποστολής της η Σ.Α.Ε.Α.: 

α. παρέχει προγράµµατα σπουδών και εκπαίδευσης που εξα-
σφαλίζουν επαρκές γνωστικό υπόβαθρο, δεξιότητες και ικανό-
τητες,

β. αξιολογεί και αναθεωρεί τα προγράµµατα σπουδών και εκ-
παίδευσης ώστε να προσαρµόζονται στις κοινωνικές, επιστηµο-
νικές και τεχνολογικές εξελίξεις, 

γ. αναπτύσσει συνεργασίες µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ερευ-
νητικά κέντρα και ινστιτούτα της ηµεδαπής και της αλλοδαπής
και συµµετέχει σε προγράµµατα, δράσεις και πρωτοβουλίες εκ-
παιδευτικού ή ερευνητικού χαρακτήρα που συµβάλλουν γενικά
στην αναβάθµιση της επαγγελµατικής και ακαδηµαϊκής εκπαί-
δευσης που παρέχεται από αυτή. Στο πλαίσιο αυτό υποστηρίζει
τη δηµιουργία εδρών του άρθρου 168 του ν. 4957/2022 (Α’ 141),
εργαστηρίων και προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών σε
συγκεκριµένες γνωστικές περιοχές και αντικείµενα µε συνεργα-
ζόµενους εκπαιδευτικούς φορείς, 

δ. αναπτύσσει συνεργασίες µε φορείς της Γενικής Κυβέρνη-
σης της περ. β’ της παρ. 1 του άρθρου 14 του          ν. 4270/2014
(Α’ 143) και του ιδιωτικού τοµέα, καθώς και µε κοινωνικούς ή συλ-
λογικούς φορείς, 

ε. αναπτύσσει εκπαιδευτικές και ερευνητικές συνεργασίες µε
διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανισµούς, όπως τον Οργανισµό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κατάρτιση στον τοµέα της επι-
βολής του νόµου (CEPOL), τον Οργανισµό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τη Συνεργασία στον Τοµέα της Επιβολής του Νόµου
(EUROPOL), τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Συνοριοφυλακής και
Ακτοφυλακής (FRONTEX), το Συµβούλιο της Ευρώπης και τον
Οργανισµό Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,

στ. ενθαρρύνει και αξιοποιεί προγράµµατα διεθνούς ανταλλα-
γής και κινητικότητας σπουδαστών της Σ.Α.Ε.Α., ιδίως αυτών που
χρηµατοδοτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως το πρόγραµµα Eras-
mus,

ζ. εκπονεί ή αναθέτει µελέτες και διεξάγει έρευνες σε αντικεί-
µενα και πεδία που σχετίζονται µε την αποστολή της, 

η. συµµετέχει σε επιστηµονικά, ερευνητικά και εκπαιδευτικά
προγράµµατα δράσεων, που εµπίπτουν στην αποστολή της, 

θ. υποβάλλει πορίσµατα ερευνών και µελετών στο Υπουργείο
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Προστασίας του Πολίτη για τη χάραξη στρατηγικής σε θέµατα
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναµικού, καθώς και εισηγήσεις για ορ-
γανωτικές αλλαγές, 

ι. παρέχει συµβουλευτικές ή άλλες υποστηρικτικές υπηρεσίες
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και την Ελληνική Αστυ-
νοµία σε θέµατα αρµοδιότητάς της, 

ια. συνάπτει Πρωτόκολλα Συνεργασίας στο πλαίσιο των δια-
κρατικών και διµερών συµφωνιών µε τα συναρµόδια Υπουργεία,
για την εκπαίδευση και επιµόρφωση σπουδαστών ξένων κρατών
στην Σ.Α.Ε.Α..

Άρθρο 5
Ακαδηµαϊκή ταυτότητα - 

Παροχές και διευκολύνσεις σε σπουδαστές

Στους προπτυχιακούς και µεταπτυχιακούς σπουδαστές της
Σ.Α.Ε.Α., χορηγείται ακαδηµαϊκή ταυτότητα και παρέχονται διευ-
κολύνσεις για τις µετακινήσεις τους σε όλη τη διάρκεια του έτους
και τα αναγκαία µέσα για την πολιτιστική τους καλλιέργεια και
ψυχαγωγία. 

Άρθρο 6
Εποπτεία

1. Η εποπτεία στη Σ.Α.Ε.Α. ασκείται από τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη µέσω του Επιτελείου του Αρχηγείου της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας. 

2. Η εποπτεία για θέµατα ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης και θέ-
µατα αξιολόγησης της Σ.Α.Ε.Α. ασκείται από κοινού από τους
Υπουργούς Παιδείας και Θρησκευµάτων και Προστασίας του Πο-
λίτη σύµφωνα µε όσα ορίζονται στις διατάξεις του παρόντος.

3. Η εποπτεία του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη αφορά
στον έλεγχο σχετικά µε τη νοµιµότητα των πράξεων και ενερ-
γειών των οργάνων διοίκησης. Ως προς την οικονοµική διαχεί-
ριση και τη διοικητική υποστήριξη της Σ.Α.Ε.Α. η εποπτεία του
πρώτου εδαφίου περιλαµβάνει ιδίως τη νοµιµότητα των πράξεων
και τον οικονοµικό και διαχειριστικό έλεγχο. 

4. Η εποπτεία του Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων,
αφορά στον έλεγχο σχετικά µε τη νοµιµότητα των πράξεων και
ενεργειών των οργάνων διοίκησης, αναφορικά µε την ακαδη-
µαϊκή εκπαίδευση και τις διαδικασίες αξιολόγησης της Σ.Α.Ε.Α.. 

Άρθρο 7
Εισαγωγή στη Σχολή Αξιωµατικών 

Ελληνικής Αστυνοµίας

Η εισαγωγή στη Σ.Α.Ε.Α. γίνεται µε το σύστηµα των πανελλα-
δικών εξετάσεων για την εισαγωγή στην τριτοβάθµια εκπαίδευση
και σύµφωνα µε το άρθρο 1 του         ν. 2226/1994 (Α’122). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΟΡΓΑΝΑ ΤΗΣ ΣΧΟΛΗΣ ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ 

ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 8
Όργανα διοίκησης της Σχολής Αξιωµατικών 

Ελληνικής Αστυνοµίας

1. Η Σ.Α.Ε.Α., για την εκπαιδευτική της λειτουργία, διοικείται
από συλλογικά και µονοπρόσωπα όργανα.  

2. Συλλογικά όργανα διοίκησης είναι:
α. το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο και
β. η Ακαδηµαϊκή Συνέλευση. 
3. Μονοπρόσωπα όργανα διοίκησης είναι: 
α. ο Διοικητής, 
β. ο Υποδιοικητής,
γ. ο Διευθυντής Αστυνοµικής Εκπαίδευσης,
δ. ο Κοσµήτορας και
ε. οι Διευθυντές Τοµέων.

Άρθρο 9
Συγκρότηση Εκπαιδευτικού Συµβουλίου

Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο αποτελείται από:
α. τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α. ως πρόεδρο,
β. τον Υποδιοικητή,
γ. τον Διευθυντή Αστυνοµικής Εκπαίδευσης,
δ. τον Κοσµήτορα,
ε. δύο (2) εν ενεργεία αξιωµατικούς από το Επιτελείο του Αρ-

χηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας, κατόχους πτυχίου Α.Ε.Ι. ή µε-
ταπτυχιακού τίτλου σπουδών, της ηµεδαπής ή αρµοδίως
αναγνωρισµένων της αλλοδαπής, σε αντικείµενα συναφή µε το
γνωστικό αντικείµενο της Σ.Α.Ε.Α., µε θητεία δύο (2) ετών, µε δυ-
νατότητα ανανέωσης, που ορίζει ο Αρχηγός της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας,

στ. τους τρεις (3) Διευθυντές Τοµέων.

Άρθρο 10
Συνεδριάσεις και αποφάσεις 
Εκπαιδευτικού Συµβουλίου

1. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο συγκαλείται εγγράφως από τον
Πρόεδρο ή τον νόµιµο αναπληρωτή του και συνεδριάζει τακτικά
ανά δύο (2) µήνες. Δύναται να συνεδριάζει και εκτάκτως µετά
από αίτηµα δύο (2) µελών του.

2. Ο Πρόεδρος του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου µπορεί, όταν
απαιτείται, να καλεί στις συνεδριάσεις οποιοδήποτε µέλος του
Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) ή του Επιτελείου
της Σ.Α.Ε.Α., για να εκφράσει τη γνώµη του χωρίς δικαίωµα
ψήφου.

3. Οι ψηφοφορίες του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου είναι φανε-
ρές και οι αποφάσεις του αιτιολογηµένες, εκτός των περιπτώ-
σεων της µυστικής ψηφοφορίας που αναφέρονται στον παρόντα.

4. Τη γραµµατειακή υποστήριξη του Εκπαιδευτικού Συµβου-
λίου αναλαµβάνει ο Διοικητής της Υπηρεσίας Οικονοµικής και Δι-
οικητικής Υποστήριξης της Σ.Α.Ε.Α., ή ο αναπληρωτής του.

Άρθρο 11
Αρµοδιότητες Εκπαιδευτικού Συµβουλίου

Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο αποτελεί την ανώτατη εκπαιδευ-
τική αρχή της Σ.Α.Ε.Α. και έχει τις εξής αρµοδιότητες:

α. αποφασίζει ή εισηγείται, κατά περίπτωση, στον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µέσω του Επιτελείου του Αρχηγείου της
Ελληνικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό
και τον Κανονισµό Σπουδών της Σ.Α.Ε.Α., επί όλων των θεµάτων
που αφορούν στην εκπαίδευση,

β. εγκρίνει το Πρόγραµµα Σπουδών της Σ.Α.Ε.Α., καθώς και τα
ωρολόγια προγράµµατα µαθηµάτων, µετά από πρόταση του Δι-
ευθυντή Αστυνοµικής Εκπαίδευσης για την αστυνοµική εκπαί-
δευση και του Κοσµήτορα για την ακαδηµαϊκή εκπαίδευση,

γ. ορίζει, µετά από εισήγηση του Διευθυντή του οικείου Τοµέα,
τους Διευθυντές των εργαστηρίων, εφόσον υπάρχουν, οι οποίοι
είναι Καθηγητές ή Αναπληρωτές Καθηγητές ή Επίκουροι Καθη-
γητές και είναι υπεύθυνοι για την οργάνωση και λειτουργία των
εργαστηρίων. Αν δεν υπάρχει Διευθυντής Τοµέα, εισηγείται ο Κο-
σµήτορας,

δ. εισηγείται στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µέσω του
Επιτελείου του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυνοµίας, για θέµατα
που αφορούν στην ίδρυση, κατάργηση ή τις εν γένει µεταβολές
Τοµέων ή Προγραµµάτων Μεταπτυχιακών Σπουδών, σύµφωνα
µε την παρ. 1 του άρθρου 26, καθώς και στις θέσεις προσωπι-
κού,

ε. αποφασίζει για την κατανοµή του εκπαιδευτικού έργου µε-
ταξύ των µελών των Τοµέων, ύστερα από εισήγηση των Διευθυν-
τών Τοµέων,

στ. επιλέγει, µετά από εισήγηση του Διευθυντή Αστυνοµικής
Εκπαίδευσης, τους Αστυνοµικούς Εκπαιδευτές,

ζ. διατυπώνει γνώµη για το σχέδιο του Εσωτερικού Κανονι-
σµού που καταρτίζει ο Διοικητής της Σ.Α.Ε.Α., 

η. κατανέµει τις θέσεις των µελών Δ.Ε.Π. στους Τοµείς.
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Άρθρο 12
Συγκρότηση και σύγκληση Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης

1. Η Ακαδηµαϊκή Συνέλευση απαρτίζεται από το σύνολο των
µελών Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. και συγκαλείται από τον Κοσµήτορα
δεκαπέντε (15) τουλάχιστον ηµέρες πριν από την έναρξη του
ακαδηµαϊκού έτους.

2. Της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης προεδρεύει ο Κοσµήτορας. 
3. Η Ακαδηµαϊκή Συνέλευση συνέρχεται σε τέσσερις (4) του-

λάχιστον τακτικές συνεδριάσεις εντός του ακαδηµαϊκού έτους.
Η Ακαδηµαϊκή Συνέλευση συνέρχεται και εκτάκτως, κατόπιν πρό-
σκλησης του προεδρεύοντα ή εφόσον το ζητήσει εγγράφως το
ένα τρίτο (1/3) τουλάχιστον του συνόλου των µελών της. Στην τε-
λευταία περίπτωση, η έκτακτη σύγκληση του οργάνου είναι υπο-
χρεωτική για τον προεδρεύοντα.

4. Απαρτία επιτυγχάνεται όταν παρευρίσκονται τουλάχιστον
τα µισά συν ένα µέλη της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης. Η απαρτία
διαπιστώνεται από τον προεδρεύοντα πριν από την έναρξη της
συνεδρίασης. Εάν δεν υπάρχει απαρτία, συντάσσεται σχετικό
πρακτικό, µε µέριµνα του προεδρεύοντα, και η συνεδρίαση ανα-
βάλλεται. Στην περίπτωση αυτή το όργανο συγκαλείται εκ νέου
µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την πρώτη σύγκληση και ευρίσκε-
ται σε απαρτία ανεξάρτητα από τον αριθµό των παρόντων µελών.

5. Τη γραµµατειακή υποστήριξη της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης
αναλαµβάνει η Υπηρεσία Οικονοµικής Διαχείρισης και Διοικητι-
κής Υποστήριξης.

Άρθρο 13
Αρµοδιότητες Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης

Η Ακαδηµαϊκή Συνέλευση έχει τις ακόλουθες αρµοδιότητες:
α. εκλέγει τον Κοσµήτορα και τους Διευθυντές Τοµέων της

Σ.Α.Ε.Α.,
β. ορίζει τα µέλη των Εκλεκτορικών Σωµάτων για την εκλογή,

επιλογή, εξέλιξη και µονιµοποίηση του Δ.Ε.Π.,
γ. εισηγείται προς το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο, δια του Κοσµή-

τορα, επί θεµάτων που αφορούν στη στρατηγική ακαδηµαϊκής
ανάπτυξης της Σ.Α.Ε.Α. και ειδικότερα επί των Προγραµµάτων
Προπτυχιακών και Μεταπτυχιακών Σπουδών, του ερευνητικού
προσανατολισµού, των ακαδηµαϊκών συνεργασιών µε πανεπιστή-
µια και ερευνητικά κέντρα, της ίδρυσης και κατάργησης Τοµέων
και Εργαστηρίων, του προγραµµατισµού προκήρυξης νέων θέ-
σεων Δ.Ε.Π. και της διασφάλισης της ποιότητας,  

δ. εισηγείται για την ανακήρυξη των οµότιµων καθηγητών και
των επίτιµων διδακτόρων της Σ.Α.Ε.Α. µετά από πρόταση που
υπογράφεται από τρία (3) τουλάχιστον µέλη Δ.Ε.Π..

Άρθρο 14
Διοικητής

1. Ο Διοικητής της Σχολής ορίζεται από τον Υπουργό Προστα-
σίας του Πολίτη, κατόπιν εισήγησης του Αρχηγού της Ελληνικής
Αστυνοµίας. Ως Διοικητής της Σ.Α.Ε.Α. ορίζεται αξιωµατικός της
Ελληνικής Αστυνοµίας, απόφοιτος της Σ.Α.Ε.Α., κατά προτίµηση
κάτοχος πτυχίου Α.Ε.Ι. ή µεταπτυχιακού τίτλου, της ηµεδαπής ή
αρµοδίως αναγνωρισµένων της αλλοδαπής, µε τον βαθµό του
Υποστρατήγου ή Ταξιάρχου. 

2. Ο Διοικητής της Σχολής έχει τις αρµοδιότητες που προβλέ-
πονται στον Εσωτερικό Κανονισµό, καθώς και τις ακόλουθες:

α. διευθύνει τη Σ.Α.Ε.Α., προΐσταται των διοικητικών υπηρε-
σιών και έχει την ευθύνη για την εύρυθµη λειτουργία της,

β. καταρτίζει το σχέδιο Εσωτερικού Κανονισµού και των τρο-
ποποιήσεών του, το προωθεί στο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο προς
διατύπωση γνώµης, εισηγείται την αποδοχή του από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη και επιβλέπει την εφαρµογή
του,

γ. καταρτίζει και αναµορφώνει τον ετήσιο απολογισµό των
δραστηριοτήτων και της εν γένει λειτουργίας της Σ.Α.Ε.Α., τον
οποίο υποβάλλει προς έγκριση στον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη,

δ. µεριµνά για τη συνεργασία των οργάνων της Σ.Α.Ε.Α., των

διδασκόντων και των σπουδαστών,
ε. µεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων του Εκπαιδευτι-

κού Συµβουλίου,
στ. µεριµνά για την εφαρµογή του προγράµµατος σπουδών,

συµπεριλαµβανοµένων των εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων,
ζ. συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη ή διεκπεραίωση συγκε-

κριµένων θεµάτων που εµπίπτουν στις αρµοδιότητές του, και
η. ασκεί όσες αρµοδιότητες δεν ανατίθενται από τον νόµο ει-

δικώς σε άλλα όργανα της Σ.Α.Ε.Α..
3. Σε περίπτωση απουσίας ή αδυναµίας εκπλήρωσης των κα-

θηκόντων του, ή άλλου νόµιµου κωλύµατος, ο Διοικητής αναπλη-
ρώνεται από τον Υποδιοικητή.  

Άρθρο 15
Υποδιοικητής

1. Ο Υποδιοικητής της Σχολής ορίζεται από τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, κατόπιν εισήγησης του Αρχηγού της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας. Ως Υποδιοικητής ορίζεται αξιωµατικός της
Ελληνικής Αστυνοµίας, απόφοιτος της Σ.Α.Ε.Α., κατά προτίµηση
κάτοχος πτυχίου Α.Ε.Ι. ή µεταπτυχιακού τίτλου, της ηµεδαπής ή
αρµοδίως αναγνωρισµένων της αλλοδαπής, µε τον βαθµό του
Ταξιάρχου ή Αστυνοµικού Διευθυντή.

2. Ο Υποδιοικητής της Σ.Α.Ε.Α. έχει τις αρµοδιότητες που προ-
βλέπονται στον Εσωτερικό Κανονισµό, καθώς και τις ακόλουθες:

α. επικουρεί τον Διοικητή σε θέµατα σχετικά µε τη διοίκηση
της Σ.Α.Ε.Α.,

β. εισηγείται την έκδοση των αναγκαίων διαταγών σχετικά µε
την πρακτική εκπαίδευση και επιβλέπει την εκτέλεσή τους σύµ-
φωνα µε τις οδηγίες του Διοικητή, 

γ. ελέγχει τα αρχεία και υπηρεσιακά βιβλία των Υπηρεσιών της
Σ.Α.Ε.Α., σύµφωνα µε τις οδηγίες του Διοικητή,

δ. µεριµνά για την εύρυθµη εκπαιδευτική λειτουργία της
Σ.Α.Ε.Α., 

ε. ενεργεί επιθεωρήσεις σε όλες τις κτιριακές εγκαταστάσεις
της Σ.Α.Ε.Α. και διαπιστώνει την κανονική και ασφαλή λειτουργία
τους, και

στ. παρακολουθεί τις ανάγκες της Σχολής σε µέσα, αίθουσες
και λοιπούς χώρους εκπαίδευσης και υποβάλλει σχετικές προ-
τάσεις στον Διοικητή της Σχολής.

Άρθρο 16
Διευθυντής Αστυνοµικής Εκπαίδευσης

1. Ως Διευθυντής Αστυνοµικής Εκπαίδευσης ορίζεται αξιωµα-
τικός της Ελληνικής Αστυνοµίας µε τον βαθµό του Αστυνοµικού
Διευθυντή, απόφοιτος της Σ.Α.Ε.Α., κατά προτίµηση κάτοχος
πτυχίου Α.Ε.Ι. ή µεταπτυχιακού τίτλου σπουδών, της ηµεδαπής
ή αρµοδίως αναγνωρισµένων της αλλοδαπής.

Ο Διευθυντής Αστυνοµικής Εκπαίδευσης ορίζεται από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, κατόπιν εισήγησης του Αρχη-
γού της Ελληνικής Αστυνοµίας.

2. Ο Διευθυντής Αστυνοµικής Εκπαίδευσης έχει τις αρµοδιό-
τητες που προβλέπονται στον Εσωτερικό Κανονισµό, στον Κα-
νονισµό Σπουδών, καθώς και τις ακόλουθες:

α. προΐσταται της αστυνοµικής εκπαίδευσης, 
β. συνεργάζεται µε τον Κοσµήτορα για τον συντονισµό των

δραστηριοτήτων που σχετίζονται µε την έρευνα, τα προπτυχιακά
και µεταπτυχιακά προγράµµατα σπουδών στη Σ.Α.Ε.Α.,

γ. επιβλέπει την ακριβή εφαρµογή του Προγράµµατος Σπου-
δών, όσον αφορά στην αστυνοµική εκπαίδευση,

δ. µεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων του Εκπαιδευτι-
κού Συµβουλίου ως προς την αστυνοµική εκπαίδευση και

ε. εκπροσωπεί τη Σ.Α.Ε.Α. σε δραστηριότητες αστυνοµικής εκ-
παίδευσης.

Άρθρο 17
Κοσµήτορας

1. Ο Κοσµήτορας είναι µέλος του Διδακτικού Ερευνητικού
Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) της Σ.Α.Ε.Α., στη βαθµίδα του Καθηγητή
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και εκλέγεται µε µυστική ψηφοφορία από την Ακαδηµαϊκή Συνέ-
λευση. Ο Κοσµήτορας έχει θητεία τεσσάρων (4) ακαδηµαϊκών
ετών. Δεν επιτρέπεται η εκλογή Κοσµήτορα για δύο (2) συνεχείς
θητείες, καθώς και η εκλογή για περισσότερες από δύο (2) θη-
τείες συνολικά. Ως θητεία ορίζεται η χρονική περίοδος ανάµεσα
σε δύο (2) εκλογικές διαδικασίες.

2. Ο Κοσµήτορας έχει τις αρµοδιότητες που προβλέπονται
στον Εσωτερικό Κανονισµό και στον Κανονισµό Σπουδών, καθώς
και τις ακόλουθες:

α. προΐσταται της Κοσµητείας, 
β. συνεργάζεται µε τον Διευθυντή Αστυνοµικής Εκπαίδευσης

για τον συντονισµό των δραστηριοτήτων σχετικά µε την έρευνα
και τα προπτυχιακά και µεταπτυχιακά προγράµµατα σπουδών
στη Σ.Α.Ε.Α.,

γ. µεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων του Εκπαιδευτι-
κού Συµβουλίου ως προς την ακαδηµαϊκή εκπαίδευση και

δ. εκπροσωπεί τη Σ.Α.Ε.Α. στην ακαδηµαϊκή και ερευνητική κοι-
νότητα σε θέµατα προπτυχιακών και µεταπτυχιακών σπουδών και
σε θέµατα έρευνας.

3. Ο Κοσµήτορας, σε περίπτωση απουσίας ή κωλύµατος, ανα-
πληρώνεται από τον Αναπληρωτή Κοσµήτορα, ο οποίος είναι το
αρχαιότερο µέλος Δ.Ε.Π. µεταξύ των Διευθυντών Τοµέων. Η ανα-
πλήρωση αφορά σε κάθε αρµοδιότητα του Κοσµήτορα πλην
εκείνων της συµµετοχής του στο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο και
στα όργανα εκλογής, επιλογής και εξέλιξης του διδακτικού προ-
σωπικού.

Άρθρο 18
Διευθυντές Τοµέων

1. Οι Διευθυντές Τοµέων εκλέγονται από την Ακαδηµαϊκή Συ-
νέλευση για θητεία δύο (2) ακαδηµαϊκών ετών, µε δυνατότητα
επανεκλογής για δύο (2) επιπλέον θητείες µε µυστική ψηφοφο-
ρία, σε ειδική συνεδρίαση που συγκαλεί ο Κοσµήτορας έναν (1)
µήνα πριν από την ανάληψη των καθηκόντων τους στο Εκπαιδευ-
τικό Συµβούλιο. Σε περίπτωση ισοψηφίας, διενεργείται κλήρωση.
Εάν οι Διευθυντές Τοµέων δεν επαρκούν για την κάλυψη των
κενών θέσεων ή για οποιονδήποτε λόγο αποβεί άκαρπη η διαδι-
κασία εκλογής και είναι αδύνατη η συγκρότηση του Εκπαιδευτι-
κού Συµβουλίου, για την κάλυψη των κενών θέσεων υποβάλλουν
υποψηφιότητα Καθηγητές και Αναπληρωτές ή Επίκουροι Καθη-
γητές. Τα µέλη των υπολειπόµενων θέσεων του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου εκλέγονται από την Ακαδηµαϊκή Συνέλευση µε µυ-
στική ψηφοφορία, σε ειδική συνεδρίαση που συγκαλεί ο Κοσµή-
τορας έναν (1) τουλάχιστον µήνα πριν από την ανάληψη των
καθηκόντων τους στο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο. Σε περίπτωση
ισοψηφίας διενεργείται κλήρωση.

2. Ο Διευθυντής Τοµέα είναι µέλος Δ.Ε.Π. στη βαθµίδα του Κα-
θηγητή ή του Αναπληρωτή Καθηγητή, εάν δεν υπάρχει ενδιαφε-
ρόµενος Καθηγητής στον Τοµέα. 

3. Αν στον Τοµέα δεν υπάρχει Καθηγητής ή Αναπληρωτής Κα-
θηγητής, το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο αναθέτει την διεύθυνση σε
µόνιµο Επίκουρο Καθηγητή του ίδιου Τοµέα. 

4. Ο Διευθυντής Τοµέα έχει τις αρµοδιότητες που προβλέπον-
ται στον Εσωτερικό Κανονισµό, στον Κανονισµό Σπουδών, καθώς
και τις ακόλουθες:

α. διευθύνει τις δραστηριότητες του Τοµέα και εισηγείται στο
Εκπαιδευτικό Συµβούλιο την κατανοµή του διδακτικού εκπαιδευ-
τικού έργου µεταξύ των µελών του Τοµέα,

β. εισηγείται στο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο για θέµατα σχετικά
µε τα Προγράµµατα Σπουδών, τις θέσεις προσωπικού, την πρόσ-
ληψη προσωπικού και κάθε άλλο θέµα που αφορά στον Τοµέα
και 

γ. µεριµνά για την εύρυθµη λειτουργία του Τοµέα και για την
προώθηση του ερευνητικού του έργου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΟΝΑΔΑ ΔΙΑΣΦΑΛΙΣΗΣ ΤΗΣ ΠΟΙΟΤΗΤΑΣ

Άρθρο 19
Σύσταση και συγκρότηση Μονάδας 

Διασφάλισης της Ποιότητας

1. Η Σ.Α.Ε.Α. είναι υπεύθυνη για τη διασφάλιση και συνεχή βελ-
τίωση της ποιότητας του εκπαιδευτικού και ερευνητικού έργου
της, καθώς και για την αποτελεσµατική λειτουργία και απόδοση
των υπηρεσιών της, σύµφωνα µε τις διεθνείς πρακτικές, ιδίως
εκείνες του Ευρωπαϊκού Χώρου Ανώτατης Εκπαίδευσης και τις
αρχές και              κατευθύνσεις της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκ-
παίδευσης (ΕΘ.Α.Α.Ε.), που προβλέπεται στο άρθρο 1 του
ν. 4653/2020 (Α’ 12).

2.  Για τον σκοπό της παρ. 1 συστήνεται και λειτουργεί η Μο-
νάδα Διασφάλισης της Ποιότητας (ΜΟ.ΔΙ.Π.) της Σ.Α.Ε.Α.. 

3. Η ΜΟ.ΔΙ.Π. συγκροτείται µε απόφαση του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου. 

4. Η ΜΟ.ΔΙ.Π. αποτελείται από:
α) τον Διοικητή ή τον Υποδιοικητή της Σ.Α.Ε.Α., ως πρόεδρο, 
β) έναν (1) από τους Διευθυντές Τοµέων, που υποδεικνύεται

από το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο, 
γ) πέντε (5) µέλη του διδακτικού προσωπικού της, που επιλέ-

γονται σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό της Σ.Α.Ε.Α. και 
δ) όταν συζητούνται θέµατα του διοικητικού προσωπικού, έναν

(1) εκπρόσωπο του διοικητικού προσωπικού, που επιλέγεται σύµ-
φωνα µε τον Εσωτερικό Κανονισµό, χωρίς δικαίωµα ψήφου, ως
µέλη.  

Άρθρο 20
Αρµοδιότητες Μονάδας Διασφάλισης της Ποιότητας

1. Η ΜΟ.ΔΙ.Π. είναι αρµόδια, ιδίως, για: 
α. την ανάπτυξη συγκεκριµένης πολιτικής, στρατηγικής και

των απαραίτητων διαδικασιών για τη συνεχή βελτίωση της ποι-
ότητας του έργου και των υπηρεσιών της Σ.Α.Ε.Α., που αποτελεί
το εσωτερικό σύστηµα διασφάλισης της ποιότητας της Σ.Α.Ε.Α., 

β. τον συντονισµό και την υποστήριξη των διαδικασιών αξιο-
λόγησης των ακαδηµαϊκών µονάδων και των λοιπών υπηρεσιών
της Σ.Α.Ε.Α., και

γ. την υποστήριξη των διαδικασιών εξωτερικής αξιολόγησης
και πιστοποίησης των προγραµµάτων σπουδών και του εσωτερι-
κού συστήµατος διασφάλισης της ποιότητας της Σ.Α.Ε.Α., στο
πλαίσιο των αρχών, κατευθύνσεων και οδηγιών της ΕΘ.Α.Α.Ε..

2.  Το εσωτερικό σύστηµα διασφάλισης της ποιότητας της
Σ.Α.Ε.Α. και οι διαδικασίες υλοποίησης του καθορίζονται µε από-
φαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, µετά από πρόταση της
ΜΟ.ΔΙ.Π. και δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
καθώς και στον ιστότοπο της Σ.Α.Ε.Α.. Τα ανωτέρω αναθεωρούν-
ται το αργότερο κάθε πέντε (5) έτη.

3. Για την επίτευξη των σκοπών της η ΜΟ.ΔΙ.Π. συνεργάζεται
µε την ΕΘ.Α.Ε.Ε., αναπτύσσει πληροφοριακό σύστηµα διαχείρι-
σης των δεδοµένων της, εσωτερικής και εξωτερικής, αξιολόγη-
σης και έχει την ευθύνη για τη συστηµατική παρακολούθηση και
δηµοσιοποίηση στον ιστότοπο της Σ.Α.Ε.Α. των διαδικασιών που
σχετίζονται µε την αξιολόγηση και των αποτελεσµάτων τους. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΚΠΑΙΔΕΥΣΗ ΚΑΙ ΣΠΟΥΔΕΣ ΣΤΗ ΣΧΟΛΗ 

ΑΞΙΩΜΑΤΙΚΩΝ ΕΛΛΗΝΙΚΗΣ ΑΣΤΥΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 21
Εκπαίδευση- Παρακολούθηση - 
Πιστωτικές µονάδες - Εξετάσεις

1. Η διάρκεια σπουδών στη Σ.Α.Ε.Α. είναι τέσσερα (4) έτη και
οι σπουδές οργανώνονται σε οκτώ (8) ακαδηµαϊκά εξάµηνα.
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2. Στη Σ.Α.Ε.Α. παρέχεται θεωρητική και πρακτική αστυνοµική
και ακαδηµαϊκή εκπαίδευση, προσαρµοσµένη στις απαιτήσεις
της αποστολής της Ελληνικής Αστυνοµίας.

3. Η παρακολούθηση των µαθηµάτων της Σ.Α.Ε.Α. είναι υπο-
χρεωτική. 

4. Το πρόγραµµα µαθηµάτων της Σ.Α.Ε.Α. είναι διαρθρωµένο
βάσει του Ευρωπαϊκού Συστήµατος Μεταφοράς και Συσσώρευ-
σης Πιστωτικών Μονάδων (ECTS) και κατανέµει τις ακαδηµαϊκές
µονάδες ανά µάθηµα. Κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσης στη
Σ.Α.Ε.Α., οι σπουδαστές της συσσωρεύουν πιστωτικές µονάδες,
σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν. 3374/2005 (Α’ 189). Το Σύστηµα
Μεταφοράς και Συσσώρευσης Πιστωτικών Μονάδων αφορά στο
σύνολο των εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων της Σ.Α.Ε.Α. της
παρ. 2, που πρέπει να ολοκληρώσει ο σπουδαστής της Σ.Α.Ε.Α.,
προκειµένου να επιτύχει τους αντικειµενικούς στόχους του προ-
γράµµατος σπουδών, αποκτώντας τις κατάλληλες γνώσεις, ικα-
νότητες και δεξιότητες. Η συσσώρευση του απαιτούµενου
αριθµού πιστωτικών µονάδων που ορίζεται στον Κανονισµό
Σπουδών της Σ.Α.Ε.Α. οδηγεί στην ολοκλήρωση των σπουδών
και την απόκτηση του αντίστοιχου τίτλου σπουδών. 

5. Η επίδοση σε όλα τα µαθήµατα αξιολογείται µε εξετάσεις.
6. Οι σπουδαστές της Σ.Α.Ε.Α. εκπονούν πτυχιακή εργασία σε

εξειδικευµένο θέµα που σχετίζεται µε τα γνωστικά αντικείµενα
και τα µαθήµατα του Προγράµµατος Σπουδών και συνδέεται µε
τις στρατηγικές και επιχειρησιακές προτεραιότητες της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας.

7. Οι σπουδαστές είναι υποχρεωµένοι να ολοκληρώνουν τις
σπουδές τους στον προβλεπόµενο χρόνο διάρκειας αυτών. Ανα-
στολή σπουδών µπορεί να χορηγηθεί έως δύο (2) εξάµηνα φοί-
τησης µε απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, ύστερα από
τεκµηριωµένο αίτηµα σπουδαστή, εφόσον υφίστανται σοβαροί
λόγοι υγείας ή περίπτωση εγκυµοσύνης για τις γυναίκες, κατόπιν
ιατρικής γνωµάτευσης γυναικολόγου. 

Άρθρο 22
Ακαδηµαϊκή εκπαίδευση

1. Η ακαδηµαϊκή εκπαίδευση αφορά στην επιστηµονική γνώση,
θεωρητική και πρακτική, των αντικειµένων των επιστηµών, οι
οποίες διδάσκονται στη Σ.Α.Ε.Α. και σε αυτήν υπάγονται όλα τα
µαθήµατα επιστηµονικού χαρακτήρα, τα οποία πλαισιώνουν γνω-
σιολογικά την εκπαίδευση των σπουδαστών, στο πεδίο της αστυ-
νοµικής εκπαίδευσης.

2. Τα µαθήµατα που διδάσκονται στη Σ.Α.Ε.Α. στο πλαίσιο της
ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης, κατανέµονται, ανάλογα µε τη συγγέ-
νεια του γνωστικού τους αντικειµένου, σε τρεις (3) τοµείς:

α. δίκαιο, που περιλαµβάνει µαθήµατα επιµέρους κλάδων της
νοµικής επιστήµης, µε έµφαση ιδίως στο συνταγµατικό δίκαιο και
τα ατοµικά δικαιώµατα, το διοικητικό δίκαιο, το ποινικό δίκαιο και
την ποινική δικονοµία, συµπεριλαµβανοµένων των αναγκαίων
στοιχείων του διεθνούς και του ενωσιακού δικαίου,

β. κοινωνικές, πολιτικές και ανθρωπιστικές επιστήµες, που πε-
ριλαµβάνει ιδίως τα µαθήµατα της κοινωνιολογίας, της ψυχολο-
γίας και της εγκληµατολογίας και

γ. ηγεσία και δηµόσια διοίκηση, που περιλαµβάνουν ιδίως τη
δηµόσια και αστυνοµική διαχείριση και την εκπαίδευση των
σπουδαστών της Σ.Α.Ε.Α. στις βασικές αρχές της λειτουργίας
του δηµοσίου τοµέα και, ειδικότερα, της Ελληνικής Αστυνοµίας,
καθώς και την άσκηση διοίκησης στο αστυνοµικό προσωπικό. 

Άρθρο 23
Αστυνοµική εκπαίδευση

1. Η αστυνοµική εκπαίδευση αφορά στις θεωρητικές, τεχνικές
και πρακτικές γνώσεις και δεξιότητες, καθώς και στην πρακτική
εξάσκηση και εφαρµογή τους στο οικείο επιχειρησιακό περιβάλ-
λον.

2. Η αστυνοµική εκπαίδευση διακρίνεται σε:
α. θεωρητική, η οποία περιλαµβάνει ιδίως την ανάπτυξη θεω-

ρητικού υποβάθρου σε τοµείς που αφορούν στην αυτοπροστα-
σία, την αυτοάµυνα, τη δεοντολογία του αστυνοµικού προσω-

πικού, την οπλοτεχνική και σκοποβολή, καθώς και µαθήµατα αµι-
γώς αστυνοµικού αντικειµένου και

β. πρακτική, η οποία περιλαµβάνει ιδίως µαθήµατα που αφο-
ρούν στην πρακτική εφαρµογή των θεωρητικών αντικειµένων της
περ. α’.

3. Στο τελευταίο εξάµηνο φοίτησης στη Σ.Α.Ε.Α., στο πλαίσιο
της αστυνοµικής εκπαίδευσης, παρέχεται στοχευµένη διδασκα-
λία και εκπαίδευση σε θεωρητικό και πρακτικό επίπεδο στους δό-
κιµους υπαστυνόµους, κατάλληλη για την προετοιµασία και
τοποθέτησή τους ως νέων Αξιωµατικών του Σώµατος. Οι τοµείς
αυτοί αφορούν ιδίως σε θέµατα ασφάλειας, τάξης, αστυνόµευ-
σης, αλλοδαπών, µετανάστευσης και προστασίας συνόρων. Οι
ανωτέρω τοµείς στοχευµένης διδασκαλίας επανεξετάζονται πε-
ριοδικά από το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας και σε κάθε
περίπτωση ανά πενταετία, ώστε να ανταποκρίνονται στις επιχει-
ρησιακές ανάγκες και προτεραιότητες της Ελληνικής Αστυνο-
µίας και τις γενικότερες εξελίξεις. 

4. Οι σπουδαστές της Σ.Α.Ε.Α. διατίθενται για πρακτική εκπαί-
δευση στις υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας. 

Άρθρο 24
Πρόγραµµα σπουδών

1. Το πρόγραµµα σπουδών της Σ.Α.Ε.Α. περιέχει τους τίτλους
των µαθηµάτων, το είδος και το περιεχόµενό τους, τις εβδοµα-
διαίες ώρες διδασκαλίας τους, στις οποίες περιλαµβάνεται το
κάθε µορφής επιτελούµενο διδακτικό έργο, καθώς και τη χρονική
αλληλουχία ή αλληλεξάρτηση των µαθηµάτων. 

2. Το περιεχόµενο του προγράµµατος σπουδών καταρτίζεται
από το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο της Σ.Α.Ε.Α., µετά από πρόταση
του Διευθυντή Αστυνοµικής Εκπαίδευσης και του Κοσµήτορα.
Με την ίδια διαδικασία ορίζονται τα εκπαιδευτικά βοηθήµατα,
συγγράµµατα και το λοιπό εκπαιδευτικό υλικό που θεωρείται
αναγκαίο για την εκπαίδευση των σπουδαστών της Σ.Α.Ε.Α..

3. Το πρόγραµµα σπουδών, τα µαθήµατα και το περιεχόµενο
τους αξιολογούνται και επανεξετάζονται περιοδικά και σε κάθε
περίπτωση ανά πενταετία ώστε να προσαρµόζονται στις επιχει-
ρησιακές ανάγκες και τις γενικές και επιστηµονικές εξελίξεις. 

Άρθρο 25
Προγράµµατα σπουδών σε συνεργασία µε Α.Ε.Ι., Α.Σ.Ε.Ι.,

ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα 
και Αστυνοµικές Ακαδηµίες άλλων χωρών

1.  Η Σ.Α.Ε.Α. µπορεί να οργανώνει και να προσφέρει προγράµ-
µατα σπουδών από κοινού ή σε συνεργασία µε Ανώτατα Εκπαι-
δευτικά Ιδρύµατα, Ανώτατα Στρατιωτικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα,
ερευνητικά κέντρα ή ινστιτούτα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής
και Αστυνοµικές Ακαδηµίες άλλων χωρών.

2.  Για τα προγράµµατα της παρ. 1 καταρτίζεται πρωτόκολλο
συνεργασίας, στο οποίο καθορίζονται, ιδίως, το αντικείµενο του
προγράµµατος και, κατά περίπτωση, τα επιστηµονικά πεδία, ο
τρόπος εισαγωγής των σπουδαστών στα προγράµµατα δεύτερου
κύκλου σπουδών, οι υποχρεώσεις και τα δικαιώµατα των συµµε-
τεχόντων στο πρόγραµµα, η µετακίνηση του διδακτικού προσω-
πικού, η ανταλλαγή σπουδαστών, η χορήγηση ενιαίου ή διακριτού
από κάθε ίδρυµα τίτλου σπουδών, ο τύπος του χορηγούµενου τίτ-
λου, η συγκρότηση επιτροπών για την κατάρτιση του περιεχοµέ-
νου του προγράµµατος σπουδών και η συγκρότηση οργάνων
διοίκησης και παρακολούθησης των προγραµµάτων σπουδών.

Άρθρο 26
Προγράµµατα Μεταπτυχιακών Σπουδών

1.  Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Παιδείας και Θρησκευµάτων, που εκδίδεται ύστερα από ει-
σήγηση του Κοσµήτορα στο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο και έγκρισή
της από αυτό, δύνανται να οργανώνονται και να υλοποιούνται,
αυτοδυνάµως ή σε συνεργασία µε Α.Ε.Ι. της χώρας ή αναγνωρι-
σµένα εκπαιδευτικά ιδρύµατα άλλων χωρών, Προγράµµατα Με-
ταπτυχιακών Σπουδών (Π.Μ.Σ.) και να απονέµονται αντίστοιχοι
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τίτλοι σπουδών, καθώς και να διεξάγεται επιστηµονική έρευνα
σε τοµείς ενδιαφέροντος της Ελληνικής Αστυνοµίας. Για τα κοινά
µεταπτυχιακά προγράµµατα, την αρµοδιότητα χορήγησης των
µεταπτυχιακών τίτλων έχουν τα Πανεπιστήµια, εκτός εάν άλλως
ορίζεται στο σχετικό προεδρικό διάταγµα. Για την από κοινού
επιστηµονική έρευνα, την αρµοδιότητα χορήγησης των αντίστοι-
χων τίτλων έχουν τα Πανεπιστήµια.

2. Τα Π.Μ.Σ. καταρτίζονται από τριµελή επιτροπή, η οποία απο-
τελείται από τον Κοσµήτορα, ως πρόεδρο, τον Διευθυντή του οι-
κείου Τοµέα και ένα (1) µέλος Δ.Ε.Π. που υποδεικνύεται από την
Ακαδηµαϊκή Συνέλευση. Το περιεχόµενο των Π.Μ.Σ. εγκρίνεται
από την Ακαδηµαϊκή Συνέλευση. 

3. Διευθυντής του Π.Μ.Σ. ορίζεται ο οικείος Διευθυντής Τοµέα
της Σ.Α.Ε.Α..

4. Στα Π.Μ.Σ. της Σ.Α.Ε.Α. δύνανται να φοιτούν απόφοιτοι της
Σ.Α.Ε.Α. της Σχολής Αστυφυλάκων, καθώς και απόφοιτοι Ανώτα-
των Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων της ηµεδαπής και αλλοδαπής.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΙ

Άρθρο 27
Εσωτερικός Κανονισµός

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας και Θρησκευµά-
των, εγκρίνεται ο Εσωτερικός Κανονισµός της Σ.Α.Ε.Α., ύστερα
από πρόταση του Διοικητή και γνώµη του Εκπαιδευτικού Συµ-
βουλίου αυτής. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό ρυθµίζονται, ιδίως:

α. η οργάνωση, λειτουργία και στελέχωση, καθώς και οι ειδι-
κότερες αρµοδιότητες των οργάνων και των διοικητικών υπηρε-
σιών της Σ.Α.Ε.Α., όπως και η οργάνωση και η λειτουργία των
Ακαδηµαϊκών Μονάδων και των Τοµέων,

β. ειδικότερα θέµατα σχετικά µε την εκλογή των αιρετών ορ-
γάνων των Τοµέων, τη συµµετοχή τους στο Εκπαιδευτικό Συµ-
βούλιο και την αναπλήρωσή τους, 

γ. η οργάνωση και λειτουργία της ΜΟ.ΔΙ.Π., η διαδικασία και
οι προϋποθέσεις επιλογής των µελών Δ.Ε.Π. που την απαρτίζουν,
σύµφωνα µε το άρθρο 19, καθώς και οι ειδικότερες αρµοδιότη-
τές της, 

δ. η οργάνωση και λειτουργία της Υπηρεσίας Οικονοµικής Δια-
χείρισης και Διοικητικής Υποστήριξης και ειδικότερα θέµατα οι-
κονοµικής διαχείρισης,

ε. η οργάνωση και λειτουργία µουσείου και βιβλιοθήκης,
στ. η λειτουργία ή κατάργηση τµηµάτων ή παραρτηµάτων της

Σχολής, ή ειδικών Σχολείων,
ζ. οι όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία συµµετοχής της

Σ.Α.Ε.Α. στα προγράµµατα συνεργασίας που προβλέπονται στο
άρθρο 25, καθώς και τα όργανα της Σ.Α.Ε.Α. που έχουν την αρ-
µοδιότητα οργάνωσης, έγκρισης και εποπτείας των προγραµµά-
των αυτών,

η.  τα ειδικότερα καθήκοντα σε σχέση µε το διδακτικό, ερευ-
νητικό, επιστηµονικό και διοικητικό έργο των µελών Δ.Ε.Π. και
του Ειδικού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Ε.Ε.ΔΙ.Π.), τα δικαιώµατα, οι υποχρεώσεις τους, ειδικότερα ζη-
τήµατα αξιολόγησής τους, καθώς και ειδικότερα ζητήµατα που
αφορούν στις θέσεις, τις βαθµίδες, τις προϋποθέσεις, τα προ-
σόντα και τη διαδικασία εκλογής και επιλογής, την υπηρεσιακή
κατάσταση, την παραίτηση, την παύση, την πειθαρχική διαδικα-
σία, τις άδειες και την εξέλιξη των µελών Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.ΔΙ.Π. της
Σ.Α.Ε.Α.,

θ. οι κανόνες δεοντολογίας και τα όργανα ελέγχου της τήρη-
σης των κανόνων αυτών,

ι. η διαδικασία προκήρυξης θέσεων και επιλογής του διδακτι-
κού προσωπικού της αστυνοµικής εκπαίδευσης, 

ια. η κατανοµή του χρόνου εκπαίδευσης, µεταξύ ακαδηµαϊκής
και αστυνοµικής εκπαίδευσης,

ιβ. η οργάνωση της φοίτησης και διαµονής,
ιγ. τα καθήκοντα, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των σπου-

δαστών και ο τρόπος ελέγχου της άσκησης και εκπλήρωσης
αυτών, 

ιδ. τα πειθαρχικά παραπτώµατα, οι κυρώσεις και η πειθαρχική
διαδικασία, καθώς και τα όργανα πειθαρχικού ελέγχου και επι-
βολής κυρώσεων,

ιε. ο υποχρεωτικός χρόνος παραµονής στο Σώµα των εκπαι-
δευοµένων και µετεκπαιδευοµένων σπουδαστών, ύστερα από
την ολοκλήρωση της φοίτησής τους,

ιστ. η διαδικασία υποβολής αιτήµατος για παροχή αναστολής
σπουδών και έγκρισης αυτού, καθώς και τα απαραίτητα δικαιο-
λογητικά,

ιζ. η σύσταση ή κατάργηση οργανικών θέσεων µελών Δ.Ε.Π.
και Ε.Ε.ΔΙ.Π..

Ειδικώς για την εφαρµογή των περ. α’, στ’ και ιζ’, το προεδρικό
διάταγµα του παρόντος προτείνεται και από τον Υπουργό Οικο-
νοµικών.

Άρθρο 28
Κανονισµός Σπουδών

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας και Θρησκευµά-
των, ύστερα από εισήγηση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, εγ-
κρίνεται ο Κανονισµός Σπουδών της Σ.Α.Ε.Α.. 

2. Ο Κανονισµός Σπουδών καταρτίζεται από τον Διοικητή της
Σ.Α.Ε.Α., σε συνεργασία µε τον Κοσµήτορα και τον Διευθυντή
Αστυνοµικής Εκπαίδευσης. 

3. Με τον Κανονισµό Σπουδών καθορίζονται, ιδίως:
α. οι βασικές αρχές που διέπουν την κατάρτιση και λειτουργία

των προγραµµάτων σπουδών και την εκπαίδευση στη Σ.Α.Ε.Α.,
β. η δυνατότητα διάκρισης µεταξύ υποχρεωτικών, κατ’ επιλογή

υποχρεωτικών και επιλεγόµενων µαθηµάτων και η µεταξύ τους
ποσοστιαία αναλογία,

γ. η κατανοµή των µαθηµάτων σε εξάµηνα ή άλλες προβλεπό-
µενες διδακτικές περιόδους, οι ώρες διδασκαλίας κάθε µαθήµα-
τος, η αλληλεξάρτηση των µαθηµάτων και η βαρύτητα κάθε
µαθήµατος (διδακτικές και πιστωτικές µονάδες - ECTS), 

δ. οι απαραίτητες διδακτικές και πιστωτικές µονάδες για την
απονοµή τίτλων σπουδών,

ε. ο τύπος του τίτλου σπουδών,
στ. το είδος, η διάρκεια και ειδικότερα ζητήµατα της πρακτικής

εκπαίδευσης σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 23,
ζ. ο τρόπος αξιολόγησης του διδακτικού έργου των καθηγη-

τών,
η. οι µέθοδοι αξιολόγησης της προόδου των σπουδαστών, ο

ειδικότερος τρόπος και η διαδικασία εξετάσεων και άλλων µεθό-
δων αξιολόγησης των σπουδαστών,

θ. οι προϋποθέσεις συµµετοχής των σπουδαστών στις εξετα-
στικές περιόδους, ο αριθµός αυτών κατ’ έτος, καθώς και

ι. το χρονικό διάστηµα διενέργειας και η διάρκεια των εξετα-
στικών περιόδων, οι όροι και η διαδικασία επανεξέτασης των
σπουδαστών.

Άρθρο 29
Κανονισµός Μεταπτυχιακών Σπουδών

1. Με απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, η οποία εκδί-
δεται ύστερα από πρόταση του Κοσµήτορα της Σ.Α.Ε.Α., εγκρί-
νεται ο Κανονισµός Μεταπτυχιακών Σπουδών. 

2. Ο Κανονισµός Μεταπτυχιακών Σπουδών ρυθµίζει:
α. το αντικείµενο, τον σκοπό και τη χρονική διάρκεια του προ-

γράµµατος, καθώς και το είδος των µεταπτυχιακών τίτλων που
απονέµονται, 

β. τις κατηγορίες των πτυχιούχων που γίνονται δεκτοί, το πο-
σοστό αυτών που προέρχονται από πτυχιούχους της Σ.Α.Ε.Α.,
της Σχολής Αστυφυλάκων και των λοιπών κατηγοριών, τις προ-
ϋποθέσεις και τη διαδικασία εισαγωγής τους, τα διδασκόµενα
µαθήµατα, τις πρακτικές ασκήσεις, τον αριθµό των µεταπτυχια-
κών φοιτητών και τη διδακτική και ερευνητική απασχόλησή τους, 

γ. τις ανάγκες σε προσωπικό και υλικοτεχνική υποδοµή για την
απρόσκοπτη εφαρµογή του προγράµµατος, το συνολικό κόστος
υλοποίησής του, καθώς και τις πηγές και το ύψος χρηµατοδότη-
σής του, 
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δ. την αναθεώρηση επιµέρους παραµέτρων του σχετικού προ-
γράµµατος σπουδών και 

ε. την κατανοµή διδακτικών και πιστωτικών µονάδων (ECTS),
που οδηγεί στην ολοκλήρωση των σπουδών και την απόκτηση
του τίτλου µεταπτυχιακών σπουδών, και

στ. κάθε άλλο ειδικότερο ζήτηµα που αφορά στην οργάνωση
και υλοποίηση του προγράµµατος.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΔΙΔΑΚΤΙΚΟ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟ

Άρθρο 30
Κατηγορίες διδακτικού προσωπικού

1. Το διδακτικό προσωπικό για τα ακαδηµαϊκά µαθήµατα της
Σ.Α.Ε.Α. είναι πλήρους απασχόλησης και αποτελείται από:

α. το Διδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό (Δ.Ε.Π.) και
β. το Ειδικό και Εργαστηριακό Διδακτικό Προσωπικό

(Ε.Ε.ΔΙ.Π.).
2. Στη Σ.Α.Ε.Α. δύνανται να διδάσκουν και µέλη των κάτωθι

περιπτώσεων : 
α. Επισκέπτες Καθηγητές, οι οποίοι είναι Καθηγητές ή Αναπλη-

ρωτές Καθηγητές ή Επίκουροι Καθηγητές Α.Ε.Ι. ή A.Σ.E.Ι., ή Κα-
θηγητές άλλων εκπαιδευτικών και ερευνητικών ιδρυµάτων της
ηµεδαπής ή της αλλοδαπής, αντίστοιχων προσόντων, µε σχέση
εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου ή σύµβαση έργου. 

β. Επιστηµονικό προσωπικό και δικαστικοί και εισαγγελικοί λει-
τουργοί µε αποδεδειγµένη επιστηµονική και εκπαιδευτική εξειδί-
κευση στα γνωστικά αντικείµενα της Σ.Α.Ε.Α., οι οποίοι είναι
κάτοχοι διδακτορικού διπλώµατος ή διαθέτουν συναφή επαγγελ-
µατική εµπειρία αναλόγως του διδακτικού αντικειµένου. Η απα-
σχόληση διαρκεί έως και δύο (2) διδακτικά εξάµηνα και στη
συνέχεια ανανεώνεται ανά ακαδηµαϊκό έτος, χωρίς η συνολική
της διάρκεια να δύναται να υπερβεί τα τρία (3) ακαδηµαϊκά έτη. 

3. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο της Σ.Α.Ε.Α., ύστερα από πρό-
ταση του Κοσµήτορα, δύναται να απονέµει τον τίτλο του Οµότι-
µου Καθηγητή σε όσα µέλη Δ.Ε.Π. της βαθµίδας του Καθηγητή
εξέρχονται της υπηρεσίας, συνεκτιµώντας το έργο και την προ-
σφορά τους. Οι Οµότιµοι Καθηγητές της Σ.Α.Ε.Α. µπορούν να
διατηρούν την ιδιότητα του µέλους συµβουλευτικής επιτροπής
µεταπτυχιακών σπουδών και την ιδιότητα του επιβλέποντος κα-
θηγητή, τις οποίες έχουν πριν την αποχώρησή τους. Οι Οµότιµοι
Καθηγητές συνεχίζουν να συµµετέχουν σε όσα ερευνητικά προ-
γράµµατα συµµετείχαν πριν από την αποχώρησή τους, µπορούν
να ορίζονται ως µέλη εισηγητικών επιτροπών για την κρίση µελών
Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. και δύνανται να διδάσκουν έως δύο (2) ώρες
εβδοµαδιαίως χωρίς αµοιβή, µετά από εισήγηση του οικείου
Τοµέα και απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της Σ.Α.Ε.Α..

Άρθρο 31
Διδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό (Δ.Ε.Π.) - 

Θέσεις και βαθµίδες

1. Το Διδακτικό Ερευνητικό Προσωπικό (Δ.Ε.Π.) αποτελείται
από Καθηγητές πρώτης βαθµίδας (Καθηγητές), Αναπληρωτές
Καθηγητές και Επίκουρους Καθηγητές. 

2. Οι Καθηγητές και οι Αναπληρωτές Καθηγητές εκλέγονται
ως µόνιµοι. Οι Επίκουροι Καθηγητές εκλέγονται µε τριετή θητεία
και µονιµοποιούνται υπό τις προϋποθέσεις της παρ. 2 του άρ-
θρου 35.

3. Οι θέσεις των µελών Δ.Ε.Π. είναι ενιαίες, ανήκουν στη
Σ.Α.Ε.Α. και κατανέµονται στους Τοµείς.

4. Τα µέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. είναι δηµόσιοι λειτουργοί και
απολαµβάνουν λειτουργικής ανεξαρτησίας κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους.

5. Τα µέλη Δ.Ε.Π. που χρησιµοποιούν τον καθηγητικό τους
τίτλο, υποχρεούνται σε ακριβή και πλήρη χρησιµοποίησή του.

Άρθρο 32
Ειδικό και Εργαστηριακό Διδακτικό

Προσωπικό (Ε.Ε.ΔΙ.Π.)

1. Τα µέλη του Ειδικού και Εργαστηριακού Διδακτικού Προσω-
πικού (Ε.Ε.ΔΙ.Π.) επιτελούν ειδικό ή εργαστηριακό διδακτικό
έργο στη Σ.Α.Ε.Α., συνεπικουρούν τα µέλη Δ.Ε.Π. στην άσκηση
του εκπαιδευτικού τους έργου και διακρίνονται σε δύο κλάδους:

α. στον κλάδο του Ειδικού Διδακτικού Προσωπικού (Κλάδος
I), τα µέλη του οποίου επιτελούν ειδικό διδακτικό έργο, ιδίως
στους τοµείς της διδασκαλίας ξένων γλωσσών, της διδασκαλίας
χειρισµού ηλεκτρονικών υπολογιστών και της διδασκαλίας φυσι-
κής αγωγής, καθώς και της διδασκαλίας της ελληνικής γλώσσας
και της επιστηµονικής ορολογίας στους φοιτούντες αλλοδαπούς
και 

β. στον κλάδο του Εργαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού
(Κλάδος II), τα µέλη του οποίου επιτελούν εργαστηριακό διδα-
κτικό έργο, που συνίσταται ιδίως στη διεξαγωγή φροντιστηρίων,
την προετοιµασία και διεξαγωγή εργαστηριακών ασκήσεων και
τη διόρθωση των ασκήσεων.

2. Οι θέσεις των µελών Ε.Ε.ΔΙ.Π. είναι ενιαίες, ανήκουν στη
Σ.Α.Ε.Α. και κατανέµονται στους Τοµείς.

3. Αρµόδιο όργανο για όλα τα θέµατα που αφορούν στα µέλη
του Ε.Ε.ΔΙ.Π., εκτός από την επιλογή τους, είναι το Εκπαιδευτικό
Συµβούλιο.

4. Η προκήρυξη των θέσεων Ε.Ε.ΔΙ.Π. γίνεται από τον Διοικητή
της Σ.Α.Ε.Α., ύστερα από έγκριση του Υπουργού Προστασίας
του Πολίτη και στη προκήρυξη αναφέρονται ο κλάδος στον οποίο
ανήκει η θέση και τα τυπικά προσόντα που απαιτούνται για την
κατάληψή της.

5. Για την κατάληψη θέσης Ε.Ε.ΔΙ.Π. του Κλάδου Ι απαιτούνται:
(α) η κατοχή πτυxίου Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή αναγνωρισµένου
ιδρύµατος της αλλοδαπής, σχετικού µε το αντικείµενο της θέσης
και (β) η κατοχή συναφούς µεταπτυχιακού διπλώµατος ή τριετής
τουλάχιστον επαγγελµατική ή εκπαιδευτική προϋπηρεσία σε συ-
ναφές πεδίο ή τρεις (3) συναφείς δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά
περιοδικά ή συναφής µονογραφία.

6. Για την κατάληψη θέσης Ε.Ε.ΔΙ.Π. του Κλάδου ΙΙ απαιτείται
η κατοχή πτυxίου Α.Ε.Ι. της χώρας ή αναγνωρισµένου ιδρύµατος
της αλλοδαπής ή Τεχνολογικού Εκπαιδευτικού Ιδρύµατος, σχε-
τικού µε το αντικείµενο της θέσης. Επιπλέον, απαιτείται τριετής
τουλάχιστον επαγγελµατική ή εκπαιδευτική προϋπηρεσία σε συ-
ναφές πεδίο.

7. Οι θέσεις των κατηγοριών Ε.Ε.ΔΙ.Π. κατατάσσονται σε τέσ-
σερις (4) βαθµίδες, ως ακολούθως:

α) Βαθµίδα Δ,
β) Βαθµίδα Γ,
γ) Βαθµίδα Β,
δ) Βαθµίδα Α.
8. Εισαγωγική βαθµίδα για όλες τις κατηγορίες και για όλους

τους Κλάδους είναι η βαθµίδα Δ και καταληκτική η βαθµίδα Α. Οι
θέσεις είναι οργανικά ενιαίες από την εισαγωγική µέχρι την κα-
ταληκτική βαθµίδα. Στις εισαγωγικές βαθµίδες οι θέσεις είναι µε
τριετή θητεία, ενώ στις λοιπές βαθµίδες οι θέσεις είναι µόνιµες.
Για την εξέλιξη µέλους Ε.Ε.ΔΙ.Π. από βαθµίδα σε βαθµίδα, απαι-
τείται συµπλήρωση πενταετούς υπηρεσίας σε κάθε βαθµίδα,
εκτός από την εξέλιξη από την εισαγωγική βαθµίδα Δ προς την
επόµενη, όπου απαιτείται τριετής υπηρεσία.

Στην περίπτωση αυτή, η θετική κρίση για εξέλιξη προς τη βαθ-
µίδα Γ συνεπάγεται τη µονιµοποίηση των µελών του Ε.Ε.ΔΙ.Π.,
ενώ τυχόν αρνητική κρίση τερµατίζει την υπηρεσία τους. 

9. Τα µέλη του Ε.Ε.ΔΙ.Π. δικαιούνται εκπαιδευτική άδεια, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 58 έως 60 του Κώδικα Κατάστασης Δηµοσίων
Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων Ν.Π.Δ.Δ. (ν.
3528/2007, Α’ 26).

10. Η πειθαρχική διαδικασία για τα µέλη του Ε.Ε.ΔΙ.Π. διενερ-
γείται σύµφωνα µε τα άρθρα 106 έως 146Β του     ν. 3528/2007.
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Άρθρο 33
Προγραµµατισµός, προκήρυξη, εκλογή µελών Δ.Ε.Π. 

και επιλογή µελών Ε.Ε.ΔΙ.Π.

1. Ο προγραµµατισµός νέων θέσεων Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.ΔΙ.Π. στη
Σ.Α.Ε.Α. γίνεται σε ετήσια βάση, σύµφωνα µε το άρθρο 51 του ν.
4622/2019 (Α’ 133). 

2. Η προκήρυξη των κενών θέσεων Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.ΔΙ.Π. γίνεται
από τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α., µετά από έγκριση του Επιτελείου
του Αρχηγείου του Ελληνικής Αστυνοµίας και του Υπουργού
Προστασίας του Πολίτη. Στην προκήρυξη αναφέρονται η βαθ-
µίδα, ο τοµέας και το γνωστικό αντικείµενο της υπό πλήρωση
θέσης, το οποίο πρέπει να καλύπτει έναν κλάδο της οικείας επι-
στήµης, µίας (1) τουλάχιστον αναγνωρισµένης ειδικότητας.

3. Οι θέσεις Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.ΔΙ.Π. όλων των βαθµίδων που κε-
νώνονται για οποιαδήποτε αιτία επαναπροκηρύσσονται εκτός
του ετήσιου προγραµµατισµού.

4. Η προκήρυξη δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνή-
σεως µετά από έλεγχο νοµιµότητας που ασκείται από τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη. Μέσα σε δέκα (10) ηµέρες
από τη γνωστοποίηση του αντίστοιχου αριθµού φύλλου της Εφη-
µερίδας της Κυβερνήσεως από το Υπουργείο Προστασίας του
Πολίτη στη Σ.Α.Ε.Α., ο Διοικητής της Σ.Α.Ε.Α. ανακοινώνει στον
ηµερήσιο τύπο τη δηµοσίευση της προκήρυξης, τον αριθµό του
φύλλου της Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως και την ηµεροµηνία
λήξης της προθεσµίας υποβολής υποψηφιοτήτων. Η προθεσµία
αυτή ορίζεται σε δύο (2) µήνες από τη δηµοσίευση της προκή-
ρυξης στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Η ανακοίνωση γίνεται σε δύο (2) ηµερήσιες τοπικές εφηµερί-
δες της Αθήνας και σε µία (1) ηµερήσια τοπική εφηµερίδα της
Θεσσαλονίκης και ταυτοχρόνως κοινοποιείται σε όλα τα Α.Ε.Ι.
της χώρας. Η προκήρυξη αναρτάται στην ιστοσελίδα του προ-
γράµµατος «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», καθώς και στις ιστοσελίδες της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας και της Σ.Α.Ε.Α..

5. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών από τη δη-
µοσίευση της προκήρυξης στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
υποβάλλονται, µέσω του ιστοτόπου ΑΠΕΛΛΑ, στη Γραµµατεία
της Σ.Α.Ε.Α. οι αιτήσεις των υποψηφίων µαζί µε όλα τα αναγκαία
δικαιολογητικά. Αναγκαία δικαιολογητικά θεωρούνται το βιογρα-
φικό σηµείωµα, αντίγραφο των πτυxίων και των τίτλων σπουδών
των υποψηφίων, αναλυτικό υπόµνηµα για τα υποβαλλόµενα πρω-
τότυπα επιστηµονικά δηµοσιεύµατα, καθώς και τόσα αντίτυπά
τους, όσα είναι τα µέλη του εκλεκτορικού σώµατος.

Άρθρο 34
Προϋποθέσεις εκλογής σε θέση Δ.Ε.Π.

1. Προϋπόθεση για την εκλογή σε θέση Δ.Ε.Π. είναι η κατοχή
διδακτορικού διπλώµατος, µε την επιφύλαξη της παρ. 9. Η τρι-
µελής εισηγητική επιτροπή και το εκλεκτορικό σώµα διαπιστώ-
νουν τη συνάφεια της διδακτορικής διατριβής ή του όλου
ερευνητικού ή επιστηµονικού έργου των υποψηφίων µε το γνω-
στικό αντικείµενο της υπό πλήρωση θέσης Δ.Ε.Π..

2. Για την εκλογή σε θέση Επίκουρου Καθηγητή απαιτούνται: 
α. Δύο (2) τουλάχιστον έτη αυτοδύναµης διδασκαλίας µετά

την απόκτηση του διδακτορικού διπλώµατος στο γνωστικό αντι-
κείµενο του Τοµέα ή δύο (2) τουλάχιστον έτη εργασίας σε ανα-
γνωρισµένα ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής
ή αναγνωρισµένο επαγγελµατικό έργο σε σχετικό επιστηµονικό
πεδίο ή διετής εργασία σε ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή
της αλλοδαπής ή συνδυασµός των παραπάνω.

β. Πρωτότυπες δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά, αυ-
τοδύναµες ή σε συνεργασία µε άλλους ερευνητές, ή πρωτότυπη
επιστηµονική µονογραφία, εκτός από τη διδακτορική διατριβή.
Για την εκλογή συνεκτιµάται κατά πόσο το συνολικό έργο του
υποψηφίου θεµελιώνει προοπτικές ακαδηµαϊκής εξέλιξής του.

4. Για την εκλογή ή εξέλιξη σε θέση Αναπληρωτή Καθηγητή
απαιτούνται:

α. Τέσσερα (4) τουλάχιστον έτη αυτοδύναµης διδασκαλίας,
µετά την απόκτηση του διδακτορικού διπλώµατος, στο γνωστικό
αντικείµενο του Τοµέα ή τουλάχιστον τέσσερα (4) έτη εργασίας

σε αναγνωρισµένα ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή της αλ-
λοδαπής ή αναγνωρισµένο επαγγελµατικό έργο σε σχετικό επι-
στηµονικό πεδίο ή συνδυασµός των παραπάνω.

β. Πρωτότυπες δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά, από
τις οποίες ένας αριθµός πρέπει να είναι αυτοδύναµες ή πρωτό-
τυπες επιστηµονικές µονογραφίες, εκτός από τη διδακτορική
διατριβή. Για την εκλογή συνεκτιµάται κατά πόσο το συνολικό
ερευνητικό έργο του υποψηφίου έχει συµβάλλει στην πρόοδο
της επιστήµης και αναγνωρίζεται από άλλους ερευνητές.

5. Για την εκλογή ή εξέλιξη σε θέση Καθηγητή πρώτης βαθµί-
δας (Καθηγητή) απαιτούνται:

α. Έξι (6) τουλάχιστον έτη αυτοδύναµης διδασκαλίας, µετά
την απόκτηση του διδακτορικού διπλώµατος, στο γνωστικό αντι-
κείµενο του Τοµέα µε τεκµηριωµένη συµβολή στη διαµόρφωση
και διδασκαλία της ύλης δύο (2) τουλάχιστον µαθηµάτων ή του-
λάχιστον έξι (6) έτη σε αναγνωρισµένα ερευνητικά κέντρα της
ηµεδαπής ή της αλλοδαπής µε τεκµηριωµένη συµβολή στην ανά-
πτυξη των ερευνητικών προγραµµάτων ή εκτεταµένο επαγγελ-
µατικό έργο σε σχετικό επιστηµονικό πεδίο ή συνδυασµός των
παραπάνω.

β. Πρωτότυπες δηµοσιεύσεις σε επιστηµονικά περιοδικά από
τις οποίες ορισµένες πρέπει να είναι αυτοδύναµες ή πρωτότυπες
επιστηµονικές µονογραφίες, εκτός από τη διδακτορική διατριβή.

γ. Τρία (3) τουλάχιστον έτη διδασκαλίας ή εποπτείας ερευνητι-
κού έργου σε µεταπτυxιακό πρόγραµµα σε πανεπιστήµιο της ηµε-
δαπής ή της αλλοδαπής. Για την εκλογή συνεκτιµάται κατά πόσο
το συνολικό ερευνητικό έργο του υποψηφίου έχει αναγνωριστεί
διεθνώς για τη συµβολή του στην πρόοδο της επιστήµης και έχει
χρησιµοποιηθεί και αναγνωρισθεί από άλλους ερευνητές.

6. Η κρίση για εξέλιξη ή εκλογή µελών Δ.Ε.Π. βασίζεται στο
συνολικό διδακτικό έργο των κρινόµενων, στη συνολική τους επι-
στηµονική και ερευνητική δραστηριότητα, µε έµφαση στη διεθνή
τους παρουσία, ικανό µέρος των οποίων πρέπει να έχει συντελε-
σθεί κατά τα τελευταία πέντε (5) έτη πριν από την υποβολή της
αίτησης για εξέλιξη ή εκλογή.

7. Στοιχεία τα οποία συνεκτιµώνται ιδιαίτερα κατά την κρίση
για κατάληψη θέσης Δ.Ε.Π. είναι το ήθος, η προσωπικότητα του
υποψηφίου και η κοινωνική του προσφορά. 

8. Είναι δυνατή η εκλογή και εν ενεργεία αξιωµατικών, υπό τις
προϋποθέσεις του παρόντος, οι οποίοι καταλαµβάνουν την αντί-
στοιχη θέση, αφού προηγουµένως παραιτηθούν από την ενεργό
υπηρεσία µετά την εκλογή τους.

9. Η προϋπόθεση κατοχής διδακτορικού διπλώµατος δεν απαι-
τείται κατ’ εξαίρεση, για γνωστικά αντικείµενα εξαιρετικής και
αδιαµφισβήτητης ιδιαιτερότητας, για τα οποία δεν είναι δυνατή
ή συνήθης η εκπόνηση διδακτορικής διατριβής. 

Άρθρο 35
Εκλογή και εξέλιξη µελών Δ.Ε.Π. 

1. Η εκλογή µέλους Δ.Ε.Π. γίνεται µε προκήρυξη της αντίστοι-
χης θέσης και µε ανοικτή διαδικασία. Η προκήρυξη αφορά είτε
πλήρωση νέων θέσεων Δ.Ε.Π. στο πλαίσιο του ετήσιου προγραµ-
µατισµού είτε πλήρωση θέσεων, ύστερα από αίτηση µέλους
Δ.Ε.Π. για εξέλιξη, είτε πλήρωση θέσεων Δ.Ε.Π., που κενώνονται,
εκτός ετήσιου προγραµµατισµού. Τα µέλη Δ.Ε.Π. έχουν δικαίωµα
να ζητήσουν την προκήρυξη της θέσης τους στην αµέσως επό-
µενη βαθµίδα µετά τη συµπλήρωση τριών (3) ετών παραµονής
στη θέση της βαθµίδας που κατέχουν. 

2. Εκλογή και εξέλιξη Επίκουρων Καθηγητών:
α. Οι Επίκουροι Καθηγητές εκλέγονται µε τριετή θητεία. Με τη

συµπλήρωση τριών (3) ετών παραµονής στη βαθµίδα αυτή και
εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2) µηνών από την ηµερο-
µηνία συµπλήρωσης της τριετίας, οι Επίκουροι Καθηγητές έχουν
δικαίωµα να υποβάλουν αίτηση για µονιµοποίηση στη θέση της
βαθµίδας που κατέχουν. Σε αντίθετη περίπτωση λήγει αυτοδι-
καίως η θητεία τους.

β. Αν η κρίση για µονιµοποίηση είναι θετική, οι Επίκουροι Κα-
θηγητές µονιµοποιούνται στη θέση που κατέχουν.

γ. Αν η κρίση για µονιµοποίηση είναι αρνητική, λήγει η θητεία
τους.
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δ. Η κρίση για µονιµοποίηση βασίζεται κυρίως στο συνολικό
διδακτικό και ερευνητικό έργο των κρινοµένων, αφού ληφθεί
υπόψη και το διοικητικό τους έργο.

ε. Μετά τη µονιµοποίησή τους, οι Επίκουροι Καθηγητές έχουν
το δικαίωµα να ζητήσουν την προκήρυξη της θέσης τους στη
βαθµίδα του Αναπληρωτή Καθηγητή µέχρι δύο (2) φορές, που
απέχουν τουλάχιστον τρία (3) έτη µεταξύ τους.

3. Οι Αναπληρωτές Καθηγητές, µετά τη συµπλήρωση τριών (3)
ετών στη συγκεκριµένη βαθµίδα, έχουν το δικαίωµα να ζητήσουν
την προκήρυξη της θέσης τους στη βαθµίδα του Καθηγητή µέχρι
δύο (2) φορές, που απέχουν τουλάχιστον τρία (3) έτη µεταξύ
τους.

4. Το χρονικό διάστηµα της τριετίας για τη δεύτερη κρίση εξέ-
λιξης των Επίκουρων Καθηγητών και Αναπληρωτών Καθηγητών
υπολογίζεται από την υποβολή της αίτησης υποψηφιότητας για
την πρώτη κρίση.

5. Η οργάνωση, παρακολούθηση και δηµοσιοποίηση των δια-
δικασιών εκλογής και εξέλιξης των µελών Διδακτικού Ερευνητι-
κού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) της Σ.Α.Ε.Α., καθώς και η υποβολή
υποψηφιοτήτων διενεργούνται υποχρεωτικά µέσω του ηλεκτρο-
νικού συστήµατος ολοκληρωµένης διαχείρισης «ΑΠΕΛΛΑ» του
Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων, το οποίο υλοποιείται
από την ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου µε την επω-
νυµία «Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών Τεχνολογίας και Έρευνας Α.Ε.»
(Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.) που εποπτεύεται από το Υπουργείο Ψηφιακής
Διακυβέρνησης.

Άρθρο 36
Εκλεκτορικό Σώµα µελών Δ.Ε.Π.

1. Αρµόδιο όργανο για την κρίση εκλογής ή εξέλιξης των
µελών Δ.Ε.Π. και για την κρίση µονιµοποίησης των Επίκουρων
Καθηγητών είναι το Εκλεκτορικό Σώµα.  

2. Το Εκλεκτορικό Σώµα συγκροτείται µε πλήρως αιτιολογη-
µένη, ως προς το γνωστικό αντικείµενο των µελών του, απόφαση
της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης, εντός αποκλειστικής προθεσµίας
δέκα (10) ηµερών από την ηµεροµηνία λήξης της προθεσµίας
υποβολής υποψηφιοτήτων. 

3. Το Εκλεκτορικό Σώµα αποτελείται από πέντε (5) καθηγητές
µε τους αναπληρωµατικούς τους, οι οποίοι ανήκουν στην
Σ.Α.Ε.Α. και έξι (6) καθηγητές µε τους αναπληρωµατικούς τους
που προέρχονται από Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής, ή αναγνωρισµένα
Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής ή Ερευνητές της ηµεδαπής ή της αλλοδα-
πής, του ίδιου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε εκείνο της
προς πλήρωση θέσης.

4. Στην περίπτωση µη ύπαρξης ικανού αριθµού εκλεκτόρων
που προέρχονται από τη Σ.Α.Ε.Α. και έπειτα από πλήρως αιτιο-
λογηµένη απόφαση της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης ως προς το
κριτήριο της συνάφειας του γνωστικού αντικειµένου σύµφωνα
µε την παρ. 3, η συµπλήρωση του Εκλεκτορικού Σώµατος πραγ-
µατοποιείται από καθηγητές, µε ίδιο ή συναφές γνωστικό αντι-
κείµενο που προέρχονται από Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής ή
αναγνωρισµένα Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής ή ερευνητές της ηµεδαπής
ή της αλλοδαπής, χωρίς να τηρείται η προβλεπόµενη στην παρ.
3 αριθµητική αναλογία.

5. Αν ο αριθµός των προτεινοµένων καθηγητών µε κριτήριο
το ίδιο ή συναφές γνωστικό αντικείµενο είναι µεγαλύτερος του
αριθµού που απαιτείται για τη συµπλήρωση του εκλεκτορικού
σώµατος, διενεργείται κλήρωση για τις ως άνω κατηγορίες από
την Ακαδηµαϊκή Συνέλευση της Σ.Α.Ε.Α. µε ευθύνη του Κοσµή-
τορα.

6. Δεν επιτρέπεται να µετέχει σε Εκλεκτορικό Σώµα καθηγη-
τής, ο οποίος είναι σύζυγος ή συµβίος του άρθρου 1 του ν.
4356/2015 (Α’ 181) ή συνδέεται µε συγγένεια έως και τετάρτου
βαθµού εξ αίµατος ή αγχιστείας µε υποψήφιο.

7. Κατά τη διαδικασία συγκρότησης του Εκλεκτορικού Σώµα-
τος, στον συνολικό αριθµό των εκλεκτόρων δεν υπολογίζονται
όσοι απουσιάζουν λόγω νόµιµης άδειας ή για λόγους ανωτέρας
βίας που πιστοποιεί η Ακαδηµαϊκή Συνέλευση της Σ.Α.Ε.Α. µε
πλήρως αιτιολογηµένη απόφασή της. Σε περίπτωση επίκλησης
λόγου ασθενείας, απαιτείται βεβαίωση από δηµόσιο νοσοκοµείο.

Μετά τη συγκρότηση του Εκλεκτορικού Σώµατος, η σύνθεσή του
δεν µεταβάλλεται παρά µόνο εάν µέλος του παραιτηθεί, εκλείψει
ή βρεθεί σε νόµιµη άδεια. Στις περιπτώσεις αυτές, το µέλος της
Σ.Α.Ε.Α. ή το εξωτερικό µέλος αναπληρώνεται από το πρώτο
κατά σειρά µη κωλυόµενο αναπληρωµατικό µέλος του αντίστοι-
χου καταλόγου αναπληρωµατικών µελών που ορίστηκε κατά τη
συγκρότηση του Εκλεκτορικού Σώµατος.

Άρθρο 37
Διαδικασία εκλογής και εξέλιξης µελών Δ.Ε.Π.

1. Ο Κοσµήτορας της Σ.Α.Ε.Α. συγκαλεί το εκλεκτορικό σώµα
για την πρώτη συνεδρίασή του εντός δέκα (10) ηµερών από τη
συγκρότησή του, προκειµένου να ορισθεί τριµελής εισηγητική
επιτροπή. 

2. Η τριµελής εισηγητική επιτροπή αποτελείται από τακτικά
µέλη του Εκλεκτορικού Σώµατος, που έχουν ίδιο γνωστικό αντι-
κείµενο µε τη θέση που προκηρύχθηκε. Από αυτά, ένας (1) εκλέ-
κτορας ανήκει στη Σ.Α.Ε.Α. και δύο (2) ανήκουν σε Α.Ε.Ι. της
ηµεδαπής ή αναγνωρισµένα Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής, ή είναι Ερευ-
νητές της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής.

3. Η τριµελής εισηγητική επιτροπή οφείλει, µέσα σε αποκλει-
στική προθεσµία σαράντα (40) ηµερών από τη συγκρότησή της
και όχι νωρίτερα από είκοσι (20) ηµέρες, να καταθέσει εισηγητική
έκθεση, η οποία: 

α) αναλύει και αξιολογεί το έργο και την προσωπικότητα κάθε
υποψηφίου, εκφέροντας κρίση για την προσφορά του στην πρό-
οδο της επιστήµης, 

β) διατυπώνει την άποψή της εάν οι υποψήφιοι ανταποκρίνον-
ται στα προσόντα που απαιτούνται από τον νόµο και ειδικότερα
ως προς τη συνάφεια του γνωστικού αντικειµένου της προς πλή-
ρωση θέσης µε το γνωστικό αντικείµενο της διδακτορικής δια-
τριβής, καθώς και τη συνάφεια του επιστηµονικού, διδακτικού,
κλινικού ή καλλιτεχνικού έργου των υποψηφίων µε το γνωστικό
αντικείµενο της προς πλήρωση θέσης, 

γ) εάν κρίνονται περισσότεροι του ενός υποψήφιοι, προβαίνει
στη συγκριτική και αξιολογική κατάταξή τους. 

4. Η επιτροπή, για να παράσχει ακριβή εικόνα του κάθε υπο-
ψηφίου, οφείλει να αναλύσει και να κρίνει τα έργα του, την επι-
στηµονική του δράση και τα λοιπά ουσιαστικά του προσόντα. Για
την υποβοήθηση του έργου της, η επιτροπή δύναται να ζητά συ-
στατικές επιστολές από καθηγητές αναγνωρισµένου Α.Ε.Ι. της
αλλοδαπής ή Ερευνητές της αλλοδαπής, του ίδιου ή συναφούς
γνωστικού αντικειµένου µε εκείνο της προς πλήρωση θέσης. 

5. Η εισηγητική έκθεση κοινοποιείται αµέσως µετά την κατά-
θεσή της στα µέλη του Εκλεκτορικού Σώµατος και τους υποψη-
φίους µε ευθύνη του Κοσµήτορα.

6. Εάν µέλος της τριµελούς εισηγητικής επιτροπής παραιτηθεί
ή εκλείψει ή διαπιστωθεί αδυναµία σύνταξης εισηγητικής έκθε-
σης, τα µέλη της τριµελούς επιτροπής δύνανται να υποβάλουν
εντός της ίδιας προθεσµίας υποµνήµατα, τα οποία σε καµία πε-
ρίπτωση δεν επέχουν θέση εισηγητικής έκθεσης.

7. Εντός αποκλειστικής προθεσµίας είκοσι (20) ηµερών από
την υποβολή της εισηγητικής έκθεσης, συγκαλείται, ενώπιον της
Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης, το Εκλεκτορικό Σώµα για τη διενέρ-
γεια της εκλογής. Αν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία κατάθεσης
της εισηγητικής έκθεσης, ο Κοσµήτορας του Τµήµατος υποχρε-
ούται να συγκαλέσει το Εκλεκτορικό Σώµα εντός προθεσµίας δε-
καπέντε (15) ηµερών από την παρέλευση της προθεσµίας, για να
προβεί σε κρίση µε βάση τους υποβληθέντες φακέλους των υπο-
ψηφίων.

8. Ο Κοσµήτορας συντάσσει και γνωστοποιεί στα µέλη του
Εκλεκτορικού Σώµατος και της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης, καθώς
και στους υποψηφίους τη σχετική ηµερήσια διάταξη, οκτώ (8)
τουλάχιστον ηµέρες πριν από την ηµέρα της συνεδρίασης για τη
διενέργεια της εκλογής ή µονιµοποίησης.

9. Το Εκλεκτορικό Σώµα βρίσκεται σε απαρτία όταν είναι πα-
ρόντα το ήµισυ πλέον ενός του αριθµού των µελών του Εκλεκτο-
ρικού Σώµατος. Στην περίπτωση µη ύπαρξης απαρτίας, η
συνεδρίαση επαναλαµβάνεται εντός αποκλειστικής προθεσµίας
µίας (1) εβδοµάδας µε τη συµµετοχή του ενός τρίτου (1/3) του
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αριθµού των µελών του Εκλεκτορικού Σώµατος.
10. Το Εκλεκτορικό Σώµα συνεδριάζει νοµίµως ακόµα και αν η

Ακαδηµαϊκή Συνέλευση της Σ.Α.Ε.Α. δεν βρίσκεται σε απαρτία.
Η µη νόµιµη ή εκπρόθεσµη κλήση στη συνεδρίαση των µελών
της Ακαδηµαϊκής Συνέλευσης δεν αποτελεί λόγο ακύρωσης της
διαδικασίας της εκλογής.

11. Οι υποψήφιοι δικαιούνται να υποβάλουν σχετικό υπόµνηµα
τουλάχιστον πέντε (5) ηµέρες πριν από τη συνεδρίαση του Εκλε-
κτορικού Σώµατος, το οποίο κοινοποιείται άµεσα στα µέλη του.

12. Εάν παρέλθουν άπρακτες, µε ευθύνη του Κοσµήτορα, οι
προθεσµίες του παρόντος, το Εκλεκτορικό Σώµα συγκαλείται
υποχρεωτικά από τον αρµόδιο Διευθυντή Τοµέα της θέσης που
προκηρύχθηκε, µέσα σε δέκα (10) ηµέρες από την καταληκτική
ηµεροµηνία κατά την οποία ο Κοσµήτορας όφειλε να συγκαλέσει
το Εκλεκτορικό Σώµα. Στην περίπτωση αυτή, κατά τη συνεδρίαση
του Εκλεκτορικού Σώµατος προεδρεύει ο αρµόδιος Διευθυντής
Τοµέα, χωρίς δικαίωµα ψήφου, διενεργεί δε όλες τις πράξεις που
έχουν ανατεθεί µε τις διατάξεις του παρόντος στον Κοσµήτορα
και αφορούν στις διαδικασίες εκλογής, εξέλιξης ή µονιµοποί-
ησης των µελών Δ.Ε.Π..

13. Οι συνεδριάσεις των µελών του Εκλεκτορικού Σώµατος δύ-
νανται να πραγµατοποιούνται µέσω τηλεδιάσκεψης, µε διασφά-
λιση της εµπιστευτικότητας της συνεδρίασης, της πιστοποίησης
της ταυτότητας του µέλους του Εκλεκτορικού Σώµατος, της
ασφάλειας της ηλεκτρονικής διακίνησης φωνής, δεδοµένων και
εικόνας, καθώς και της ακεραιότητας της διακινούµενης πληρο-
φορίας. Εάν η συνεδρίαση πραγµατοποιείται µέσω τηλεδιάσκε-
ψης, γίνεται υποχρεωτικά σχετική αναφορά στα πρακτικά της
συνεδρίασης.

14. Στην αρχή της συνεδρίασης, οι υποψήφιοι µπορούν να
αναπτύξουν προφορικά τις απόψεις τους για το περιεχόµενο της
εισηγητικής έκθεσης, καθώς και να απαντήσουν στις ερωτήσεις
των µελών του Εκλεκτορικού Σώµατος και εν συνεχεία αποχω-
ρούν. Οι εκλέκτορες αιτιολογούν ειδικά την ψήφο τους. Κατά τη
διαδικασία της ψηφοφορίας η άρνηση ψήφου ή η λευκή ψήφος
θεωρούνται ψήφοι αρνητικού περιεχοµένου.

15. Ειδικότερα, η διαδικασία εκλογής, εξέλιξης ή µονιµοποί-
ησης σε βαθµίδα Καθηγητή καθορίζεται ως εξής:

α. Εάν στη διαδικασία εκλογής ή εξέλιξης µετέχει µόνο ένας
(1) υποψήφιος, η εκλογή του υποψηφίου πραγµατοποιείται µόνο
εάν συγκεντρώσει τουλάχιστον έξι (6) θετικές ψήφους, άλλως η
διαδικασία κηρύσσεται άγονη. 

β. Αν υπάρχουν περισσότεροι υποψήφιοι και κανένας υποψή-
φιος δεν συγκεντρώσει τουλάχιστον έξι (6) θετικές ψήφους, η
ψηφοφορία επαναλαµβάνεται κατά την ίδια συνεδρίαση µεταξύ
των δύο (2) επικρατέστερων. Αν υπάρχει ισοψηφία µεταξύ πε-
ρισσοτέρων των δύο (2) υποψηφίων, στη δεύτερη ψηφοφορία
συµµετέχουν όλοι όσοι ισοψήφησαν. Αν και στη δεύτερη ψηφο-
φορία κανείς εκ των υποψηφίων δεν συγκεντρώσει τουλάχιστον
έξι (6) θετικές ψήφους, η διαδικασία κηρύσσεται άγονη.

Άρθρο 38
Έλεγχος νοµιµότητας από τον Διοικητή 
και τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη

1. Ο Κοσµήτορας, εντός αποκλειστικής προθεσµίας τριάντα
(30) ηµερών από την ολοκλήρωση της διαδικασίας εκλογής, δια-
βιβάζει το πρακτικό του Εκλεκτορικού Σώµατος, µαζί µε όλα τα
σχετικά έγγραφα, για την εκλογή, εξέλιξη ή µονιµοποίηση µέ-
λους Δ.Ε.Π. στον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α. για τον έλεγχο νοµιµότη-
τας της διαδικασίας. Ο έλεγχος νοµιµότητας από τον Διοικητή
της Σ.Α.Ε.Α. ολοκληρώνεται εντός τριάντα (30) ηµερών από την
λήψη του πρακτικού και των σχετικών εγγράφων.

2. Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη ελέγχει τη νοµιµότητα
οποιασδήποτε πράξης εκλογής ή εξέλιξης ή αναποµπής φακέ-
λου, είτε αυτεπαγγέλτως είτε ύστερα από προσφυγή που υπο-
βάλλεται ενώπιόν του από οποιονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον.
Η προσφυγή ασκείται, εφόσον έχει εκδοθεί απόφαση του Διοι-
κητή της Σ.Α.Ε.Α. για την εκλογή, µονιµοποίηση ή την εξέλιξη,
εντός εξήντα (60) ηµερών από τη δηµοσίευση της στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως ή από την κοινοποίησή της ή αφότου

έλαβε γνώση αυτής, για τον έλεγχο νοµιµότητας της προσβαλ-
λόµενης πράξης. Αν η εκλογή αποβεί άγονη, η προσφυγή ασκεί-
ται εντός δύο (2) µηνών από την έκδοση της σχετικής
διαπιστωτικής πράξης από τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α.. Σε περί-
πτωση αναποµπής η προσφυγή µπορεί να ασκηθεί εντός δύο (2)
µηνών από την έκδοση της σχετικής απόφασης του Διοικητή της
Σ.Α.Ε.Α.. 

3. Με τον έλεγχο νοµιµότητας ελέγχονται και πληµµέλειες της
αιτιολογίας ως προς την αξιολόγηση των προσόντων των υπο-
ψηφίων. Μετά τον έλεγχο αυτό και εφόσον ο φάκελος της επι-
λογής δεν αναπεµφθεί στον Κοσµήτορα της Σ.Α.Ε.Α. για
επανάληψη της διαδικασίας, η πράξη διορισµού δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

4. Ο έλεγχος νοµιµότητας από τον Υπουργό ολοκληρώνεται
µέσα σε αποκλειστική προθεσµία δύο (2) µηνών από την περιέ-
λευση του φακέλου στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη.

Άρθρο 39
Διορισµός

1. Ο διορισµός και η µονιµοποίηση των µελών Δ.Ε.Π. γίνονται
µε απόφαση του Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α., που δηµοσιεύεται στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, η οποία εκδίδεται µέσα σε δύο (2)
µήνες από τη διαβίβαση του σχετικού φακέλου και ύστερα από
έλεγχο της νοµιµότητας της εκλογής ή της εξέλιξης. Η εργα-
σιακή σχέση των µελών Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. λύεται, ανεξαρτήτως
λόγου, µε απόφαση του Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α..

2. Όσοι διορίζονται ή εξελίσσονται οφείλουν, µέσα σε τρεις (3)
µήνες από την κοινοποίηση της σχετικής απόφασης του Διοικητή
της Σ.Α.Ε.Α., να αναλάβουν τα καθήκοντα τους. Με απόφαση του
Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α. είναι δυνατή η παράταση της προθεσµίας
ανάληψης καθηκόντων για έξι (6) ακόµα µήνες, εφόσον ο συγ-
κεκριµένος καθηγητής κατοικεί µόνιµα στην αλλοδαπή κατά την
ηµεροµηνία διορισµού του. 

3. Εάν παρέλθει άπρακτη η προθεσµία για την ανάληψη καθη-
κόντων, θεωρείται ότι οι ανωτέρω δεν έχουν αποδεχθεί τον διο-
ρισµό τους, οπότε και ανακαλείται η σχετική πράξη.

Άρθρο 40
Έργο των µελών Δ.Ε.Π.

1. Τα µέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. παρέχουν διδακτικό, ερευνητικό
επιστηµονικό και διοικητικό έργο.

2. Το διδακτικό έργο περιλαµβάνει κυρίως:
α. Διδασκαλία προπτυxιακών και µεταπτυxιακών µαθηµάτων.
β. Οργάνωση, επίβλεψη και λειτουργία εργαστηρίων, εργαστη-

ριακών πρακτικών ασκήσεων και εργασιών.
γ. Συµµετοχή σε φροντιστηριακά µαθήµατα και σεµινάρια.
δ. Συγγραφή εκπαιδευτικών βοηθηµάτων.
ε. Συνεργασία µε προπτυxιακούς και µεταπτυxιακούς σπουδα-

στές.
στ. Διεξαγωγή εξετάσεων και αξιολόγηση φoιτητών, καθώς και

εποπτικά καθήκοντα στην εξεταστική διαδικασία.
3. Το ερευνητικό επιστηµονικό έργο περιλαµβάνει κυρίως:
α. Βασική ή εφαρµοσµένη έρευνα.
β. Καθοδήγηση των σπουδαστών κατά την εκπόνηση των δι-

πλωµατικών εργασιών.
γ. Συµµετοχή σε συνέδρια και ερευνητικά σεµινάρια.
4. Το διοικητικό έργο περιλαµβάνει κυρίως:
α. Συµµετοχή στα όργανα διοίκησης της Σ.Α.Ε.Α..
β. Συµµετοχή σε επιτροπές και συµβούλια της Σ.Α.Ε.Α..
γ. Κατοχή θέσης Διευθυντή Τοµέα και Κοσµήτορα της Σ.Α.Ε.Α..
δ. Συµµετοχή σε εκλεκτορικά σώµατα και εισηγητικές επιτρο-

πές.

Άρθρο 41
Υποχρεώσεις και δικαιώµατα µελών Δ.Ε.Π.

1. Τα µέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. υποχρεούνται:
α. Να εγκαθίστανται και να διαµένουν στην Περιφέρεια όπου

εδρεύει η Σ.Α.Ε.Α.,
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β. να παραδίδουν προπτυχιακά και µεταπτυχιακά µαθήµατα,
καθώς και να διδάσκουν σε φροντιστήρια ή σεµινάρια, σε εργα-
στήρια, πρακτικές ασκήσεις, που εντάσσονται στο Πρόγραµµα
Σπουδών της Σ.Α.Ε.Α. κατ’ ελάχιστο όριο έξι (6) ώρες εβδοµαδι-
αίως,

γ. να τηρούν το ωράριο του εκπαιδευτικού προγράµµατος, να
παρευρίσκονται στους χώρους της Σ.Α.Ε.Α. δεκατέσσερις ώρες
(14) εβδοµαδιαίως κατ’ ελάχιστο όριο, πέραν των έξι (6) ωρών
διδασκαλίας,

δ. να παρέχουν κάθε µορφής διδακτικό, ερευνητικό επιστηµο-
νικό, καθώς και διοικητικό έργο, το οποίο προκύπτει από τη συµ-
µετοχή τους στα διοικητικά όργανα της Σ.Α.Ε.Α..

2. Οι ώρες διδασκαλίας και παρουσίας των µελών Δ.Ε.Π.
στους χώρους της Σ.Α.Ε.Α. δεν µπορεί να πραγµατοποιούνται σε
λιγότερο από τρεις (3) ηµέρες εβδοµαδιαίως. Ο έλεγχος γίνεται
από τον Διευθυντή του οικείου Τοµέα της Σ.Α.Ε.Α..

3. Ο Κοσµήτορας µπορεί να απαλλάσσεται µερικώς ή ολικώς
από τα διδακτικά του καθήκοντα µε απόφαση του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου. 

4. Όποιος κατέχει θέση Διευθυντή Τοµέα µπορεί να έχει µει-
ωµένη διδακτική απασχόληση, µε απόφαση του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου, όχι όµως µικρότερη από δύο (2) ώρες διδασκαλίας
την εβδοµάδα. 

5. Στα µέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. επιτρέπεται:
α. να αµείβονται για κάθε είδους έργο που εκτελούν από χρη-

µατοδοτούµενα ερευνητικά προγράµµατα ή από Ερευνητικά Ιν-
στιτούτα ή Κέντρα υπό την εποπτεία του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη ή άλλων Υπουργείων, 

β. να απασχολούνται πέραν του ωραρίου εργασίας τους εκτός
της Σ.Α.Ε.Α., χωρίς αµοιβή,

γ. να ασκούν ελεύθερο επάγγελµα,
δ. να αµείβονται από δικαιώµατα διανοητικής ιδιοκτησίας,
ε. να διδάσκουν σε Σχολές της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, σε δη-

µόσιες σχολές, σε δηµόσια Ινστιτούτα Επαγγελµατικής Κατάρ-
τισης και Κέντρα Επαγγελµατικής Κατάρτισης,

στ. να τοποθετούνται επ’ αµοιβή και µε αποζηµίωση κατ’ απο-
κοπήν, σε θέσεις Προέδρου, Αντιπροέδρου, Διοικητή, Υποδιοι-
κητή και των αναπληρωτών τους σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
και ιδιωτικού δικαίου που υπάγονται στο δηµόσιο τοµέα της περ.
α) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), τράπεζες,
οργανισµούς, δηµόσιες επιχειρήσεις, επιχειρήσεις κοινής ωφέ-
λειας και κερδοσκοπικά ιδρύµατα,

ζ. να συµµετέχουν ως έµµισθα µέλη σε δύο (2) κατ’ ανώτατο
όριο επιτροπές και Διοικητικά Συµβούλια του δηµόσιου και ιδιω-
τικού τοµέα, στις οποίες προβλέπεται υποχρεωτικά από τον νόµο
η συµµετοχή τους, καθώς και ως µέλη του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου της Βουλής, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στον Κανονισµό
της Βουλής, καθώς και ως µέλη σε οµάδες εργασίας του δηµό-
σιου τοµέα και των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών, εξαιρουµέ-
νων των Προέδρων τους.

Άρθρο 42
Άδειες µελών Δ.Ε.Π.

1. Ο Διοικητής της Σ.Α.Ε.Α. χορηγεί στα µέλη Δ.Ε.Π. τις άδειες
που προβλέπονται στα άρθρα 52 έως 55 του Κώδικα Κατάστα-
σης Δηµοσίων Πολιτικών Διοικητικών Υπαλλήλων και Υπαλλήλων
Ν.Π.Δ.Δ. (ν. 3528/2007, Α’ 26). 

2. Με απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου χορηγούνται
άδειες ως εξής:

α. Κάθε µέλος Δ.Ε.Π. δικαιούται εκπαιδευτική άδεια µε πλήρεις
αποδοχές µέχρι δώδεκα (12) µήνες, µετά τη συµπλήρωση έξι (6)
χρόνων υπηρεσίας στη Σ.Α.Ε.Α. ή µέχρι έξι (6) µήνες, µετά τη
συµπλήρωση τριών (3) χρόνων υπηρεσίας. Η εκπαιδευτική άδεια
δεν χρειάζεται έγκριση όταν περιορίζεται στο διάστηµα των θε-
ρινών ή άλλων διακοπών.

β. Μέλη Δ.Ε.Π. που έχουν συµπληρώσει τριετή υπηρεσία στη
Σ.Α.Ε.Α., δικαιούνται άδεια απουσίας στην Ελλάδα ή στο εξωτε-
ρικό για διδακτικούς ή ερευνητικούς λόγους, συναφείς µε το
γνωστικό αντικείµενο του Τοµέα. Η άδεια αυτή δεν µπορεί να
διαρκεί περισσότερο από τρεις (3) µήνες για κάθε τρία (3) χρόνια

συνολικής υπηρεσίας στη Σ.Α.Ε.Α., χορηγείται δε µε απλές απο-
δοχές για τον ένα µήνα και χωρίς αποδοχές για τους άλλους δύο.

γ. Μέλη Δ.Ε.Π. που καλούνται να διδάξουν ως επισκέπτες κα-
θηγητές σε Πανεπιστήµιο του εξωτερικού, δικαιούνται να λάβουν
κανονική άδεια χωρίς αποδοχές διάρκειας µέχρι έξι (6) µήνες
µετά τη συµπλήρωση τριών (3) χρόνων υπηρεσίας στη Σ.Α.Ε.Α.
ή από τη χορήγηση της προηγούµενης όµοιας άδειας. Η άδεια
αυτή δεν ταυτίζεται µε την εκπαιδευτική άδεια της περ. α’.

δ. Μέλος Δ.Ε.Π. µπορεί να λάβει άδεια µε αποδοχές µέχρι δύο
(2) µήνες για συµµετοχή σε επιστηµονικά συνέδρια, σεµινάρια,
διαπανεπιστηµιακές ανταλλαγές, ύστερα από αίτηση του ενδια-
φεροµένου, στην οποία προτείνεται ο αντικαταστάτης του στο
διδακτικό έργο.

ε. Ύστερα από αιτιολογηµένη αίτηση των ενδιαφεροµένων και
εισήγηση του Κοσµήτορα είναι δυνατόν να χορηγείται άδεια µε
αποδοχές µέχρι δύο (2) εβδοµάδες ανά εξάµηνο σε µέλη Δ.Ε.Π.
για τη συµµετοχή τους σε επιστηµονικά συνέδρια ή βραχύχρονη
διδασκαλία σε Πανεπιστήµια του εξωτερικού ή για τη συµµετοχή
τους σε πρόγραµµα ανταλλαγών µεταξύ Πανεπιστηµίων του εξω-
τερικού.

3. Οι άδειες της παρ. 2 χορηγούνται µετά από αίτηση του εν-
διαφεροµένου προς το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο, που συνοδεύε-
ται από το πρόγραµµα επιστηµονικής δραστηριότητας, κατόπιν
στάθµισης των υπηρεσιακών αναγκών και δυνατοτήτων ως προς
τη χρονική διάρκεια, τις αποδοχές και τις αποζηµιώσεις. Τροπο-
ποίηση του προγράµµατος µπορεί να γίνει από τον αδειούχο
µόνο µετά από άδεια του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου. Με αιτιο-
λογηµένη απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου καθορίζεται
ο τρόπος αναπλήρωσης των ωρών διδασκαλίας.

4. Ειδικώς τις άδειες των περ. β’ και δ’ της παρ. 2, όταν αφο-
ρούν απουσία στο εξωτερικό, τις χορηγεί το αρµόδιο όργανο του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη ή όργανο που εξουσιοδο-
τείται από αυτόν ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου που
συνοδεύεται από το πρόγραµµα επιστηµονικής δραστηριότητας,
κατόπιν στάθµισης των υπηρεσιακών αναγκών και δυνατοτήτων
ως προς τη χρονική διάρκεια, τις αποδοχές και τις αποζηµιώσεις.

5. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις είναι δυνατή η χορήγηση άδειας
µε αποδοχές δέκα (10) εργάσιµων ηµερών από τον Διοικητή της
Σ.Α.Ε.Α. και µέχρι είκοσι (20) εργάσιµες ηµέρες από το Εκπαι-
δευτικό Συµβούλιο σε µέλος Δ.Ε.Π. για προσωπικούς λόγους,
ύστερα από αίτηση του ενδιαφεροµένου.

6. Επιτρέπεται στα µέλη Δ.Ε.Π. να απουσιάζουν κατά τη διάρ-
κεια της διακοπής των µαθηµάτων, αφού ενηµερώσουν σχετικά
τον Κοσµήτορα και τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α..

7. Σε µέλος Δ.Ε.Π. που καλείται από το Δηµόσιο, τους Οργα-
νισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης και τα νοµικά πρόσωπα του δη-
µόσιου τοµέα να προσφέρει τις υπηρεσίες του µε πλήρη
απασχόληση, χορηγείται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη άδεια απουσίας από τα
διδακτικά και ερευνητικά του καθήκοντα.

8. Το µέλος Δ.Ε.Π. που συµµετέχει σε συλλογικό όργανο της
Σ.Α.Ε.Α. και απουσιάζει χωρίς άδεια του προεδρεύοντος από δύο
(2) συνεχείς συνεδριάσεις ή τρεις (3) µη συνεχόµενες µέσα στο
ίδιο εξάµηνο καλείται από τον προεδρεύοντα να δικαιολογήσει
τις απουσίες του και εφόσον οι λόγοι δεν κριθούν επαρκείς από
τον προεδρεύοντα, κινούνται οι πειθαρχικές διαδικασίες κατά το
άρθρο 48.

9. Υπηρεσία µέλους Δ.Ε.Π. σε δηµόσια θέση µε πλήρη απα-
σχόληση θεωρείται ως πραγµατική υπηρεσία ως προς τη µισθο-
λογική κατάσταση και τη συνταξιοδότησή του.

10. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη µπο-
ρεί να χορηγηθεί άδεια σε µέλος του Δ.Ε.Π. για µερική παροχή
υπηρεσιών ή για εκπλήρωση υποχρεώσεων ως αιρετού µέλους
διοίκησης αναγνωρισµένου επιστηµονικού φορέα για ορισµένο
αριθµό ηµερών κατά εβδοµάδα, που δεν µπορούν να υπερβαί-
νουν τις τρεις (3).

11. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη χορη-
γείται άδεια απουσίας από τα διδακτικά και ερευνητικά τους κα-
θήκοντα σε µέλη Δ.Ε.Π. που προσφέρουν τις υπηρεσίες τους
συµµετέχοντας µε πλήρη απασχόληση σε διεθνείς οργανισµούς.
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Άρθρο 43
Αναστολή καθηκόντων µελών Δ.Ε.Π.

1. Τα µέλη Διδακτικού Ερευνητικού Προσωπικού (Δ.Ε.Π.) τί-
θενται σε καθεστώς αναστολής καθηκόντων, εάν αναλάβουν κα-
θήκοντα:

α) µέλους της Κυβέρνησης ή υφυπουργού,
β) βουλευτή ή ευρωβουλευτή,
γ) περιφερειάρχη, αντιπεριφερειάρχη ή δηµάρχου,
δ) γενικού γραµµατέα του άρθρου 41 του ν. 4622/2019 (A’ 133)

και ειδικού γραµµατέα του άρθρου 42 του           ν. 4622/2019,
ε) γενικού ή ειδικού γραµµατέα ή συντονιστή αποκεντρωµένης

διοίκησης,
στ) επικεφαλής σε διεθνείς οργανισµούς,
ζ) προέδρου ή επικεφαλής Ανεξάρτητων Αρχών,
η) Επισκόπου ή Αρχιεπισκόπου της Ορθόδοξης Εκκλησίας,
θ) προέδρου, αντιπροέδρου, διοικητή, αναπληρωτή διοικητή,

υποδιοικητή, διευθύνοντα ή εντεταλµένου συµβούλου Νοµικών
Προσώπων Δηµοσίου Δικαίου (Ν.Π.Δ.Δ.) και ιδιωτικού δικαίου
(Ν.Π.Ι.Δ.) που υπάγονται στον δηµόσιο τοµέα της περ. α) της
παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’143) και των οποίων η
επιλογή ανήκει στην Κυβέρνηση, µε εξαίρεση τους φορείς που
υπάγονται στο πεδίο εφαρµογής του Κεφαλαίου Β’ του      ν.
3429/2005 (Α’ 314).

2. Το ανώτατο χρονικό διάστηµα αναστολής καθηκόντων δεν
δύναται να υπερβαίνει τα οκτώ (8) έτη συνολικά. Τα µέλη Δ.Ε.Π.,
κατά το χρονικό διάστηµα που τελούν σε καθεστώς αναστολής
καθηκόντων, δύνανται να παρέχουν διδακτικό, ερευνητικό και ερ-
γαστηριακό έργο προς την Σ.Α.Ε.Α..

3. Το ανώτατο χρονικό διάστηµα αναστολής καθηκόντων δεν
ισχύει για τα µέλη Δ.Ε.Π. που εκλέγονται βουλευτές ή ευρωβου-
λευτές, των οποίων το καθεστώς καθορίζεται σύµφωνα µε το
άρθρο 56 του Συντάγµατος, καθώς και για τα µέλη της Κυβέρ-
νησης και τους Υφυπουργούς, υπό την προϋπόθεση ότι έχουν
εκλεγεί βουλευτές.

4. Για τα µέλη Δ.Ε.Π. που παρέχουν αµισθί διδακτικό έργο κατ’
ελάχιστον έξι (6) ωρών εβδοµαδιαίως προς την Σ.Α.Ε.Α., ενώ βρί-
σκονται σε καθεστώς αναστολής καθηκόντων, το εν λόγω χρο-
νικό διάστηµα δεν προσµετράται για τη συµπλήρωση του
ανώτατου ορίου των οκτώ (8) ετών. Η διάρκεια του χρόνου ανα-
στολής των µελών Δ.Ε.Π. που τελούν σε αναστολή καθηκόντων
συνυπολογίζεται ως χρόνος παραµονής στη βαθµίδα για την εξέ-
λιξή τους, µόνο υπό την προϋπόθεση ότι εκτελούν αµισθί τα δι-
δακτικά και ερευνητικά τους καθήκοντα προς το Τµήµα όπου
υπηρετούν. 

5. Κατά τη διάρκεια του χρόνου αναστολής καθηκόντων, τα
µέλη Δ.Ε.Π. δεν λαµβάνουν αποδοχές από τη Σ.Α.Ε.Α. και υπο-
χρεούνται τα ίδια να καταβάλλουν τις ασφαλιστικές εισφορές
τους, αν δεν καταβάλλονται ήδη ασφαλιστικές εισφορές λόγω
της ανάληψης καθηκόντων σε άλλη θέση. 

6. Για την ένταξη σε καθεστώς αναστολής καθηκόντων απαι-
τείται η έκδοση διαπιστωτικής πράξης του Υπουργού Προστα-
σίας του Πολίτη. 

7. Κατ’ εξαίρεση µέλη Δ.Ε.Π. που διορίζονται σε θέσεις της
περ. θ) της παρ. 1 εξαιρούνται της υποχρεωτικής ένταξης σε κα-
θεστώς αναστολής καθηκόντων, αν δηλώσουν ότι παραιτούνται
από το δικαίωµα λήψης οποιασδήποτε αµοιβής, αποζηµίωσης ή
παροχής για τα καθήκοντα που αναλαµβάνουν στα νοµικά πρό-
σωπα ή τους φορείς αυτούς. 

8. Το παρόν εφαρµόζεται αναλόγως στα µέλη Ειδικού και Ερ-
γαστηριακού Διδακτικού Προσωπικού (Ε.Ε.ΔΙ.Π.), της Σ.Α.Ε.Α..

Άρθρο 44
Ασυµβίβαστα µελών Δ.Ε.Π.

1. Στα µέλη Δ.Ε.Π. απαγορεύεται:
α. Να απασχολούνται ως σύµβουλοι ή µε διοικητικό ή διδακτικό

έργο ή να συµµετέχουν µε οποιαδήποτε σχέση και χρονική διάρ-
κεια σε ιδιωτικό φορέα παροχής εκπαιδευτικών υπηρεσιών, που
δεν υπάγεται στους φορείς της Γενικής Κυβέρνησης σύµφωνα µε
την περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’143).

β. Να ιδρύουν ή να συµµετέχουν µε οποιαδήποτε σχέση ή ιδιό-
τητα σε επιχειρήσεις ή εταιρείες ή κοινοπραξίες ή κερδοσκοπικά
νοµικά πρόσωπα, στα οποία ανατίθεται η εκπόνηση µελετών ή
προγραµµάτων ή η εκτέλεση συγκεκριµένου έργου ή η προµή-
θεια υλικού ή η παροχή υπηρεσιών προς τη Σ.Α.Ε.Α..

γ. Να κατέχουν αµειβόµενη θέση ως µέλη σε περισσότερες
από δύο (2) επιτροπές ή διοικητικά συµβούλια του δηµόσιου ή
ιδιωτικού τοµέα.

δ. Να κατέχουν άλλη µόνιµη οργανική θέση στον ευρύτερο
δηµόσιο τοµέα. 

2. Αν υπάρχουν ενδείξεις παράβασης της παρ. 1, το Εκπαιδευ-
τικό Συµβούλιο της Σ.Α.Ε.Α., είτε αυτεπαγγέλτως είτε κατόπιν
σχετικής καταγγελίας, υποχρεούται µε αιτιολογηµένη απόφασή
του εντός προθεσµίας δύο (2) µηνών, να ενεργοποιήσει την πει-
θαρχική διαδικασία του άρθρου 48.

3. Η ιδιότητα του Κοσµήτορα είναι ασυµβίβαστη µε κάθε επαγ-
γελµατική απασχόληση εκτός της Σ.Α.Ε.Α., καθώς και µε την κα-
τοχή έµµισθης θέσης στον δηµόσιο ή τον ιδιωτικό τοµέα, εκτός
από την παροχή εκπαιδευτικού έργου σε Σχολές της Αστυνοµι-
κής Ακαδηµίας. Σε περίπτωση παράβασης, παραπέµπεται µέσω
του Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α. και του Υπουργού Προστασίας του Πο-
λίτη στο Πειθαρχικό Συµβούλιο για την ενεργοποίηση της πει-
θαρχικής διαδικασίας του άρθρου 48.

Άρθρο 45
Αποχώρηση µελών Δ.Ε.Π. λόγω 

συµπλήρωσης ορίου ηλικίας

1. Μέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. αποχωρούν αυτοδικαίως από τη
θέση τους µόλις λήξει το ακαδηµαϊκό έτος, µέσα στο οποίο συµ-
πληρώνουν το εξηκοστό έβδοµο (67ο) έτος της ηλικίας τους. Το
ακαδηµαϊκό έτος αρχίζει την πρώτη Σεπτεµβρίου και λήγει την
τριακοστή πρώτη Αυγούστου. 

2. Η συµπλήρωση του ορίου ηλικίας των µελών Δ.Ε.Π. της
Σ.Α.Ε.Α. αποδεικνύεται αποκλειστικά, βάσει των ακόλουθων στοι-
χείων:

α. από ληξιαρχική πράξη γέννησης, εφόσον αυτή έχει συνταx-
θεί µέσα σε ενενήντα (90) ηµέρες, από την ηµεροµηνία γέννησης
που αναφέρεται σε αυτή ή

β. από την πράξη εγγραφής στα µητρώα δήµων και κοινοτή-
των, εφόσον η πράξη αυτή έχει συνταχθεί µέσα σε ενενήντα (90)
ηµέρες από την ηµεροµηνία γέννησης που αναφέρεται σε αυτή.

3. Δικαστικές αποφάσεις ή διοικητικές πράξεις που διορθώ-
νουν την ηλικία ή την εγγραφή στο µητρώο δεν λαµβάνονται
υπόψη.

4. Η διαπιστωτική πράξη συµπλήρωσης του ορίου ηλικίας εκ-
δίδεται από τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α. µε αποκλειστική του ευ-
θύνη, εντός του πρώτου τριµήνου του ακαδηµαϊκού έτους που
προηγείται του έτους συµπλήρωσης του ορίου ηλικίας, επιδίδε-
ται στους ενδιαφερόµενους και γνωστοποιείται στον Τοµέα του
αποχωρούντος µέλους Δ.Ε.Π. και στο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο.

5. Η κάθε είδους λύση της εργασιακής σχέσης των µελών
Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. γίνεται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη.

6. Μέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α., που αποχωρούν λόγω συµπλήρω-
σης του ορίου ηλικίας, διατηρούν για ένα τρίµηνο την ιδιότητα
του µέλους συµβουλευτικής επιτροπής µεταπτυχιακών σπουδα-
στών και την ιδιότητα του επιβλέποντος καθηγητή, τις οποίες
έχουν πριν την αποχώρησή τους. Διατηρούν επίσης για ένα τρί-
µηνο τις θέσεις σε διοικητικά συµβούλια Ν.Π.Δ.Δ. στις οποίες
είχαν διορισθεί ως µέλη Δ.Ε.Π. πριν από την αποχώρησή τους
και συνεχίζουν να συµµετέχουν σε όσα ερευνητικά προγράµµατα
συµµετείχαν πριν από αυτήν.

Άρθρο 46
Παραίτηση µελών Δ.Ε.Π.

1. Το µέλος Δ.Ε.Π. µπορεί να παραιτηθεί εγγράφως. Αίρεση,
όρος ή προθεσµία, που τέθηκαν στο έγγραφο της παραίτησης,
θεωρούνται ότι δεν γράφτηκαν. Η παραίτηση γίνεται αποδεκτή
από τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α..
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2. Η αποδοχή της παραίτησης γίνεται µέσα σε έναν (1) µήνα
από την υποβολή της. Μέσα στην ίδια προθεσµία αυτός που υπέ-
βαλε την παραίτησή του έχει το δικαίωµα να την ανακαλέσει εγ-
γράφως, εφόσον η απόφαση αποδοχής δεν έχει ακόµη
δηµοσιευθεί.

3. Δεν είναι υποχρεωτική για τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α. η απο-
δοχή της παραίτησης, εάν κατά τον χρόνο υποβολής της παραί-
τησης είναι εκκρεµής σε βάρος του παραιτουµένου: α) ποινική
δίωξη για κακούργηµα ή για πληµµέληµα από αυτά που αναφέ-
ρονται στο άρθρο 48 ή β) πειθαρχική δίωξη.

4. Η λύση της υπηρεσιακής σχέσης επέρχεται από τον χρόνο
που κοινοποιείται σε αυτόν που παραιτήθηκε η απόφαση αποδο-
χής της παραίτησής του.

5. Θεωρείται ότι έγινε αποδεκτή η παραίτηση και λύεται αυ-
τοδικαίως η υπηρεσιακή σχέση ενενήντα (90) ηµέρες µετά την
υποβολή της, εφόσον µέχρι την ηµέρα αυτή δεν έχει δηµοσιευτεί
και κοινοποιηθεί η απόφαση αποδοχής της παραίτησης. Η πα-
ρούσα δεν εφαρµόζεται στην περίπτωση της παρ. 3.

Άρθρο 47
Παύση εξαιτίας νόσου η αναπηρίας

Τα µέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. παύονται αν, εξαιτίας νόσου ή
αναπηρίας, δεν µπορούν να επιτελέσουν τα καθήκοντά τους.
Ύστερα από σχετική γνωµάτευση της Ανώτατης Υγειονοµικής
Επιτροπής της Ελληνικής Αστυνοµίας, το Εκπαιδευτικό Συµβού-
λιο υποβάλλει αιτιολογηµένη εισήγηση προς το αρµόδιο όργανο
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη. Η παύση ενεργείται µε
απόφαση του Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α..

Άρθρο 48
Πειθαρχικές διατάξεις

1. Τα µέλη Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. παύονται εξαιτίας ποινικής κα-
ταδίκης ή σοβαρού πειθαρχικού παραπτώµατος, ύστερα από
απόφαση του Πειθαρχικού Συµβουλίου, σύµφωνα µε τη διαδικα-
σία του παρόντος.

2. Πειθαρχικά παραπτώµατα µελών Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. είναι:
(α) η παράβαση των υποχρεώσεών της παρ. 1 του άρθρου 41,
(β) η αδικαιολόγητη αποχή από την εκτέλεση των καθηκόντων

τους, συνεχώς ή διακεκοµµένα,
(γ) η επίδειξη διαγωγής που δεν αρµόζει στην αξιοπρέπεια

του διδακτικού προσωπικού της Σ.Α.Ε.Α.,
(δ) η ανακριβής ή µη πλήρης χρήση του καθηγητικού τίτλου

των µελών Δ.Ε.Π. της Σ.Α.Ε.Α. από τα ίδια τα µέλη Δ.Ε.Π. της
Σ.Α.Ε.Α.,

(ε) η υπαίτια απουσία µέλους Δ.Ε.Π. πάνω από τριάντα (30)
εργάσιµες ηµέρες κατά τη διάρκεια του διδακτικού έτους χωρίς
την άδεια του αρµοδίου οργάνου του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη,

(στ) η παράβαση των ασυµβιβάστων των παρ. 1 και 3 του άρ-
θρου 44,

(ζ) η δηµοσίευση, µετάδοση και µε κάθε τρόπο γνωστοποίηση
σε τρίτο ή στο κοινό απορρήτων πληροφοριών που αφορούν στη
Σ.Α.Ε.Α. ή την Ελληνική Αστυνοµία.

3. Στα µέλη Δ.Ε.Π. επιβάλλονται οι ακόλουθες πειθαρχικές ποι-
νές:

(α) έγγραφη επίπληξη,
(β) πρόστιµο, το οποίο δεν µπορεί να είναι κατώτερο του ενός

δεκάτου (1/10) ούτε ανώτερο ολόκληρου του µηνιαίου µισθού,
(γ) προσωρινή παύση διάρκειας ενός µηνός µέχρις ενός

έτους,
(δ) οριστική παύση.
Οι ανωτέρω πειθαρχικές ποινές επιβάλλονται ανάλογα µε τη

σοβαρότητα του παραπτώµατος. Είναι δυνατόν να επιβάλλονται
και σωρευτικά, πλην της ποινής της οριστικής παύσης. Η πειθαρ-
χική ποινή της οριστικής παύσης επιβάλλεται σε ιδιαιτέρως σο-
βαρές περιπτώσεις, όπως η παράβαση των περ. α’, β’, ε’, στ’ και
ζ’ της παρ. 2, ή εφόσον διαπιστώνεται έλλειψη συνείδησης των
βασικών υποχρεώσεων του µέλους Δ.Ε.Π. ή η τέλεση πράξεων
που πλήττουν σοβαρά το κύρος των καθηγητών. Οι ανωτέρω ποι-

νές επιβάλλονται µετά από προηγούµενη έγγραφη απολογία. Η
οριστική παύση ενεργείται µε προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη.

4. Η πειθαρχική δίωξη ασκείται, είτε αυτεπάγγελτα είτε κατόπιν
αναφοράς, µέσα σε χρονικό διάστηµα ενός (1) µηνός από της
γνώσεως της καταγγελλόµενης πράξης από τον Διοικητή ή τον
Κοσµήτορα της Σ.Α.Ε.Α.. Ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη
µπορεί να ασκήσει πειθαρχική δίωξη, µετά από γνώµη του Εκ-
παιδευτικού Συµβουλίου της Σ.Α.Ε.Α.. Η πειθαρχική ποινή επι-
βάλλεται από το Πειθαρχικό Συµβούλιο εντός αποκλειστικής
προθεσµίας έξι (6) µηνών από την παραποµπή της υπόθεσης στο
Πειθαρχικό Συµβούλιο. Η σύνθεση του Πειθαρχικού Συµβουλίου
ορίζεται πενταµελής και συγκροτείται από τα ακόλουθα µέλη:

α. Τον Πρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρατείας ως πρό-
εδρο,

β. τον Πρόεδρο του Αρείου Πάγου,
γ. τον Πρόεδρο του Ελεγκτικού Συνεδρίου,
δ. τον Αρχηγό της Ελληνικής Αστυνοµίας,
ε. Τον Διευθυντή των Πειθαρχικών Συµβουλίων Ελληνικής

Αστυνοµίας,
οι οποίοι, εάν ελλείπουν, απουσιάζουν ή κωλύονται, αναπλη-

ρώνονται από τους νόµιµους αναπληρωτές τους ή τους νόµιµα
εξουσιοδοτηµένους τους.

Χρέη γραµµατέα του Πειθαρχικού Συµβουλίου ασκεί ο Γραµ-
µατέας του Συµβουλίου της Επικρατείας ή ο νόµιµος αναπληρω-
τής του.

5. Η παράλειψη άσκησης πειθαρχικής δίωξης από τα αρµόδια
όργανα της Σ.Α.Ε.Α. αποτελεί πειθαρχικό παράπτωµα.

6. Η πειθαρχική δίωξη δεν αναστέλλεται από την άσκηση ποι-
νικής δίωξης, εκτός εάν το Πειθαρχικό Συµβούλιο αποφασίσει
διαφορετικά. Σε αυτήν την περίπτωση το Πειθαρχικό Συµβούλιο
µπορεί να αποφασίσει να απέχει ο εγκαλούµενος από την
άσκηση των καθηκόντων του. Το µέλος Δ.Ε.Π. υποχρεούται να
απέχει από την άσκηση των καθηκόντων του εάν εκδοθεί κατ’
αυτού αµετάκλητο παραπεµπτικό βούλευµα για κακούργηµα ή
πληµµέληµα από τα προβλεπόµενα στην περ. ε’ του άρθρου 44
του ν. 4938/2022 (Α’ 109) ή ένταλµα προσωρινής κράτησης και
του καταβάλλεται το ήµισυ των αποδοχών του. Η αποχή από την
άσκηση των καθηκόντων παύει είτε µε απόφαση του Πειθαρχικού
Συµβουλίου είτε µε αθωωτική απόφαση του ποινικού δικαστη-
ρίου είτε µε βούλευµα µε το οποίο αποφασίζεται ότι δεν πρέπει
να γίνει κατηγορία. Σε αυτήν την περίπτωση, είναι δυνατόν να
αποδοθεί στο µέλος Δ.Ε.Π., το υπόλοιπο ήµισυ των αποδοχών
του ή µέρος αυτού, µετά από ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση του
Πειθαρχικού Συµβουλίου.

7. Τα πειθαρχικά παραπτώµατα παραγράφονται µετά την πα-
ρέλευση πενταετίας από τότε που τελέσθηκαν, εκτός εάν απο-
τελούν και αξιόποινες πράξεις, οπότε παραγράφονται, µε τη
συµπλήρωση των χρονικών ορίων παραγραφής που ορίζει ο Ποι-
νικός Κώδικας.

Άρθρο 49
Διδακτικό προσωπικό αστυνοµικής εκπαίδευσης

1. Το διδακτικό προσωπικό για την αστυνοµική εκπαίδευση της
Σ.Α.Ε.Α. αποτελείται από:

α. Αστυνοµικούς Εκπαιδευτές, που προέρχονται από ένστολο
προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, των Σωµάτων Ασφαλείας,
του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και των Ενό-
πλων Δυνάµεων, εν ενεργεία ή εν αποστρατεία, µε απόσπαση,
µε καταβολή ωριαίας αποζηµίωσης ή ανάθεση καθηκόντων κατά
περίπτωση,

β. δηµόσιοι λειτουργοί και υπάλληλοι και υπάλληλοι Ν.Π.Δ.Δ.,
µε απόσπαση ή ανάθεση καθηκόντων ή µε καταβολή ωριαίας
αποζηµίωσης και

γ. δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί, µε καταβολή ωριαίας
αποζηµίωσης.

2. Οι Αστυνοµικοί Εκπαιδευτές της Σ.Α.Ε.Α. είναι εν ενεργεία
και εν αποστρατεία ένστολο προσωπικό της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, των Ενόπλων Δυνάµεων ή του Λιµενικού Σώµατος - Ελληνι-
κής Ακτοφυλακής ή των Σωµάτων Ασφαλείας, που παρέχουν
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εκπαιδευτικό έργο σε αντικείµενα της αστυνοµικής εκπαίδευσης
και αµείβονται, µε την επιφύλαξη της παρ. 3, µε ωριαία αντιµι-
σθία.

3. Οι εν ενεργεία αστυνοµικοί, οι οποίοι υπηρετούν στην
Σ.Α.Ε.Α. οργανικά, µε απόσπαση, προσωρινή µετακίνηση ή διά-
θεση, δεν δικαιούνται αποζηµίωση για το εκπαιδευτικό έργο που
παρέχουν σε αντικείµενα της αστυνοµικής εκπαίδευσης.

Άρθρο 50
Προγραµµατισµός, προκήρυξη και επιλογή διδακτικού 

προσωπικού αστυνοµικής εκπαίδευσης

1. Ο προγραµµατισµός θέσεων διδακτικού προσωπικού αστυ-
νοµικής εκπαίδευσης στη Σ.Α.Ε.Α. γίνεται σε ετήσια βάση, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 51 του ν. 4622/2019 (Α’ 133). 

2. Για την επιλογή του διδακτικού προσωπικού αστυνοµικής εκ-
παίδευσης απαιτείται η δηµοσίευση προηγούµενης προκήρυξης,
µε την οποία καθορίζονται το γνωστικό αντικείµενο, τα προσόντα
που απαιτούνται, τα δικαιολογητικά που υποβάλλονται προς πι-
στοποίηση των προσόντων των υποψηφίων, τα κριτήρια επιλογής,
καθώς επίσης η διάρκεια και οι λοιποί όροι εργασίας. Η προκή-
ρυξη εκδίδεται κάθε χρόνο από τον Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α., µετά
από έγκριση του Επιτελείου του Αρχηγείου του Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη. 

3. Το διδακτικό προσωπικό αστυνοµικής εκπαίδευσης διορίζε-
ται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου του Υπουργείου Προ-
στασίας του Πολίτη, κατόπιν πρότασης του Εκπαιδευτικού
Συµβουλίου επί των αιτήσεων. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚH ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΚΑΙ ΔΙΟΙΚΗΤΙΚΗ 

ΥΠΟΣΤΗΡΙΞΗ

Άρθρο 51
Υπηρεσία Οικονοµικής Διαχείρισης 

και Διοικητικής Υποστήριξης

1. Στη Σ.Α.Ε.Α. λειτουργεί Υπηρεσία Οικονοµικής Διαχείρισης
και Διοικητικής Υποστήριξης, η οποία διαρθρώνεται στα ακό-
λουθα Τµήµατα: 

α) Τµήµα Διοικητικού, και
β) Τµήµα Διαχείρισης Χρηµατικού - Υλικού. 
2. Το Τµήµα Διοικητικού είναι αρµόδιο για:
α. τη µέριµνα για τη διεξαγωγή όλων των εισαγωγικών και προ-

αγωγικών εξετάσεων της Σ.Α.Ε.Α.,
β. την εκπόνηση σχεδίων διαταγών για την εύρυθµη λειτουργία

και τον συντονισµό των δραστηριοτήτων της Σ.Α.Ε.Α., 
γ. τον χειρισµό θεµάτων προσωπικού των οργάνων και υπηρε-

σιών της Σ.Α.Ε.Α., εκτός από εκείνα που έχουν ανατεθεί, στα όρ-
γανα και τις υπηρεσίες αυτές,

δ. τον χειρισµό των θεµάτων αλληλογραφίας της Σ.Α.Ε.Α.,
ε. τον χειρισµό των θεµάτων δηµόσιων σχέσεων και εθιµοτυ-

πίας,
στ. την οργάνωση και λειτουργία µουσείου και βιβλιοθήκης,

και
ζ. τη γραµµατειακή υποστήριξη των συλλογικών οργάνων της

Σ.Α.Ε.Α..
3. Το Τµήµα Διαχείρισης Χρηµατικού - Υλικού είναι αρµόδιο

για:
α. τη διαχείριση των δαπανών που αφορούν τη Σ.Α.Ε.Α., 
β. τον χειρισµό θεµάτων χρηµατικού, διαχείρισης της πάγιας

προκαταβολής και τη µέριµνα για τη µισθοδοσία του προσωπι-
κού, σε συνεργασία µε τη Διεύθυνση Εκκαθάρισης Μισθοδοσίας
της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρεσιών του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη, όπου αυτό απαιτείται,

γ. την αποστολή αιτηµάτων για δαπάνες πάσης φύσεως στη
Γενική Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και Επιτελικού Σχε-
διασµού του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη,

δ. τον εφοδιασµό µε όλα τα απαραίτητα µέσα, οχήµατα, µη-
χανήµατα και υλικά και τη µέριµνα για την καλή λειτουργία και
συντήρησή τους,

ε. την προµήθεια και διανοµή των εφοδίων και των υλικών στο
προσωπικό και στις υπηρεσίες της Σ.Α.Ε.Α., 

στ. τον εφοδιασµό και την προµήθεια των απαραίτητων για τη
λειτουργία του µουσείου και της βιβλιοθήκης της Σ.Α.Ε.Α., βι-
βλίων, εγχειριδίων, υλικών και µέσων, καθώς και για τη µέριµνα
για την καλή λειτουργία και διαχείρισή τους, και

ζ. τη µέριµνα για την καθαριότητα, την ευταξία και τη συντή-
ρηση του οικήµατος όπου στεγάζεται η Υπηρεσία.

Άρθρο 52
Δαπάνες της Σχολής Αξιωµατικών 

Ελληνικής Αστυνοµίας

Οι δαπάνες που αφορούν στη µισθοδοσία, την αποζηµίωση
του προσωπικού και σε λειτουργικά και πάσης φύσεως έξοδα
της Σχολής Αξιωµατικών Ελληνικής Αστυνοµίας βαρύνουν τον
ανεξάρτητο και διακριτό από τις λοιπές δοµές και Υπηρεσίες του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη, Ειδικό Φορέα της Σχολής
Αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας.  

Άρθρο 53
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη,
Οικονοµικών, Παιδείας και Θρησκευµάτων, Υποδοµών και Μετα-
φορών, Πολιτισµού και Αθλητισµού και Τουρισµού, καθορίζονται
η διαδικασία απόκτησης ακαδηµαϊκής ταυτότητας, οι όροι, οι
προϋποθέσεις, η διαδικασία και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την
παροχή στους σπουδαστές της Σ.Α.Ε.Α. διευκολύνσεων για τις
µετακινήσεις τους σε όλη τη διάρκεια του έτους και τα αναγκαία
µέσα για την πολιτιστική τους καλλιέργεια και ψυχαγωγία, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 5.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθορίζονται
ο αριθµός των εισακτέων στη Σ.Α.Ε.Α., αφού ληφθούν υπόψη οι
κενές οργανικές θέσεις που υπάρχουν κατά την προκήρυξη των
εξετάσεων και οι θέσεις που πρόκειται να κενωθούν µέχρι το
τέλος του επόµενου της έναρξης της εκπαιδευτικής περιόδου
έτους, σε συνδυασµό µε τις υφιστάµενες επιχειρησιακές ανάγ-
κες, σύµφωνα µε το άρθρο 7.

3. Με απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, που εκδίδεται
ύστερα από πρόταση της ΜΟ.ΔΙ.Π., δηµοσιεύεται στην Εφηµε-
ρίδα της Κυβερνήσεως και αναρτάται στον ιστότοπο της
Σ.Α.Ε.Α., καθορίζονται το εσωτερικό σύστηµα διασφάλισης της
ποιότητας της Σ.Α.Ε.Α. και οι διαδικασίες υλοποίησής του, σύµ-
φωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 20.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Παιδείας και Θρησκευµάτων, δύνανται να οργανώνονται και
να υλοποιούνται, αυτοδυνάµως ή σε συνεργασία µε Α.Ε.Ι. της
χώρας ή ανάλογου επιπέδου εκπαιδευτικά ιδρύµατα άλλων
χωρών, Προγράµµατα Μεταπτυχιακών Σπουδών (Π.Μ.Σ.) και να
απονέµονται αντίστοιχοι τίτλοι, καθώς και να διεξάγεται επιστη-
µονική έρευνα σε τοµείς ενδιαφέροντος της Ελληνικής Αστυνο-
µίας, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 26.

5. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας και Θρησκευµά-
των, εγκρίνεται ο Εσωτερικός Κανονισµός της Σ.Α.Ε.Α. του άρ-
θρου 27, ύστερα από πρόταση του Διοικητή και γνώµη του
Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της. Ειδικώς για την εφαρµογή των
περ. α’, στ’ και ιζ’ του άρθρου 27, το προεδρικό διάταγµα της πα-
ρούσας προτείνεται και από τον Υπουργό Οικονοµικών.

6. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας και Θρησκευµά-
των, εγκρίνεται ο Κανονισµός Σπουδών της Σ.Α.Ε.Α. του άρθρου
28, ύστερα από εισήγηση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου. 

7. Με απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, η οποία εκδί-
δεται ύστερα από πρόταση του Κοσµήτορα της Σ.Α.Ε.Α., εγκρί-
νεται ο Κανονισµός Μεταπτυχιακών Σπουδών του άρθρου 29.

8. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Οικονοµικών καθορίζεται η αποζηµίωση που καταβάλλεται
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στο διδακτικό προσωπικό που δεν είναι µέλη Δ.Ε.Π. ή Ε.Ε.ΔΙ.Π.,
στο πλαίσιο σύµβασης, για κάθε ώρα διδασκαλίας, προφορικών
ή γραπτών εξετάσεων ή άλλης απασχόλησης, σύµφωνα µε την
παρ. 2 του άρθρου 30 και το άρθρο 49.

9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Εσωτερικών καθορίζονται οι προϋποθέσεις, οι όροι, οι διαδι-
κασίες και οι σχετικές λεπτοµέρειες, που αναφέρονται στον προ-
γραµµατισµό νέων θέσεων Δ.Ε.Π. και διδακτικού προσωπικού
αστυνοµικής εκπαίδευσης στη Σ.Α.Ε.Α. και την υλοποίησή του,
σύµφωνα µε τα άρθρα 33 και 50.

10. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των
Υπουργών Προστασίας του Πολίτη και Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µετά από εισήγηση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της
Σ.Α.Ε.Α., δύναται να καθορίζονται τα γνωστικά αντικείµενα, τα
προσόντα και οι προϋποθέσεις εκλογής ή εξέλιξης, που µπορούν
να υποκαθιστούν το διδακτορικό δίπλωµα, σύµφωνα µε την παρ.
9 του άρθρου 34. 

11. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, ρυθ-
µίζεται ο έλεγχος νοµιµότητας των διαδικασιών εκλογής, εξέλι-
ξης ή µονιµοποίησης µέλους Δ.Ε.Π. του άρθρου 38.

12. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων, Προστασίας του Πολίτη και Ψηφιακής Διακυβέρνησης
ρυθµίζονται η κατάρτιση και τήρηση µητρώων εσωτερικών και
εξωτερικών µελών και ο τρόπος χρήσης του ηλεκτρονικού συ-
στήµατος ολοκληρωµένης διαχείρισης «ΑΠΕΛΛΑ».

13. Με απόφαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου µπορεί να
οριστεί διαφορετική ηµεροµηνία έναρξης και λήξης του ακαδη-
µαϊκού έτους της Σ.Α.Ε.Α..

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 54
Μεταβατικές διατάξεις

1. Μέχρι την έκδοση των κανονισµών των παρ. 1 του άρθρου
27 και της παρ. 1 του άρθρου 28, η Σχολή Αξιωµατικών Ελληνι-
κής Αστυνοµίας εξακολουθεί να λειτουργεί σύµφωνα µε το π.δ.
319/1995 (Α’ 174). 

2. Μέχρι τη συµπλήρωση κατ’ ελάχιστο οκτώ (8) µελών Δ.Ε.Π.
για την εκλογή Κοσµήτορα, ορίζεται προσωρινά Κοσµήτορας
από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη µετά από Εισήγηση
του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας. Ο προσωρινός Κοσµή-
τορας απαιτείται να κατέχει διδακτορικό δίπλωµα σε γνωστικό
αντικείµενο των Τοµέων της παρ. 2 του άρθρου 22, τέσσερα (4)
τουλάχιστον έτη αυτοδύναµης διδασκαλίας, µετά την απόκτηση
του διδακτορικού διπλώµατος, στο γνωστικό αντικείµενο του
Τοµέα ή τουλάχιστον τέσσερα (4) έτη εργασίας σε αναγνωρι-
σµένα ερευνητικά κέντρα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής ή ανα-
γνωρισµένο επαγγελµατικό έργο σε σχετικό επιστηµονικό πεδίο
ή συνδυασµό των παραπάνω καθώς και πρωτότυπες δηµοσιεύ-
σεις σε επιστηµονικά περιοδικά, από τις οποίες ένας αριθµός
πρέπει να είναι αυτοδύναµες ή πρωτότυπες επιστηµονικές µονο-
γραφίες, εκτός από τη διδακτορική διατριβή.

3. Εντός τριάντα (30) ηµερών από τη δηµοσίευση του παρόν-
τος, τριµελής επιτροπή, η οποία αποτελείται από αξιωµατικούς
της ΕΛ.ΑΣ. και συγκροτείται µε απόφαση του Αρχηγού της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, προβαίνει σε υπολογισµό των αναγκαίων
θέσεων Δ.Ε.Π. ανά τοµέα και των θέσεων Ε.Ε.ΔΙ.Π, λαµβάνοντας
υπόψη τα υφιστάµενα µαθήµατα της Σ.Α.Ε.Α. και τις επιχειρησια-
κές ανάγκες και προτεραιότητες της Ελληνικής Αστυνοµίας, τις
ανάγκες ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης των αξιωµατικών Ελληνικής
Αστυνοµίας και τις γενικότερες εξελίξεις. Με προεδρικό διά-
ταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση των Υπουργών Προστασίας
του Πολίτη και Οικονοµικών, καθορίζονται οι οργανικές θέσεις
των µελών Δ.Ε.Π. και Ε.Ε.ΔΙ.Π. της Σ.Α.Ε.Α., µέχρι την έκδοση
του Εσωτερικού Κανονισµού.

4. Εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από τη δηµοσίευση του προ-
εδρικού διατάγµατος της παρ. 3, εκδίδεται προκήρυξη από τον
Διοικητή της Σ.Α.Ε.Α. για την πρόσληψη των µελών Δ.Ε.Π. και
Ε.Ε.ΔΙ.Π.. 

5. Κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, η εκλογική διαδι-
κασία των µελών Δ.Ε.Π. γίνεται, από ενδεκαµελές εκλεκτορικό
σώµα που συγκροτείται µε κοινή απόφαση των Υπουργών Παι-
δείας και Θρησκευµάτων και Προστασίας του Πολίτη και αποτε-
λείται αποκλειστικά από µέλη Δ.Ε.Π. άλλων Α.Ε.Ι. της χώρας. Με
την ίδια απόφαση καθορίζονται τα λοιπά αρµόδια όργανα κατ’
αντιστοιχία µε τα άρθρα 147 έως 151 του ν. 4957/2022 (Α’ 141)
για την εύρυθµη ολοκλήρωση της διαδικασίας, τα οποία δύναν-
ται κατ’ εξαίρεση να αποτελούνται από όργανα άλλων Α.Ε.Ι. της
χώρας. Η απόφαση διορισµού εκδίδεται από τον Διοικητή της
Σ.Α.Ε.Α. και οι προσφυγές της παρ. 2 του άρθρου 38, ασκούνται
ενώπιον του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη. Μόλις ολοκλη-
ρωθεί η διαδικασία διορισµού, ορίζεται ο Διευθυντής Αστυνοµι-
κής Εκπαίδευσης και οι δύο (2) αξιωµατικοί της περ. ε’ της παρ.
1 του άρθρου 9. Η διετής θητεία θεωρείται ότι µετρά από την
πρώτη συνεδρίαση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου. 

6. Εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την ολοκλήρωση της δια-
δικασίας πρόσληψης, των µελών Δ.Ε.Π. συγκαλείται η Ακαδη-
µαϊκή Συνέλευση. Για την πρώτη εφαρµογή του παρόντος, η
Ακαδηµαϊκή Συνέλευση συγκαλείται από τον προσωρινό Κοσµή-
τορα της Σ.Α.Ε.Α., ο οποίος διευθύνει τη συζήτηση για την
εκλογή του Κοσµήτορα και των Διευθυντών Τοµέων, χωρίς δι-
καίωµα ψήφου. 

7. Εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την εκλογή Κοσµήτορα
και Διευθυντών Τοµέων συγκαλείται το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο,
για την οργάνωση των εργασιών του και την έναρξη των διαδι-
κασιών κατάρτισης Εσωτερικού Κανονισµού και Κανονισµού
Σπουδών. 

8. Από την έναρξη ισχύος των κανονισµών της παρ. 1 του άρ-
θρου 27 και της παρ. 1 του άρθρου 28 οι σπουδαστές της
Σ.Α.Ε.Α. εντάσσονται αυτοδικαίως στο αντίστοιχο έτος σπουδών
φοίτησης και παρακολουθούν το νέο πρόγραµµα σπουδών. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΗ ΑΚΑΔΗΜΙΑ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 55
Αστυνοµική Ακαδηµία

Η Αστυνοµική Ακαδηµία αποτελεί αυτοτελή κεντρική Υπηρεσία
της Ελληνικής Αστυνοµίας που εποπτεύεται και ελέγχεται από
τον Προϊστάµενο του Επιτελείου του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυ-
νοµίας.

Άρθρο 56
Αποστολή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

1.  Η Αστυνοµική Ακαδηµία έχει ως αποστολή την εκπαίδευση,
µετεκπαίδευση, επιµόρφωση και εξειδίκευση του προσωπικού
της Ελληνικής Αστυνοµίας, όλων των κατηγοριών και βαθµών,
και την παροχή των εφοδίων για άρτια επαγγελµατική και επιστη-
µονική κατάρτιση και δυνατότητα προσαρµογής στις νέες εξελί-
ξεις.

2.  Ειδικότερα, αποστολή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας είναι να
διασφαλίζει υψηλό επίπεδο θεωρητικής και πρακτικής εκπαίδευ-
σης στο προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, ώστε αυτό να
αποκτά:

α. γνώσεις, δεξιότητες και επιχειρησιακές ικανότητες που
απαιτούνται για να ασκεί αποτελεσµατικά τα καθήκοντά του υπό
τις µεταβαλλόµενες συνθήκες και απαιτήσεις, 

β. κατάρτιση σε τοµείς του δικαίου και των κοινωνικών επιστη-
µών, καθώς και σε γνωστικά αντικείµενα που καλλιεργούν την κα-
τανόηση του κανονιστικού και κοινωνικού πλαισίου και του
περιβάλλοντος, στο οποίο ασκεί τα καθήκοντά του, 

γ. γνώση των νέων τεχνολογιών και εξοικείωση µε αυτές, µε
έµφαση στις τεχνολογίες πληροφορικής και επικοινωνιών και
ιδίως στις τεχνολογίες που χρησιµοποιούνται για την άσκηση των
καθηκόντων και αρµοδιοτήτων του, 
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δ. αναλυτική και κριτική ικανότητα και αίσθηµα κοινωνικής και
επαγγελµατικής ευθύνης µε προσήλωση σε αρχές και κανόνες
που διέπουν την άσκηση των καθηκόντων τους, 

ε. ικανότητα και αντίληψη ένταξης σε ένα υπερεθνικό και πο-
λυεθνικό περιβάλλον συνεργασίας και δραστηριοτήτων,

στ. κατάλληλη κατάρτιση και ικανότητες µέσω και της διαρ-
κούς επιµόρφωσης στελεχών µε σκοπό την κάλυψη νέων επιχει-
ρησιακών αναγκών και απαιτήσεων.

3. Για την επίτευξη των σκοπών της παρ. 2 και στο πλαίσιο εκ-
πλήρωσης της αποστολής της η Αστυνοµική Ακαδηµία: 

α. καταρτίζει προγράµµατα σπουδών και εκπαίδευσης που
εξασφαλίζουν επαρκές γνωστικό υπόβαθρο, δεξιότητες και ικα-
νότητες,

β. αξιολογεί και αναθεωρεί τα προγράµµατα σπουδών και εκ-
παίδευσης ώστε να προσαρµόζονται στις κοινωνικές, επιστηµο-
νικές και τεχνολογικές εξελίξεις, 

γ. αναπτύσσει συνεργασίες µε εκπαιδευτικά ιδρύµατα, ερευ-
νητικά κέντρα και ινστιτούτα του εσωτερικού και του εξωτερικού
και συµµετέχει σε προγράµµατα, δράσεις και πρωτοβουλίες εκ-
παιδευτικού ή ερευνητικού χαρακτήρα που συµβάλλουν γενικά
στην αναβάθµιση της παρεχόµενης από αυτήν επαγγελµατικής
και ακαδηµαϊκής εκπαίδευσης,

δ. αναπτύσσει συνεργασίες µε φορείς της Γενικής Κυβέρνη-
σης της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του  ν. 4270/2014 (Α’
143) και του ιδιωτικού τοµέα, καθώς και µε κοινωνικούς ή συλ-
λογικούς φορείς, 

ε. αναπτύσσει εκπαιδευτικές και ερευνητικές συνεργασίες µε
διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανισµούς, όπως τον Οργανισµό
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κατάρτιση στον τοµέα της επι-
βολής του νόµου (CEPOL), τον Οργανισµό της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης για τη Συνεργασία στον Τοµέα της Επιβολής του Νόµου
(EUROPOL), τον Ευρωπαϊκό Οργανισµό Συνοριοφυλακής και
Ακτοφυλακής (FRONTEX), το Συµβούλιο της Ευρώπης και τον
Οργανισµό Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής  Ένωσης,

στ. ενθαρρύνει και αξιοποιεί προγράµµατα διεθνούς ανταλλα-
γής και κινητικότητας σπουδαστών των Σχολών της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας, ιδίως αυτών που χρηµατοδοτεί η Ευρωπαϊκή Ένωση,
όπως ιδίως το πρόγραµµα Erasmus,

ζ. εκπονεί ή αναθέτει µελέτες και διεξάγει έρευνες σε αντικεί-
µενα και πεδία που σχετίζονται µε την αποστολή της, 

η. συµµετέχει σε επιστηµονικά, ερευνητικά και εκπαιδευτικά
προγράµµατα δράσεων, που εµπίπτουν στην αποστολή της, 

θ. υποβάλλει πορίσµατα ερευνών και µελετών στο Αρχηγείο
της Ελληνικής Αστυνοµίας για τη χάραξη στρατηγικής σε θέµατα
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναµικού, καθώς και εισηγήσεις για ορ-
γανωτικές αλλαγές, 

ι. παρέχει συµβουλευτικές ή άλλες υποστηρικτικές υπηρεσίες
στην Ελληνική Αστυνοµία σε θέµατα αρµοδιότητάς της, ιδίως σε
ό,τι αφορά τον στρατηγικό σχεδιασµό και την εκπαίδευση των
αστυνοµικών, και

ια. συνάπτει Πρωτόκολλα Συνεργασίας στο πλαίσιο των δια-
κρατικών και διµερών συµφωνιών µε τα συναρµόδια Υπουργεία,
για την εκπαίδευση και επιµόρφωση σπουδαστών ξένων κρατών
στις Σχολές της Αστυνοµικής Ακαδηµίας.

Άρθρο 57
Όργανα διοίκησης της Αστυνοµικής Ακαδηµίας 

Όργανα διοίκησης της Αστυνοµικής Ακαδηµίας είναι:
α) ο Διοικητής, και
β) ο Υποδιοικητής.

Άρθρο 58
Τοποθέτηση, αρµοδιότητες και αναπλήρωση

του Διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

1. Ως προϊστάµενος της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, τοποθετεί-
ται, µε απόφαση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, αξιω-
µατικός µε τον βαθµό του Υποστράτηγου ή του Ταξίαρχου, κατά
προτίµηση κάτοχος πτυχίου Α.Ε.Ι. ή µεταπτυχιακού τίτλου, της
ηµεδαπής ή αρµοδίως αναγνωρισµένων της αλλοδαπής, ο

οποίος φέρει τον τίτλο του Διοικητή.
2. Ο Διοικητής έχει τις αρµοδιότητες που προβλέπονται στον

Εσωτερικό Κανονισµό, καθώς και τις ακόλουθες:
α. κατευθύνει, εποπτεύει, συντονίζει και ελέγχει τις Υπηρεσίες

της Αστυνοµικής Ακαδηµίας ως προς την εκπλήρωση της απο-
στολής τους,

β. ενεργεί τακτικές επιθεωρήσεις των Σχολών και των Τµηµά-
των τους µια (1) τουλάχιστον φορά κάθε εκπαιδευτική περίοδο
και έκτακτες, όταν κρίνει τούτο σκόπιµο ή δοθεί διαταγή από ιε-
ραρχικά ανώτερο όργανο και επιθεωρεί τις λοιπές Υπηρεσίες της
Αστυνοµικής Ακαδηµίας,

γ. µεριµνά για την επαγγελµατική επάρκεια και διοικητική ικα-
νότητα των διοικητών των Σχολών και των λοιπών υφιστάµενων
Υπηρεσιών της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, καθώς και για την εκ-
παιδευτική ικανότητα των λοιπών αξιωµατικών που υπηρετούν
στις Σχολές,

δ. διατάσσει τη διενέργεια µελετών και άλλων εργασιών για
θέµατα που αφορούν στην εκπαίδευση και την εν γένει λειτουρ-
γία των Υπηρεσιών της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, ορίζοντας τις
αντίστοιχες επιτροπές διεξαγωγής αυτών, όπου, κατά την κρίση
του, απαιτείται,

ε. διατάσσει αποσπάσεις και προσωρινές µετακινήσεις αστυ-
νοµικού προσωπικού µέχρι του βαθµού του Αστυνόµου Α’ µεταξύ
των Υπηρεσιών δικαιοδοσίας του, σύµφωνα µε το π.δ. 100/2003
(Α’ 94), περί τοποθετήσεων, µεταθέσεων, αποσπάσεων και λοι-
πών µετακινήσεων, και

στ. εκδίδει διαταγές για την εύρυθµη λειτουργία των Σχολών.

Άρθρο 59
Τοποθέτηση και αρµοδιότητες του Υποδιοικητή 

της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

1. Ως Υποδιοικητής της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, τοποθετείται,
µε απόφαση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, αξιωµατι-
κός της Ελληνικής Αστυνοµίας µε τον βαθµό του Ταξίαρχου ή
του Αστυνοµικού Διευθυντή, κατά προτίµηση κάτοχος πτυχίου
Α.Ε.Ι. ή µεταπτυχιακού τίτλου, της ηµεδαπής ή αρµοδίως ανα-
γνωρισµένων της αλλοδαπής. 

2. Ο Υποδιοικητής συνεπικουρεί τον Διοικητή της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας στην άσκηση των αρµοδιοτήτων του και τον αναπλη-
ρώνει σε περίπτωση απουσίας ή αδυναµίας εκπλήρωσης των κα-
θηκόντων του ή άλλου νοµίµου κωλύµατός του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΔΙΑΡΘΡΩΣΗ - ΣΧΟΛΕΣ

Άρθρο 60
Επιτελείο και Σχολές της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

Η Αστυνοµική Ακαδηµία συγκροτείται από το Επιτελείο και τις
ακόλουθες Σχολές: 

α.  Σχολή Αστυφυλάκων,
β.  Σχολή Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης Ελληνικής Αστυ-

νοµίας,
γ.  Σχολή Εθνικής Ασφάλειας.

Άρθρο 61
Διάρκεια σπουδών - Εκπαιδευτική βαθµίδα - 

Συνεργασία Σχολών

1. Η φοίτηση στη Σχολή Αστυφυλάκων διαρκεί έξι (6) ακαδη-
µαϊκά εξάµηνα. Η Σχολή Αστυφυλάκων ανήκει στην ανώτερη
βαθµίδα της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης, σύµφωνα µε την παρ. 1
του άρθρου 1 του π.δ. 352/1995 (Α’ 187), παρέχει ισότιµη εκπαί-
δευση και χορηγεί ισότιµα πτυχία, προς εκείνα που χορηγούνται
από τα αντίστοιχου επιπέδου εκπαιδευτικά ιδρύµατα.

2. Η Σχολή Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης Ελληνικής
Αστυνοµίας περιλαµβάνει εκπαιδευτικά προγράµµατα στο πλαί-
σιο της επαγγελµατικής µετεκπαίδευσης και επιµόρφωσης.

3. Η φοίτηση στη Σχολή Εθνικής Ασφάλειας διαρκεί δύο (2)
ακαδηµαϊκά εξάµηνα. Η Σχολή Εθνικής Ασφάλειας παρέχει µε-
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τεκπαίδευση και επιµόρφωση σε ανώτερα στελέχη της Ελληνικής
Αστυνοµίας, σε αυτά των Ενόπλων Δυνάµεων, του Λιµενικού Σώ-
µατος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος και σε πολιτικούς υπαλλήλους Υπουργείων και υπηρεσιών
της Γενικής Κυβέρνησης της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14
του ν. 4270/2014 (Α’ 143), µε βαθµό Α’ κατηγορίας Πανεπιστη-
µιακής Εκπαίδευσης (Π.Ε.).

Άρθρο 62
Εκπαίδευση και επιµόρφωση 
σπουδαστών ξένων κρατών

Οι Σχολές της Αστυνοµικής Ακαδηµίας συνάπτουν πρωτό-
κολλα συνεργασίας στο πλαίσιο των διακρατικών και διµερών
συµφωνιών µε τα συναρµόδια Υπουργεία, για την εκπαίδευση και
επιµόρφωση σπουδαστών ξένων κρατών στις εν λόγω Σχολές.

Άρθρο 63
Εισαγωγή στις Σχολές της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

1.Η εισαγωγή στη Σχολή Αστυφυλάκων γίνεται µε το σύστηµα
των πανελλαδικών εξετάσεων για την εισαγωγή στην Τριτοβάθ-
µια Εκπαίδευση και σύµφωνα µε το άρθρο 1 του ν. 2226/1994 (Α’
122). 

2. Η εισαγωγή στη Σχολή Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης
της Ελληνικής Αστυνοµίας καθορίζεται από τον Κανονισµό Σπου-
δών της Σχολής και τις επιµέρους διαταγές της Διεύθυνσης Εκ-
παίδευσης και Ανάπτυξης Ανθρωπίνων Πόρων του Αρχηγείου της
Ελληνικής Αστυνοµίας.

3. Η εισαγωγή στη Σχολή Εθνικής Ασφάλειας καθορίζεται από
τον Κανονισµό Σπουδών της Σχολής. 

Άρθρο 64
Όργανα των Σχολών της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

Όργανα των Σχολών της Αστυνοµικής Ακαδηµίας είναι:
α. ο Διοικητής της Σχολής, 
β. ο Υποδιοικητής της Σχολής, 
γ. το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο και 
δ. ο Διευθυντής Σπουδών.

Άρθρο 65
Ορισµός, αρµοδιότητες και αναπλήρωση Διοικητή

1. Ο Διοικητής της Σχολής ορίζεται από τον Αρχηγό της Ελλη-
νικής Αστυνοµίας, κατόπιν εισήγησης του Διοικητή της Αστυνο-
µικής Ακαδηµίας. Ως Διοικητής της κάθε Σχολής ορίζεται
αξιωµατικός της Ελληνικής Αστυνοµίας µε τον βαθµό του Ταξιάρ-
χου ή Αστυνοµικού Διευθυντή, κατά προτίµηση κάτοχος πτυχίου
Α.Ε.Ι. ή µεταπτυχιακού τίτλου, της ηµεδαπής ή αρµοδίως ανα-
γνωρισµένων της αλλοδαπής. 

2. Ο Διοικητής της Σχολής έχει τις αρµοδιότητες που προβλέ-
πονται από τον Εσωτερικό Κανονισµό, καθώς και τις ακόλουθες:

α. προΐσταται των Υπηρεσιών της Σχολής, εποπτεύει την εύ-
ρυθµη λειτουργία της και επιβλέπει την εφαρµογή του κανονι-
σµού σπουδών της Σχολής και του Εσωτερικού Κανονισµού,

β. συγκαλεί το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο, καταρτίζει την ηµερή-
σια διάταξη, ορίζει ως εισηγητή των θεµάτων, µέλος του Εκπαι-
δευτικού Συµβουλίου, προεδρεύει των εργασιών του και
εισηγείται τα θέµατα για τα οποία δεν έχει οριστεί ως εισηγητής
άλλο µέλος του Συµβουλίου,

γ. µεριµνά για την εφαρµογή των αποφάσεων του Εκπαιδευτι-
κού Συµβουλίου,

δ. µεριµνά για την εφαρµογή του προγράµµατος σπουδών,
συµπεριλαµβανοµένων των εκπαιδευτικών δραστηριοτήτων,

ε. εισηγείται στον διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας τη συγ-
κρότηση και σύνθεση της επιτροπής επιλογής των µελών του δι-
δακτικού προσωπικού στα µαθήµατα ακαδηµαϊκού χαρακτήρα
της παρ. 2 του άρθρου 70, και

στ. συγκροτεί επιτροπές για τη µελέτη ή διεκπεραίωση θεµά-
των που εµπίπτουν στις αρµοδιότητές του.

3. Σε περίπτωση απουσίας ή αδυναµίας εκπλήρωσης των κα-
θηκόντων του ή άλλου νόµιµου κωλύµατός του, ο Διοικητής ανα-
πληρώνεται από τον Υποδιοικητή. 

Άρθρο 66
Ορισµός και αρµοδιότητες Υποδιοικητή

1. Ο Υποδιοικητής ορίζεται από τον Αρχηγό της Ελληνικής
Αστυνοµίας, κατόπιν εισήγησης του Διοικητή της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας. Ως Υποδιοικητής ορίζεται αξιωµατικός της Ελληνικής
Αστυνοµίας µε τον βαθµό του Αστυνοµικού Διευθυντή ή Αστυνο-
µικού Υποδιευθυντή, κατά προτίµηση κάτοχος πτυχίου Α.Ε.Ι. ή
µεταπτυχιακού τίτλου.

2. Ο Υποδιοικητής της Σχολής έχει τις αρµοδιότητες που προ-
βλέπονται στον Εσωτερικό Κανονισµό, καθώς και τις ακόλουθες:

α. επικουρεί τον Διοικητή σε θέµατα σχετικά µε τη διοίκηση
της Σχολής,

β. µεριµνά για την έκδοση των αναγκαίων διαταγών σχετικά µε
την πρακτική εκπαίδευση και επιβλέπει την εκτέλεσή τους σύµ-
φωνα µε τις οδηγίες του Διοικητή,

γ. επιβλέπει τη συµπεριφορά των σπουδαστών και µεριµνά για
τη γενικότερη πρόοδο της Σχολής,

δ. ενεργεί επιθεωρήσεις σε όλες τις κτιριακές εγκαταστάσεις
της Σχολής, συµπεριλαµβανοµένων των αιθουσών διδασκαλίας
και της βιβλιοθήκης, και διαπιστώνει την κανονική και ασφαλή
λειτουργία τους, και

ε. παρακολουθεί τις ανάγκες της Σχολής σε µέσα, αίθουσες
και λοιπούς χώρους εκπαίδευσης και υποβάλλει σχετικές προ-
τάσεις στον Διοικητή της Σχολής.

Άρθρο 67
Συγκρότηση, σύνθεση και αρµοδιότητες 

Εκπαιδευτικού Συµβουλίου

1. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο συγκροτείται µε απόφαση του
Διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας και αποτελείται από τον Δι-
οικητή της οικείας Σχολής, τον Διευθυντή Σπουδών της οικείας
Σχολής και έναν (1) εκπρόσωπο του διδακτικού προσωπικού της
οικείας Σχολής, µε τους νόµιµους αναπληρωτές τους. 

2. Χρέη γραµµατέα εκτελεί υπάλληλος από το προσωπικό της
οικείας Σχολής, ο οποίος ορίζεται µε απόφαση του Διοικητή της
Αστυνοµικής Ακαδηµίας και τηρεί τα πρακτικά και το βιβλίο απο-
φάσεων του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου. 

3. Το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο έχει τις αρµοδιότητες που προ-
βλέπονται στον Εσωτερικό Κανονισµό, καθώς και τις ακόλουθες:

α. καταρτίζει το Πρόγραµµα Σπουδών και εισηγείται την έγ-
κρισή του στον διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, σύµφωνα
µε όσα ορίζονται στο άρθρο 75,

β. ασκεί τη γενική εποπτεία της εκπαιδευτικής λειτουργίας της
Σχολής και των προγραµµάτων σπουδών,

γ. εξειδικεύει και υλοποιεί την εκπαιδευτική πολιτική της Σχο-
λής στο πλαίσιο της πολιτικής και των αποφάσεων της Αστυνο-
µικής Ακαδηµίας και τον τακτικό απολογισµό των σχετικών
δραστηριοτήτων της,

δ. προγραµµατίζει την προκήρυξη θέσεων διδακτικού προσω-
πικού,

ε. µεριµνά για την απονοµή τίτλων σπουδών των προγραµµά-
των σπουδών που οργανώνει η Σχολή,

στ. εισηγείται την οργάνωση προγραµµάτων σπουδών σε συ-
νεργασία µε άλλα ιδρύµατα και 

ζ. ρυθµίζει τον τρόπο λειτουργίας των Υπηρεσιών της Σχολής.

Άρθρο 68
Ορισµός και αρµοδιότητες Διευθυντή Σπουδών

Ως Διευθυντής Σπουδών ορίζεται ανώτερος αξιωµατικός της
Ελληνικής Αστυνοµίας. Ο Διευθυντής Σπουδών έχει τις αρµοδιό-
τητες που προβλέπονται στον Εσωτερικό Κανονισµό, καθώς και
τις ακόλουθες:

α. επιβλέπει την ακριβή εφαρµογή του Προγράµµατος Σπου-
δών, 
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β. επιβλέπει την εξαγωγή αποτελεσµάτων και την καταχώριση
βαθµολογιών και 

γ. λειτουργεί ως σύνδεσµος µεταξύ σπουδαστών, διδασκόν-
των και της Διοίκησης της Σχολής. 

Άρθρο 69
Κατηγορίες και αµοιβή διδακτικού προσωπικού

1.  Το διδακτικό προσωπικό της Αστυνοµικής Ακαδηµίας ανήκει
σε µία από τις ακόλουθες κατηγορίες:

α. Καθηγητές ανώτατων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων (Α.Ε.Ι.) της
ηµεδαπής και αναγνωρισµένων Α.Ε.Ι. της αλλοδαπής µε ανάθεση
καθηκόντων ή µε καταβολή ωριαίας αποζηµίωσης,

β. ειδικοί επιστήµονες, οι οποίοι είναι κάτοχοι διδακτορικού δι-
πλώµατος, και, αν δεν υπάρχουν, κάτοχοι µεταπτυχιακού τίτλου,
µε αποδεδειγµένη επιστηµονική και εκπαιδευτική εξειδίκευση
στα γνωστικά αντικείµενα των Σχολών της Αστυνοµικής Ακαδη-
µίας µε καταβολή ωριαίας αποζηµίωσης, 

γ. ένστολο προσωπικό της Ελληνικής Αστυνοµίας, των Σωµά-
των Ασφαλείας και των Ενόπλων Δυνάµεων, εν ενεργεία ή εν
αποστρατεία, µε απόσπαση ή µε καταβολή ωριαίας αποζηµίωσης
µε την επιφύλαξη της παρ. 3 ή ανάθεση καθηκόντων κατά περί-
πτωση,

δ. δηµόσιοι λειτουργοί και υπάλληλοι Ν.Π.Δ.Δ., µε απόσπαση,
ανάθεση καθηκόντων ή καταβολή ωριαίας αποζηµίωσης και

ε. δικαστικοί και εισαγγελικοί λειτουργοί µε καταβολή ωριαίας
αποζηµίωσης.

2. Στο διδακτικό προσωπικό καταβάλλεται αποζηµίωση για
κάθε ώρα διδασκαλίας, προφορικών ή γραπτών εξετάσεων ή
άλλης συναφούς απασχόλησης.

3. Οι εν ενεργεία αστυνοµικοί, οι οποίοι υπηρετούν στην Αστυ-
νοµική Ακαδηµία και τις Σχολές της οργανικά, µε απόσπαση,
προσωρινή µετακίνηση ή διάθεση, δεν δικαιούνται αποζηµίωση
για το εκπαιδευτικό έργο που παρέχουν σε αντικείµενα της αστυ-
νοµικής εκπαίδευσης.

Άρθρο 70
Επιλογή και προσόντα διδακτικού προσωπικού

1. Για την επιλογή του διδακτικού προσωπικού των Σχολών της
Αστυνοµικής Ακαδηµίας απαιτείται η δηµοσίευση προκήρυξης, µε
την οποία καθορίζονται τα προσόντα που απαιτούνται, τα δικαιο-
λογητικά που υποβάλλονται προς πιστοποίηση των προσόντων
των υποψηφίων, καθώς επίσης η διάρκεια και οι λοιποί όροι εργα-
σίας. Για τη διδασκαλία στην Αστυνοµική Ακαδηµία µαθήµατος
του οποίου το γνωστικό αντικείµενο διδάσκεται σε Α.Ε.Ι., απαιτεί-
ται η κατοχή διδακτορικού τίτλου σπουδών στο ίδιο ή σε συναφές
αντικείµενο και µόνον εφόσον δεν υπάρχει υποψήφιος για το µά-
θηµα αυτό, επιτρέπεται η διδασκαλία του από κάτοχο µεταπτυχια-
κού τίτλου σπουδών σε συναφές αντικείµενο. Η προκήρυξη
εκδίδεται από τον διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, ύστερα
από σχετική εισήγηση του Διοικητή της Σχολής µετά από γνώµη
του οικείου Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, η οποία υποβάλλεται πριν
από τη λήξη του προηγούµενου ακαδηµαϊκού έτους. Κατ’ εξαί-
ρεση, δύναται να διορίζεται, µε απόφαση του Διοικητή της εκά-
στοτε Σχολής, διδακτικό προσωπικό, για διενέργεια ολιγόωρων
διαλέξεων ή βραχυχρόνιων εκπαιδευτικών προγραµµάτων.

2. Η αξιολόγηση των υποψηφίων γίνεται από τριµελή επιτροπή
που συγκροτείται µε απόφαση του Διοικητή της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας και αποτελείται:

α) για τα µαθήµατα ακαδηµαϊκού χαρακτήρα, από τον Διοικητή
της οικείας Σχολής, ως πρόεδρο, τον Διευθυντή Σπουδών και
έναν καθηγητή ή αναπληρωτή καθηγητή των Α.Ε.Ι. της ηµεδαπής
του ιδίου ή συναφούς γνωστικού αντικειµένου µε την υπό πλή-
ρωση θέση,

β) για τα µη ακαδηµαϊκά µαθήµατα από τον Διοικητή της οι-
κείας Σχολής, ως πρόεδρο, τον Διευθυντή Σπουδών και ένα
µέλος του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της. 

Χρέη προέδρου της Επιτροπής εκτελεί ο Διοικητής της Σχολής,
ή σε περίπτωση απουσίας του, ο κατά βαθµό ανώτερος ή αρχαι-
ότερος µεταξύ του αναπληρωτή του και του Διευθυντή Σπουδών.

3. Η τριµελής επιτροπή υποβάλλει σχετική έκθεση προς το οι-
κείο Εκπαιδευτικό Συµβούλιο, το οποίο υποβάλλει την εισήγησή
του στον Διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας. Ο Διοικητής της
Αστυνοµικής Ακαδηµίας υποβάλλει ιεραρχικά την εισήγηση του
οικείου Εκπαιδευτικού Συµβουλίου στον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη. 

4. Το διδακτικό προσωπικό των Σχολών της Αστυνοµικής Ακα-
δηµίας διορίζεται µε απόφαση του αρµόδιου οργάνου του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΣΠΟΥΔΕΣ

Άρθρο 71
Σχολή Αστυφυλάκων Ελληνικής Αστυνοµίας

1. Η εκπαίδευση στη Σχολή Αστυφυλάκων διακρίνεται στους
ακόλουθους τοµείς:

α. δίκαιο, που περιλαµβάνει µαθήµατα επιµέρους κλάδων της
νοµικής επιστήµης, µε έµφαση στο συνταγµατικό δίκαιο και τα
ατοµικά δικαιώµατα, το διοικητικό δίκαιο, το ποινικό δίκαιο και
την ποινική δικονοµία, συµπεριλαµβανοµένων των αναγκαίων
στοιχείων του διεθνούς και του ενωσιακού δικαίου, 

β. κοινωνικές, πολιτικές και ανθρωπιστικές επιστήµες, που πε-
ριλαµβάνει ιδίως τα µαθήµατα της κοινωνιολογίας, της ψυχολο-
γίας και της εγκληµατολογίας,

γ. θεωρητική αστυνοµική εκπαίδευση, που περιλαµβάνει ιδίως
την ανάπτυξη θεωρητικού υποβάθρου σε τοµείς όπως η αυτοά-
µυνα, η αυτοπροστασία, η οπλοτεχνική, η σκοποβολή και η πρα-
κτική εφαρµογή ποινικών υποθέσεων και

δ. πρακτική αστυνοµική εκπαίδευση, που περιλαµβάνει ιδίως
την πρακτική εφαρµογή των αντικειµένων που διδάχτηκαν στο
πλαίσιο της θεωρητικής αστυνοµικής εκπαίδευσης της περ. γ’.

2. Το πρώτο ακαδηµαϊκό εξάµηνο κάθε έτους σπουδών στη
Σχολή Αστυφυλάκων πραγµατοποιούνται µαθήµατα των α’, β’ και
γ’ τοµέων σπουδών της παρ. 1 και το δεύτερο ακαδηµαϊκό εξά-
µηνο εκάστου έτους σπουδών πραγµατοποιούνται σε αυτήν µα-
θήµατα του δ’ τοµέα σπουδών της παρ. 1, κατά τη διάρκεια του
οποίου οι σπουδαστές της Σχολής Αστυφυλάκων της Ελληνικής
Αστυνοµίας διατίθενται στο πλαίσιο της πρακτικής αστυνοµικής
εκπαίδευσης και στις Υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, σύµ-
φωνα µε τα οριζόµενα στον Κανονισµό Σπουδών της και στις επι-
µέρους διαταγές που εκδίδονται από το Αρχηγείο Ελληνικής
Αστυνοµίας προς τον σκοπό αυτόν. 

3. Η Σχολή Αστυφυλάκων συγκροτείται από:
α. Το Επιτελείο.
β. Τα Τµήµατα Δοκίµων Αστυφυλάκων.

Άρθρο 72
Οµάδα Αξιολόγησης και Διασφάλισης Ποιότητας 

Σπουδών Σχολής Αστυφυλάκων

1. Στη Σχολή Αστυφυλάκων λειτουργεί Οµάδα Αξιολόγησης
και Διασφάλισης Ποιότητας Σπουδών, η οποία λειτουργεί σύµ-
φωνα µε τον οικείο κανονισµό της Σχολής Αστυφυλάκων και υπο-
στηρίζεται διοικητικά από το Επιτελείο της.

2. Η Οµάδα Αξιολόγησης και Διασφάλισης Ποιότητας Σπου-
δών έχει ως αρµοδιότητες:

α. την εσωτερική αξιολόγηση, τη συνεχή εποπτεία της υλοποί-
ησης και τη βελτίωση του προγράµµατος σπουδών της Σχολής
Αστυφυλάκων,

β. την εναρµόνιση του προγράµµατος σπουδών µε τα πρότυπα
εκπαίδευσης, που διαµορφώνονται σύµφωνα µε τις εγχώριες και
διεθνείς καλές πρακτικές,

γ. την ανάπτυξη συνεργασίας µε εγχώριους και διεθνείς φο-
ρείς για την εξωτερική αξιολόγηση της Σχολής Αστυφυλάκων,

δ. την κατάρτιση και υποβολή ετήσιας έκθεσης εσωτερικής
αξιολόγησης σπουδών στον Διοικητή της Σχολής Αστυφυλάκων,
σύµφωνα µε όσα ορίζονται στον Εσωτερικό Κανονισµό της, πριν
την έναρξη κάθε ακαδηµαϊκού έτους.

3. Η Οµάδα Αξιολόγησης και Διασφάλισης Ποιότητας Σπου-
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δών συγκροτείται από το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο της Σχολής
Αστυφυλάκων και αποτελείται από:

α. τον Διευθυντή Σπουδών της Σχολής Αστυφυλάκων,
β. τον Διευθυντή της Διεύθυνσης Εκπαίδευσης και Ανάπτυξης

Ανθρωπίνων Πόρων του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας, και
γ. τρία (3) µέλη του Διδακτικού Προσωπικού της Σχολής Αστυ-

φυλάκων, που επιλέγονται σύµφωνα µε τον Εσωτερικό Κανονι-
σµό της. 

Χρέη γραµµατέα εκτελεί ένας αστυνοµικός που υπηρετεί στο
Επιτελείο της Σχολής Αστυφυλάκων.

Άρθρο 73
Σχολή Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης 

Ελληνικής Αστυνοµίας

1. Η εκπαίδευση στη Σχολή Μετεκπαίδευσης και Επιµόρφωσης
αποβλέπει στη µετεκπαίδευση, επιµόρφωση και εξειδίκευση του
προσωπικού της Ελληνικής Αστυνοµίας, µε στόχο: 

α. την εξοικείωση µε ένα κοινό πρότυπο άσκησης των επιχει-
ρησιακών καθηκόντων, 

β. την επαύξηση της επιχειρησιακής ικανότητας µέσω της προ-
σαρµογής της στα νέα δεδοµένα του εγκλήµατος και της εξέλι-
ξης των απειλών και των κινδύνων ασφάλειας και 

γ. τη βέλτιστη αξιοποίηση σύγχρονων µεθόδων και διαδικα-
σιών ασφάλειας και αστυνόµευσης. 

2. Τα προγράµµατα της Σχολής µπορεί να παρακολουθήσει
και το προσωπικό άλλων σωµάτων και φορέων που δραστηριο-
ποιούνται στον τοµέα της εσωτερικής ασφάλειας.

3. Για την καλύτερη υλοποίηση των προγραµµάτων αξιοποι-
ούνται όλες οι σύγχρονες µέθοδοι και τεχνικές εκπαίδευσης, µε
ιδιαίτερη έµφαση στην ασύγχρονη εκπαίδευση, στις προσοµοι-
ώσεις, στα ηλεκτρονικά µαθήµατα, στα βιωµατικά σεµινάρια και
στις εκπαιδευτικές ασκήσεις. Στο πλαίσιο της ανταλλαγής βέλτι-
στων πρακτικών, η Σχολή διοργανώνει και διευκολύνει τη συµµε-
τοχή Αστυνοµικών σε προγράµµατα µετεκπαίδευσης στο
εξωτερικό. Τα εκπαιδευτικά προγράµµατα, ανάλογα µε το αντι-
κείµενό τους, ποικίλλουν σε χρονική διάρκεια και δύναται να πε-
ριλαµβάνουν θεωρητικό και πρακτικό µέρος.

4. Η Σχολή διαρθρώνεται στα ακόλουθα Τµήµατα: 
α. Επαγγελµατικής Μετεκπαίδευσης, 
β. Διαρκούς Επιµόρφωσης Στελεχών, 
γ. Ασκήσεων, 
δ. Ειδικών Σχολείων, 
ε. Ειδικών Αστυνοµικών Εκπαιδεύσεων και 
στ. Ξένων Γλωσσών. 

Άρθρο 74
Σχολή Εθνικής Ασφάλειας

1. Η εκπαίδευση στη Σχολή Εθνικής Ασφάλειας συνίσταται στη
µετεκπαίδευση και επιµόρφωση των ανώτερων στελεχών της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας σε θέµατα σχετικά µε τη στρατηγική και την
πολιτική της εθνικής και της εσωτερικής ασφάλειας, ώστε να
µπορούν να ανταποκριθούν στα καθήκοντα του ανώτατου κρα-
τικού λειτουργού. 

2. Το πρόγραµµα της Σχολής µπορεί να παρακολουθήσουν και
ανώτερα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, του Λιµενικού Σώµα-
τος - Ελληνικής Ακτοφυλακής και του Πυροσβεστικού Σώµατος
και πολιτικοί υπάλληλοι υπουργείων και υπηρεσιών της Γενικής
Κυβέρνησης της περ. β) της παρ. 1 του άρθρου 14 του ν.
4270/2014 (Α’ 143) µε βαθµό Α’ κατηγορίας Πανεπιστηµιακής Εκ-
παίδευσης (Π.Ε.). 

3. Η φοίτηση στη Σχολή Εθνικής Ασφάλειας διαρκεί δύο (2)
ακαδηµαϊκά εξάµηνα, µε παράλληλη εκπόνηση διπλωµατικής ερ-
γασίας.

4. Η Σχολή Εθνικής Ασφάλειας παρέχει δύο (2) Προγράµµατα
Σπουδών Μετεκπαίδευσης στα ακόλουθα αντικείµενα: 

α. Πολιτική και Στρατηγική Εθνικής Ασφάλειας και 
β. Πολιτική Εσωτερικής Ασφάλειας και Σύγχρονης Αστυνόµευ-

σης. 
5. Στους σπουδαστές που αποφοιτούν επιτυχώς απονέµεται

Δίπλωµα Εξειδίκευσης στις Σπουδές της Στρατηγικής και Πολι-
τικής Εθνικής Ασφάλειας.

6. Η Σχολή Εθνικής Ασφαλείας µπορεί να συνάπτει προγραµ-
µατικές συµφωνίες συνεργασίας µε Α.Ε.Ι. και µε τη Σ.Α.Ε.Α., για
τη διοργάνωση κοινών προγραµµάτων µεταπτυχιακών σπουδών
(Π.Μ.Σ.), σεµιναρίων, ανταλλαγών φοιτητών και για κάθε άλλη
συναφή δραστηριότητα. Την ευθύνη της διοργάνωσης και ακα-
δηµαϊκής επιµέλειας των Π.Μ.Σ., καθώς και την αρµοδιότητα χο-
ρήγησης των µεταπτυχιακών τίτλων στην περίπτωση των Π.Μ.Σ.
έχουν τα Πανεπιστήµια. Στην περίπτωση διοργάνωσης κοινού
προγράµµατος µεταπτυχιακών σπουδών της Σχολής Εθνικής
Ασφάλειας σε συνεργασία µε τη Σ.Α.Ε.Α., την ευθύνη της διορ-
γάνωσης και ακαδηµαϊκής επιµέλειας των Π.Μ.Σ., καθώς και την
αρµοδιότητα χορήγησης των µεταπτυχιακών τίτλων έχει η
Σ.Α.Ε.Α..

Άρθρο 75
Πρόγραµµα Σπουδών

1. Το Πρόγραµµα Σπουδών κάθε Σχολής περιέχει τους τίτλους
των µαθηµάτων, το είδος και το περιεχόµενο αυτών, τις εβδοµα-
διαίες ώρες διδασκαλίας τους, στις οποίες περιλαµβάνεται το
κάθε µορφής επιτελούµενο διδακτικό έργο, καθώς και τη χρονική
αλληλουχία ή αλληλεξάρτηση των µαθηµάτων. 

2. Το περιεχόµενο του Προγράµµατος Σπουδών καταρτίζεται
από το Εκπαιδευτικό Συµβούλιο της οικείας Σχολής και εγκρίνε-
ται από τον Διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας. Με την ίδια
διαδικασία ορίζονται τα εκπαιδευτικά βοηθήµατα, τα συγγράµ-
µατα και το λοιπό εκπαιδευτικό υλικό που θεωρείται αναγκαίο
για την εκπαίδευση των σπουδαστών της κάθε Σχολής.

3. Το Πρόγραµµα Σπουδών, τα µαθήµατα και το περιεχόµενό
τους, αξιολογούνται και επανεξετάζονται περιοδικά και σε κάθε
περίπτωση ανά πενταετία, ώστε να προσαρµόζονται στις επιχει-
ρησιακές ανάγκες και τις γενικές και επιστηµονικές εξελίξεις. 

Άρθρο 76
Παρακολούθηση - Πιστωτικές µονάδες - Εξετάσεις

1. Η παρακολούθηση των µαθηµάτων είναι υποχρεωτική σε
όλες τις Σχολές της Αστυνοµικής Ακαδηµίας.

2. Το πρόγραµµα µαθηµάτων των Σχολών Αστυφυλάκων και
Εθνικής Ασφάλειας είναι διαρθρωµένο βάσει του Ευρωπαϊκού
Συστήµατος Μεταφοράς και Συσσώρευσης Πιστωτικών Μονά-
δων (ECTS) και κατανέµει τις ακαδηµαϊκές µονάδες ανά µάθηµα.
Κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσης στις Σχολές Αστυφυλάκων και
Εθνικής Ασφάλειας, οι σπουδαστές τους συσσωρεύουν πιστωτι-
κές µονάδες, κατά τα οριζόµενα στον ν. 3374/2005 (Α’ 189). Το
σύστηµα πιστωτικών µονάδων αφορά στο σύνολο των εκπαιδευ-
τικών δραστηριοτήτων της οικείας Σχολής που πρέπει να ολο-
κληρώσει ο σπουδαστής της οικείας Σχολής, προκειµένου να
επιτύχει τους αντικειµενικούς στόχους του προγράµµατος σπου-
δών αποκτώντας τις κατάλληλες γνώσεις, ικανότητες και δεξιό-
τητες. Η συσσώρευση του απαιτούµενου αριθµού πιστωτικών
µονάδων που ορίζεται στον Κανονισµό Σπουδών της οικείας Σχο-
λής, οδηγεί στην ολοκλήρωση των σπουδών και την απόκτηση
του αντίστοιχου τίτλου σπουδών. 

3. Η επίδοση σε όλα τα µαθήµατα αξιολογείται µε εξετάσεις.
4. Στη Σχολή Αστυφυλάκων της Ελληνικής Αστυνοµίας η προ-

αγωγή στο επόµενο έτος ή εξάµηνο εκπαίδευσης γίνεται εφόσον
οι σπουδαστές λαµβάνουν βαθµό πάνω από τη βάση στο σύνολο
των µαθηµάτων κάθε έτους. Στη Σχολή Εθνικής Ασφάλειας η
απονοµή του Μεταπτυχιακού Διπλώµατος Ειδίκευσης γίνεται
εφόσον οι σπουδαστές λαµβάνουν βαθµό πάνω από τη βάση σε
όλα τα µαθήµατα του Προγράµµατος Σπουδών και στη διπλω-
µατική εργασία που εκπονούν. Στη Σχολή Μετεκπαίδευσης και
Επιµόρφωσης οι σπουδαστές ολοκληρώνουν τα Σχολεία, εφόσον
λαµβάνουν βαθµό πάνω από τη βάση σε όλα τα µαθήµατα. 

5. Η κατανοµή των σπουδαστών της Σχολής Μετεκπαίδευσης
- Επιµόρφωσης στα Τµήµατα γίνεται µε τα κριτήρια και τη διαδι-
κασία που προβλέπονται στον Κανονισµό Σπουδών της Αστυνο-
µικής Ακαδηµίας. 

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΟΒ’ - 26 ΙΟΥΛΙΟΥ 2022 18421



6. Οι σπουδαστές της Σχολής Αστυφυλάκων εκπονούν πτυ-
χιακή εργασία σε εξειδικευµένο θέµα που σχετίζεται µε τα γνω-
στικά αντικείµενα και τα µαθήµατα του Προγράµµατος Σπουδών
και συνδέεται µε τις στρατηγικές και επιχειρησιακές προτεραι-
ότητες της Ελληνικής Αστυνοµίας.

7. Οι σπουδαστές είναι υποχρεωµένοι να ολοκληρώνουν τις
σπουδές τους στον προβλεπόµενο χρόνο διάρκειας. Αναστολή
σπουδών µπορεί να χορηγηθεί έως δύο (2) εξάµηνα φοίτησης µε
απόφαση του Διοικητή της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, ύστερα από
τεκµηριωµένο αίτηµα σπουδαστή, εφόσον υφίστανται σοβαροί
λόγοι υγείας. 

Άρθρο 77
Προγράµµατα σπουδών σε συνεργασία µε Α.Ε.Ι., Α.Σ.Ε.Ι.,

ερευνητικά κέντρα, ινστιτούτα 
και Αστυνοµικές Ακαδηµίες άλλων χωρών

1.  Η Σχολή Αστυφυλάκων και η Σχολή Εθνικής Ασφάλειας
µπορούν να οργανώνουν και να προσφέρουν προγράµµατα
σπουδών από κοινού ή σε συνεργασία µε Α.Ε.Ι., Α.Σ.Ε.Ι., ερευνη-
τικά κέντρα ή ινστιτούτα της ηµεδαπής ή της αλλοδαπής και
Αστυνοµικές Ακαδηµίες άλλων χωρών.

2.  Για τα προγράµµατα της παρ. 1 καταρτίζεται πρωτόκολλο
συνεργασίας, στο οποίο καθορίζονται ιδίως το αντικείµενο του
προγράµµατος και, κατά περίπτωση, τα επιστηµονικά πεδία, ο
τρόπος εισαγωγής των σπουδαστών, προκειµένου για προγράµ-
µατα δεύτερου κύκλου σπουδών, οι υποχρεώσεις και τα δικαιώ-
µατα των συµµετεχόντων στο πρόγραµµα, η µετακίνηση του
διδακτικού προσωπικού, η ανταλλαγή σπουδαστών, η χορήγηση
ενιαίου ή χωριστού από κάθε ίδρυµα τίτλου σπουδών, ο τύπος
του χορηγούµενου τίτλου, η συγκρότηση επιτροπών για την κα-
τάρτιση του περιεχοµένου του προγράµµατος σπουδών, η συγ-
κρότηση οργάνων διοίκησης και παρακολούθησης των
προγραµµάτων σπουδών και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Παιδείας και Θρησκευ-
µάτων και Προστασίας του Πολίτη, ύστερα από πρόταση του οι-
κείου Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, δύνανται να οργανώνονται και
να υλοποιούνται, σε συνεργασία µε τη Σ.Α.Ε.Α., µε Α.Ε.Ι. της
χώρας ή αναγνωρισµένα εκπαιδευτικά ιδρύµατα άλλων χωρών,
Προγράµµατα Μεταπτυχιακών Σπουδών και να απονέµονται αν-
τίστοιχοι τίτλοι σπουδών. Για τα εν λόγω µεταπτυχιακά προγράµ-
µατα, την αρµοδιότητα χορήγησης των µεταπτυχιακών τίτλων
έχουν η Σ.Α.Ε.Α. ή τα Α.Ε.Ι..

Άρθρο 78
Εσωτερικός Κανονισµός της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, εγκρίνεται ο Εσωτερικός Κα-
νονισµός της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, ύστερα από εισήγηση του
Διοικητή της, η οποία υποβάλλεται στον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη ιεραρχικώς, δια του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνο-
µίας. Με τον Εσωτερικό Κανονισµό ρυθµίζονται, ιδίως:

α) τα καθήκοντα, δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις των σπουδα-
στών και ο τρόπος ελέγχου της άσκησης και εκπλήρωσής τους,  

β) ο υποχρεωτικός χρόνος παραµονής στο Σώµα των εκπαι-
δευόµενων και µετεκπαιδευόµενων σπουδαστών, ύστερα από
την ολοκλήρωση της φοίτησής τους,

γ) οι κανόνες δεοντολογίας και τα όργανα ελέγχου της τήρη-
σης των κανόνων αυτών,

δ) η διαδικασία προκήρυξης θέσεων και επιλογής του διδακτι-
κού προσωπικού, καθώς και η διαδικασία ανάθεσης διδακτικού
έργου, 

ε)  τα καθήκοντα, τα δικαιώµατα και οι υποχρεώσεις του διδα-
κτικού προσωπικού, 

στ) πειθαρχικά παραπτώµατα, κυρώσεις και πειθαρχική διαδι-
κασία και όργανα πειθαρχικού ελέγχου και επιβολής κυρώσεων, 

ζ) η οργάνωση της φοίτησης και της διαµονής, 
η)  η κατανοµή του χρόνου εκπαίδευσης, 
θ) η διαδικασία και τα δικαιολογητικά για την υποβολή αιτήµα-

τος για παροχή αναστολής σπουδών και η διαδικασία έγκρισής

του αιτήµατος,
ι) η κατάργηση ή λειτουργία και άλλων σχολών ή τµηµάτων ή

παραρτηµάτων των σχολών, µέσα στο πλαίσιο της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας, καθώς και κάθε άλλο θέµα σχετικό µε την οργάνωση,
τη στελέχωση και λειτουργία της Αστυνοµικής Ακαδηµίας και των
Σχολών της,

ια) οι όροι, οι προϋποθέσεις και η διαδικασία συµµετοχής της
Αστυνοµικής Ακαδηµίας στα προγράµµατα συνεργασίας που
προβλέπονται στο άρθρο 77, καθώς και τα όργανα της Αστυνο-
µικής Ακαδηµίας που έχουν την αρµοδιότητα οργάνωσης, έγκρι-
σης και εποπτείας των προγραµµάτων αυτών.

Ειδικώς για την εφαρµογή της περ. ι), το προεδρικό διάταγµα
του παρόντος προτείνεται και από τον Υπουργό Οικονοµικών.

Άρθρο 79
Κανονισµός Σπουδών

Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, εγκρίνεται ο Κανονισµός
Σπουδών των σχολών της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, ύστερα από
εισήγηση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της οικείας Σχολής, την
οποία υποβάλλει ο Διοικητής της Αστυνοµικής Ακαδηµίας στον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη ιεραρχικώς, δια του Αρχηγείου
Ελληνικής Αστυνοµίας. Με τον Κανονισµό Σπουδών καθορίζον-
ται, ιδίως:

α) οι βασικές αρχές που διέπουν την κατάρτιση και λειτουργία
των προγραµµάτων σπουδών και την εκπαίδευση στις Σχολές
της Αστυνοµικής Ακαδηµίας,

β) τα κριτήρια και η διαδικασία κατανοµής των σπουδαστών
σε κύκλους, κατευθύνσεις ή Τµήµατα,

γ) η δυνατότητα διάκρισης µεταξύ υποχρεωτικών, κατ’ επιλογή
υποχρεωτικών και επιλεγόµενων µαθηµάτων, καθώς και η µεταξύ
τους ποσοστιαία αναλογία,

δ) η κατανοµή των µαθηµάτων σε εξάµηνα ή άλλες προβλεπό-
µενες διδακτικές περιόδους, οι ώρες διδασκαλίας κάθε µαθήµα-
τος, η αλληλεξάρτηση των µαθηµάτων και η βαρύτητα κάθε
µαθήµατος (πιστωτικές µονάδες),

ε) ο τρόπος αξιολόγησης του διδακτικού έργου των καθηγη-
τών,

στ) οι µέθοδοι αξιολόγησης της προόδου των σπουδαστών, ο
ειδικότερος τρόπος, η διαδικασία και το χρονικό διάστηµα διε-
ξαγωγής των εξετάσεων και άλλων µεθόδων αξιολόγησης των
σπουδαστών,

ζ) οι προϋποθέσεις συµµετοχής των σπουδαστών στις εξετα-
στικές περιόδους, η διάρκεια των εξεταστικών περιόδων, οι όροι
και η διαδικασία επανεξέτασης των σπουδαστών,

η) οι απαραίτητες πιστωτικές µονάδες για την απονοµή τίτλων
σπουδών,

θ) ο τύπος του τίτλου σπουδών,

ι) ο τρόπος επιλογής των σπουδαστών της Σχολής Εθνικής
Ασφάλειας, και

ια) το είδος, η διάρκεια και τα ειδικότερα ζητήµατα της πρα-
κτικής εκπαίδευσης των σπουδαστών της Σχολής Αστυφυλάκων,
τα οποία συναρτώνται µε τον τοµέα σπουδών και τις επιχειρη-
σιακές και υπηρεσιακές ανάγκες της Ελληνικής Αστυνοµίας.

Άρθρο 80
Διάρθρωση Επιτελείου της Αστυνοµικής Ακαδηµίας

Το Επιτελείο της Αστυνοµικής Ακαδηµίας διαρθρώνεται στα
ακόλουθα Τµήµατα: 

α) Τµήµα Διοικητικού, 
β) Τµήµα Διαχείρισης Χρηµατικού - Υλικού και 
γ) Τµήµα CEPOL.

Άρθρο 81
Τµήµα Διοικητικού

Το Τµήµα Διοικητικού είναι αρµόδιο για:
α. τη µέριµνα για τη διεξαγωγή όλων των εισαγωγικών και προ-
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αγωγικών εξετάσεων, σε συνεργασία µε τις Σχολές της Αστυνο-
µικής Ακαδηµίας,

β. την εκπόνηση διαταγών για την εύρυθµη λειτουργία και τον
συντονισµό των δραστηριοτήτων των Αστυνοµικών Σχολών, 

γ. τον χειρισµό θεµάτων προσωπικού των Υπηρεσιών της
Αστυνοµικής Ακαδηµίας, εκτός από εκείνα που έχουν ανατεθεί
στις Υπηρεσίες αυτές,

δ. τον χειρισµό των θεµάτων αλληλογραφίας της Αστυνοµικής
Ακαδηµίας,

ε. τον χειρισµό των θεµάτων δηµοσίων σχέσεων και εθιµοτυ-
πίας,

στ. την οργάνωση και λειτουργία µουσείου και
ζ.  τη γραµµατειακή υποστήριξη όλων των συλλογικών οργά-

νων της Αστυνοµικής Ακαδηµίας και των Σχολών της.

Άρθρο 82
Τµήµα Διαχείρισης Χρηµατικού - Υλικού

Το Τµήµα Διαχείρισης Χρηµατικού - Υλικού είναι αρµόδιο για:
α. τον εφοδιασµό µε όλα τα απαραίτητα µέσα, µηχανήµατα και

υλικά, καθώς και τη µέριµνα για την καλή λειτουργία και συντή-
ρησή τους,

β. την προµήθεια και διανοµή των εφοδίων στο προσωπικό και
στις Υπηρεσίες της Αστυνοµικής Ακαδηµίας,

γ. τη διαχείριση της πάγιας προκαταβολής και τη φροντίδα για
τη µισθοδοσία του προσωπικού, σε συνεργασία µε την Γενική Δι-
εύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και Επιτελικού Σχεδιασµού,
όπου απαιτείται, 

δ. την εξυπηρέτηση, την εποπτεία και τον έλεγχο των επτά (7)
µερικών διαχειρίσεων που λειτουργούν στις Υπηρεσίες που υπά-
γονται, σύµφωνα µε το άρθρο 60, στην Αστυνοµική Ακαδηµία.

Άρθρο 83
Τµήµα CEPOL

Το Τµήµα CEPOL αποτελεί εθνικό σηµείο επαφής µε τον Ορ-
γανισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κατάρτιση στον τοµέα
της επιβολής του νόµου (CEPOL), καθώς και µε τα αντίστοιχα
σηµεία επαφής των Αστυνοµιών άλλων χωρών και είναι αρµόδιο,
ιδίως, για:

α. την παρακολούθηση των δραστηριοτήτων του Οργανισµού
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την κατάρτιση στον τοµέα της επι-
βολής του νόµου (CEPOL) και την υποβολή προτάσεων συµµε-
τοχής αστυνοµικού προσωπικού σε επιτροπές και οµάδες
εργασίας, που συγκροτούνται στο πλαίσιο αυτής, καθώς και σε
άλλα εκπαιδευτικά προγράµµατα που εντάσσονται στο πλαίσιο
των δραστηριοτήτων της CEPOL, 

β. την εκπροσώπηση της Ελληνικής Αστυνοµίας στις συναντή-
σεις του Διοικητικού Συµβουλίου της CEPOL, 

γ. την παρακολούθηση, σε συνεργασία µε το Τµήµα EUROPOL
της Διεύθυνσης Διεθνούς Αστυνοµικής Συνεργασίας του Αρχη-
γείου Ελληνικής Αστυνοµίας, των εξελίξεων επί θεµάτων αρµο-
διότητας της CEPOL, τα οποία εξετάζονται στο πλαίσιο του
Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τη µέριµνα για προ-
ώθηση και αξιοποίησή τους σε εθνικό επίπεδο, 

δ. τη διοργάνωση σεµιναρίων στο πλαίσιο των εκπαιδευτικών
προγραµµάτων της CEPOL, 

ε. την υποβολή προτάσεων για τη συµµετοχή αστυνοµικού
προσωπικού ως εκπαιδευτών σε εκπαιδευτικά προγράµµατα που
εποπτεύονται από την CEPOL, 

στ. την ενηµέρωση της Διεύθυνσης Εκπαίδευσης και Ανάπτυ-
ξης Ανθρωπίνων Πόρων του Αρχηγείου Ελληνικής Αστυνοµίας
σχετικά µε τις δραστηριότητες και τα εκπαιδευτικά προγράµµατα
της CEPOL, 

ζ. την ανταλλαγή εκπαιδευτικών εµπειριών και γνώσεων µε τις
Αστυνοµικές Ακαδηµίες ξένων κρατών και την ανάπτυξη συνερ-
γασίας µεταξύ τους επί θεµάτων αρµοδιότητάς τους, καθώς και
τη µέριµνα για την υλοποίηση εκπαιδευτικών προγραµµάτων,
βάσει των σχετικών συµφωνιών, και

η. την επεξεργασία των στοιχείων που υποβάλλονται από το
αστυνοµικό προσωπικό στο πλαίσιο της συµµετοχής του στις

δραστηριότητες της CEPOL και την εξαγωγή σχετικών πορισµά-
των προς τον σκοπό αξιοποίησής τους.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ 

ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Γ’

Άρθρο 84
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Παιδείας και Θρησκευµάτων, η οποία εκδίδεται ύστερα από
εισήγηση του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθορίζεται
ο αριθµός των εισακτέων στις Σχολές Αστυφυλάκων, αφού λη-
φθούν υπόψη οι κενές οργανικές θέσεις που υπάρχουν κατά την
προκήρυξη των εξετάσεων και οι θέσεις που πρόκειται να κενω-
θούν µέχρι το τέλος του επόµενου της έναρξης της εκπαιδευτι-
κής περιόδου έτους, σε συνδυασµό µε τις υφιστάµενες
επιχειρησιακές ανάγκες, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 63.   

2. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη καθο-
ρίζονται οι ειδικότερες προϋποθέσεις εισαγωγής στη Σχολή Εθνι-
κής Ασφάλειας, σύµφωνα µε το άρθρο 74.   

3. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Οικονοµικών καθορίζεται η αποζηµίωση που καταβάλλεται
στο διδακτικό προσωπικό, για κάθε ώρα διδασκαλίας, προφορι-
κών ή γραπτών εξετάσεων ή άλλης συναφούς απασχόλησης,
σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 69.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Οικονοµικών καθορίζεται η αποζηµίωση που καταβάλλεται
στο διδακτικό προσωπικό που συµµετέχει στις τριµελείς επιτρο-
πές του άρθρου 69.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Παιδείας και Θρησκευµάτων ρυθµίζονται τα σχετικά µε την
πιστοποίηση ή οργάνωση των µεταπτυχιακών προγραµµάτων
σπουδών, των σεµιναρίων, των ανταλλαγών φοιτητών και κάθε
άλλης συναφούς δραστηριότητας, που διοργανώνονται στο
πλαίσιο των προγραµµατικών συµφωνιών συνεργασίας µε Α.Ε.Ι.,
καθώς και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του άρθρου 77. 

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Προστασίας του Πολίτη
και Παιδείας και Θρησκευµάτων, ύστερα από πρόταση του οι-
κείου Εκπαιδευτικού Συµβουλίου, δύνανται να οργανώνονται και
να υλοποιούνται, σε συνεργασία µε τη Σ.Α.Ε.Α., µε Α.Ε.Ι. της
χώρας ή αναγνωρισµένα εκπαιδευτικά ιδρύµατα άλλων χωρών,
Προγράµµατα Μεταπτυχιακών Σπουδών (Π.Μ.Σ.) και να απονέ-
µονται αντίστοιχοι τίτλοι σπουδών, σύµφωνα µε το άρθρο 77. 

7. Με προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη εγκρίνεται ο Εσωτερικός Κα-
νονισµός της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, ύστερα από εισήγηση του
διοικητή της, η οποία υποβάλλεται στον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη ιεραρχικώς, δια του Αρχηγείου της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας, σύµφωνα µε το άρθρο 78. Ειδικώς για την εφαρµογή της
περ. ι) του άρθρου 78, το προεδρικό διάταγµα της παρούσας
προτείνεται και από τον Υπουργό Οικονοµικών.

8. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, εγκρίνεται ο Κανονισµός
Σπουδών των σχολών της Αστυνοµικής Ακαδηµίας, ύστερα από
εισήγηση του Εκπαιδευτικού Συµβουλίου της οικείας Σχολής, την
οποία υποβάλλει ο Διοικητής της Αστυνοµικής Ακαδηµίας στον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη ιεραρχικώς, δια του Αρχηγείου
της Ελληνικής Αστυνοµίας, σύµφωνα µε το άρθρο 79.

Άρθρο 85
Μεταβατική διάταξη

Μέχρι την έκδοση των κανονιστικών πράξεων των άρθρων 78
και 79, η Αστυνοµική Ακαδηµία και οι Σχολές που υπάγονται σε
αυτήν, εξακολουθούν να λειτουργούν σύµφωνα µε τα   π.δ.
585/1985 (Α’ 205), 352/1995 (Α’ 187), 190/1996 (Α’ 153) και
380/1996 (Α’ 251). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΜΕΡΟΥΣ Γ’

Άρθρο 86
Καταργούµενες διατάξεις

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται τα άρθρα
38 και 40 του ν. 4249/2014 (Α’ 73), που αφορούν στη λειτουργία
της Αστυνοµικής Ακαδηµίας.

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 

ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

Άρθρο 87
Ρυθµίσεις για την έκδοση διαβατηρίου - 

Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 2 π.δ. 25/2022

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 2 του π.δ. 25/2022 (Α’ 66), τροπο-
ποιείται η διάρκεια ισχύος των διαβατηρίων από πέντε (5) σε
δέκα (10) έτη από την έκδοσή τους και η παρ. 1 του άρθρου 2
διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Η διάρκεια ισχύος των διαβατηρίων καθορίζεται σε δέκα
(10) έτη από την έκδοσή τους για τα διαβατήρια των ενηλίκων,
καθώς και των ανηλίκων που έχουν συµπληρώσει τα δεκατέσ-
σερα (14) έτη της ηλικίας τους και τρία (3) έτη για τα διαβατήρια
των λοιπών ανηλίκων.» 

2. Για τα έτη, µετά από τα πρώτα πέντε (5) έτη ισχύος του δια-
βατηρίου και µέχρι τη συµπλήρωση της δεκαετούς ισχύος του,
δεν οφείλονται επιπρόσθετα πάγια τέλη χαρτοσήµου.

3. Το παρόν εφαρµόζεται για τα διαβατήρια που εκδίδονται
από την 1η.9.2022.

Άρθρο 88
Επέκταση του θεσµού της ηλεκτρονικής επιτήρησης 
της Γενικής Γραµµατείας Αντεγκληµατικής Πολιτικής 

του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη - 
Τροποποίηση άρθρου 4 ν. 4205/2013

Στο άρθρο 4 του ν. 4205/2013 (Α’ 242), προστίθεται παρ. 2Α
ως εξής:

«2Α. Με απόφαση του Υπουργού Προστασίας του Πολίτη, δύ-
ναται να επεκτείνεται ο θεσµός της ηλεκτρονικής επιτήρησης και
σε Καταστήµατα Κράτησης, καθώς και σε περιφερειακές ενότη-
τες που δεν εφαρµόζουν τον θεσµό πιλοτικά, σύµφωνα µε το
προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται κατ’ εφαρµογή της παρ. 2.»

Άρθρο 89
Μεταφορά προσωπικού του Καταστήµατος Κράτησης 

Πάτρας µε κρατικά ή µισθωµένα οχήµατα

Το προσωπικό που υπηρετεί στο Κατάστηµα Κράτησης Πά-
τρας δύναται να µεταφέρεται µε κρατικά ή µισθωµένα οχήµατα
από και προς το ανωτέρω Κατάστηµα. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Προστασίας του Πολίτη, Εσωτερικών και Οικονοµι-
κών, δύνανται να ρυθµίζονται οι όροι, οι προϋποθέσεις, η διαδι-
κασία, καθώς και κάθε άλλο ειδικότερο θέµα σχετικά µε τη
µεταφορά του προσωπικού του Καταστήµατος Κράτησης Πά-
τρας µε κρατικά ή µισθωµένα οχήµατα.

Άρθρο 90
Αρµοδιότητες της εταιρείας «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ Α.Ε.»

σχετικά µε ζητήµατα της Γενικής Γραµµατείας 
Αντεγκληµατικής Πολιτικής - Τροποποίηση περ. α’ 

παρ. 2.1 άρθρου 132 ν. 4199/2013

1. Στην  περ. α’ της παρ. 2.1 του άρθρου 132 του  ν. 4199/2013
(Α’ 216) επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στην υποπερ. (iii) δια-
γράφονται οι λέξεις «σωφρονιστικών καταστηµάτων», β) προστί-
θεται νέα υποπερ. (vi) και η παρ. 2.1. διαµορφώνεται ως εξής:

«2.1. Υπό την επιφύλαξη της παραγράφου 1.4 του παρόντος

άρθρου, κύριος σκοπός της νέας εταιρίας είναι:
(α) Η µελέτη, απόκτηση γης, κατασκευή, επέκταση, ανακαί-

νιση, επισκευή, συντήρηση και εξοπλισµός κτιριακών εγκαταστά-
σεων και εν γένει υποδοµών δηµοσίου ενδιαφέροντος, ιδίως
κτιριακών εγκαταστάσεων και εν γένει υποδοµών: (i) των φορέων
και των δοµών εκπαίδευσης και κατάρτισης και των φορέων δι-
οίκησής τους, καθώς και κάθε άλλης υπηρεσίας ή νοµικού προ-
σώπου που εποπτεύεται από το Υπουργείο Παιδείας και
Θρησκευµάτων ή υπάγεται σε αυτό, (ii) νοσηλευτικών και υγει-
ονοµικών µονάδων, εγκαταστάσεων των τµηµάτων ιατρικής των
ανωτάτων εκπαιδευτικών ιδρυµάτων, καθώς και κάθε άλλης υπη-
ρεσίας ή νοµικού προσώπου που εποπτεύεται από το Υπουργείο
Υγείας ή υπάγεται σε αυτό, (iii) δικαστικών κτιρίων, καθώς και κα-
ταστηµάτων κάθε άλλης υπηρεσίας ή νοµικού προσώπου που
εποπτεύεται από το Υπουργείο Δικαιοσύνης ή υπάγεται σε αυτό,
(iv) κάθε υπηρεσίας ή νοµικού προσώπου που εποπτεύεται από
το Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών ή υπάγεται σε αυτό, (v)
που θα έχουν ενταχθεί στο εγκεκριµένο πρόγραµµα υλοποίησης
έργων της εταιρείας, (vi) καταστηµάτων κράτησης και κάθε
άλλης υπηρεσίας ή νοµικού προσώπου που εποπτεύεται από τη
Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής ή υπάγεται σε
αυτήν.

(β) Η παροχή υπηρεσιών διοίκησης, επίβλεψης και παρακο-
λούθησης της εκτέλεσης συµβάσεων µελετών, έργων, προµη-
θειών και υπηρεσιών, στα ανωτέρω αντικείµενα.

(γ) Η επεξεργασία, κατάρτιση και υλοποίηση βραχυχρόνιων
και µακροχρόνιων προγραµµάτων εκτέλεσης έργων και εκπόνη-
σης µελετών, καθώς και η παρακολούθηση της εφαρµογής
αυτών. Η ανέγερση κτιρίων πλήρως αποπερατωµένων «µε το
κλειδί στο χέρι».

(δ) Η ανάθεση σε τρίτους, µε την εκάστοτε προβλεπόµενη νό-
µιµη διαδικασία ανάθεσης και κατά το µέτρο που κρίνεται σκό-
πιµο ή αναγκαίο, και η επίβλεψη συµβάσεων έργων, προµηθειών
ή υπηρεσιών, για την εκπλήρωση των σκοπών της εταιρείας,
κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου, καθώς και η ανάθεση
συµβάσεων µε τη µέθοδο της παραχώρησης ή της σύµπραξης
δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα ή κάθε άλλη συναφή µέθοδο, σύµ-
φωνα µε τον νόµο.»

2. Στην περ. α’ της παρ. 2.2 του άρθρου 132 του              ν.
4199/2013 επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο της
υποπερ. αα’ διαγράφεται η φράση «καθώς και για την αποκοµιδή,
τη µεταφορά, την εναπόθεση και το βιολογικό καθαρισµό των
βοθρολυµάτων των φυλακών», β) προστίθεται νέα υποπερ. αβ’
και η παρ. 2.2 διαµορφώνεται ως εξής: 

«2.2 Για την εκπλήρωση των σκοπών της, η εταιρεία µπορεί
ιδίως:

(α) Να επιχορηγείται από τον τακτικό προϋπολογισµό ή το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων και εν γένει να δέχεται εθνι-
κούς ή ενωσιακούς πόρους, να δανείζεται και να εξευρίσκει κε-
φάλαια, συµπεριλαµβανοµένης και της έκδοσης οµολογιών,
υποσχετικών και άλλων τίτλων ή εγγράφων που ενσωµατώνουν
οφειλή χρέους (χρεόγραφα), καθώς επίσης και να συνάπτει συµ-
βάσεις σε σχέση µε τα προαναφερόµενα.

(αα) Να επιχορηγείται και από το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως
Δικαστικών Κτιρίων «ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.» για την κατασκευή, συντήρηση
επισκευή κτιρίων και εξοπλισµό αυτών που καλύπτουν αποκλει-
στικά τις υπηρεσίες αρµοδιότητας του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Η επιχορήγηση πραγµατοποιείται µε βάση τον προϋπολογισµό
µελέτης έργου, που εκπονεί η εταιρεία «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ
Α.Ε.» και συνοδεύεται από πρόγραµµα χρηµατορροών, που πε-
ριλαµβάνει το ποσό της προκαταβολής και τις τµηµατικές κατα-
βολές µέχρι και την εξόφληση του συµβατικού τιµήµατος και
τυχόν αδιάθετο ποσό της επιχορήγησης αποδίδεται στο
«ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.».

(αβ) Να επιχορηγείται από τη Γενική Γραµµατεία Αντεγκληµα-
τικής Πολιτικής για τη µελέτη, κατασκευή, συντήρηση - επισκευή
κτιρίων και τον εξοπλισµό αυτών, αποκλειστικά προς τον σκοπό
κάλυψης των υπηρεσιών αρµοδιότητάς της, καθώς και για την
αποκοµιδή, τη µεταφορά, την εναπόθεση σε κατάλληλους απο-
δέκτες και για τον βιολογικό καθαρισµό των βοθρολυµάτων των
καταστηµάτων κράτησης. Η επιχορήγηση της παρούσας υποπε-
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ρίπτωσης πραγµατοποιείται µε βάση τον προϋπολογισµό ανάθε-
σης σύµβασης εκπόνησης µελέτης, παροχής υπηρεσιών, έργου,
και προµήθειας που υλοποιεί η εταιρεία «ΚΤΙΡΙΑΚΕΣ ΥΠΟΔΟΜΕΣ
Α.Ε.» και συνοδεύεται από πρόγραµµα χρηµατορροών, που πε-
ριλαµβάνει το ποσό της προκαταβολής και τις τµηµατικές κατα-
βολές µέχρι και την εξόφληση του συµβατικού τιµήµατος. Τυχόν
αδιάθετο ποσό της επιχορήγησης αποδίδεται στη Γενική Γραµ-
µατεία Αντεγκληµατικής Πολιτικής.

(β) Να προβαίνει σε πρόσκτηση, αγορά, ανταλλαγή και µε
οποιονδήποτε τρόπο απόκτηση, διάθεση ή πώληση κάθε είδους
ακινήτων, αστικών ή µη, σύµφωνα µε τις οικείες διατάξεις του
νόµου. Ειδικά, για την απόκτηση ακινήτων µε απαλλοτρίωση εκ-
δίδεται απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων, εφαρµοζοµένων των διατάξεων του ν.
2882/2001 (Α’ 17). Όπου στις διατάξεις του νόµου αυτού αναφέ-
ρεται η Ο.Σ.Κ. Α.Ε., νοείται πλέον η ιδρυόµενη µε το παρόν εται-
ρεία.

(γ) Να προβαίνει στη χρηµατοδοτική µίσθωση ακινήτων και κι-
νητών πραγµάτων.

(δ) Να διενεργεί κάθε άλλη δραστηριότητα που σχετίζεται
άµεσα ή έµµεσα µε τους παραπάνω σκοπούς της εταιρείας.

(ε) Η συνιστώµενη µε το παρόν εταιρεία δύναται, σε περιπτώ-
σεις έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών, να χρηµατοδοτεί τους
αρµόδιους ΟΤΑ α’ ή β’ βαθµού για την εκτέλεση έργων της αρ-
µοδιότητάς της. Για την κατά τα ανωτέρω χρηµατοδότηση απαι-
τείται η προηγούµενη έκδοση εγκριτικής απόφασης του
Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών.»

Άρθρο 91
Ρυθµίσεις σταδιοδροµίας

Απόφοιτοι της Σχολής Αξιωµατικών (Σ.Α.Ε.Α.) και του Τµήµα-
τος Επαγγελµατικής Μετεκπαίδευσης Ανθυπαστυνόµων
(Τ.Ε.Μ.Α.) της Ελληνικής Αστυνοµίας, καθώς και της Σχολής
Αξιωµατικών και της Σχολής Επιµόρφωσης και Μετεκπαίδευσης
του Πυροσβεστικού Σώµατος, οι οποίοι τέθηκαν σε αποστρατεία
µε τον βαθµό του Αστυνοµικού Υποδιευθυντή ή Αντιπυράρχου,
αντίστοιχα, ως ευδοκίµως τερµατίσαντες τη σταδιοδροµία τους
στον βαθµό του Αστυνόµου Α’ ή του Επιπυραγού, έχοντας συµ-
πληρώσει τριακονταπενταετή συντάξιµη υπηρεσία ή καταληφθεί
από το όριο ηλικίας του βαθµού τους ή λόγω σωµατικής ανικα-
νότητας, προάγονται στον βαθµό του Αστυνοµικού Διευθυντή ή
του Πυράρχου, αντίστοιχα, εφόσον υποβάλλουν αίτηση στην αρ-
µόδια Διεύθυνση του Αρχηγείου τους, εντός τριών (3) µηνών από
την έναρξη ισχύος του παρόντος, χωρίς να γεννώνται για αυτούς
συνταξιοδοτικά ή άλλα οικονοµικά δικαιώµατα.

Άρθρο 92
Συνοδεία ασφαλείας

1. Οι αστυνοµικοί που, κατά την εκτέλεση των καθηκόντων
τους, διατίθενται για παροχή συνοδείας ασφαλείας στα πρό-
σωπα της περ. γ’ της παρ. 1 και της παρ. 2 του άρθρου 156 του
π.δ. 141/1991 (Α’ 58), δύνανται να οδηγούν για τη συνοδευτική
ασφάλεια οχήµατα, τα οποία έχουν παραχωρηθεί ή έχουν χορη-
γηθεί στα προστατευόµενα πρόσωπα για την εξυπηρέτηση αναγ-
κών µετακίνησής τους από τους αρµόδιους κρατικούς φορείς.

2. Η παρ. 1 ισχύει και για τα οχήµατα ιδιωτικής χρήσης των
ως άνω προσώπων, τα οποία δύνανται να οδηγούν οι αστυνοµικοί
που κατά την εκτέλεση των καθηκόντων τους διατίθενται για πα-
ροχή συνοδείας ασφαλείας. Για όσο χρόνο διαρκεί η χρήση τους
ως οχηµάτων συνοδευτικής ασφάλειας, εφαρµόζεται η περ. ζ’
της παρ. 2 του άρθρου 9 της υπ’ αριθµ. 129/2534/2010 κοινής
απόφασης των Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλε-
κτρονικής Διακυβέρνησης και Οικονοµικών (Β’ 108) περί υπηρε-
σιακών οχηµάτων της Ελληνικής Αστυνοµίας. H συντήρηση, η
τροφοδοσία και η αποκατάσταση και κοστολόγηση των υλικών
ζηµιών σε περίπτωση τροχαίου ατυχήµατος, οχήµατος των παρ.
1 και 2, βαρύνει τον φορέα, το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο στο
οποίο έχει διατεθεί η υπηρεσία συνοδείας ασφαλείας. Στην πε-
ρίπτωση αυτή την ένορκη διοικητική εξέταση διενεργεί αξιωµα-

τικός που ορίζεται από την Υπηρεσία από την οποία προέρχεται
ο εµπλεκόµενος αστυνοµικός, σύµφωνα µε τον ν. 976/1979 (Α’
236).

3. Στα οχήµατα των προστατευόµενων προσώπων δύνανται,
εφόσον συντρέχουν λόγοι ασφαλείας, να επιβαίνουν οι σύζυγοι
ή µέρη συµφώνου συµβίωσης του  ν. 4356/2015 (Α’181), καθώς
και συγγενείς πρώτου βαθµού.

Άρθρο 93
Περιπτώσεις κατ’ εξαίρεση αρµοδιότητας 
των Υπηρεσιών της Ελληνικής Αστυνοµίας 

για τη βεβαίωση του γνησίου της υπογραφής
και την επικύρωση αντιγράφων εγγράφων - 

Τροποποίηση άρθρου 11 ν. 2690/1999

Στο άρθρο 11 του ν. 2690/1999 (Α’ 45) προστίθεται παρ. 4 ως
προς τις περιπτώσεις που οι υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνο-
µίας παραµένουν αρµόδιες για τη βεβαίωση του γνησίου της
υπογραφής του ενδιαφεροµένου και την επικύρωση αντιγράφων
εγγράφων και το άρθρο 11 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 11
Βεβαίωση του γνησίου της υπογραφής - 

Επικύρωση των αντιγράφων

1. Η βεβαίωση του γνησίου της υπογραφής του ενδιαφεροµέ-
νου γίνεται, από οποιαδήποτε διοικητική αρχή ή από τα Κ.Ε.Π.,
εκτός από τις υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, βάσει του
δελτίου ταυτότητας ή των αντίστοιχων εγγράφων που προβλέ-
πονται στο άρθρο 3. Δεν απαιτείται βεβαίωση του γνησίου της
υπογραφής του ενδιαφεροµένου, όταν προσέρχεται αυτοπρο-
σώπως για υποθέσεις του στις υπηρεσίες του δηµόσιου τοµέα ή
στα Κ.Ε.Π., προσκοµίζοντας το δελτίο ταυτότητας ή τα αντί-
στοιχα πρωτότυπα έγγραφα. Στις περιπτώσεις που ο νόµος απαι-
τεί βεβαίωση του γνησίου της υπογραφής του ενδιαφεροµένου,
αρκεί η εγκεκριµένη ηλεκτρονική υπογραφή ή η εγκεκριµένη ηλε-
κτρονική σφραγίδα του ενδιαφεροµένου, εφόσον το έγγραφο
διακινείται ηλεκτρονικά.

2.α. Οι ρυθµίσεις της παρούσας παραγράφου εφαρµόζονται
στο Δηµόσιο, τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
(Ο.Τ.Α.), τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τα Δικαστήρια
όλων των βαθµών, τα νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που
ανήκουν στο κράτος ή επιχορηγούνται τακτικώς, σύµφωνα µε τις
κείµενες διατάξεις από κρατικούς πόρους κατά πενήντα τοις
εκατό (50%) τουλάχιστον του ετήσιου προϋπολογισµού τους, τις
δηµόσιες επιχειρήσεις και τους οργανισµούς που προβλέπονται
στις διατάξεις του άρθρου 1 του ν. 3429/2005 (Α’ 314), καθώς
και στα νοµικά πρόσωπα και τις επιχειρήσεις των Ο.Τ.Α..

β. Δεν υφίσταται πλέον η υποχρέωση υποβολής πρωτοτύπων
εγγράφων, µε την επιφύλαξη της περ. δ’ και των εγγράφων που
προσκοµίζονται για δικαστική χρήση, που έχουν εκδοθεί από τις
υπηρεσίες και τους φορείς της περ. α’ ή επικυρωµένων αντιγρά-
φων των εγγράφων αυτών από τους ενδιαφερόµενους για το σύ-
νολο των συναλλαγών τους µε τις υπηρεσίες και τους φορείς της
περ. α’. Αντί πρωτοτύπων ή επικυρωµένων αντιγράφων, υποβάλ-
λονται και γίνονται υποχρεωτικά αποδεκτά από τις υπηρεσίες και
τους φορείς της περ. α’, ευκρινή φωτοαντίγραφα των πρωτοτύ-
πων εγγράφων που εκδόθηκαν από τις υπηρεσίες και τους φο-
ρείς αυτούς ή των ακριβών αντιγράφων τους. Οµοίως,
υποβάλλονται και γίνονται υποχρεωτικά αποδεκτά ευκρινή φω-
τοαντίγραφα από αντίγραφα ιδιωτικών εγγράφων τα οποία έχουν
επικυρωθεί από δικηγόρο, καθώς και ευκρινή φωτοαντίγραφα
από τα πρωτότυπα όσων ιδιωτικών εγγράφων φέρουν θεώρηση
από υπηρεσίες και φορείς της περ. α’. Οµοίως, υποβάλλονται και
γίνονται υποχρεωτικά αποδεκτά ευκρινή φωτοαντίγραφα από αν-
τίγραφα εγγράφων που έχουν εκδοθεί από αλλοδαπές αρχές και
έχουν επικυρωθεί από δικηγόρο. Οι υπηρεσίες και οι φορείς
στους οποίους κατατίθενται φωτοαντίγραφα, κατά τα ανωτέρω,
υποχρεούνται να διενεργούν δειγµατοληπτικό έλεγχο προκειµέ-
νου να εξακριβώσουν την ακρίβεια των στοιχείων που αναγρά-
φονται σε αυτά, σε τουλάχιστον πέντε τοις εκατό (5%) των
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φωτοαντιγράφων που υποβλήθηκαν κατά το αµέσως προηγού-
µενο τρίµηνο, ιδίως ζητώντας τη συνδροµή των υπηρεσιών ή των
φορέων που εξέδωσαν τα πρωτότυπα. Τα αποτελέσµατα αυτού
του ελέγχου εν συνεχεία κοινοποιούνται στην καθ’ ύλην αρµόδια
οργανική µονάδα του Υπουργείου Εσωτερικών. Εάν διαπιστωθεί
κατά τον υποχρεωτικό ή άλλο έλεγχο ότι υποβλήθηκαν αλλοι-
ωµένα φωτοαντίγραφα, εκτός από τις κυρώσεις που προβλέπον-
ται στην παρ. 6 του άρθρου 22 του ν. 1599/1986 (Α’ 75) και που
επιβάλλονται στον ενδιαφερόµενο, εφόσον η πράξη αυτή δεν τι-
µωρείται αυστηρότερα από άλλη ποινική διάταξη, η διοικητική ή
άλλη πράξη, για την έκδοση της οποίας υποβλήθηκαν τα φωτο-
αντίγραφα αυτά, ανακαλείται αµέσως.

γ. Οι διοικητικές αρχές και τα Κ.Ε.Π., εκτός από τις υπηρεσίες
της Ελληνικής Αστυνοµίας, εξακολουθούν να επικυρώνουν αντί-
γραφα από το πρωτότυπο ή από το ακριβές αντίγραφο της διοι-
κητικής αρχής [όπως ορίζεται στο άρθρο 1 του ν. 2690/1999 (Α’
45)], που το εξέδωσε, µόνο στην περίπτωση που αυτά υποβάλ-
λονται από τον ενδιαφερόµενο σε φορείς που δεν εµπίπτουν στις
διατάξεις του παρόντος. Αντίγραφα των ανωτέρω επικυρώνονται
και από δικηγόρους ή συµβολαιογράφους, σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις που διέπουν την άσκηση των λειτουργηµάτων τους.
Οµοίως, οι διοικητικές αρχές και τα Κ.Ε.Π., εκτός από τις υπηρε-
σίες της Ελληνικής Αστυνοµίας, εξακολουθούν να επικυρώνουν
αντίγραφα από αντίγραφα ιδιωτικών εγγράφων ή εγγράφων που
έχουν εκδοθεί από αλλοδαπές αρχές, τα οποία έχουν επικυρωθεί
από δικηγόρο, µόνο στην περίπτωση που αυτά υποβάλλονται σε
φορείς που δεν εµπίπτουν στις διατάξεις του παρόντος.

δ. Η απαίτηση υποβολής πρωτοτύπων εγγράφων, που έχουν
εκδοθεί από τις υπηρεσίες και τους φορείς της περ. α’, όταν προ-
βλέπεται ρητά από την κείµενη νοµοθεσία, καταργείται µε την
παρέλευση τριών (3) µηνών από τη δηµοσίευση του παρόντος
νόµου. Εντός του προαναφερόµενου χρονικού διαστήµατος, µε
απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών και του κάθε φορά αρµό-
διου Υπουργού µπορεί να ορίζεται, κατά περίπτωση, η διατήρηση
της απαίτησης υποβολής πρωτοτύπων εγγράφων σε διαδικα-
σίες, εφόσον το επιβάλλουν εξαιρετικοί λόγοι, που αναφέρονται
ρητώς σε αυτήν.

ε. Για τα αντίγραφα των Φύλλων Εφηµερίδας της Κυβερνή-
σεως (ΦΕΚ) που έχουν προέλθει από πρωτότυπο ΦΕΚ σε έντυπη
µορφή ή από ΦΕΚ σε ηλεκτρονική µορφή που έχει καταχωριστεί
στην ιστοσελίδα του Εθνικού Τυπογραφείου, ισχύουν ανάλογα
οι ρυθµίσεις του άρθρου αυτού. Η προθεσµία της παρ. δ’ του
άρθρου 1 του  ν. 4250/2014, όσον αφορά τα ΦΕΚ, ισχύει από τη
δηµοσίευση του παρόντος νόµου.

στ. Με την επιφύλαξη της περ. δ’, από τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος νόµου καταργείται κάθε ειδική ή γενική διάταξη που αν-
τίκειται στις διατάξεις αυτού.

3. Τα ηλεκτρονικά έγγραφα υποβάλλονται και γίνονται υποχρε-
ωτικά αποδεκτά, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στα άρθρα 13 έως
15 του ν. 4727/2020 (Α’ 184).

4. Οι υπηρεσίες της Ελληνικής Αστυνοµίας υπάγονται στην
παρ. 1 και την περ. γ’ της παρ. 2 αποκλειστικά και µόνο αν: α) ο
ενδιαφερόµενος είναι κρατούµενος των υπηρεσιών αυτών ή β)
απαιτείται να προσκοµισθεί έγγραφο των Υπηρεσιών ή αντί-
γραφό τους ή έγγραφο µε το οποίο βεβαιώθηκε το γνήσιο της
υπογραφής κρατουµένου των υπηρεσιών αυτών σε έδαφος
άλλου κράτους. Με διαταγή του Αρχηγού της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας καθορίζονται ο τρόπος, η διαδικασία, το αρµόδιο προσω-
πικό και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή της
παρούσας.»

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 94
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται διαφορετικά
στις επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,............................2022

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προ-
εδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως
προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα παρέσχε

τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με τη συναίνεση

του Σώµατος και ώρα 18.24’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο,
ηµέρα Τετάρτη 27 Ιουλίου 2022 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, µόνη συζήτηση
και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Σύσταση Δικαστικής
Αστυνοµίας και λοιπές επείγουσες διατάξεις του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης».

18426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

3. ΠΑΙΔΕΙΑΣ
ΚΑΙ ΘΡΗΣΚΕΥΜΑΤΩΝ

5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

7. ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ
ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

9. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ

11. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ

13. ΚΛΙΜΑΤΙΚΗΣ ΚΡΙΣΗΣ
ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ

15. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

2. ΕΘΝΙΚΗΣ
ΑΜΥΝΑΣ

4. ΕΡΓΑΣΙΑΣ
ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ

ΥΠΟΘΕΣΕΩΝ

6. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ

8. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

10. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

12. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

14. ΕΠΙΚΡΑΤΕΙΑΣ

16. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 

17. Ο ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                     ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


